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Dames en Heren,

Uw commissie heeft sectie 24 – FOD Sociale Zekerheid 
(partim: Pensioenen), sectie 24 – FOD Sociale Zekerheid 
(partim: Personen met een handicap) en sectie 44 – POD 
Maatschappelijke Integratie, Armoedebestrijding en 
Sociale Economie (partim: Maatschappelijke Integratie 
en Armoedebestrijding) van het wetsontwerp houdende 
de Algemene uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 
2024 (DOC 55 3647/001), alsook de verantwoording en de 
erbij horende beleidsnota (DOC 55 3649/006) besproken 
tijdens haar vergaderingen van 22 en 29 november 2023.

A. Pensioenen

1. Inleidende uiteenzetting

Mevrouw Karine Lalieux, minister van Pensioenen 
en Maatschappelijke Integratie, belast met Personen 
met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris, 
beklemtoont dat de regering het minimumpensioen op 
ongeëvenaarde wijze heeft verhoogd. De regering heeft 
zich er immers toe verbonden het minimumpensioen 
voor een volledige loopbaan naar 1.500 euro op te trek-
ken. Er is in de eerste maanden van de zittingsperiode 
veel inkt gevloeid over wat die verhoging precies zou 
voorstellen. Vandaag kan daar een exact antwoord op 
worden gegeven. Op het einde van de zittingsperiode 
zal iemand met een loopbaan van 45 jaar per maand 
ten minste 482 euro meer pensioen ontvangen.

— Een derde van dat bedrag komt uit de investeringen 
die deze regering daartoe heeft gedaan;

— 12 % van het bedrag wordt gewaarborgd vanuit 
de welvaartsenveloppe;

— 57 % van het bedrag kan worden toegeschreven aan 
de inflatie, die het behoud van de koopkracht waarborgt.

Deze regering heeft ondanks de opeenvolgende crises 
voor inkomenszekerheid gezorgd. Ze heeft de welvaarts-
enveloppe en de indexering in stand gehouden. Ze heeft 
meer gedaan dan de loutere waarborging ervan; ze heeft 
tevens op grote schaal geïnvesteerd opdat de huidige 
en toekomstige gepensioneerden beter af zouden zijn.

Die investering was meer dan noodzakelijk. In de 
komende decennia zal het armoederisico bij gepensi-
oneerden met bijna de helft verminderen.

De regering heeft tevens het verzekeringsprincipe 
versterkt waarop de wettelijke pensioenen zijn gestoeld. 
Dat principe is een wezenlijk element voor het behoud 
van het vertrouwen in onze sociale zekerheid. Het 

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné la sur la section 24 – 
SPF Sécurité sociale (partim: Pensions), sur la Section 24 
– SPF Sécurité sociale (partim: Personnes handicapées) 
et Section 44 – SPP Intégration sociale, Lutte contre 
la pauvreté et Économie sociale (partim: Intégration 
sociale et Lutte contre la pauvreté) du projet de loi 
contenant le budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2024 (DOC 55 3647/001), ainsi que la jus-
tification et la note de politique générale y afférente 
(DOC 55 3649/006) au cours de ses réunions des 22 
et 29 novembre 2023.

A. Pensions

1. Exposé introductif

Mme Karine Lalieux, ministre des Pensions et de 
l’Intégration sociale, chargée des Personnes handi-
capées, de la Lutte contre la pauvreté et de Beliris, 
souligne que le gouvernement a augmenté la pension 
minimum d’une manière inédite. Le gouvernement s’est 
engagé à porter la pension minimale pour une carrière 
complète à 1.500 euros. Au cours des premiers mois de 
la législature, beaucoup d’encre a coulé sur ce que cela 
représenterait exactement. Aujourd’hui, il est possible 
de le dire précisément. À la fin de la législature, une 
personne ayant 45 ans de carrière recevra une pension 
d’au moins 482 euros de plus par mois:

— Un tiers de cette somme provient de l’investisse-
ment réalisé par ce gouvernement.

— 12 % du fait que nous avons garanti l’enveloppe 
bien-être.

— 57 % proviennent enfin de l’inflation qui garantit le 
maintien du pouvoir d’achat.

Ce gouvernement a garanti la sécurité des revenus, 
malgré les crises successives. Le gouvernement a garanti 
l’enveloppe bien-être et l’indexation. Le gouvernement 
a fait plus que garantir mais a investi massivement pour 
améliorer le sort des pensionnés et futurs pensionnés.

Cet investissement était plus que nécessaire. Le 
risque de pauvreté des pensionnés sera presque réduit 
de moitié dans les décennies à venir.

Le gouvernement a également renforcé le principe 
assurantiel des pensions légales. Il s’agit d’un élément 
essentiel pour la confiance dans notre sécurité sociale. 
Le plafond de calcul pour les travailleurs passera ainsi 
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berekeningsplafond voor de werknemers zal aldus van 
60.000 euro bruto per jaar in 2020 naar 81.000 euro 
bruto per jaar in 2024 evolueren.

Voorts werd met de schrapping van de correctieco-
efficiënt een ongeziene maatregel inzake het zelfstan-
digenpensioen genomen. Het zelfstandigenpensioen 
wordt sinds 2021 op dezelfde manier berekend als het 
werknemerspensioen. Er is dus geen verschil meer.

Zoals met de Europese Commissie werd overeengeko-
men, was die hervorming belangrijk en noodzakelijk om 
de sociale houdbaarheid ervan te verzekeren. Daarover 
is iedereen het eens.

In het licht van de Europese verwachtingen was het 
eveneens belangrijk om het evenwicht tussen mannen 
en vrouwen te herstellen. De minister heeft elke hervor-
ming of maatregel op de onderhandelingstafel vanuit dat 
oogpunt bekeken en zich voor elke maatregel afgevraagd 
welke weerslag die zou hebben op het pensioen van 
vrouwen. Dankzij die “gendertoets”, heeft de minister 
lineaire maatregelen uit de besprekingen kunnen weren 
en andere maatregelen kunnen verfijnen.

Het is daarnaast uiteraard ook cruciaal dat de financiële 
houdbaarheid van de pensioenen kan worden gewaar-
borgd. Volgens sommigen ligt de oplossing daarvoor in 
het verlagen van de pensioenen. Deze regering heeft 
daar niet voor geopteerd. Ze heeft zich wel tot een 
vermindering van de pensioengerelateerde uitgaven 
verbonden, via de verhoging van de werkzaamheid en 
de productiviteit. Dankzij die keuze worden, volgens 
de nieuwe prognoses inzake de werkzaamheidsgraad, 
de totale kosten voor de sociale uitgaven tegen 2070 
met 0,4 % verminderd. De regering gaat op datzelfde 
elan door. Zo houdt ze vast aan de doelstelling van het 
optrekken van de werkzaamheidsgraad tot 80 % tegen 
2030. De verwezenlijking van die doelstelling gaat ge-
paard met een verlaging van de sociale uitgaven ten 
belope van 2 % van het bbp tegen 2040. Die raming 
bevestigt hoe belangrijk het is de schouders te zetten 
onder kwaliteitsvolle jobs en te streven naar de integratie 
en herintegratie van werknemers op de arbeidsmarkt. 
Dat is dan ook wat de regering heeft gedaan.

Zo heeft minister van Werk Pierre-Yves Dermagne 
maatregelen genomen, zoals het invoeren van een plan 
voor verplichte opleiding ter versterking van de com-
petenties van alle werknemers in de ondernemingen. 
Hij heeft tevens overgangstrajecten ingevoerd waarbij 
werknemers tijdens hun opzeggingsperiode bij hun vo-
rige werkgever in een nieuwe job aan de slag kunnen 
gaan. Minister Vandenbroucke heeft andere maatregelen 
getroffen, zoals de versterking van de werkbonus voor 

de 60.000 euros bruts par an en 2020 à 81.000 euros 
en 2024.

Une mesure sans précédent a par ailleurs été prise 
pour la pension des indépendants avec la suppression 
du coefficient de correction. Depuis 2021, le calcul de 
la pension est identique pour les salariés et les indé-
pendants. Il n’y a donc plus de différence.

Comme convenu avec la Commission européenne, 
cette réforme était importante et nécessaire pour assurer 
la soutenabilité sociale. Sur ce point, tout le monde est 
d’accord.

Dans le cadre des attentes européennes, il était 
aussi important de rétablir l’équilibre entre les hommes 
et les femmes. La ministre a analysé chaque réforme 
ou mesure sur la table des négociations avec cette 
optique en tête: quel est l’impact de cette mesure sur la 
pension des femmes? Grâce ce test “genre”, la ministre 
a pu éliminer des mesures linéaires des discussions et 
affiner d’autres mesures envisagées.

En outre, il est évidemment essentiel de garantir la 
soutenabilité financière. Selon certains, la solution est 
de réduire les pensions. Le gouvernement actuel n’a 
pas opté pour cette option. Le gouvernement s’engage 
par contre à réduire les dépenses liées aux pensions 
en augmentant l’emploi et la productivité. C’est grâce 
à cela que les nouvelles prévisions en matière de taux 
d’emploi réduisent de 0,4 % le coût total des dépenses 
sociales d’ici 2070. Le gouvernement continue sur cette 
lancée. L’objectif est et reste un taux d’emploi de 80 % 
d’ici 2030. La réalisation de cet objectif implique une 
réduction des dépenses sociales de 2 % du PIB d’ici 2040. 
Cette estimation confirme l’importance de s’engager 
pour des emplois de qualité et pour l’intégration et la 
réintégration des travailleurs sur le marché du travail. 
C’est aussi ce que le gouvernement a fait.

D’une part, des mesures ont été prises par le ministre 
du Travail Pierre-Yves Dermagne, comme un plan de 
formation obligatoire pour un renforcement des compé-
tences de tous les salariés de l’entreprise. En outre, le 
ministre du Travail a introduit des trajets de transition dans 
lesquels le travailleur peut commencer à travailler dans 
un nouvel emploi pendant son préavis. D’autres mesures 
ont aussi été prises par le ministre Vandenbroucke avec 
un renforcement du bonus à l’emploi des travailleurs à 
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werknemers met een laag loon en de herintegratie van 
de langdurig zieken.

Deze regering heeft eveneens beslist een nieuwe 
pensioenbonus in te voeren. De minister is ervan over-
tuigd dat de pensioenbonus in zijn hernieuwde vorm 
loontrekkenden er echt toe zal aanzetten hun pensioen 
minder snel op te nemen. De ervaringen tonen dat reeds 
aan. De vorige Spaanse regering had die bonus onder 
de vorm van een eenmalige uitbetaling ingevoerd.

Uit de onderzoeken is gebleken dat een eenmalig 
uitbetaalde bonus een veel stimulerender effect had 
dan een periodiek uitbetaalde bonus. Bij een periodiek 
uitgekeerde pensioenrente verklaart  8 % van de onder-
vraagden de pensionering zeker te zullen uitstellen en 
21 % zal dat misschien doen, terwijl die percentages 
bij een eenmalig uitgekeerde bonus op respectievelijk 
21 % en 37 % liggen.

Er werden in het pensioenstelsel nog andere beslis-
singen genomen om werken beter te valoriseren.

De minister heeft reeds melding gemaakt van de 
verhoging van het berekeningsplafond en van de bonus.

Tijdens de crisisperiodes werden bijzondere maat-
regelen genomen om de in opbouw zijnde rechten op 
pensioen en op een aanvullend pensioen te waarborgen; 
dat gebeurde ook voor wie hielp in essentiële sectoren 
(voornamelijk het onderwijs en de zorg). Het ging daarbij 
om tijdelijke maatregelen, die werden stopgezet toen 
de crisis ten einde kwam. Vandaag wordt soms een 
terugstorting van het pensioenbedrag gevraagd. De mi-
nister raadt het handvol betrokken mensen aan om een 
kwijtscheldingsverzoek tot de Federale Pensioendienst 
te richten.

Naast die crisismaatregelen heeft men eveneens werk 
gemaakt van structurele, werkgerichte maatregelen. Er 
staat een grondige hervorming van het ziektepensioen 
gepland, met als hoofddoel werknemers te helpen bij 
een terugkeer naar de arbeidsmarkt. De minister is geen 
voorstander van het idee waarbij jonge werknemers 
definitief aan de kant worden gezet. De besprekingen 
ter zake met de sociale partners, de deelstaten en de 
vakbonden van de overheidssector zijn intens maar 
verlopen constructief. De minister hoopt het wetsontwerp 
daarover binnenkort te kunnen presenteren.

Werken beter belonen, is ook wat de regering doet 
met het instellen van de voorwaarde dat men effectief 
moet hebben gewerkt om recht te hebben op het sterk 
verhoogde minimumpensioen. Dat recht zal na de over-
gangsperiode worden toegekend aan wie gespreid over 

bas salaires et la réintégration des malades de longue 
durée.

Ce gouvernement a également décidé d’introduire un 
nouveau bonus de pension. Sous sa forme renouvelée, 
la ministre est convaincue que les salariés seront réelle-
ment incités à prendre leur pension moins rapidement. 
L’expérience à l’étranger le prouve déjà. Le précédent 
gouvernement espagnol avait introduit ce bonus sous 
la forme d’un paiement unique.

Il est ressorti des recherches que l’effet incitatif d’un 
bonus unique était beaucoup plus fort que celui d’un 
bonus périodique. Alors qu’avec une rente périodique, 
8 % des personnes interrogées déclaraient qu’elles retar-
deraient certainement leur départ à la retraite et 21 % 
qu’elles le feraient peut-être, ces pourcentages passent 
à 21 % et 37 % avec un bonus unique.

Dans le régime de pension, d’autres décisions ont 
été prises pour mieux valoriser le travail.

La ministre a déjà mentionné le relèvement du plafond 
de calcul et le bonus.

Pendant les périodes de crise, des mesures spéciales 
ont été prises pour garantir les droits aux pensions et 
aux pensions complémentaires en cours de construction 
d’une part, mais aussi pour ceux qui aident dans des 
secteurs essentiels, principalement l’enseignement et 
les soins. Il s’agissait de mesures temporaires qui ont 
pris fin lorsque la crise était terminée. Quelques cas 
apparaissent aujourd’hui, où le remboursement du 
montant de pension est demandé. La ministre conseille, 
pour ces quelques personnes concernées, d’introduire 
une demande de renonciation au Service fédéral des 
pensions.

Outre ces mesures de crise, des mesures structurelles 
axées sur le travail sont également envisagées. Une 
réforme en profondeur des pensions pour inaptitude 
physique est prévue, principalement en vue d’aider 
les travailleurs à retourner sur le marché du travail. La 
mise à l’écart définitive des jeunes travailleurs n’est 
pas une idée que la ministre soutient. Les discussions 
à ce sujet avec les partenaires, les entités fédérées 
et les syndicats du secteur public sont intenses mais 
constructives. La ministre espère pouvoir présenter le 
projet prochainement.

Mieux valoriser le travail, c’est aussi ce que le gou-
vernement fait en introduisant une condition de travail 
effectif pour avoir accès à la pension minimum fortement 
revalorisée. Sur une carrière complète, après la période 
de transition, le droit sera ouvert si 5.000 jours de travail 
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een hele loopbaan 5.000 dagen effectief heeft gewerkt. 
Dat stemt overeen met 16 jaar voltijds werken. De regering 
heeft in dat opzicht rekening gehouden met de realiteit 
op de arbeidsmarkt. Zo zullen ook de periodes waarin 
de betrokkene zorg heeft verstrekt of tijdelijk werkloos 
was in aanmerking worden genomen. De periodes van 
langdurige invaliditeit worden geneutraliseerd.

Tevens werd beslist om deeltijds werken beter te be-
lonen met het oog op het minimumpensioen. De minister 
wil in het kader van de bescherming van de pensioenen 
permanent streven naar minder ongelijkheid. Daarom 
werd de overbruggingsuitkering gemoderniseerd. Mensen 
moeten worden ondersteund wanneer ze daar nood aan 
hebben, maar inactiviteit mag niet langer worden aan-
gemoedigd. Werk en integratie zijn de kernvoorwaarden 
voor emancipatie.

Er werd een hele rist werkgelegenheidsmaatregelen 
genomen. Dat was het doel van de regering en dat stre-
ven werpt zijn vruchten af, zowel wat de gevolgen voor 
de vergrijzingskosten als wat de banencreatie betreft. 
In 2022 werden meer dan 100.000 bijkomende banen 
gecreëerd.

In totaal zullen er tussen 2021 en 2024.280.000 nieuwe 
banen zijn bijgekomen. Ondanks de vrij ongunstige 
context heeft de gezamenlijke actie van de verschillende 
regeringen er dus toe bijgedragen dat de werkzaam-
heidsgraad structureel is blijven stijgen in de richting 
van de doelstelling van 80 % tegen 2030.

De regering heeft er dus resoluut voor gekozen de 
werkzaamheidsgraad te verhogen en te onderstutten en 
maatregelen te nemen die de solidariteit en de conver-
gentie vergroten. Zo werd beslist om de zogenaamde 
perequatieregeling, waarbij de overheidspensioenen aan 
de weddeverhogingen worden gekoppeld, bij te sturen.

Teneinde de duurzame financiering van de over-
heidspensioenen te vrijwaren, worden voortaan de 
totale perequatiekosten voor de 16 korven op jaarbasis 
beperkt tot 0,30 % van de algemene last van de rust- 
en overlevingspensioenen voor de overheidssector of 
tot 0,60 % voor elke perequatieperiode van twee jaar.

Voor de minister is het uitermate belangrijk dat er voor 
de laagste pensioenen geen beperking van de perequatie 
komt. Voor de hoogste pensioenen geldt dat wanneer 
het percentage wordt overschreden, de perequatie zal 
worden berekend op basis van een maximumbedrag 
om aldus de perequatie van de laagste pensioenen te 
kunnen waarborgen.

Er wordt niet alleen een inspanning geleverd om 
het hoofd te bieden aan toekomstige stijgingen van 

ont été effectués. Cela correspond à 16 années à temps 
plein. Le gouvernement a tenu compte de la réalité du 
marché du travail à cet égard. Ainsi, les périodes de soins 
ou de chômage temporaire seront comptabilisées. Les 
périodes d’invalidité de longue durée sont neutralisées.

Il a également été décidé de mieux valoriser l’emploi 
à temps partiel dans le cadre de la pension minimale. La 
ministre a une volonté constante de réduire les inéga-
lités dans le cadre de la protection des pensions. C’est 
aussi la raison pour laquelle l’allocation de transition a 
été modernisée. Il convient de soutenir les personnes 
pendant les périodes où elles en ont besoin, mais il ne 
faut plus encourager l’inactivité. L’emploi et l’intégration 
sont les clés d’une vie émancipatrice.

La liste des décisions prises en faveur de l’emploi est 
très longue. C’était l’objectif de ce gouvernement et il 
porte ses fruits, tant en termes d’impact sur le coût du 
vieillissement qu’en termes de création d’emploi. En 2022, 
plus de 100.000 emplois supplémentaires ont été créés.

Au total, plus de 280.000 emplois auront été créés 
entre 2021 et 2024. Malgré un contexte relativement 
défavorable, l’action combinée des différents gouver-
nements contribue donc encore à faire progresser 
structurellement le taux d’emploi vers l’objectif de 80 % 
à l’horizon 2030.

Le gouvernement a donc résolument choisi d’aug-
menter et de soutenir le taux d’emploi et de prendre des 
mesures qui augmentent la solidarité et la convergence. 
Ainsi, il a été décidé d’un ajustement du système dit de 
“péréquation”, qui lie les pensions du secteur public aux 
augmentations de salaires.

Afin de garantir le financement durable des pensions 
du secteur public, le coût total de la péréquation pour 
les 16 corbeilles sera désormais limité, sur une base 
annuelle, à 0,30 % de la charge globale des pensions 
de retraite et de survie du secteur public ou à 0,60 % 
pour chaque période de péréquation de deux ans.

Il était très important pour la ministre de ne pas limi-
ter la péréquation pour les pensions les plus basses. 
Pour les pensions plus élevées, si le taux est dépassé, 
la péréquation est calculée sur base d’un montant pla-
fonné afin de garantir la péréquation des pensions les 
plus basses.

Outre un effort en cas d’augmentations futures des 
pensions les plus élevées du secteur public, un effort 
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de hoogste pensioenen in de overheidssector, er komt 
ook een inspanning met betrekking tot de kapitalen van 
de hoogste aanvullende pensioenen. De bestaande 
Wijninckx-bijdrage wordt verdubbeld, wat een belang-
rijke stap is naar meer solidariteit binnen de aanvul-
lende pensioenen. De grootste ongelijkheid binnen het 
huidige pensioenstelsel heeft immers betrekking op de 
aanvullende pensioenen: 70 % van wie bij de tweede 
pijler aangesloten is, ontvangt slechts 10 % van de uit-
keringen, terwijl 20 % van de gestorte bedragen naar 
slechts 1 % van de aangeslotenen gaat.

De minister hervormt tevens de ZIV-bijdrage voor de 
kleine kapitalen en geeft zo uitvoering aan het sociaal 
akkoord van de sociale partners. Wie over een klein 
pensioenkapitaal beschikt, zal meer overhouden van 
zijn aanvullend pensioen. De omzettingscoëfficiënt voor 
de berekening van de ZIV-bijdrage op het aanvullend 
pensioen was gezien de langere levensverwachting im-
mers al lange tijd achterhaald. De regering heeft deze 
fout rechtgezet. Zo zorgt ze voor meer billijke aanvul-
lende pensioenen en houdt ze woord met betrekking 
tot het belang dat ze hecht aan de sociale akkoorden.

Met die nieuwe maatregelen zouden de pensioenuit-
gaven tegen 2070 13,1 % van het bbp moeten bedra-
gen. De Studiecommissie voor de Vergrijzing ging er in 
zijn rapport van 2020 van uit dat de pensioenuitgaven 
zouden stijgen tot naar schatting 13,3 % van het bbp 
tegen 2070. Dankzij de pensioenmaatregelen van deze 
regering liggen de geraamde pensioenuitgaven voor 
2070 thans 0,2 % van het bbp lager dan het percentage 
dat de Studiecommissie in zijn rapport van 2020 had 
vooropgesteld.

Met dit hervormingsprogramma komt de regering 
dus ruimschoots tegemoet aan de in het regeerakkoord 
vervatte doelstellingen en beginselen en aan het stap-
penplan dat samen met de Europese Commissie werd 
overeengekomen in het kader van het relanceplan. De 
regering is erin geslaagd een evenwicht te bereiken tus-
sen financiële en sociale houdbaarheid. De solidariteit 
van het pensioenstelsel is aanzienlijk versterkt en er 
worden inspanningen geleverd voor een pensioenstelsel 
dat werken meer beloont en mensen ertoe aanzet lan-
ger te werken. De regering is er dus in geslaagd om de 
verwachte pensioenuitgaven te verlagen en tegelijkertijd 
de solidariteitsrol van het Belgische pensioenstelsel te 
versterken door te investeren in aanzienlijke verhogingen 
voor de laagste pensioenen.

Die maatregelen worden thans omgezet in wetgeving. 
De daarop betrekking hebbende wetteksten en koninklijke 
besluiten werden door de Ministerraad in eerste lezing 
aangenomen op 13 september. Inmiddels werden de 

sur les capitaux des pensions complémentaires les 
plus élevées a également été introduit. La cotisation 
Wijninck existante a été doublée, marquant ainsi une 
étape importante vers une plus grande solidarité dans 
les pensions complémentaires. En effet, la principale 
inégalité du système de pension actuel se situe au niveau 
des pensions complémentaires: 70 % des affiliés au 
deuxième pilier ne reçoivent que 10 % des prestations, 
tandis que 20 % des montants versés ne vont qu’à 1 % 
des affiliés.

La ministre réforme également la contribution AMI pour 
les petits capitaux, mettant ainsi en œuvre l’accord social 
des partenaires sociaux. Les personnes disposant d’un 
petit capital pension conserveront une plus grande partie 
de leur pension complémentaire. En effet, le “coefficient 
de conversion” utilisé pour calculer la cotisation AMI 
sur la pension complémentaire était depuis longtemps 
déphasé par rapport à l’augmentation de l’espérance 
de vie. Ce gouvernement corrige cette erreur. De cette 
manière, le gouvernement renforce l’équité des pensions 
complémentaires et tient sa parole quant à l’importance 
des accords sociaux.

En tenant compte de ces nouvelles mesures, les 
dépenses de pension devraient atteindre 13,1 % du 
PIB en 2070. Le rapport 2020 du Comité d’étude sur 
le vieillissement estimait que les dépenses de pension 
atteindraient 13,3 % du PIB en 2070. Ainsi, grâce aux 
mesures prises par ce gouvernement en matière de 
pensions, les dépenses de pensions estimées pour 2070 
sont aujourd’hui inférieures de 0,2 % du PIB à ce que 
prévoyait la Commission d’étude dans son rapport 2020.

Avec ce programme de réformes, le gouvernement 
fait plus que répondre aux objectifs et principes définis 
dans l’accord de coalition et aux étapes convenues avec 
la Commission européenne dans le cadre du plan de 
relance. Le gouvernement a réussi à trouver un équilibre 
entre la soutenabilité financière et la soutenabilité sociale. 
La solidarité du système de pension a été considéra-
blement renforcée et des efforts sont faits pour créer 
un système de pension qui récompense davantage le 
travail et qui encourage les personnes à travailler plus 
longtemps. Le gouvernement a ainsi réussi à réduire 
les dépenses de pension prévues tout en renforçant 
le rôle de solidarité du système de pension belge via 
l’investissement dans des augmentations significatives 
pour les pensions les plus basses.

Ces mesures sont actuellement traduites dans la 
législation. Les textes législatifs et les arrêtés royaux y 
afférents ont été approuvés par le Conseil des ministres 
en première lecture le 13 septembre. Entre-temps, les 
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nodige adviezen van de betrokken beheerscomités 
ontvangen. De teksten worden thans door de Raad van 
State bestudeerd. Het advies van de Raad van State 
wordt volgende maand verwacht. De juridische tekst 
zal vervolgens ter bespreking worden voorgelegd aan 
de Kamer.

De regering heeft er dus resoluut voor gekozen om 
niet te bezuinigen.

Voor het IMF en andere instellingen is de vergrijzing 
een uitdaging die alleen kan worden aangegaan door 
zich op de pensioenuitgaven te richten. Dat is funda-
menteel onrechtvaardig. Die werkwijze toont aan dat 
het hen maar om een iets te doen is: snoeien in de 
pensioenen om de bescherming en het welzijn van de 
burgers meedogenloos te doen afnemen. De minister 
geeft aan ongerust te zijn wanneer ze de rapporten 
leest (zoals het recentste Economisch Tijdschrift van 
de NBB), waarin duidelijk wordt welke ramp zich in de 
buurlanden zal voltrekken. De besparingen zullen er tot 
gevolg hebben dat de pensioenen niet langer gelijke 
tred kunnen houden met de algemene rijkdom, wat in de 
toekomst tot flagrante verarming zal leiden. Dit vernietigt 
de toekomstige bescherming alsook het vertrouwen van 
de burger in de herverdelingsmechanismen.

In datzelfde artikel in het Economisch Tijdschrift van 
de NBB wordt erop gewezen dat de beste beleidsmaat-
regel voor het welzijn de verhoging van de werkzaam-
heidsgraad bij de ouderen is. Op die manier zou men 
immers zowel de pensioenuitgaven kunnen beperken 
als het bbp verhogen en het armoederisico voor de 
gepensioneerden verkleinen.

Natuurlijk moet het niveau van de socialezekerheids-
uitgaven onder controle worden gehouden, vooral in een 
land met een hoge schuldratio zoals België.

De pensioenen zijn echter deel van een groter geheel, 
dat bestaat uit de sociale zekerheid, werkgelegenheid, 
fiscaliteit enzovoort.

De spreekster komt terug op enkele specifieke vragen:

Vooreerst is er het gesolidariseerd pensioenfonds van 
de provinciale en lokale besturen, dat de laatste jaren is 
geconfronteerd met talrijke onzekerheden. De minister 
heeft de afgelopen jaren een groot deel van die onze-
kerheden kunnen wegnemen, dankzij haar onverdroten 
inspanningen.

Dit heeft veel tijd gevergd en de strijd is moeilijk ge-
weest, maar in september is er eindelijk beslist dat de 

avis nécessaires des comités de gestion concernés ont 
été obtenus et les textes sont actuellement examinés 
par le Conseil d’État. Son avis est attendu pour le mois 
prochain. Le texte juridique sera ensuite transmis à la 
Chambre pour examen.

Le gouvernement n’a donc résolument pas opté pour 
l’austérité budgétaire.

Des institutions telles que le FMI et d’autres perçoivent 
le défi du vieillissement en ne se focalisant que sur les 
dépenses de pensions. Ceci est fondamentalement 
injuste. Ce faisant, ils n’ont qu’une idée en tête: couper 
dans les pensions pour réduire brutalement la protection 
et le bien-être de nos concitoyens. La ministre se dit 
inquiète quand elle lit les rapports (tels que la dernière 
revue économique de la BNB), dans lesquels on peut 
constater le désastre qui se produira dans les pays qui 
nous entourent. Les coupures amènent au décrochage 
des pensions par rapport à la richesse globale avec un 
appauvrissement flagrant à venir. Ce faisant, on détruit 
la protection future et on casse la confiance du citoyen 
dans nos mécanismes de redistribution.

Dans ce même article publié dans le Journal éco-
nomique de la BNB, la Banque indique également que 
la mesure politique la plus favorable au bien-être est 
l’augmentation du taux d’emploi des personnes âgées, 
car elle permettrait à la fois de réduire les dépenses de 
pension, d’augmenter le PIB et de réduire le risque de 
pauvreté pour les pensionnés.

Il faut bien sûr contrôler le niveau des dépenses 
sociales, surtout dans un pays comme le nôtre avec un 
taux d’endettement important.

Mais les pensions font partie d’une globalité compre-
nant la sécurité sociale, l’emploi, la fiscalité, …

L’intervenante revient sur quelques questions 
particulières:

Tout d’abord, il y a le fonds de pension solidarisé des 
administrations provinciales et locales, qui a été confronté 
à de nombreuses incertitudes ces dernières années. La 
ministre a pu lever une grande partie de ces incertitudes 
ces dernières années, grâce à ses efforts persistants.

Cela a pris beaucoup de temps et la lutte a été difficile, 
mais en septembre, il a finalement été décidé que le 
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federale regering zou bijspringen in de financiering van 
het fonds. Dat gebeurt op twee manieren.

Enerzijds vult de federale regering het tekort aan dat is 
ontstaan door het bonus-malussysteem voor de aanvul-
lende pensioenen dat de vorige regering heeft ingevoerd 
voor 2023 en 2024, tegen de wens van de leden van het 
Beheerscomité van de pensioenen van de provinciale en 
lokale besturen in. De bijdrage van de federale regering 
aan de financiering van de Federale Pensioendienst 
wordt geschat op ongeveer 60 miljoen euro in 2023 en 
80 miljoen euro voor 2024.

Bovendien heeft de minister een jaarlijkse toewij-
zing verkregen vanuit de loonmatigingsbijdrage naar 
het Gesolidariseerd pensioenfonds van de provinciale 
en lokale besturen. De minister heeft dit mechanisme 
structureel gemaakt. Dankzij die beslissing is het niet 
meer nodig om dit jaarlijks aan de Ministerraad voor te 
leggen en zal het bedrag jaarlijks worden geïndexeerd.

Dat biedt zuurstof en rechtszekerheid voor de lokale 
besturen.

De minister wil eveneens voortwerken aan de trans-
parantie van ons pensioensysteem. Het pensioendossier 
is erg ingewikkeld. Correcte én duidelijke pensioencom-
municatie is dan ook zeer belangrijk. De prioriteit voor 
2024 is de burger informeren over de pensioenhervorming 
die dit jaar succesvol is doorgevoerd. Zonder de juiste 
communicatie zal de hervorming haar doel missen.

Zoals bepaald in het coalitieakkoord is ook een studie 
over de kosten van de tweede en derde pensioenpijler 
uitgevoerd. De bevindingen en opvolgingsvoorstellen 
zullen weldra kunnen worden gepresenteerd. Het is 
belangrijk de kosten te beperken, want die hebben een 
significante weerslag op het rendement en bijgevolg op 
het vertrouwen van de mensen in het (pensioen)product.

De minister wil eveneens een stap voorwaarts zet-
ten in de modernisering van de gezinsdimensie in de 
pensioenen. De sociale partners zouden hierover een 
nieuw advies moeten formuleren tegen het einde van 
het jaar. Op basis van zes vragen heeft de minister hen 
op weg gezet om tot een alomvattende, evenwichtige 
en begrotingsneutrale hervorming te komen. Het werk 
is inmiddels aangevat.

De minister is ervan overtuigd dat hun voorstel het 
mogelijk zal maken om voor het einde van de zittingspe-
riode een weldoordachte en diepgaande structuur uit te 
tekenen voor een modernisering van de gezinsdimensie 
van de pensioenen.

gouvernement fédéral interviendrait dans le financement 
du fonds. Et ce, de deux manières.

D’une part, il comble le déficit créé par le système 
de bonus-malus pour les pensions complémentaires 
mis en place par le gouvernement précédent, contre 
la volonté des membres du Comité de gestion des 
administrations provinciales et locales et des pouvoirs 
locaux, pour les années 2023 et 2024. La contribution 
du gouvernement fédéral au financement du FPS est 
estimée à environ 60 millions d’euros en 2023 et 80 
millions d’euros pour 2024.

En outre, la ministre a obtenu qu’il y ait une affecta-
tion annuelle de la partie de la cotisation de modération 
salariale au Fonds de pension solidarisé des adminis-
trations provinciales et locales. La ministre a rendu ce 
mécanisme structurel. Grâce à cette décision, il n’est plus 
nécessaire de le soumettre chaque année au Conseil 
des ministres et le montant sera indexé annuellement.

Cela apporte de l’oxygène et de la sécurité juridique 
aux administrations locales.

La ministre souhaite également continuer à travailler 
sur la transparence de notre système de pension. La 
matière des pensions est très complexe. Une commu-
nication correcte et claire sur les pensions est donc 
très importante. La priorité pour 2024 est d’informer les 
citoyens sur la réforme des pensions mise en œuvre avec 
succès cette année. Sans une communication adéquate, 
la réforme n’atteindra pas l’objectif visé.

Comme prévu dans l’accord de coalition, une étude 
sur les coûts des 2e et 3e piliers de pension a également 
été réalisée. Les résultats et les propositions de suivi 
pourront bientôt être présentés. Il est important de limiter 
les coûts car ils ont un impact significatif sur le rendement 
et, par conséquent, sur la confiance du public dans le 
produit (de pension).

La ministre souhaite faire un pas de plus vers la moder-
nisation de la dimension familiale dans les pensions. 
Les partenaires sociaux devraient rendre un nouvel 
avis à ce sujet d’ici la fin de l’année. Sur la base de six 
questions, la ministre leur a donné des orientations sur 
la manière de réaliser une réforme globale, équilibrée 
et neutre sur le plan budgétaire. Le travail a déjà com-
mencé entre-temps.

La ministre se dit convaincue que leur proposition 
permettra d’esquisser une modernisation bien pensée 
et approfondie de la dimension familiale des pensions 
avant la fin de la législature.
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Een laatste belangrijke speerpunt voor het komen-
de jaar is het Belgische voorzitterschap van de EU. 
Van januari tot juni 2024 zal België het voorzitterschap 
van de Raad van de Europese Unie waarnemen. De 
minister zou daarom van die gelegenheid willen gebruik-
maken om de ongelijkheid tussen mannen en vrouwen 
inzake pensioenen onder de aandacht te brengen. Dit 
thema ligt haar na aan het hart en ze zal het dan ook 
op de Europese sociale agenda plaatsen.

Het is duidelijk dat deze regering haar beloftes nakomt, 
met name inzake pensioenen: de laagste pensioenen 
zijn aanzienlijk verhoogd, zonder daarbij de financiële 
houdbaarheid van het systeem uit het oog te verliezen. 
De regering blijft voort inzetten op positieve prikkels om 
mensen die dat willen en kunnen langer aan het werk te 
houden. Het werk van de minister stopt daar niet. In de 
loop van de komende zeven maanden zal de minister 
haar mouwen blijven opstropen door zich te focussen 
op een heldere communicatie met de burgers, trans-
parantere pensioenen, een grotere gelijke gelijkheid 
tussen mannen en vrouwen, de modernisering van de 
gezinsdimensie en een evenwichtige hervorming van 
de pensioenen voor lichamelijke ongeschiktheid. Het 
vertrouwen van de burgers herstellen is voor de minister 
de hoofdmotivatie. Daartoe rekent de minister op de 
steun en de raad van dit Parlement.

2. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) verwijst allereerst 
naar de cijfers uit de beleidsnota. In 2023 zal er 63,7 
miljard euro gewijd worden aan de pensioenen van 2,5 
miljoen burgers. Tegen 2070 zullen de pensioenuitgaven 
stijgen van 2,6 % van het BPP naar 13,5 % van het BPP. 
Dat is hallucinant, volgens de spreker, maar het zou 0,2 % 
lager zijn dan de prognose van de Studiecommissie voor 
de vergrijzing. Dat zou te danken zijn aan de maatregelen 
uit de beleidsnota. De N-VA-fractie is hier sceptisch over.

Deze cijfers wekken de indruk geruststellend te zijn, 
aldus de heer Van der Donckt. De ene keer wordt het 
vergrijzingsrapport van 2023, dan weer dat van 2022 
gebruikt. Deze laatste wordt vergeleken met het rapport 
van 2020. Voor de heer Van der Donckt goochelt de 
minister met cijfers. De Vergrijzingscommissie geeft ook 
aan dat de cijfers van het rapport 2020 een zwarte doos 
zijn. Dit kan beter niet als basis gebruikt worden, acht de 
spreker. De aanname in 2020 was dat de coronacrisis 
een grote impact zou hebben op de groeiprognoses 
van het BPP en de verhouding van de vergrijzingskost, 
maar nu blijkt dat het economisch herstel beter is. Dit 
economisch herstel is echter niet de verdienste van 
het regeringsbeleid en is bovendien minder goed dan 

Une dernière priorité importante pour l’année à venir 
est la présidence belge de l’UE. De janvier à juin 2024, 
la Belgique assurera la présidence du Conseil de 
l’Union européenne. La ministre aimerait donc profiter 
de cette occasion spéciale pour mettre en lumière 
l’inégalité entre les hommes et les femmes en matière 
de pension. Cette question tient à cœur la ministre, qui 
souhaite l’inscrire à l’agenda social européen.

Il est clair que ce gouvernement tient ses promesses, 
notamment en matière de pensions: les pensions les 
plus basses ont été substantiellement augmentées, sans 
perdre de vue la soutenabilité financière du système. 
Le gouvernement continue de mettre l’accent sur les 
incitants positifs afin de maintenir plus longtemps au 
travail les personnes qui le souhaitent et qui en sont 
capables. Le travail de la ministre ne s’arrête pas là. Au 
cours des sept prochains mois, la ministre continuera 
à retrousser ses manches, en se concentrant sur une 
communication claire avec les citoyens, des pensions 
transparentes, une plus grande égalité entre les hommes 
et les femmes, la modernisation de la dimension familiale 
et une réforme équilibrée des pensions pour inaptitude 
physique. Restaurer la confiance des citoyens est la prin-
cipale motivation de la ministre. Pour ce faire, la ministre 
compte sur le soutien et les conseils de ce Parlement.

2. Questions et observations des membres

M. Wim Van der Donckt (N-VA) attire d’emblée l’atten-
tion sur les chiffres qui figurent dans la note de politique 
générale. En 2023, 63,7 milliards d’euros seront consacrés 
aux pensions de 2,5 millions de citoyens. D’ici 2070, les 
dépenses de pension augmenteront de 2,6 %, passant 
à 13,5 % du PIB. L’intervenant trouve ces chiffres hal-
lucinants, bien qu’ils soient inférieurs de 0,2 % à ceux 
prévus par le Comité d’étude sur le vieillissement (CEV), 
ce qui serait dû aux mesures prévues dans la note de 
politique générale. Le groupe N-VA en est sceptique à 
ce sujet.

L’intervenant estime que ces chiffres donnent erro-
nément l’impression qu’il n’y pas lieu de s’inquiéter. La 
ministre se réfère tantôt au rapport sur le vieillissement 
de 2023, tantôt à celui de 2022, lequel est comparé à 
celui de 2020. Pour M. Van der Donckt, la ministre fait 
des tours de passe-passe avec les chiffres. Le CEV 
indique également que les chiffres du rapport 2020 sont 
une “boîte noire”. L’intervenant estime dès lors qu’il ne 
vaut mieux pas s’y fier. En 2020, l’hypothèse était que 
la crise du coronavirus aurait un impact majeur sur les 
projections de croissance du PIB et sur la part des coûts 
du vieillissement; or il s’avère semble aujourd’hui que 
la reprise économique soit meilleure que prévu. Cette 
reprise économique – qui est d’ailleurs moindre que 
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het herstel in de buurlanden. De nodige gematigdheid 
moet dus toegepast worden bij de interpretatie van de 
vergrijzingskosten, vindt het commissielid.

De begroting van 2024 bevat 71,26 miljard euro voor 
de pensioenuitgaven. Er zal 5,3 miljard euro meer worden 
uitgegeven dan in 2023, dit komt neer op een stijging 
van 8 %. Ten opzichte van 2020 zal er in 2024 20 mil-
jard euro meer uitgegeven worden aan de pensioenuit-
gaven. Hierbij worden de pensioenmaatregelen die nog 
niet gerealiseerd zijn, zoals de pensioenbonus, toch al 
meegenomen in de begrotingscijfers. De minister heeft 
ook toegegeven, stelt de heer Van der Donckt, dat de 
helft van de gestegen pensioenuitgaven tussen 2020 en 
2023 het gevolg zijn van de indexeringen en de inflatie.

De heer Van der Donckt merkt op dat de minister het 
meest gunstige scenario van de Vergrijzingscommissie 
in haar beleidsnota aanhaalt. Het rapport spreekt in het 
meest gunstige geval van een stijging van 4,2 % vergrij-
zingskosten van het BPP tegen 2070. De vergrijzingskost 
omvat natuurlijk meer dan alleen de pensioenuitgaven, 
ook de gezondheidskosten wegen door. Op middellange 
termijn zijn de cijfers dramatischer. De vergrijzingskost 
zou 20 % van het BPP bevatten in 2024 en 24 % in 
2050. Die prognose houdt rekening met de groei van 
het BPP van 1,3 % per jaar en een productiviteitsgroei 
van 1,2 % per jaar. Dit zijn uitdagende groeidoelstel-
lingen. Wat de korte termijn betreft, is het probleem het 
grootst. De Vergrijzingscommissie verwacht een stijging 
van de vergrijzingskosten van 2,2 % van het BPP (met 
1,1 % pensioenuitgaven en 1,1 % gezondheidskosten). 
Dit verontrust de N-VA-fractie.

Wat het hervormingsplan van de pensioenen betreft, 
zijn de maatregelen van de regering te beperkt en niet 
in verhouding tot de uitdagingen. De N-VA-fractie vindt 
het principieel goed dat mensen die het moeilijk hebben 
geholpen worden, maar daar moeten ook compense-
rende maatregelen tegenover staan. Deze besparende 
maatregelen zijn op zich voorzien in het regeerakkoord. 
Volgens dat akkoord zou tegen 2040 de regering bekijken 
welke maatregelen genomen moeten om de betaalbaar-
heid van de pensioenen te garanderen. De minister van 
Pensioenen moet hierbij de voorbereidende werkzaam-
heden en het overleg starten om tegen 1 september 
2021 een voorstel voor hervorming voor te leggen. 
Deze datum is niet gerealiseerd en de hervorming is 
niet doorgevoerd.

De heer Van der Donckt verwijt de minister het re-
geerakkoord selectief te lezen. De passages die tot 

dans les pays voisins – n’est toutefois pas à mettre au 
crédit de la politique menée par le gouvernement. Le 
membre estime qu’il faut donc faire preuve de prudence 
dans l’interprétation des coûts du vieillissement.

Le budget 2024 prévoit 71,26 milliards d’euros pour 
les dépenses de pension. Les dépenses augmenteront 
de 5,3 milliards d’euros par rapport à 2023, ce qui repré-
sente une hausse de 8 %. Par rapport à 2020, ce sont 20 
milliards d’euros supplémentaires qui seront consacrés 
aux dépenses de pension en 2024. Les mesures en 
matière de pension qui n’ont pas encore été mises en 
œuvre, telles que le bonus de pension, ont quand même 
été incluses dans les chiffres du budget. La ministre a 
également admis, selon M. Van der Donckt, que la moitié 
de l’augmentation des dépenses de pension entre 2020 
et 2023 était due aux indexations et à l’inflation.

M. Van der Donckt fait observer que la ministre pré-
sente dans sa note de politique générale le scénario le 
plus favorable élaboré par le CEV. Le rapport du CEV 
évoque en effet, dans le cas le plus favorable, une 
hausse du coût budgétaire du vieillissement de 4,2 % 
du PIB d’ici 2070. Le coût du vieillissement ne se limite 
évidemment pas aux dépenses de pension; les coûts 
liés à la santé pèsent également sur cette évolution. 
À moyen terme, les chiffres sont plus spectaculaires. 
Le coût du vieillissement représenterait 20 % du PIB 
en 2024 et 24 % en 2050. Ce pronostic se base sur une 
croissance annuelle de 1,3 % pour le PIB et de 1,2 % 
pour la productivité. Il s’agit là d’objectifs de croissance 
ambitieux. C’est à court terme que le problème est le 
plus aigu. Le CEV s’attend en effet à une augmentation 
des coûts du vieillissement de 2,2 % du PIB (dont 1,1 % 
pour les dépenses de pension et 1,1 % pour les soins 
de santé). Cela inquiète le groupe N-VA.

Quant au plan de réforme des pensions, les mesures 
du gouvernement sont trop limitées et sans commune 
mesure avec les défis à relever. Le groupe N-VA soutient 
le principe selon lequel il convient d’aider les personnes 
en difficulté, mais cela doit être contrebalancé par des 
mesures de compensation. De telles mesures d’économie 
sont d’ailleurs prévues dans l’accord de gouvernement. 
Selon cet accord, le gouvernement était censé réfléchir 
aux mesures à prendre afin de garantir que les pensions 
restent payables d’ici 2040. Pour ce faire, il était prévu 
que la “ministre des Pensions [entame] les travaux 
préparatoires et les consultations dès le début [de la 
législature] afin de soumettre une proposition concrète 
au Conseil des ministres [pour] le 1/9/2021.” Force est 
de constater que cette date n’a pas été respectée et 
que la réforme n’a pas été mise en œuvre.

M. Van der Donckt reproche à la ministre d’avoir fait 
une lecture sélective de l’accord de gouvernement. Les 
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een afbouw van de vergrijzingskosten moeten leiden 
worden niet aangehaald in de beleidsnota. De spreker 
verwijst naar het regeerakkoord dat stelt dat de eerste 
pensioenpijler wordt geconfronteerd met de stijging 
van de vergrijzingsuitgaven. Volgens het akkoord zijn 
een verdere verhoging van de werkzaamheidsgraad 
(80 % in 2030 o.a. door ouderen langer aan het werk te 
houden), de stijging van de productiviteitsgroei en een 
geloofwaardig budgettair traject belangrijke hefbomen. 
Volgens het commissielid falen de minister en haar 
collega-ministers om dit te verwezenlijken: de staats-
schuld wordt niet afgebouwd, de vergrijzingskosten 
zijn niet onder controle en de werkzaamheidsgraad is 
niet voldoende toegenomen. Ook het dichter bij elkaar 
brengen van de pensioenstelsels en de uitbouw van een 
volwaardige modernisering van de tweede pensioenpijler, 
zijn niet gerealiseerd.

De heer Van der Donckt concludeert bijgevolg dat 
de beloofde extra uitgaven uit het regeerakkoord zijn 
uitgevoerd, maar dat daar geen compenserende maat-
regelen tegenover staan.

Wat de toekomstige maatregelen uit de beleidsnota 
betreft, staat de spreker het pensioenakkoord van deze 
zomer. Dit is er gekomen onder druk van de Europese 
Commissie die ervan overtuigd moest worden dat er vol-
doende compenserende maatregelen zijn genomen om 
de pensioenuitgaven te compenseren. De minister rekent 
op een besparing van 0,51 % met het pensioenakkoord.

De heer Van der Donckt stelt zich volgende vragen 
bij dit zomerakkoord:

1) De netto pensioenbonus wordt ingeboekt als een 
opbrengst van 23 miljoen voor de drie pensioenstelsels. 
Welke assumpties werden er aangenomen om tot dat 
bedrag te komen?

2) Ook wie niet de intentie heeft om met vervroegd 
pensioen te gaan, zal kunnen genieten van de pensi-
oenbonus. Studies geven aan dat in zulke situaties de 
pensioenbonus geen besparing, maar een kost vormt. 
Is de minister zeker dat de pensioenbonus geen kost 
zal zijn? Aan welke assumpties moet er voldaan worden 
om de bonus als een besparingsmaatregel te zien op 
middellange en lange termijn?

3) De minister verwacht dat vooral zelfstandigen en 
ambtenaren gebruik zullen maken van de pensioenbonus. 
Kan de minister verduidelijken waarom ze dit verwacht?

passages visant à réduire les coûts du vieillissement 
ne sont pas cités dans la note de politique générale. 
L’intervenant renvoie une fois de plus à l’accord de gou-
vernement, qui indique que le premier pilier de pension 
est confronté à l’augmentation des dépenses liées au 
vieillissement. Selon l’accord, une augmentation du taux 
d’emploi (80 % d’ici 2030, notamment en prolongeant la 
carrière des travailleurs âgés), une plus forte croissance 
de la productivité et une trajectoire budgétaire crédible 
sont des leviers importants. L’intervenant constate à cet 
égard l’échec de la ministre et de ses collègues du gou-
vernement: pas de diminution de la dette publique, coûts 
du vieillissement non maîtrisés et croissance insuffisante 
du taux d’emploi. De plus, le rapprochement entre les 
régimes de pension n’a pas eu lieu, pas plus qu’une 
véritable modernisation du deuxième pilier de pension.

M. Van der Donckt conclut que les dépenses supplé-
mentaires promises par l’accord de gouvernement ont été 
mises en œuvre, mais sans mesures compensatoires.

Parmi les mesures proposées par la ministre dans 
sa note de politique générale figure l’accord sur les 
pensions conclu cet été. Cet accord a vu le jour suite 
aux pressions de la Commission européenne, qu’il fallait 
convaincre que des mesures compensatoires suffisantes 
avaient été prises afin de compenser les dépenses de 
pension. Avec cet accord sur les pensions, la ministre 
table sur économie de 0,51 %.

M. Van der Donckt se pose les questions suivantes 
à propos de cet accord:

1) Le bonus de pension net est inscrit au budget 
comme une recette de 23 millions pour les trois régimes 
de pension. Quelles hypothèses ont été retenues pour 
arriver à ce montant?

2) Même ceux qui n’ont pas l’intention de prendre 
une retraite anticipée pourront bénéficier du bonus de 
pension. Plusieurs études indiquent que dans de telles 
situations, le bonus de pension représente non pas 
une économie mais un coût. La ministre est-elle sûre 
que le bonus de pension ne sera pas un coût? Quelles 
hypothèses devront-elles se vérifier dans les faits pour 
que le bonus constitue une mesure d’économie à moyen 
et long terme?

3) La ministre s’attend à ce que ce soient surtout 
des indépendants et des fonctionnaires qui demandent 
l’application du bonus de pension. La ministre peut-elle 
préciser pourquoi elle pense cela?
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4) De pensioenbonus geeft geen extra voordeel aan 
ambtenaren die genieten van een gunstig pensioensys-
teem, zoals bijvoorbeeld ambtenaren die beroep doen op 
een gunstigere tantième. De heer Van der Donckt licht 
kort het antwoord van de minister over de toepassing 
van de bonus bij deze doelgroep toe: De bonus start 
vanaf het moment dat een persoon met pensioen kan 
gaan (ofwel vervroegd, ofwel op de normale pensioen-
leeftijd), dit is de P-datum. Ambtenaren die genieten van 
de voordelige tantième kunnen een bonus opbouwen 
vanaf de leeftijd van 60 jaar op voorwaarde ze voldoende 
loopbaanjaren hebben. Als gevolg van de verhogings-
coëfficiënt van 1,05, die is gekoppeld aan het voordelige 
tantième, bereiken deze ambtenaren de pensioendatum 
na 42 loopbaanjaren op de leeftijd van 60 jaar, na 41 
loopbaanjaren op de leeftijd van 61 of 62 jaar en na 40 
loopbaanjaren op de leeftijd van 63 jaar. De pensioenbo-
nus zou het verschil tussen de voordelige tantièmes en 
de andere loopbanen niet vergoten. De pensioenbonus 
zou bij iedereen starten op de P-datum. De heer Van 
der Donckt merkt op dat op de website van de FPD er 
sprake is van verschillende tantièmes en daarbij is er 
ook een verschil tussen de loopbaanjaren voor en na 
1 januari 2012. Kan de minister bevestigen dat geen 
enkele ambtenaar met een loopbaan van minder dan 
42 jaar en jonger dan 60 jaar een netto pensioenbonus 
kan opbouwen?

5) Het commissielid twijfelt verder of de beperkte her-
vormingen in de perequatie een besparing van 0,39 % 
van het BPP zullen opbrengen. Volgens de N-VA-fractie 
is deze besparing enkel haalbaar bij een volledige af-
schaffing van de perequatie. Graag een reactie van de 
minister.

6) De Europese Commissie vroeg een pensioen-
hervorming die een besparing van 1,2 % van het BPP 
zou inhouden. De minister heeft een plan voorgesteld 
met een besparing van 0,5 % tegen 2070. Wat was de 
feedback van de Europese Commissie? Of wanneer 
zal deze komen?

7) De regering zou de werkzaamheidsgraad optrekken 
tot 80 % tegen 2030. De werkzaamheidsgraad tussen het 
tweede kwartaal van 2019 en dat van 2023 is gestegen 
met 0,4 %. De werkzaamheidsgraad staat zo op 71,4 %. 
Dat wil zeggen dat 1/18e van de doelstelling van 2023 
is behaald. Hoe zal de minister de vergrijzingskosten 
verder aanpakken als een hoge werkzaamheidsgraad 
moeilijk gerealiseerd wordt?

8) De pensioenuitgaven overstijgen de groei van het 
BPP. Verontrust dit de minister? Zullen er extra hervor-
mingen aankomen? Zo niet, wat is de reden hiervoor?

4) Le bonus de pension n’apporte aucun avantage 
supplémentaire aux fonctionnaires qui bénéficient d’un 
système de pension favorable, comme par exemple les 
fonctionnaires auxquels peut s’appliquer un tantième 
plus favorable. M. Van der Donckt résume succinctement 
la réponse de la ministre à propos de l’application du 
bonus à ce groupe cible: le bonus prend cours à partir 
du moment où une personne peut prendre sa retraite 
(soit de manière anticipée, soit à l’âge normal de la 
retraite), c’est-à-dire à la “date P”. Les fonctionnaires 
qui bénéficient d’un tantième favorable peuvent consti-
tuer un bonus à partir de l’âge de 60 ans à condition 
d’avoir suffisamment d’années de carrière. En raison 
du coefficient de revalorisation de 1,05 lié au tantième 
favorable, ces fonctionnaires atteignent la date de la 
pension à l’âge de 60 ans après 42 années de carrière, 
de 61 ou 62 ans après 41 années de carrière et de 63 ans 
après 40 années de carrière. Le bonus de pension ne 
creuserait pas l’écart entre les tantièmes favorables et 
les autres carrières. La constitution du bonus de pension 
débuterait pour tout le monde à partir de la date P. M. 
Van der Donckt fait observer que sur le site web du 
SFP, il est question de différents tantièmes et qu’il y a 
également une différence entre les années de carrière 
avant et après le 1er janvier 2012. La ministre peut-elle 
confirmer qu’aucun fonctionnaire de moins de 60 ans 
et comptant moins de 42 années de carrière ne peut se 
constituer un bonus de pension net?

5) L’intervenant doute en outre que les réformes 
limitées en matière de péréquation permettent une éco-
nomie de 0,39 % du PIB. Selon le groupe N-VA, cette 
économie n’est possible que dans le cas d’une abolition 
complète de la péréquation. Il souhaite une réaction de 
la ministre à ce sujet.

6) La Commission européenne a demandé une réforme 
des pensions susceptible de générer une économie 
de 1,2 % du PIB. La ministre a proposé un plan pré-
voyant une économie de 0,5 % d’ici à 2070. Quelle a été 
la réaction de la Commission européenne? Ou quand 
cette réaction est-elle attendue?

7) Il semble que le gouvernement ait l’ambition de por-
ter le taux d’emploi à 80 % d’ici 2030. Entre le deuxième 
trimestre 2019 et le deuxième trimestre 2023, ce taux 
d’emploi a augmenté de 0,4 %. Il s’établit actuellement 
autour de 71,4 %. Cela signifie qu’un dix-huitième de 
l’objectif de 2023 a été atteint. Comment la ministre 
compte-t-elle faire face aux coûts du vieillissement si 
l’on ne parvient pas à atteindre un taux d’emploi élevé?

8) Les dépenses de pension dépassent la croissance 
du PIB. Cela inquiète-t-il la ministre? Des réformes 
supplémentaires sont-elles prévues? Si ce n’est pas le 
cas, pourquoi?
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9) Wat betreft de hervorming van het ziektepensioen, 
hoever staat deze? De hervorming is niet als een be-
sparing geboekt in het pensioenakkoord, waarom niet?

De heer Louis Mariage (Ecolo-Groen) benadrukt 
dat de bespreking over de pensioenen plaatsvindt in 
een moeilijke context. Overal gaan stemmen op om 
zich te concentreren op het economische aspect en op 
een louter budgettaire insteek, teneinde het financiële 
evenwicht te bewaren.

We mogen dit evenwicht zeker niet uit het oog verliezen 
en moeten zorgen voor voldoende betalingscapaciteit 
op lange termijn om de continuïteit van de diensten te 
garanderen. Maar laten we de zaken niet door elkaar 
halen: het gaat hier vooral om een debat over visie en 
samenleving. Wat voor soort samenleving willen we? Een 
samenleving die verankerd is in een kortetermijnvisie en 
zich beperkt tot een boekhoudkundige analyse van de 
pensioenkwestie, of een samenleving die vooruitkijkt en 
investeert in haar belangrijkste en unieke bestaansmid-
del, namelijk de mensen die haar vormen?

Hoe kunnen we blijven investeren in het belang van 
onze samenleving, hoe kunnen we investeren in mensen 
en iedereen in staat stellen een waardig leven te leiden?

Deze investering is net het project dat de huidige rege-
ringscoalitie voorstaat. Het optreden van de minister ligt 
in de lijn van dit beleid: de wetgeving hervormen om in te 
spelen op hedendaagse veranderingen en de verwach-
tingen van de huidige maatschappij, maar tegelijkertijd 
realistisch blijven op het vlak van begrotingsbeheer.

We moeten dus aanpassen, bijsturen en hervormen, 
opdat onze Staat een antwoord kan bieden op de talrijke 
en steeds veranderende behoeften van de bevolking.

Het is budgettair niet eenvoudig te voorspellen in 
welke mate het pensioenstelsel in de vorm van een re-
partitiesysteem houdbaar is, maar die moeilijkheid heeft 
betekenisvolle verbeteringen tijdens deze regeerperiode 
niet verhinderd. Denken we maar aan de correctie van 
een aantal onrechtvaardigheden die voortvloeien uit 
een nog steeds vrij patriarchale samenleving. Deze 
verbeteringen omvatten:

de herwaardering van de periodes van deeltijds werk 
voor het minimumpensioen, ter ondersteuning van alle 
vrouwen die verplicht deeltijds hebben moeten werken;

het ouderschapsverlof, dat nu wordt beschouwd als 
een gelijkgestelde periode voor de berekening van het 
minimumpensioen. Belang hechten aan nieuw leven, 

9) Où en est la réforme de la pension pour inaptitude 
physique? Pourquoi cette réforme n’a-t-elle pas été 
comptabilisée comme une économie dans l’accord sur 
les pensions?

M. Louis Mariage (Ecolo-Groen) souligne la difficulté 
du contexte dans le débat sur les pensions. On entend 
de toute part qu’il faut se focaliser sur l’enjeu écono-
mique et qu’il convient de privilégier la gestion purement 
budgétaire afin de préserver un équilibre financier du 
système.

Il est certes nécessaire de veiller à cet équilibre et 
de prévoir une capacité de paiement suffisante à long 
terme pour assurer la continuité des services. Mais il 
ne faut pas se tromper d’objectif, ce dont il est avant 
tout question, c’est un débat de vision et de société. 
Quelle société voulons-nous? Une société qui s’ancre 
dans une vision à court terme et se limite à une analyse 
comptable de la question des pensions ou une société 
qui anticipe et investit dans sa ressource principale et 
unique, à savoir les individus qui la composent?

Comment continuer à investir au mieux pour notre 
société, comment investir dans l’humain? Et permettre 
à toutes et tous de vivre dignement?

Cet investissement, c’est exactement le projet défendu 
par l’actuelle coalition gouvernementale. L’action de la 
ministre s’inscrit dans cette politique: réformer la légis-
lation pour répondre aux évolutions de notre temps et 
aux attentes de la société d’aujourd’hui, tout en restant 
dans une gestion budgétaire réaliste.

Il s’agit donc d’ajuster, d’adapter et de réformer pour 
rendre notre État en capacité de répondre aux besoins 
multiple et en constate évolution de la population.

Les projections budgétaires quant à la pérennité 
du système des pensions par répartition ne sont pas 
évidentes, ce qui n’a pas empêché des améliorations 
significatives sous cette législature, en particulier pour 
réparer un certain nombre d’injustices produites par une 
société qui n’a pas encore su se débarrasser complè-
tement du schéma patriarcal. On peut à cet égard citer:

La revalorisation des périodes de travail à temps 
partiel dans le cadre de la pension minimum, ce qui va 
concrètement permettre de soutenir toutes celles qui 
ont vécu des temps partiels contraints;

Les congés parentaux qui sont désormais considérés 
comme des périodes assimilées pour le calcul de la 
pension minimum. L’importance que revêt l’accueil de 
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zowel voor de ouders als voor de ontplooiing van het 
kind, rechtvaardigt dat een maatschappij die ervoor kiest 
te investeren in mensen waarde hecht aan dat moment, 
ook in termen van sociale rechten;

de berekening op basis van 5000 dagen in plaats van 
30 jaar om de voorwaarde van de effectieve carrière te 
beoordelen, waardoor het mogelijk wordt om loopbanen 
te waarderen die niet lineair zijn verlopen.

Maar daar moeten we het niet bij laten. Er zijn nog 
steeds situaties die ongelijkheden veroorzaken door de 
manier waarop ze in de samenleving zijn ontstaan en 
in de praktijk worden gebracht. Bijvoorbeeld inzake de 
modernisering van de gezinsdimensie, die wordt vermeld 
in de beleidsnota. Er zijn nog steeds ongelijkheden op dat 
punt, en de toenemende complexiteit van de pensioenen, 
de toevoeging van nieuwe statussen en de trend om de 
begunstigden in categorieën in te delen, maken de puzzel 
soms onbevattelijk. De pensioenen moeten aangepast 
worden aan de realiteit van de huidige gezinsstructuren.

De tijdelijke overbruggingsuitkering wordt bijvoorbeeld 
alleen toegekend aan de langstlevende echtgenoot 
die niet voldoet aan de leeftijdsvoorwaarden voor het 
overlevingspensioen: hierdoor konden 200 wettelijk 
samenwonenden en een onbekend aantal feitelijk sa-
menwonenden in 2022 geen gebruik maken van deze 
maatregel, die nochtans zeer belangrijk is om het hoofd 
te bieden aan de uitgaven die gepaard gaan met een 
overlijden. Bovendien leidt het onderscheid tussen al-
leenstaanden en samenwonenden tot discriminatie, die 
vooral vrouwen en jongeren treft. De individualisering 
van rechten is de oplossing bij uitstek om een hele reeks 
ingewikkelde en tijdrovende processen te vereenvou-
digen die haaks staan op de beoogde modernisering.

Is de minister van plan actie te ondernemen met 
betrekking tot de overbruggingsuitkering en, in ruimere 
zin, welke maatregelen wil ze treffen met het oog op 
vereenvoudiging? En hoe gaat ze ervoor zorgen dat 
verworven en afgeleide rechten in dit verband niet af-
gebouwd worden?

De beleidsnota maakt amper gewag van het kunste-
naarsstatuut. Toch is de pensioenhervorming van de 
kunstenaars ook een belangrijke kwestie. Omdat hun werk 
vaak minder zichtbaar is en hun loopbaan atypischer, 
zijn kunstenaars in dit opzicht lang verwaarloosd. We 
moeten iets doen aan hun gebrek aan zekerheid; een 
specifieke (en evenwichtige) erkenning van gewerkte da-
gen via de gageregeling met het oog op de toegang tot 
het pensioen is in dit opzicht primordiaal.

Tot slot valt de impact op de gemeentefinanciën te 
betreuren van het mechanisme voor de pensioenen van 

la vie, tant pour les parents que pour la construction de 
l’enfant, justifie qu’une société qui fait le choix d’investir 
dans l’humain valorise ce moment, en ce compris sur 
le plan des droits sociaux;

Le calcul sur une base de 5000 jours et non plus 
de 30 ans pour évaluer la condition de carrière effective, 
ce qui permettra de valoriser les carrières qui n’ont pas 
connu une progression linéaire.

Mais il ne faudrait pas s’arrêter en si bon chemin. 
En effet, il y a encore des situations qui génèrent des 
inégalités de par leur construction et leur mise en pra-
tique dans la société. Par exemple, la modernisation 
de la dimension familiale, qui est évoquée dans la note 
de politique générale. Il reste encore des disparités sur 
ce point, et la complexification des pensions, l’ajout de 
nouveaux statuts, la volonté de catégoriser les béné-
ficiaires, rend le puzzle parfois incompréhensible. Il 
est nécessaire d’adapter les pensions à la réalité des 
modèles familiaux d’aujourd’hui.

L’allocation de transition temporaire, par exemple, est 
seulement octroyée au conjoint survivant qui ne remplit 
pas les conditions d’âge pour la pension de survie: cela 
a pour conséquence que 200 cohabitants légaux, ainsi 
qu’un nombre inconnu de cohabitants de fait, n’ont 
pas pu bénéficier de cette allocation en 2022, qui est 
pourtant critique pour faire face aux grosses dépenses 
qui accompagnent un décès. De plus, la différenciation 
des personnes isolées et des cohabitants crée des 
discriminations, et impacte les femmes et les jeunes 
avant tout. L’individualisation des droits est la solution 
pour la simplification de toute une série de processus 
compliqués et chronophages, qui n’ont pas leur place 
dans la modernisation que l’on veut effectuer.

Dès lors, la ministre envisage-t-elle d’agir sur la problé-
matique de l’allocation de transition, et plus globalement 
quelles mesures de simplification compte-t-elle prendre? 
Et quelle attention portera-t-elle pour assurer un non-
recul des droits dans ce contexte en ce qui concerne 
les droits acquis et les droits dérivés?

La note fait peu référence au statut d’artiste. Pourtant, 
la réforme des pensions concernant les artistes est éga-
lement un sujet d’importance. Les artistes, par leur travail 
souvent moins visible et leur carrières plus atypiques, 
ont été longtemps délaissés sur ce point. On doit parer à 
leur manque de sécurité, et la reconnaissance spécifique 
(et équilibrée) des jours presté sur la base des cachets 
pour un accès à la pension est à cet égard primordiale.

Enfin, concernant les pensions des agents des admi-
nistrations communales et plus particulièrement le Fond 
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de ambtenaren van de gemeentebesturen, meer specifiek 
het Gesolidariseerd pensioenfonds. De betaling van die 
pensioenen weegt zwaar door op de begrotingen van 
de gemeenten, waarvan er vele thans hun bezittingen 
verkopen om het tekort te compenseren terwijl ze zou-
den moeten kunnen investeren in de diensten die ze 
hun inwoners bieden.

Het optreden van de regering was erop gericht om 
de gevolgen in te dijken van een beslissing die tegen 
beter weten in werd genomen tijdens de vorige regeer-
periode. Maar hoewel de minister stelt dat de definitieve 
vaststelling van de loonmatigingsbijdrage de situatie zal 
veiligstellen, rijst de vraag of we er vandaag zeker van 
kunnen zijn dat de gemeenten niet gebukt zullen gaan 
onder de financiële last van de pensioenen? Bestaat 
het risico niet dat dit probleem zich binnen enkele jaren 
opnieuw voordoet?

Tot besluit wijst de spreker op de vooruitgang die 
tijdens deze regeerperiode is geboekt met het oog op 
meer sociale rechtvaardigheid en meer gelijkheid tussen 
mannen en vrouwen.

De heer Jean-Marc Delizée (PS) stipt aan dat dit 
de vierde en laatste begrotingsbespreking van deze 
regeerperiode is. Dit is het uitgelezen moment om de 
tijdens deze hele regeerperiode gevolgde rode draad 
van nabij te bekijken. De pensioenen werden grondig 
hervormd, met in een eerste fase vanaf december 
2020 een werkelijk historische herwaardering van het 
minimumpensioen.

Die inspanning werd voortgezet gedurende de hele 
regeerperiode, die nochtans niet altijd van een leien 
dakje is gelopen. Er moest voortdurend een evenwicht 
worden gezocht tussen de sociale rechtvaardigheid en 
de beperkingen op de financiële duurzaamheid van de 
pensioenen.

De pensioenbonus, die – zij het in een weinig stimu-
lerende versie – tijdens de vorige regeerperiode werd 
afgeschaft terwijl de wettelijke pensioenleeftijd werd 
verhoogd, werd opnieuw ingevoerd.

Indien men de activiteitsgraad van de oudste werkne-
mers echter wil verhogen, dan moeten er stimulansen 
worden gevonden om hen langer dan de leeftijd van 60 
of zelfs 62 jaar te doen blijven werken. Een verplichtende 
regel alleen – namelijk de verhoging van de wettelijke 
leeftijd – kan niet volstaan, zoals ook de minister van 
Pensioenen van de vorige regering heeft erkend, toen hij 
zei dat slechts 10 % van de werknemers tot hun 65 jaar 
blijven werken en dat in 2030 de pensioenleeftijd van 
67 jaar slechts betrekking zal hebben op 5 tot 10 % van 
de werknemers.

de pension solidarisé, il faut déplorer l’impact de ce 
mécanisme sur les finances communales. Le paiement 
de ces pensions grève lourdement les budgets des 
communes, et nombreuses sont celles qui vendent 
aujourd’hui leurs biens pour combler leur déficit, là où 
elles devraient pouvoir investir dans les services qu’elles 
offrent à leurs habitants.

L’État fédéral a agi en vue de réparer les consé-
quences d’une décision prise en dépit du bon sens 
sous la législature précédente. Néanmoins, bien que la 
ministre évoque une sécurisation de la situation avec une 
fixation définitive de la part de la cotisation de modération 
salariale, peut-on assurer aujourd’hui que les communes 
ne vont pas subir de plein fouet la charge financière de 
ces pensions? Cette problématique ne risque-t-elle pas 
de se répéter dans quelques années?

En conclusion, l’intervenant tient à souligner les 
différents progrès réalisés sous cette législature, pour 
plus de justice sociale et plus d’équité entre les hommes 
et les femmes.

M. Jean-Marc Delizée (PS) rappelle que cet exa-
men budgétaire est le quatrième et le dernier de la 
présente législature. C’est donc le moment d’analyser 
le fil conducteur qui a été suivi tout au long de cette 
législature, qui aura connu une réforme importante en 
matière de pensions, avec une première phase, dès 
décembre 2020, qui a vu une revalorisation réellement 
historique des pensions minimales.

Cet effort a été poursuivi tout au long de la législature, 
qui n’aura pourtant pas été un long fleuve tranquille. Il 
a fallu constamment trouver un équilibre entre l’objectif 
de justice sociale et les contraintes de la durabilité 
financière des pensions.

Le bonus-pension, supprimé – dans une version 
certes peu incitative – sous la législature précédente 
alors même que l’âge légal de la pension était relevé, 
a été rétabli.

Or, si on souhaite relever le taux d’activité des tra-
vailleurs les plus âgés, il faut trouver des pistes pour 
les inciter à continuer à travailler au-delà de 60 ans, 
et au-delà de 62 ans. La contrainte seule – à savoir 
le relèvement de l’âge légal – ne peut suffire, comme 
l’avait alors admis lui-même le ministre des Pensions du 
gouvernement précédent: “10 % des travailleurs (seule-
ment) continuent à travailler jusqu’à 65 ans” et “en 2030, 
l’âge de la pension fixé à 67 ans ne concernera que 5 
à 10 % des travailleurs”!
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Waar het uiteindelijk echt over gaat, is niet de wettelijke 
pensioenleeftijd, maar de arbeidsomstandigheden van 
de oudere werknemers en de redenen die hen kunnen 
aansporen langer te werken. Om die reden wou deze 
regering de pensioenbonus opnieuw in werking stellen. De 
vorige versie ervan was weinig aantrekkelijk, aangezien 
hij een aanvulling bood van 2 tot 3 euro per gewerkte dag 
na de leeftijd van 62 of 65 jaar. In zijn nieuwe vorm 
zal de bonus het mogelijk maken een aanvulling van 
22.650 netto te verkrijgen, wat veel voordeliger is. Kan 
de minister verduidelijking geven over hoe dat bedrag 
concreet zal worden uitbetaald? Bijvoorbeeld in de vorm 
van een rente, veeleer dan via een eenmalige premie.

Wat de effectieve loopbaan betreft, is men sinds deze 
regeerperiode rekening gaan houden met de situatie 
van de vrouwen die noodgedwongen hun beroepsle-
ven méér moeten onderbreken dan mannen, alleen 
al door de zwangerschaps-, de moederschaps-, de 
borstvoedingsverloven enzovoort. Die periodes zullen 
voortaan integraal worden gelijkgesteld met periodes 
van effectieve arbeid.

Algemeen stond de gelijkheid tussen mannen en 
vrouwen tijdens deze regeerperiode voorop. De pen-
sioenhandicap van vrouwen is een complex probleem, 
dat zijn wortels heeft in de gezinspatronen van de sa-
menleving (vrouwen worden er nog meer toe gebracht 
om hun carrière op te offeren ten gunste van de car-
rière van hun man, bijvoorbeeld om voor de kinderen 
te zorgen, wat leidt tot verschillende vormen van verlof 
of deeltijdwerk) en voorts ook in tekorten op het gebied 
van kinderopvang (bijvoorbeeld de moeilijkheid om een 
plaats in een kinderopvang te vinden) of eenvoudigweg 
in hardnekkige loonongelijkheid. Om dat probleem te 
verhelpen, heeft deze regering geprobeerd (zij het nog 
te schuchter) om in de pensioenberekening rekening te 
houden met – door de omstandigheden vaak gedwon-
gen – deeltijdwerk.

Tevens worden vanwege de sociale partners voor-
stellen verwacht inzake de modernisering van de ge-
zinsdimensie, inzake pensioenen of algemener. Ook 
op Europees niveau wordt daarover nagedacht en het 
komende Belgische voorzitterschap van de Raad van de 
Europese Unie vanaf 1 januari 2024 zou de gelegenheid 
moeten vormen om op dat vlak resultaten te boeken.

In haar beleidsnota verwijst de minister ook naar de 
specifieke bescherming van kunstenaars inzake pensi-
oenrechten. Kan zij dat verduidelijken?

Het is fundamenteel dat de informatie inzake pensi-
oenrechten transparant is, zeker wegens de bijzondere 

Le véritable débat porte en définitive sur les condi-
tions de travail des travailleurs âgés, et sur les raisons 
qui peuvent les encourager à travailler plus longtemps, 
et non sur l’âge légal. C’est la raison pour laquelle le 
gouvernement actuel a souhaité remettre en vigueur le 
bonus-pension. Dans sa version précédente, celui-ci 
était assez peu attractif, offrant un complément de 2 
à 3 euros par jour travaillé au-delà de 62 ou de 65 ans. 
Dans sa nouvelle mouture, le bonus permettra de se 
constituer un complément de 22.650 euros nets, ce qui 
est autrement plus avantageux. La ministre pourrait-elle 
apporter des précisions sur la déclinaison de ce montant? 
Pourra-t-il, par exemple, être versé sous la forme d’une 
rente plutôt que d’une prime unique?

Concernant la question de la carrière effective, on a 
pris soin sous cette législature de prendre en compte 
la situation des femmes qui, par la force des choses, 
subissent davantage d’interruptions dans leur vie pro-
fessionnelle que les hommes, ne fût-ce qu’en raison des 
congés liés à la grossesse, à la maternité, à l’allaitement, 
etc. Ces périodes seront désormais intégralement assi-
milées à des périodes de travail effectif.

De manière générale, la question de l’égalité entre 
les hommes et les femmes a été pleinement prise en 
compte sous cette législature. Le handicap dont souffrent 
les femmes sur le plan de la pension est un problème 
complexe, qui trouve sa cause dans les schémas fami-
liaux de la société (les femmes étant encore davantage 
“invitées” à sacrifier leur carrière, pour s’occuper des 
enfants par exemple, au profit de celle de leur mari, ce qui 
se traduit par des congés ou des temps partiels subis), 
dans les déficiences au niveau de l’accueil des enfants 
(cf. la difficulté à trouver un place en crèche) ou plus 
simplement dans l’inégalité salariale persistante. Pour 
répondre à ce problème, le gouvernement a entrepris 
sous cette législature de prendre en compte, de manière 
encore trop limitée, le temps partiel – qui est souvent 
contraint – dans le calcul de la pension.

Des propositions sont également attendues de la part 
des partenaires sociaux en ce qui concerne la moderni-
sation de la dimension familiale, que ce soit en matière 
de pensions ou plus généralement. Cette réflexion se 
déroule également au niveau européen, et la prochaine 
présidence belge du Conseil de l’Union européenne à 
partir du 1er janvier 2024 devrait être l’occasion d’engran-
ger des résultats sur ce plan.

La ministre a également évoqué dans sa note la pro-
tection spécifique des artistes sur le plan des droits à la 
pension. Peut-elle donner plus de précisions à cet égard?

La transparence de l’information en ce qui concerne 
les droits à la pension est essentielle, à plus forte raison 
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complexiteit van die materie. Iedereen moet echter 
plannen en keuzes kunnen maken met volledige kennis 
van de langetermijngevolgen ervan. Op dat vlak valt toe 
te juichen dat de minister de klemtoon heeft gelegd op 
de ontwikkeling van de website mypension.be en op 
gerichte informatiecampagnes.

Zoals eerder benadrukt wordt de situatie van som-
mige gemeenten ten aanzien van het Gesolidariseerd 
pensioenfonds van de provinciale en de lokale bestu-
ren onhoudbaar. Tijdens de vorige regeerperiode is 
een fundamentele fout gemaakt, waardoor vandaag 
de armste gemeenten een malus moeten betalen ten 
gunste van de steeds groter wordende groep rijkere 
gemeenten, die het zich kunnen veroorloven een tweede 
pensioenpijler aan hun contractueel personeel aan te 
bieden. In dat verband verdienen de inspanningen van 
de minister waardering; zij heeft namelijk gezorgd voor 
een kortetermijnoplossing voor de financiële urgentie 
bij het Fonds en werkt aan een structurele oplossing 
voor de lange termijn.

Tot slot is de regering – logischerwijs – begonnen 
met het hervormen van de voor ambtenaren geldende 
pensioenregeling wegens lichamelijke ongeschiktheid.

Mevrouw Ellen Samyn (VB) stelt dat gemiddeld geno-
men mensen ongeveer een kwart van hun leven gepen-
sioneerd zijn. Het wettelijk pensioen zou ervoor moeten 
zorgen dat dat zonder financiële bekommernissen kan, 
maar jammer genoeg is dat niet het geval. Uit recente 
cijfers blijkt dat meer dan 80 % van de gepensioneerden 
niet rondkomt met zijn of haar wettelijk pensioen.

De VB-fractie loopt niet warm van de pensioenher-
vorming van de minister. Het minimumpensioen is wel-
iswaar verhoogd. Het VB vindt het echter belangrijk dat 
iedereen die zijn leven lang gewerkt heeft ten minste 
1760 euro pensioen zou moeten krijgen. In het verkie-
zingsprogramma uit 2019 was de verhoging van het 
minimumpensioen ook één van de speerpunten van de 
partij. Het VB is tevreden dat de minister hieraan gevolg 
heeft gegeven.

Mevrouw Samyn formuleert enkele kritische be-
denkingen over het beleid van de minister. De mini-
mumpensioenen werden inderdaad verhoogd, maar 
dit is volgens de spreekster te danken aan de inflatie. 
Het commissielid steunt het schrappen van de laatste 
pensioenverhoging niet, zoals geformuleerd bij het 
wetsontwerp houdende diverse bepalingen pensioenen 
(DOC 3604). De gemiddelde rusthuisfactuur in Vlaanderen 
is gestegen tot meer dan 2.100 euro. Dit bedrag ligt veel 
hoger dan het gemiddelde pensioen. De kloof met het 
gemiddelde pensioen zal alleen maar groter worden 
omdat de dagprijzen van woon-zorgcentra gekoppeld 

dans cette matière qui particulièrement complexe. Or, 
chacun doit pouvoir se projeter et faire des choix en étant 
pleinement éclairé quant aux implications à long terme 
de ceux-ci. Sur ce point, l’accent mis par la ministre 
sur le développement du site mypension.be et sur des 
campagnes d’information ciblées doit être salué.

Comme cela a déjà été souligné, la situation de cer-
taines communes vis-à-vis du Fonds de pension solida-
risé des administrations provinciales et locales devient 
intenable. Une erreur fondamentale a été commise 
sous la précédente législature, qui conduit aujourd’hui 
les communes les plus pauvres à payer un malus en 
faveur des communes plus aisées, et de plus en plus 
nombreuses, qui peuvent se permettre d’offrir un deu-
xième pilier de pension à leur personnel contractuel. Il 
convient à cet égard de saluer les efforts de la ministre, 
qui a déjà apporté une solution à court terme, pour 
répondre à l’urgence financière du Fonds, et travaille à 
une solution structurelle pour le long terme.

Enfin, le gouvernement s’est attelé à réformer le 
régime de la pension pour cause d’inaptitude physique 
des fonctionnaires, ce qui relève de l’évidence.

Mme Ellen Samyn (VB) indique que les gens 
consacrent en moyenne un quart de leur vie environ à 
leur pension. Leur pension légale devrait leur éviter tout 
tracas financier, mais ce n’est malheureusement pas 
le cas. Des chiffres récents montrent en effet que plus 
de 80 % des pensionnés ne parviennent pas à joindre 
les deux bouts grâce à leur pension légale.

La réforme des pensions proposée par la ministre 
n’enthousiasme guère le groupe VB. La pension mini-
male a certes été revue à la hausse mais, pour le VB, 
il est impératif que toute personne ayant travaillé toute 
sa vie perçoive au moins 1.760 euros de pension. Dans 
son programme électoral de 2019, l’une des priorités du 
parti était également de relever le montant de la pension 
minimale. Le VB se réjouit que la ministre ait répondu 
à cette demande.

Mme Samyn émet quelques critiques au sujet de la 
politique de la ministre. Les pensions minimales ont 
certes été augmentées mais, selon l’intervenante, cette 
augmentation est uniquement due à l’inflation. La membre 
n’est pas favorable à la suppression de la dernière aug-
mentation des pensions, comme le prévoit le projet de loi 
portant des dispositions diverses en matière de pension 
(DOC 3604). En Flandre, le coût moyen d’une maison de 
repos dépasse désormais les 2.100 euros par mois. Ce 
montant est largement supérieur à la pension moyenne, 
et cet écart ne fera que se creuser étant donné que les 
prix journaliers des maisons de repos et de soins sont 
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zijn aan de consumptie-index en die van de pensioenen 
aan de trager stijgende gezondheidsindex. Hoe gaat 
de bevolking nu en in de toekomst in staat zijn om hun 
rusthuisfactuur te betalen?

Mevrouw Samyn betreurt dat de correctiecoëfficiënt 
op de zelfstandigenpensioenen niet volledig is afgeschaft 
en pleit om deze met terugwerkende kracht af te schaf-
fen zodat ook pensioenrechten die opgebouwd zijn voor 
1 januari 2021 niet meer in mindering gebracht worden 
door de correctiecoëfficiënt. Zal dit rechtgezet worden? 
Zo neen, waarom niet?

Ook is mevrouw Samyn van mening dat de invoe-
ring van de pensioenbonus geen goede zaak is. Het 
planbureau berekende dat deze maatregel meer kost 
dan ze opbrengt. Bovendien haalt de huidige regering 
de mosterd bij Spanje, volgens de spreekster. Een land 
met een hogere schuldgraad dan België. Terwijl het VB 
een land als Denemarken, dat maatregelen durft te ne-
men om de betaalbaarheid van de sociale zekerheid te 
vrijwaren door deze af te schermen voor nieuwkomers, 
als voorbeeldland beschouwt.

De VB-fractie juicht het aan banden leggen van de 
perequatie van de ambtenarenpensioenen toe, maar 
het moet nog verder gaan. De perequatie zorgt voor 
80 % van de besparing van de 0,2 % van het laatste 
pensioenakkoord. De scheeftrekking en financiële kloof 
tussen ambtenarenpensioenen enerzijds en werkne-
mers- en zelfstandigenpensioenen blijft groot. Het VB 
stelt daarom een eengemaakt pensioenstelsel voor, 
voor werknemers, zelfstandigen en ambtenaren, dat 
gebaseerd is op gewerkte uren, niet op leeftijd. Zal de 
pensioenleeftijd ook teruggebracht worden naar 65 jaar? 
Dit zou moeten volgens het VB.

Mevrouw Samyn vervolgt dat het rechtvaardig is 
om de hoogste ambtenarenpensioenen te plafonneren 
op 4.750 euro. Er is geen enkele werknemer of zelf-
standige die zoveel wettelijk pensioen krijgt. Volgens 
een berekening van het Planbureau levert dit jaarlijks 
honderden miljoenen euro’s op die gebruikt kunnen 
worden voor de verhoging van de lage werknemers- en 
zelfstandigenpensioenen. Zal de minister het aftoppen 
van de hoogste pensioenen overwegen?

De spreekster vervolgt haar uiteenzetting met het 
punt over het aanvullend pensioen. In aanloop naar 
de pensioenhervorming lanceerde de minister het idee 
om de tweede pensioenpijler zwaarder te belasten. 
Mevrouw Samyn stelt dat deze hogere taks vooral door 

liés à l’indice des prix à la consommation et ceux des 
pensions à l’indice santé, dont l’augmentation est plus 
lente. Comment la population peut-elle encore honorer 
ses factures de maison de repos et va-t-elle pouvoir le 
faire à l’avenir?

Mme Samyn regrette que le coefficient de correction 
des pensions des indépendants n’ait pas entièrement 
été supprimé et préconise de le supprimer avec effet 
rétroactif afin que les droits de pension constitués avant 
le 1er janvier 2021 ne soient plus déduits par le coefficient 
de correction. Cette situation sera-t-elle rectifiée? Dans 
la négative, pourquoi?

Mme Samyn estime également que l’instauration 
du bonus de pension n’est pas une bonne chose. Le 
Bureau fédéral du Plan a calculé que cette mesure 
coûterait plus qu’elle ne rapporte. Selon l’intervenante, 
l’actuel gouvernement puiserait son inspiration dans 
le système espagnol, un pays qui affiche pourtant un 
taux d’endettement supérieur à celui de la Belgique. 
Le VB considère, quant à lui, le Danemark comme un 
pays exemplaire, lui qui ose prendre des mesures pour 
préserver l’accessibilité de la sécurité sociale en la 
protégeant des primo-arrivants.

Le groupe VB se félicite du plafonnement de la péré-
quation des pensions des fonctionnaires, mais estime qu’il 
faudrait encore aller plus loin. La péréquation contribue 
à 80 % de l’économie de 0,2 % réalisée dans le cadre 
du dernier accord sur les pensions. Le déséquilibre et 
l’écart financier entre les pensions des fonctionnaires, 
d’une part, et les pensions des salariés et des indépen-
dants, d’autre part, restent importants. Le VB propose 
dès lors d’instaurer un régime de pension unifié pour les 
salariés, les indépendants et les fonctionnaires, qui se 
baserait sur les heures prestées et non sur l’âge. L’âge 
de la pension sera-t-il également ramené à 65 ans, 
comme le préconise le VB?

Pour ce qui est de la pension des fonctionnaires, 
Mme Samyn poursuit en indiquant qu’il serait juste de 
plafonner les pensions les plus élevées à 4.750 euros. 
Aucun salarié ou indépendant ne perçoit en effet une 
pension légale aussi élevée. Le Bureau fédéral du 
Plan a calculé que ce plafonnement rapporterait des 
centaines de millions d’euros par an, ce qui permettrait 
de revoir à la hausse la faible pension des salariés et 
des indépendants. La ministre entend-elle plafonner les 
pensions les plus élevées?

L’intervenante poursuit son exposé en abordant la 
question des pensions complémentaires. En préambule 
de la réforme des pensions, la ministre a lancé l’idée 
de taxer plus lourdement le deuxième pilier des pen-
sions. Mme Samyn indique que cette taxe plus élevée 
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de Vlamingen zal betaald worden, aangezien meer 
Vlamingen dan Walen zo’n tweede pijler hebben opge-
bouwd. Ligt het voorstel, om de aanvullende pensioenen 
zwaarder te belasten nog op de onderhandelingstafel? 
Wat is de stand van zaken rond het voorstel om een 
aanvullend pensioen te voorzien voor elk statuut? De 
statutaire ambtenaren hebben geen tweede pijler.

Mevrouw Samyn uit haar goedkeuring voor de ver-
dubbeling van de Wijninckx-bijdrage voor de hoogste 
aanvullende pensioenen van 3 % naar 6 %, maar betreurt 
dat er geen afschaffing is van het plafond Wijninckx. 
Personen die werden aangesteld om in een overheids-
dienst een management- of staffunctie uit te oefenen, 
kunnen vandaag nog steeds een overheidspensioen 
krijgen dat 20 procent boven de maximumgrens voor 
overheidspensioenen ligt. De VB-fractie diende daarom 
een wetsvoorstel in om de overschrijding van het zoge-
naamde “plafond Wijninckx” af te schaffen. Dit werd twee 
weken geleden weggestemd. Wat is de stand van zaken 
inzake dit dossier? Zal de minister nog een wetsontwerp 
in te dienen? Zo neen, waarom niet?

Het commissielid trekt vervolgens in twijfel of de 
Europese Commissie het pensioenakkoord als vol-
doende beschouwt. Zonder systeemomslag zal de 
0,2 % besparing geen verschil maken. De financiële en 
sociale houdbaarheid van de pensioenen is allesbehalve 
gegarandeerd. Zonder degelijke hervormingen komt de 
betaalbaarheid onvermijdelijk in het gedrang. Vlamingen 
kunnen de toenemende vergrijzingskost dragen als onder 
andere de sociale zekerheid en fiscaliteit geregionali-
seerd zouden worden.

Wat de structurele pensioenhervorming betreft, vindt 
mevrouw Samyn dat de regering Vivaldi tekortschiet.

De verhoging van het aantal effectief gewerkte jaren 
keurt het VB goed. De partij pleit voor een loopbaan van 
66.000 uren, oftewel 40 jaar effectief gewerkte jaren 
vooraleer iemand recht heeft op een minimumpensioen. 
Dit lost meteen de discussie rond zwaar werk op. Iemand 
die op 18 jaar begint te werken, kan op 58 jaar met pen-
sioen. Hoe staat het met de lijst van zware beroepen? 
Heeft de minister al samengezeten met haar collega’s?

Mevrouw Samyn geeft aan dat de minister personen 
met onregelmatige loopbanen, voor het merendeel 
vrouwen, meer kan beschermen door de eigen pen-
sioenrechten bij de overlevende partner in het kader 
van het overlevingspensioen beter te valoriseren. Het 
overleg met de sociale partners is bezig. Wat zijn de 
tussentijdse bevindingen?

sera principalement supportée par les Flamands, étant 
donné qu’ils sont plus nombreux que les Wallons à s’être 
constitué une pension du deuxième pilier. La proposition 
de taxer plus lourdement les pensions complémentaires 
est-elle toujours sur la table des négociations? Qu’en est-il 
de la proposition de prévoir une pension complémentaire 
pour chaque statut? Les fonctionnaires statutaires n’ont 
en effet pas de deuxième pilier.

Mme Samyn marque son approbation au doublement 
de la cotisation Wijninckx pour les pensions complé-
mentaires les plus élevées, qui passe de 3 à 6 %, mais 
regrette que le plafond Wijninckx ne soit pas supprimé. 
Les personnes qui ont été affectées à une fonction 
de management ou d’encadrement dans un service 
public peuvent toujours bénéficier aujourd’hui d’une 
pension publique supérieure de 20 % au plafond des 
pensions publiques. Le groupe VB a donc déposé une 
proposition de loi visant à supprimer le dépassement 
du plafond Wijninckx. Cette proposition a toutefois été 
rejetée il y a quinze jours. Où en est ce dossier? La 
ministre déposera-t-elle encore un projet de loi? Dans 
la négative, pourquoi?

Par ailleurs, la membre doute que la Commission euro-
péenne considère l’accord sur les pensions comme suf-
fisant. Sans réforme systémique, les 0,2 % économisés 
ne feront pas le poids. La viabilité financière et sociale 
des pensions est loin d’être garantie. En l’absence 
de réformes drastiques, l’accessibilité financière sera 
inévitablement compromise. Les Flamands pourraient 
supporter le coût croissant du vieillissement si des 
compétences telles que la sécurité sociale et la fiscalité 
étaient régionalisées.

En ce qui concerne la réforme structurelle des pen-
sions, Mme Samyn trouve que le gouvernement Vivaldi 
n’est pas performant.

Le VB souscrit à l’augmentation du nombre d’an-
nées de travail effectif. Le parti préconise une carrière 
de 66.000 heures, ce qui correspond à 40 années de 
travail effectif, pour pouvoir bénéficier d’une pension 
minimum. Cette mesure résout directement le débat sur 
les métiers pénibles. Une personne qui a commencé à 
travailler à 18 ans peut partir à la retraite à 58 ans. Où 
en est-on avec la liste des métiers pénibles? La ministre 
s’est-elle déjà concertée avec ses collègues?

Mme Samyn indique que la ministre pourrait davantage 
protéger les personnes qui ont des carrières irrégulières, 
dont la majorité sont des femmes, en valorisant de 
manière plus adéquate les droits à la pension propres 
du partenaire survivant dans le cadre de la pension de 
survie. La concertation avec les partenaires sociaux est 
en cours. Quelles en sont les premières conclusions?



213647/041DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Ook zou er volgens het regeerakkoord gewerkt wor-
den aan een pensioensplitsing ter vervanging van het 
echtscheidingspensioen. Het VB is voorstander van de 
overdraagbaarheid van pensioenrechten tussen partners 
(pensioensplits). Indien één partner de zorg op zich 
neemt voor de kinderen of het huishouden en dus niet 
of slechts deeltijds werkt, vertaalt zich dat in geen of een 
lager pensioen. Dat is bijzonder pijnlijk bij een scheiding 
of overlijden van de werkende partner, die mede dankzij 
de inspanningen van de andere partner vaak een snel-
lere carrière en een hoger pensioen heeft uitgebouwd. 
Het zou goed zijn als een partner de pensioenuren kan 
overdragen aan de partner die onbetaalde zorgtaken op 
zich neemt. Meerdere landen, zoals Nederland, Duitsland 
en Zwitserland, hebben een vorm van overdraagbare 
pensioenrechten in het kader van een echtscheiding. 
Deze maatregel zou ook budgetneutraal zijn. Wanneer 
komen er voorstellen hieromtrent?

Verder pleit de VB-fractie al jaren voor een deftig 
pensioen voor meewerkende echtgenoten. De fractie 
is verheugd over het wetsontwerp van de minister om 
hieraan tegemoet te komen. De fractie onderstreept wel 
dat er een groep meewerkende echtgenotes en echt-
genoten door deze regelgeving worden buitengesloten 
omwille van budgettaire redenen, ook al blijkt dat deze 
groep zeer klein is. Het lijkt mevrouw Samyn wenselijk 
om deze onrechtvaardigheid aan te pakken. Zijn er plan-
nen in die richting? De VB-fractie zal een wetsvoorstel 
indienen om alle meewerkende echtgenoten die gewerkt 
hebben in het maxi-statuut toegang te geven tot het 
minimumpensioen.

Een betere communicatie over de pensioenen is en 
blijft een prioriteit voor het VB. De minister zal blijven 
inzetten op een toegankelijke dienstverlening voor 
burgers die minder goed hun weg vinden in de digitale 
wereld. Het is goed te vernemen dat mensen terecht 
kunnen bij pensioenexperten van de Pensioendienst. 
Daarnaast zouden er meer samenwerkingsverbanden 
moeten bestaan tussen de Federale Pensioendienst en 
lokale besturen. Over welke samenwerkingen met lokale 
partners heeft de minister het? Hoeveel samenwerkin-
gen werden opgezet? Hoeveel evenementen werden 
er georganiseerd?

Het organiseren van zitdagen en infosessies voor 
gepensioneerden en toekomstig gepensioneerden is 
afgeschaft. Wordt deze piste herbekeken in het ka-
der van het verlenen van een goede en transparante 
communicatie?

Selon l’accord du gouvernement, un système de 
partage de la pension serait par ailleurs élaboré pour 
remplacer la pension de conjoint divorcé. Le VB souscrit 
au transfert des droits à la pension entre les partenaires 
(les partages de pension). Lorsque l’un des partenaires 
s’occupe des enfants ou du ménage et qu’il ne travaille 
dès lors pas ou qu’à temps partiel, il n’a pas droit à une 
pension ou celle-ci est d’un montant moindre. C’est 
particulièrement douloureux en cas de divorce ou de 
décès du partenaire actif, qui a pu développer une car-
rière plus rapide et une pension plus élevée en partie 
grâce aux efforts consentis par l’autre partenaire. Le 
transfert des heures de pension du partenaire actif au 
partenaire assumant des tâches de soin non rémuné-
rées serait une bonne chose. De nombreux pays, tels 
que les Pays-Bas, l’Allemagne et la Suisse, disposent 
d’une forme de droits à la pension transférables en cas 
de divorce. Cette mesure serait par ailleurs neutre sur 
le plan budgétaire. Quand des propositions seront-elles 
émises à cet égard?

Ensuite, le groupe VB préconise, depuis de nom-
breuses années déjà, une pension correcte pour les 
conjoints aidants. Le groupe se réjouit du projet de loi 
de la ministre qui vise à y répondre. Le groupe souligne 
tout de même que pour des raisons budgétaires, cette 
législation exclut un groupe de conjoints aidants, même 
si celui-ci est très petit. Pour Mme Samyn, il semble 
souhaitable de s’attaquer à cette injustice. Des plans 
sont-ils prévus à cette fin? Le groupe VB déposera une 
proposition de loi visant à accorder le droit à une pension 
minimum à toute personne qui a travaillé en qualité de 
conjoint aidant sous le maxi-statut.

Améliorer la communication en matière de pensions 
est et demeure une priorité pour le VB. La ministre 
restera déterminée à fournir des services accessibles 
aux citoyens qui sont moins à même de s’orienter dans 
le monde numérique. Il est bon d’apprendre que les 
personnes peuvent s’adresser aux experts pensions du 
Service des pensions. Il conviendrait en outre de lancer 
davantage de partenariats entre le Service fédéral des 
Pensions et les administrations locales. Quels sont 
concrètement les partenariats avec des partenaires locaux 
auxquels renvoie la ministre? Combien de partenariats 
ont-ils été mis en place? Combien d’événements ont-ils 
été organisés?

Les jours de permanence et les séances d’information 
destinés aux pensionnés et aux futurs pensionnés ont été 
supprimés. Cette piste sera-t-elle réexaminée en vue de 
garantir une communication transparente et de qualité?
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Mevrouw Samyn stelt vervolgens twee vragen in 
verband met het Belgisch EU-voorzitterschap voor 2024.

1) Welke kosten zijn er verbonden aan het Belgische 
voorzitterschap bij de EU specifiek voor het departement 
waarvoor de minister bevoegd is?

2) Hoeveel extra personeelsleden zullen hiervoor 
worden aangeworven?

Tijdens het voorzitterschap zal de minister de gender-
gelijkheid inzake pensioenen belichten. Mevrouw Samyn 
hoopt dat de aanbevelingen van het VB meegenomen 
zullen worden tijdens het voorzitterschap.

Als het gaat over de uitvoering van een Europees 
pensioenstelsel, is de spreekster het niet eens met 
de minister. Een uitholling van de sociale zekerheid 
wilt het VB niet. Niet alle Europese landen hebben 
dezelfde levensstandaard, dezelfde standaard van 
sociale bescherming en dezelfde sociaaleconomische 
basis. Vlaanderen is al een nettobetaler aan de EU en 
het Vlaams belastinggeld dat wegvloeit zal hierdoor al-
leen maar toenemen, aldus het commissielid. Mevrouw 
Samyn is een voorstander om de sociale zekerheid op 
Vlaams niveau te organiseren.

De regering zal vanaf 2025 niet meer tussenkomen in 
de responsabiliseringsbijdrage van lokale besturen die 
zijn aangesloten bij het Gesolidariseerd pensioenfonds 
(GPF) en die voor hun contractuele personeelsleden 
een aanvullende pensioenregeling hebben opgezet. 
Met 827 aangesloten Vlaamse organisaties, inclusief 
AGB’s en APB’s, zijn vrijwel alle Vlaamse lokale bestu-
ren aangesloten tegenover ongeveer de helft van de 
Waalse lokale besturen. Het is voor mevrouw Samyn 
hartverscheurend hoe de Vlaamse belangen aan de 
kant worden geschoven.

Wie 4/5e of voltijds werkt, mag een flexi-job uitoefenen. 
De flexi-jobbers betalen geen sociale bijdragen, maar 
bouwen wel sociale rechten op voor een werkloosheidsuit-
kering en vakantiegeld. Er was vorige maand sprake dat 
mensen met een flexi-job vanaf 2024 geen bijkomende 
pensioenrechten meer zouden kunnen opbouwen. Kan 
de minister bevestigen dat er in de pensioenopbouw 
voor 2024 niets zal veranderen? Zal vanaf 2025 wel 
iets veranderen?

Wat het ziektepensioen betreft, vindt het VB de aan-
gekondigde krijtlijnen van de hervorming van het ziek-
tepensioen positief. In plaats van mensen af te schrijven 
en negatief te benaderen is het beter om in te zetten op 

Mme Samyn pose ensuite deux questions relatives à 
la présidence belge de l’Union européenne pour 2024.

1) À combien s’élèvent les coûts relatifs à la présidence 
belge de l’Union européenne spécifiquement pour le 
département pour lequel la ministre est compétente?

2) Combien de personnes supplémentaires seront-
elles engagées dans le cadre de cette présidence?

Pendant la présidence, la ministre mettra en évidence 
l’égalité des genres en matière de pensions. Mme Samyn 
espère que les recommandations du VB seront prises 
en compte durant la présidence.

L’intervenante ne partage pas le point de vue de la 
ministre sur l’exécution du régime de pension européen. 
Le VB ne souscrit pas à une fragilisation de la sécurité 
sociale. Tous les pays européens ne jouissent pas 
des mêmes niveaux de vie, ni des mêmes niveaux de 
protection sociale, ni même de la même base socioé-
conomique. La Flandre est déjà un contributeur net de 
l’Union européenne et, selon la membre, les impôts 
flamands qui y sont consacrés ne cesseront dès lors 
d’augmenter. Mme Samyn souscrit à une organisation 
de la sécurité sociale au niveau flamand.

À partir de 2025, le gouvernement n’interviendra plus 
dans la cotisation de responsabilisation des adminis-
trations locales affiliées au Fonds de pension solida-
risé (FPS) qui ont instauré en faveur de leur personnel 
contractuel un régime de pension complémentaire. 
Avec 827 organisations flamandes affiliées, en ce compris 
les régies communales autonomes et les régies provin-
ciales autonomes, la quasi-totalité des administrations 
locales flamandes sont affiliées, contre environ la moitié 
des administrations locales wallonnes. Pour Mme Samyn, 
il est douloureux de constater que les intérêts flamands 
sont relégués au second plan.

Toute personne qui travaille à 4/5 ou à temps plein 
peut exercer un flexi-job. Les travailleurs en flexi-job sont 
exonérés de cotisations sociales, mais se constituent 
néanmoins des droits sociaux pour une allocation de 
chômage et le pécule de vacances. Le mois dernier, il 
a été dit que les travailleurs qui exercent un flexi-job ne 
constitueraient plus de droits à la pension supplémen-
taires à partir de 2024. La ministre peut-elle confirmer 
qu’aucun changement ne sera apporté dans la constitution 
de la pension pour 2024? À partir de 2025, prévoit-on 
en revanche des changements?

En ce qui concerne la réforme de la pension pour 
inaptitude physique, le VB trouve les lignes directrices 
annoncées positives. Au lieu d’écarter les personnes et 
de les traiter de manière négative, il est préférable de 
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hun sterktes en regelmatig te evalueren hoe het gaat. 
Wanneer zullen de krijtlijnen omgezet worden in beleid?

De heer Christophe Bombled (MR) herinnert aan de 
vele al in uitzicht gestelde maatregelen inzake pensioenen, 
die met name betrekking hebben op de pensioenbonus, 
op de wijzigingen in het perequatiemechanisme in het 
ambtenarenstelsel en op de voorwaarden inzake perio-
des van effectief verricht en gelijkgesteld werk voor de 
berekening van het minimumpensioen. Deze beslissingen 
moeten nog ten uitvoer worden gelegd; kan de minister 
aangeven wat het tijdpad is voor het wetgevend werk? 
Wat het laatste punt betreft, benadrukt de spreker dat dit 
dossier onontbeerlijk is met het oog op de betaalbaarheid 
van de pensioenen en samenhangt met de hervorming 
van de arbeidsmarkt.

De modernisering van de gezinsdimensie inzake de 
pensioenen wordt thans besproken door de sociale 
partners.

Een belangrijk element met betrekking tot pensioenen 
is dus informatie en toegang tot betrouwbare en nauw-
keurige gegevens voor iedereen. De minister heeft het 
gehad over informatiecampagnes naar welbepaalde 
doelgroepen, evenals over de uitbouw van de dienst-
verlening en informatieverstrekking door MyPension.be. 
Kan ze over die twee punten meer verduidelijking geven?

Tot slot is de situatie van het Gesolidariseerd Pensioen-
fonds van de provinciale en plaatselijke besturen aan-
gehaald. Er mag niet uit het oog worden verloren dat de 
gemeenten over het algemeen niet in staat zullen zijn 
om de pensioenen van hun statutaire ambtenaren in hun 
eentje te financieren. De spreker trekt aan de alarmbel 
om een oplossing te vinden voor dit onrustwekkende 
probleem.

De heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) is veront-
waardigd over de pensioenbeleidsnota. Het pensioen-
beleid van Vivaldi is er één van valse beloftes, zo stelt 
het commissielid.

De verhoging van het minimumpensioen tot boven de 
1500 euro is een goede zaak. De eis voor de verhoging 
komt niet uit het niets, al sinds 2018 voeren de vakbonden 
en de PVDA actie rond deze eis. Veel regeringspartijen 
hebben dit idee overgenomen in hun verkiezingspro-
gramma en hebben de eis uitgehold. Ooit stond het 
voor een minimum aan inkomen om menswaardig te 
kunnen leven. Nu is het gedegradeerd tot een cijfer in 
debatfiches.

miser sur leurs forces et d’évaluer régulièrement leur 
situation. Quand la ministre traduira-t-elle ces lignes 
directrices en politique?

M. Christophe Bombled (MR) rappelle les nombreuses 
mesures d’ores et déjà annoncées en matière de pension, 
qui concernent notamment le bonus pension, les modi-
fications apportées au mécanisme de péréquation dans 
le régime des fonctionnaires et les conditions concernant 
les période de travail effectif et assimilé pour le calcul 
de la pension minimum. Il convient encore de mettre en 
œuvre ces décisions; la ministre peut-elle préciser le 
calendrier législatif qui s’y rapporte? Concernant le dernier 
point, l’intervenant souligne que ce dossier conditionne 
étroitement la soutenabilité financière des pensions et 
est en lien avec la réforme du marché du travail.

La question de la modernisation de la dimension 
familiale en matière de pension fait en ce moment l’objet 
de discussions entre partenaires sociaux.

Un élément important dès lors qu’on parle de pen-
sions est l’information et l’accès de tout un chacun à 
des données fiables et précises. La ministre a évoqué le 
lancement de campagnes d’information, à destination de 
certains publics ciblés, de même qu’un développement 
des services et informations fournies par MyPension.be. 
Peut-elle fournir davantage de précision sur ces deux 
points?

Enfin, on a évoqué la situation du Fonds de pension 
solidarisé des administrations provinciales et locales. Il 
ne faut pas perdre de vue que, de manière générale, les 
communes ne pourront pas financer seules les pensions 
de leurs agents statutaires. L’intervenant lance un signal 
d’alarme afin de trouver une solution à ce problème 
préoccupant.

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) est choqué par 
le contenu de la note de politique générale sur les pen-
sions. Il estime que la politique des pensions menée par 
la Vivaldi est fondée sur de fausses promesses.

L’augmentation de la pension minimum à plus 
de 1.500 euros est une bonne chose. L’intervenant 
tient à préciser à cet égard que les syndicats et le PTB 
ont commencé à organiser des actions en vue de cette 
augmentation dès 2018. De nombreux partis du gou-
vernement ont repris cette idée dans leur programme 
électoral, en la vidant de sa substance. La pension 
minimum visait dans le passé à garantir aux personnes 
concernées un revenu minimum pour vivre décemment. 
Aujourd’hui, elle a été reléguée au rang de chiffre dans 
les débats.
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Het minimumpensioen bedroeg in 2020.1292 euro. Dit 
werd met 15 % verhoogt tot 1.486 euro en blijft hiermee 
onder de 1.500 euro. De echte verhoging is dus maar de 
helft van wat voorgesteld wordt. Tegen het eind van de 
legislatuur zal het minimumpensioen 1.640 euro netto 
bedragen, terwijl deze eigenlijk 1.815 euro zou moeten 
bedragen. Wie niet rond komt met zijn pensioen, kan 
altijd een flexi-job uitvoeren, want volgens de huidige 
regering is een flexi-job de oplossing voor elk probleem, 
stelt het commissielid.

Het criterium van effectieve tewerkstelling

De heer Colebunders kaart aan dat het minimumpensi-
oenen omhoog gaat en tegelijk minder toegankelijk wordt. 
Er bestaat reeds een loopbaanvoorwaarde. Binnen de 
loopbaan moet een persoon 30 jaar werken om toegang 
te hebben tot een deel van het minimumpensioen en 
45 jaar werken voor een volwaardig minimumpensi-
oen. De nieuwe toegangsvoorwaarde eist 5000 dagen 
effectief gewerkte dagen om recht te hebben op een 
minimumpensioen. Wie tijdens zijn loopbaan al pech 
heeft gehad, heeft nu dubbele pech. Vrouwen zijn vooral 
de dupe van dit criterium. Zij nemen vaker zorgtaken op, 
krijgen geen voltijdse contracten of onderbreken vaker 
hun loopbaan. Voor een regering die zichzelf vrouw-
vriendelijk noemt, is deze maatregel dat allesbehalve, 
concludeert de spreker.

Besparingen op ambtenarenpensioenen

De heer Colebunders is verbaasd over de besparing 
van 2,4 miljard, dat meer dan het dubbele inhoudt van de 
investering in de minimumpensioenen. Het systeem van 
perequatie uithollen is uiterst problematisch, aldus de 
spreker. Het is een welvaartsaanpassing die ervoor zorgt 
dat de ambtenarenpensioenen de lopende ambtenaren-
wedden volgen. Er wordt meer rijkdom geproduceerd, 
dus de gepensioneerde ambtenaren krijgen hun eerlijk 
deel. Het is gelijkaardig aan de welvaartsenveloppe in 
de privé. Morrelen aan de perequatie, zet de deur open 
om hetzelfde te doen bij de welvaartsenveloppe.

Zware beroepen

Het commissielid haalt aan dat wanneer de pensi-
oenleeftijd naar 67 jaar werd verhoogd, alle partijen 
het eens waren dat er een regeling moest komen voor 
de werknemers met een zwaar beroep. Toch heeft de 
regering geen enkel initiatief genomen om iets te doen 
aan de onzekere toekomst van deze werknemers.

En 2020, la pension minimum s’élevait à 1.292 euros. 
Elle a été augmentée de 15 % pour atteindre 1.486 euros, 
soit un montant inférieur à 1.500 euros. L’augmentation 
réelle ne correspond donc qu’à la moitié de ce qui est 
proposé. D’ici la fin de la législature, la pension minimum 
s’élèvera à 1.640 euros net, alors qu’elle devrait en réalité 
être de 1.815 euros. Les personnes qui ne parviennent 
pas à joindre les deux bouts avec leur pension n’ont qu’à 
prendre un flexi-job, car pour le gouvernement actuel, 
les flexi-jobs sont la solution à tous les problèmes.

Le critère du travail effectif

M. Colebunders fait remarquer que la pension mini-
mum augmente tout en devenant moins accessible. Il 
existe déjà une condition de carrière. Ainsi, une personne 
doit avoir travaillé 30 ans pour bénéficier d’une partie 
de la pension minimum et 45 ans pour bénéficier d’une 
pension minimum complète. Désormais, il faudra avoir 
travaillé 5.000 jours effectifs pour avoir droit à une pension 
minimum. Ceux qui ont déjà eu de la malchance au cours 
de leur carrière sont à présent doublement pénalisés. 
Les femmes sont particulièrement touchées par ce cri-
tère. Elles assument plus souvent des responsabilités 
familiales, n’obtiennent pas de contrats à temps plein et 
interrompent plus souvent leur carrière. Cette mesure 
est loin d’être favorable aux femmes, ce qui contraste 
avec la volonté affichée du gouvernement de mener une 
politique tenant davantage compte de celles-ci.

Économies réalisées sur les pensions des 
fonctionnaires

M. Colebunders s’étonne de l’économie de 2,4 mil-
liards d’euros, qui représente plus du double de l’in-
vestissement dans la pension minimum. Le système 
de péréquation est vidé de sa substance, ce qui est 
extrêmement problématique. Il s’agit d’une adapta-
tion au bien-être qui garantit que les pensions de la 
fonction publique suivent les traitements actuels des 
fonctionnaires. On produit davantage de richesses, ce 
qui signifie que les fonctionnaires retraités reçoivent 
leur juste part. Ce système est comparable à celui de 
l’enveloppe bien-être dans le secteur privé. Si l’on touche 
à la péréquation, cela ouvrira la porte à une réforme de 
l’enveloppe bien-être.

Métiers pénibles

L’intervenant souligne que lorsque l’âge de la retraite 
a été porté à 67 ans, tous les partis s’accordaient sur 
la nécessité de mettre en place un régime particulier 
pour les travailleurs exerçant un métier pénible. Or, le 
gouvernement n’a pris aucune initiative concernant 
l’avenir incertain de ces travailleurs.
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De heer Colebunders heeft volgende vragen voor 
de minister:

1) Erkent de minister dat de totale verhoging van het 
minimumpensioen als reële verhoging misleidend is 
voor de bevolking?

2) Het nieuwe toegangscriterium heeft ongetwijfeld 
een budgettaire impact. Sommige gepensioneerden 
zullen aan pensioen verliezen. Heeft de minister zicht 
op de financiële impact van deze maatregel?

3) Wat is volgens de minister het verschil tussen het 
principe van de perequatie en de welvaartsenveloppe? 
Indien er geen verschil is, stelt de minister dan ook de 
welvaartsenveloppe in vraag?

4) Komt er nog een regeling voor de zware beroepen?

Pensioenbonus

De heer Colebunders vindt dit de pensioenbonus een 
goede maatregel voor mensen die willen en kunnen 
doorwerken na de leeftijd waarop ze met vervroegd pen-
sioen zouden kunnen gaan. Bijna 1 op 2 vrouwen komt 
echter op 62 jaar niet aan een loopbaan van 43 jaren.

De pensioenbonus is een luchtkasteel, acht de spreker. 
De helft van de werknemers boven de 55 jaar denkt dat 
hun gezondheid het niet toelaat om tot aan de pensi-
oenleeftijd door te werken. Voor hen is doorwerken dus 
geen optie, bonus of geen bonus. Ook voor de zware 
beroepen, voor mensen die al kapotgewerkt zijn op einde 
van hun loopbaan, is dit geen oplossing. De minister zegt 
dat deze maatregel budgetneutraal is. Kan de minister 
een toelichting geven bij de berekening?

Criterium effectief werk

In de beleidsnota is er sprake van een neutralisatie van 
andere periodes voor de toepassing van de voorwaarde 
van effectief werk. Welke periodes zijn dit en hoe ziet 
de neutralisatie eruit in de praktijk?

Er is ook een herwaardering van periodes van deeltijdse 
tewerkstelling binnen het minimumpensioen voorzien. 
Concreet worden de pensioenrechten verhoogd met 25 % 
voor maximaal vijf jaar voor 2002. Klopt het dat iedereen 

M. Colebunders pose les questions suivantes à la 
ministre:

1) La ministre reconnaît-elle que l’augmentation totale 
de la pension minimum est trompeuse pour la population 
en termes d’augmentation réelle?

2) Le nouveau critère d’accès aura sans aucun doute 
une incidence budgétaire. Certains retraités percevront 
une pension moins élevée. La ministre a-t-elle une idée 
de l’impact financier de cette mesure?

3) Quelle est selon la ministre la différence entre le 
principe de péréquation et l’enveloppe bien-être? S’il n’y 
a pas de différence, la ministre remet-elle également en 
cause l’enveloppe bien-être?

4) Peut-on s’attendre à ce qu’une réglementation soit 
adoptée pour les métiers pénibles?

Bonus de pension

M. Colebunders estime que le bonus de pension est 
une mesure positive pour les personnes qui ont la volonté 
et la possibilité de continuer à travailler au-delà de l’âge 
auquel elles pourraient prendre une retraite anticipée. Il 
fait toutefois observer que près d’une femme sur deux 
n’a pas une carrière de 43 ans à l’âge de 62 ans.

L’intervenant estime que le bonus de pension est une 
chimère. La moitié des travailleurs de plus de 55 ans 
considèrent que leur santé ne leur permettra pas de 
continuer à travailler jusqu’à l’âge de la pension. Pour eux, 
il n’est donc pas envisageable de continuer à travailler 
avec ou sans bonus. Cette mesure n’apporte pas non 
plus de solution pour les travailleurs qui exercent des 
métiers pénibles et qui sont déjà usés par le travail en 
fin de carrière. La ministre affirme que cette mesure est 
neutre sur le plan budgétaire. Pourrait-elle commenter 
le calcul réalisé en la matière?

Critère du travail effectif

La note de politique générale évoque la neutralisation 
d’autres périodes dans le cadre de l’application de la 
condition de travail effectif. De quelles périodes s’agit-
il et comment cette neutralisation se présentera-t-elle 
en pratique?

Il est également prévu de revaloriser les périodes 
de travail à temps partiel dans le cadre de la pension 
minimum. Concrètement, les droits à la pension seront 
augmentés de 25 % pendant une période maximale 
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die deeltijds werk uitvoerde na 2002 of in de toekomst 
uitvoert, geen recht heeft op deze herwaardering?

De heer Colebunders voegt ook een oudere vraag toe 
aan zijn uiteenzetting. Tijdens de coronacrisis werd een 
uitzonderingsregeling gemaakt voor jonggepensioneerde 
leerkrachten die insprongen voor het personeelstekort 
in het onderwijs. Veel gepensioneerden gaven een 
aantal uren les. Nu blijkt dat vele van hen niet werden 
geïnformeerd over de periode van de uitzonderingsregel. 
Hierdoor verdienden zij, buiten de uitzonderingsperiode, 
meer dan het opgelegde plafond. Komt de minister nog 
terug op de periode van de uitzonderingsperiode? Zal 
deze retroactief worden aangepast? Welke concrete 
stappen zal de minister ondernemen om de gepensio-
neerden getroffen door deze situatie te helpen?

Mevrouw Nahima Lanjri (cd&v) stelt zich vragen bij de 
uitdagingen van het pensioenbeleid. In de beleidsnota 
staat dat het regeerakkoord verder uitgevoerd zal wor-
den, maar dat er nog veel werk is. Wat zullen de verdere 
ambities zijn op dat vlak, eventueel ter voorbereiding van 
de volgende legislatuur? Wat met de betaalbaarheid van 
de pensioenen? Er is namelijk meer nodig dan wat er 
nu op tafel ligt, aldus de spreekster.

Uit het meest recente jaarverslag van de Studie-
commissie voor de Vergrijzing blijkt dat de pensioenuit-
gaven zullen stijgen van 10,9 % van het BPP in 2022, 
naar 13,5 % van het BPP in 2070. De studie van de 
Nationale Bank stelt dat de pensioenkosten tegen 2070 
hoger zullen liggen in België dan in andere landen en 
ook hoger dan landen met een hoge staatsschuld. Dit 
komt doordat de pensioenen hoog zijn en de gemiddelde 
pensioensleeftijd laag is. Hierbij zijn de gezondheidskos-
ten nog niet meegerekend en de impact van de pensi-
oenmaatregelen die dit jaar genomen zijn. Volgens de 
studie van de Nationale Bank moet de werkgelegenheid 
van ouderen toenemen. Welke maatregelen zullen de 
minister en haar collega-minister van Werk ondernemen 
om de werkgelegenheid omhoog te trekken (rekening 
houdend met de noden van deze doelgroep)? Wanneer 
zullen deze voorgesteld worden? Zal er overleg zijn met 
de deelstaten? Welke andere maatregelen denkt de 
minister nog te kunnen nemen deze legislatuur?

Mevrouw Lanjri formuleert vervolgens enkele kritische 
bedenkingen bij de verwezenlijkingen van de minister.

de cinq ans avant 2002. Cela signifie-t-il que toute 
personne ayant travaillé à temps partiel après 2002 ou 
toute personne qui travaillera à temps partiel dans le 
futur n’aura pas droit à cette revalorisation?

M. Colebunders pose également une question plus 
ancienne dans le cadre de son exposé. Lors de la crise 
du coronavirus, un régime d’exception avait été accordé 
aux enseignants retraités depuis peu qui comblaient le 
manque de personnel dans l’enseignement. De nom-
breux retraités assuraient quelques heures de cours. Il 
s’avère aujourd’hui que nombre d’entre eux n’avaient 
pas été informés de la période d’application de la règle 
d’exception. Par conséquent, ils ont perçu, en dehors 
de la période d’exception, des revenus qui excèdent le 
plafond imposé. La ministre reviendra-t-elle sur la période 
d’exception? Cette période sera-t-elle modifiée avec 
effet rétroactif? Quelles mesures concrètes la ministre 
prendra-t-elle pour aider les retraités confrontés à cette 
situation?

Mme Nahima Lanjri (cd&v) s’interroge sur les défis de 
la politique des pensions. La note de politique générale 
indique que la ministre poursuivra la mise en œuvre de 
l’accord de gouvernement, mais qu’il reste fort à faire. 
Quelles seront les autres ambitions dans ce domaine, 
éventuellement en préparation de la prochaine légis-
lature? Quid de la viabilité financière des pensions? 
L’intervenante estime qu’il convient effectivement de 
prendre davantage de mesures que celles actuellement 
sur la table.

Il ressort du dernier rapport annuel du Comité d’étude 
sur le vieillissement que les dépenses de pension de-
vraient passer de 10,9 % du PIB en 2022 à 13,5 % du 
PIB en 2070. L’étude de la Banque nationale indique 
que d’ici 2070, le coût des pensions sera plus élevé en 
Belgique que dans les autres pays, y compris les pays 
ayant une dette publique élevée. Cette situation est due 
au fait que le montant des pensions est élevé alors que 
l’âge moyen de la pension est faible. Cette situation ne 
tient pas encore compte des coûts en matière santé et de 
l’incidence des mesures prises cette année en matière 
de pensions. Selon l’étude de la Banque nationale, il 
convient de relever le taux d’emploi des personnes plus 
âgées. Quelles mesures la ministre et son collègue, le 
ministre du Travail, prendront-ils pour relever le taux 
d’emploi (en tenant compte des besoins de ce groupe 
cible)? Quand seront-elles présentées? Une concertation 
sera-t-elle menée avec les entités fédérées? Quelles 
autres mesures la ministre pense-t-elle pouvoir encore 
prendre au cours de cette législature?

Mme Lanjri formule ensuite plusieurs considérations 
critiques à propos des réalisations de la ministre.
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Aan het begin van deze legislatuur werd het mini-
mumpensioen en de inkomensgarantie voor ouderen 
verhoogd, ook voor zelfstandigen werd de correctieco-
efficiënt afgeschaft. De cd&v-fractie stond hierachter. 
Meer dan 100.000 mensen in België ontvangen een 
inkomensgarantie voor ouderen. Daarvan is 66 % een 
vrouw en een groot deel van hen waren zelfstandigen. 
Het is wel noodzakelijk om in België te verblijven om 
recht te hebben op deze garantie. De controleprocedure 
om dit na te kijken, moest transparanter en menselijker. 
De cd&v-fractie heeft hierover een wetsvoorstel op 
tafel gelegd. De minister heeft via een KB een aantal 
aanpassingen aan de procedure doorgevoerd. Loopt nu 
alles goed? Zijn er klachten? Zijn de mensen voldoende 
geïnformeerd dat zij een afwijking kunnen vragen aan de 
pensioendienst om in geval van ziekte of overlijden van 
familieleden langer in het buitenland te mogen verblijven?

Tijdens legislatuur werd ook een voorwaarde voor 
de effectieve tewerkstelling ingevoerd om recht op het 
minimumpensioen te hebben. Mevrouw Lanjri vraagt dat 
het systeem vereenvoudigd wordt en dat er eventueel 
gewerkt wordt met een pro-ratasysteem voor mensen 
die geen recht hebben op het minimumpensioen. Zij 
zouden dan pro rata een deel van het minimumpensioen 
ontvangen. Nu vallen zij gewoon buiten het systeem.

Ook wat de pensioenkloof betreft, zijn er nog stappen 
te ondernemen, meent mevrouw Lanjri. De commissie 
Sociale Zaken heeft samen met het kabinet van de 
minister ook zijn steentje bijgedragen. De commissie 
had een wetsvoorstel om een beter pensioen voor de 
onthaalouders en meewerkende echtgenoten te rege-
len ingediend. Deze voorstellen zijn goedgekeurd. De 
spreekster verwijst ook naar de resolutie die de cd&v-
fractie heeft ingediend over de genderpensioenkloof. Een 
van de voorstellen betreft de invoering van een jaarlijks 
rapport rond de genderpensioenkloof door Instituut voor 
Gelijkheid van Mannen en Vrouwen, andere federale 
overheidsdiensten en het Federaal Planbureau. Zal de 
minister deze resolutie opvolgen en hierrond een stra-
tegie en voorstellen uitwerken? Zal de minister samen 
met de minister voor Gelijke Kansen initiatieven nemen?

Mevrouw Lanjri waarschuwt verder dat de pensioen-
splitsing niet mag leiden tot meer armoede. Momenteel 
passen vrouwen vooral hun werktijd aan om een zorgtaak 
op te nemen. Dit heeft later effect op hun pensioenen. 
Dit geldt vooral voor de oudere generatie die binnenkort 

Au début de cette législature, la pension minimum 
et la garantie de revenus aux personnes âgées ont été 
augmentées, le coefficient de correction pour les indé-
pendants a également été supprimé. Le groupe cd&v 
a soutenu ces mesures. Plus de 100.000 personnes 
en Belgique perçoivent une garantie de revenus aux 
personnes âgées. Au rang de celles-ci figurent 66 % 
de femmes et de nombreux anciens indépendants. Il 
est toutefois nécessaire de résider en Belgique pour 
avoir droit à cette garantie. La procédure de contrôle 
de cette condition doit être plus transparente et plus 
humaine. Le groupe cd&v a déposé une proposition de 
loi à ce sujet. La ministre a apporté quelques modifica-
tions à la procédure au travers d’un arrêté royal. Cette 
procédure se déroule-t-elle correctement aujourd’hui? 
Fait-elle l’objet de plaintes? Les personnes sont-elles 
suffisamment informées de leur droit de demander une 
dérogation au Service des pensions en vue de pouvoir 
rester plus longtemps à l’étranger en cas de maladie 
ou de décès d’un membre de leur famille?

Au cours de la législature, une condition de travail 
effectif a également été introduite pour prétendre à la 
pension minimum. Mme Lanjri demande de simplifier le 
système et d’appliquer un système de prorata pour les 
personnes qui ne peuvent pas prétendre à la pension 
minimum. Ce système leur permettrait de percevoir un 
montant proportionnel de la pension minimum, alors 
qu’elles sont pour l’instant tout simplement exclues du 
système.

En ce qui concerne l’écart de pension, Mme Lanjri 
estime qu’il convient de prendre des mesures supplé-
mentaires. La commission des Affaires sociales et le 
cabinet de la ministre ont également apporté leur contri-
bution. La commission avait déposé une proposition 
de loi visant à accorder des pensions plus élevées aux 
accueillants et aux conjoints aidants. Ces propositions 
ont été adoptées. L’intervenante évoque également la 
résolution déposée par le groupe cd&v relative à l’écart 
entre les pensions des hommes et des femmes. L’une 
des propositions consiste à introduire un rapport annuel 
sur l’écart de pension entre les hommes et les femmes 
rédigé par l’Institut pour l’égalité des femmes et des 
hommes, par d’autres services publics fédéraux et par 
le Bureau fédéral du Plan. La ministre donnera-t-elle 
suite à cette résolution et élaborera-t-elle une stratégie 
et des propositions à ce sujet? La ministre prendra-t-elle 
des initiatives conjointement avec la secrétaire d’État à 
l’Égalité des chances?

Mme Lanjri avertit que le partage des pensions ne 
peut pas entraîner une augmentation de la pauvreté. 
Aujourd’hui, ce sont principalement les femmes qui 
adaptent leur temps de travail pour assumer une tâche 
de soins, ce qui a une incidence sur leurs pensions par 
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op pensioen gaat. De cd&v-fractie heeft een voorstel 
ingediend om niet alleen het wettelijk, maar ook het 
aanvullend pensioen te splitsen. Vrouwen moeten zelf-
standig over hun pensioen kunnen beschikken. Het is 
meer dan normaal dat als er binnen een koppel carri-
èrekeuzes gemaakt worden, de ene partner recht kan 
hebben op een deel van het pensioen van de partner die 
een carrière uitbouwt. Het is evenwel niet de bedoeling 
mensen in armoede te duwen. De pensioenen mogen 
nooit onder de armoedegrens liggen. Dit voorstel werd 
aan de sociale partners overgemaakt, wat is de minister 
van plan met het advies? Hoe kan de commissie hier 
nog rond werken?

Het perequatiesysteem is aangepast en er is een dif-
ferentiatie tussen hoge en lage ambtenarenpensioenen. 
Dit is een goede zaak, volgens mevrouw Lanjri. Dit zal de 
koopkracht van de lage ambtenarenpensioenen vrijwaren.

De regering is momenteel bezig met de herziening van 
het ziektepensioen voor ambtenaren. Onder andere het 
systeem van medische opvolging en de evaluatie van 
de uitkeringen worden geëvalueerd. Jaarlijks worden 
er 3000 ambtenaren met ziektepensioen gestuurd. De 
cd&v-fractie heeft een resolutie voorgelegd voor een 
hervorming van het ziektepensioen naar het voorbeeld 
van wat er bestaat voor werknemers. Daar ligt de focus 
op re-integratie op de werkvloer. Mevrouw Lanjri wijst 
op het lopende overleg tussen de regering en de sociale 
partners. Wanneer wordt er een wetsontwerp over de 
hervorming voorgelegd aan het parlement?

De cd&v-fractie pleit daarnaast ook voor een har-
monisatie tussen het pensioenstatuut van ambtenaren, 
werknemers en zelfstandigen. Voor de fractie moeten 
de loopbaanvoorwaarden voor ambtenaren op dezelfde 
manier georganiseerd worden als voor de werknemers. In 
dat geval moeten statutaire ambtenaren ook een tweede 
pensioenpijler kunnen uitbouwen. Zullen er initiatieven 
genomen worden met de minister van Ambtenarenzaken 
rond deze tweede pensioenpijler voor ambtenaren en 
de pensioenberekening?

Het Wijninckx-plafond wordt nu, dankzij het Parlement, 
strikt toegepast. Al is nog niet iedereen gelijk voor de wet. 
Ambtenaren in managementfuncties kunnen nog altijd 
meer pensioen ontvangen dan het plafond-Wyninckx 
voorziet. Dit kan gaan tot 120 % van het plafond. Zal 
de minister maatregelen nemen om te zorgen dat alle 
Belgen gelijk zijn voor de wet? Het is nodig om aan de 
dotatiegerechtigde organen te vragen hoe zij het plafond 
toepassen.

la suite. Ce constat s’applique surtout à la génération 
plus âgée qui prendra bientôt sa retraite. Le groupe 
cd&v a déposé une proposition visant à partager non 
seulement la pension légale, mais également la pension 
complémentaire. Les femmes doivent pouvoir disposer 
en toute indépendance de leur pension. Il est tout à fait 
logique que si des choix de carrière sont opérés au 
sein d’un couple, un des partenaires puisse prétendre 
à une partie de la pension du partenaire qui fait carrière. 
L’objectif poursuivi ne consiste toutefois pas à paupé-
riser la population. Les pensions ne pourront jamais 
être inférieures au seuil de pauvreté. Cette proposition 
a été transmise aux partenaires sociaux. Quelle suite 
la ministre donnera-t-elle à cet avis? Comment la com-
mission peut-elle poursuivre ses travaux sur ce thème?

Le système de péréquation a été modifié et il existe 
une différenciation entre les pensions de fonctionnaires 
élevées et faibles. Mme Lanjri estime que cette diffé-
renciation est positive car elle permettra de maintenir le 
pouvoir d’achat des pensions de fonctionnaires faibles.

Le gouvernement s’attèle actuellement à la révision 
de la pension de maladie des fonctionnaires. Le système 
de suivi médical et l’évaluation des indemnités sont 
notamment en réévalués. Chaque année, la pension de 
maladie est accordée à 3.000 fonctionnaires. Le groupe 
cd&v a déposé une résolution visant à réformer la pen-
sion de maladie par analogie au système appliqué aux 
salariés. Ce système met l’accent sur la réintégration 
au travail. Mme Lanjri évoque la concertation actuelle-
ment menée entre le gouvernement et les partenaires 
sociaux. Quand un projet de loi sur la réforme sera-t-il 
soumis au Parlement?

Le groupe cd&v plaide en outre pour l’harmonisa-
tion des régimes de pension des fonctionnaires, des 
travailleurs salariés et des travailleurs indépendants. Il 
estime que les conditions de carrière applicables aux 
fonctionnaires devraient être identiques à celles des tra-
vailleurs salariés, ce qui implique que les fonctionnaires 
statutaires devraient également pouvoir se constituer un 
deuxième pilier de pension. Des initiatives seront-elles 
prises avec la ministre de la Fonction publique au sujet 
du deuxième pilier de pension des fonctionnaires et du 
calcul de la pension?

Grâce au Parlement, le plafond Wijninckx est au-
jourd’hui appliqué de manière stricte. Cependant, tout 
le monde n’est pas égal devant la loi. En effet, les fonc-
tionnaires exerçant des fonctions managériales peuvent 
toujours bénéficier d’une pension dont le montant excède 
de 20 % le plafond Wijninckx. La ministre prendra-t-elle 
des mesures pour s’assurer que tous les Belges sont 
égaux devant la loi? Il est essentiel de demander aux ins-
titutions à dotation comment elles appliquent ce plafond.
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Bij verlies van een partner, merkt mevrouw Lanjri op 
dat een weduwe of weduwnaar ook te maken krijgt met 
een financieel verlies. Er bestaat een overgangsuitkering 
voor jonge weduwen, alsook het weduwepensioen voor 
mensen die ouder zijn. Ook is er een cumulatieregeling 
die toelaat om het weduwepensioen te combineren met 
inkomsten uit werk op voorwaarde dat een bepaald 
grensbedrag niet wordt overschreden. Deze grens ligt 
wel laag en zet mensen aan om minder te werken of 
zelfs volledig te stoppen met hun werk om het weduwe-
pensioen te kunnen behouden. Dit kan niet de bedoeling 
zijn. Ondertussen heeft de minister de inkomensgrens 
verhoogd voor weduwen met kinderen ten laste. Wat 
met weduwen zonder kinderen? Mevrouw Lanjri heeft 
een wetsvoorstel klaarliggen, waarbij het grensbedrag 
voor weduwen zonder kinderen die willen blijven werken, 
wordt opgetrokken. Deze maatregel moet weduwen 
aanzetten om te blijven werken.

Vorig jaar zijn de jaarbedragen voor de cumulgrenzen 
via een KB geïndexeerd. Zal dit ook voorzien worden 
voor 2024? Lonen worden geïndexeerd en dus zouden 
de grensbedragen ook moeten worden geïndexeerd.

Vorige week werd een amendement rond de pensi-
oenen van de leerondersteuners weggestemd uit het 
wetsontwerp voor pensioenen rond diverse bepalin-
gen (DOC 3604/001). Zal de minister dit deel in een 
apart wetsontwerp behandelen of ligt het initiatief bij 
het parlement?

Tot slot, vraagt mevrouw Lanjri om de burgers goed 
te informeren en de toegankelijke dienstverlening in een 
digitale wereld te waarborgen.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) merkt op dat 
er heel wat zaken gerealiseerd zijn, zoals de invoering 
van het minimumpensioen en de hervorming van het 
pensioenbonussysteem. Rond deze laatste maatregel 
vraagt de spreekster een monitoring, o.a. over het aantal 
mensen dat hier gebruik van zal maken. Ook het pere-
quastiesysteem is een klein beetje aangepast.

Er zijn andere zaken die de volgende legislatuur 
nog moeten gebeuren, volgens mevrouw De Block. De 
spreekster haalt het herbekijken van de gelijkgestelde 
periodes, de afschaffing van de voordelige tantièmes 
bij de overheid, het invoeren van een pensioenmalus en 
het veralgemenen van de tweede pijler aan.

Mme Lanjri souligne que le décès d’un partenaire s’ac-
compagne aussi d’une perte financière pour le partenaire 
survivant. Il existe une allocation de transition en faveur 
des jeunes conjoints survivants, ainsi qu’une pension 
de survie en faveur des conjoints survivants plus âgés. 
Il existe également des règles permettant de cumuler 
la pension de survie avec des revenus professionnels, 
à condition de ne pas dépasser un certain plafond. Or, 
ce plafond est bas et incite les conjoints concernés à 
moins travailler voire à cesser totalement leur activité 
professionnelle pour pouvoir conserver leur pension de 
survie, ce qui ne peut pas être l’objectif recherché. Dans 
l’intervalle, la ministre a majoré le plafond de revenus 
applicable aux conjoints survivants avec enfants à charge. 
Quid toutefois des conjoints survivants sans enfant? 
Mme Lanjri a élaboré une proposition de loi visant à 
majorer le plafond applicable aux conjoints survivants 
sans enfant qui souhaitent continuer à travailler. Cette 
mesure doit inciter les conjoints survivants à continuer 
à travailler.

L’année dernière, les montants annuels des plafonds 
de cumul ont été indexés par arrêté royal. Une indexation 
sera-t-elle aussi prévue en 2024? Puisque les salaires 
sont indexés, les montants des plafonds devraient l’être 
également.

La semaine dernière, un amendement relatif aux 
pensions des intervenants en soutien à l’apprentissage 
a été rejeté dans le cadre de l’examen du projet de loi 
portant des dispositions diverses en matière de pension 
(DOC 3604/001). La ministre règlera-t-elle cette question 
dans un projet de loi distinct, ou l’initiative devrait-elle 
en revenir au Parlement?

Enfin, Mme Lanjri demande que les citoyens soient 
correctement informés et que l’accessibilité des services 
numériques soit garantie.

Mme Maggie De Block (Open Vld) souligne que de 
très nombreux dossiers ont été concrétisés, comme 
l’instauration de la pension minimum et la réforme du 
système de bonus pension. Concernant cette dernière 
mesure, l’intervenante demande la mise en place d’un 
suivi, visant notamment le nombre de personnes qui y 
recourront. Le mécanisme de péréquation a lui aussi 
été quelque peu modifié.

Selon Mme De Block, d’autres dossiers devront 
encore être concrétisés sous la prochaine législature. 
L’intervenante évoque la réforme des périodes assimi-
lées, la suppression des tantièmes préférentiels dans 
les pensions de la fonction publique, l’instauration d’un 
malus pension et la généralisation du deuxième pilier.
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Mevrouw De Block is tevreden over de themakeuze van 
de minister om genderverschil bij de pensioenopbouw 
naar voor te schuiven tijdens het Europees voorzitter-
schap. Het commissielid vraagt in het kader van het 
voorzitterschap ook aandacht voor de opbouw van het 
aanvullend pensioen.

Er zijn veel pensioenfondsen uit andere landen die 
in België gevestigd zijn. De Europese regelgeving is 
nu gemaakt op maat van de grote landen. Mevrouw 
De Block brengt onder de aandacht dat kleinere pensi-
oenfondsen op de Belgische markt het moeilijk hebben 
om de Europese regelgeving toe te passen.

De spreekster vindt dat er meer samenwerking moet 
zijn tussen België en de Europese Commissie rond 
de aanvullende pensioenen. Mensen komen en gaan 
namelijk binnen de EU. Het prudentieel kader moet 
werkbaar blijven en het is belangrijk dat overregulering 
vermeden wordt. Het is ook belangrijk te kijken naar 
de obstakels inzake fiscaliteit en een aanspreekpunt te 
hebben in België voor de promotie en ondersteuning 
van Pan-Europese pensioenfondsen.

Meer en meer mensen zijn zich bewust dat het uit-
bouwen van een tweede pijler, zeker op jonge leeftijd, 
interessant is. Dat is een goede zaak. Mevrouw De Block 
sluit daarom het deel over de pensioenbeleidsnota af 
met de suggestie om twee thema’s te kiezen voor het 
Belgisch voorzitterschap.

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) vervangt me-
vrouw Anja Vanrobaeys voor de bespreking van de 
beleidsnota’s van minister Lalieux. De spreekster onder-
streept dat sterke wettelijke pensioenen belangrijk zijn 
en dat investeren in de koopkracht van ouderen voor de 
Vooruit-fractie een kerntaak is van de overheid. De fractie 
hecht een bijzondere aandacht aan twee basisprincipes:

1) Een fatsoenlijk en toegankelijk minimumpensioen 
waarborgen.

2) Een beleid uitwerken dat versterkt dat werken 
meer loont. Zo is het belangrijk dat de band tussen de 
pensioenen en de gewerkte jaren sterker wordt.

Deze twee elementen komen voor in de beleidsnota 
en daarom uit de Vooruit-fractie zijn steun voor de ver-
wezenlijkte en toekomstige maatregelen.

Toch voegt mevrouw Reynaert een kritische noot toe. 
De budgettaire context van het pensioenbeleid omvat een 
moeilijke evenwichtsoefening die aanzet tot het maken 

Mme De Block se réjouit que la ministre ait choi-
si de mettre en avant, durant la présidence belge du 
Conseil européen, la thématique des différences de 
genre en matière de constitution de pension. La membre 
demande que la ministre accorde aussi, dans le cadre 
de cette présidence, de l’attention à la constitution de 
la pension complémentaire.

De nombreux fonds de pension étrangers sont établis 
en Belgique. La réglementation européenne en vigueur 
a été élaborée sur mesure pour les pays de grande taille. 
Mme De Block souligne que les fonds de pension de 
plus petite taille éprouvent des difficultés à respecter la 
réglementation européenne sur le marché belge.

L’intervenante estime qu’il faudrait renforcer la coopé-
ration entre la Belgique et la Commission européenne 
en matière de pensions complémentaires, compte tenu 
de la circulation des personnes au sein de l’Union euro-
péenne. Le cadre prudentiel doit rester utilisable et il 
importe d’éviter toute surréglementation. Il importe aussi 
d’identifier les obstacles fiscaux et de créer en Belgique 
un point de contact chargé de la promotion et du soutien 
des fonds de pension paneuropéens.

Il est positif que de plus en plus de personnes soient 
conscientes de l’intérêt de se constituer un deuxième pilier 
de pension, surtout lorsque l’on est jeune. Mme De Block 
conclut son intervention sur le volet de la note de politique 
générale consacré aux pensions en suggérant de choisir 
deux thématiques dans le cadre de la présidence belge.

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) remplace Mme Anja 
Vanrobaeys dans le cadre de l’examen des notes de 
politique générale de la ministre Lalieux. L’intervenante 
souligne qu’il importe de disposer de régimes de pension 
légale solides et que le groupe Vooruit considère que les 
investissements dans le pouvoir d’achat des personnes 
âgées constituent une mission fondamentale de l’État. 
Le groupe Vooruit attache une importance particulière 
à deux principes de base:

1) la garantie d’une pension minimum décente et 
accessible.

2) l’élaboration d’une politique visant à mieux rému-
nérer le travail. Il importe ainsi de renforcer le lien entre 
les pensions et le nombre d’années de travail.

Dès lors que ces deux éléments figurent dans la note 
de politique générale à l’examen, le groupe Vooruit 
exprime son soutien aux mesures concrétisées et à venir.

Mme Reynaert émet cependant une critique. Le 
contexte budgétaire dans lequel est menée la politique 
en matière de pension implique un difficile exercice 
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van keuzes. Alle vergrijzingskosten binnen het pensioen-
stelsel opvangen is niet mogelijk. De pensioenkosten 
lopen ook buiten pensioenstelsel op. Er moeten meer 
mensen aan het werk, er moeten extra bijdragen zijn 
uit de opbrengst van vermogens en er moet een fiscale 
hervorming komen om de gaten in de financiering van 
de sociale zekerheid te dichten. Er kan niet bespaard 
worden op de laagste pensioenen.

Mevrouw Reynaert formuleert vervolgens volgende 
vragen met betrekking tot de maatregelen opgenomen 
in de beleidsnota:

— De wettelijke minimumpensioenen van zelfstandigen 
werden verhoogd tot het niveau van de werknemers. 
Dat is een goede zaak, maar dit vraagt ook dat in het 
pensioenstelsel van de zelfstandigen de vermogenden 
verhoudingsgewijs bijdragen. De overheid past meer toe 
aan de sociale zekerheid van de zelfstandigen per jaar 
en dan nog openen niet alle zelfstandigen volwaardige 
sociale zekerheidsrechten. Is er contact hierover met 
collega-minister voor de Zelfstandigen? Hoe kan de 
solidariteit in het pensioenstelsel van de zelfstandigen 
versterkt worden?

— De minister stelt het thema van de genderkloof 
binnen de pensioenstelsel centraal tijdens het Belgisch 
voorzitterschap. Welke concrete resultaten wil de minister 
boeken rond dit thema?

— Er gaan meer en meer mensen met pensioen. De 
pensioenaanvragen stijgen dan ook en vele pensioen-
experten verlaten de pensioendienst. De fysieke dienst-
verlening sluit en de diensten zijn enkel nog telefonisch 
beschikbaar. Ook de populaire pensioendagen zijn afge-
schaft. Mevrouw Reynaert betreurt dit. Wat is de stand 
van zaken bij de aanwervingen bij de pensioendienst?

— Er is ook een wet gestemd dat senioren toelaat om 
een mandaat te verlenen aan de vakbond, mutualiteit of 
ouderenvereniging om via mypensioen pensioenzaken 
online te regelen. Vanuit het veld klinken praktische 
belemmeringen. De digitale kloof moet gedicht worden. 
Wat is de stand van zaken van de toepassing van deze 
wet? Tegen wanneer zal het mandaat in de praktijk 
inzetbaar zijn?

d’équilibre qui oblige à faire des choix. Il n’est pas pos-
sible d’absorber l’ensemble du coût du vieillissement 
dans le régime de pension. De plus, les coûts de pension 
augmentent également en dehors du régime de pension. 
Il faut mettre davantage de personnes au travail, faire 
contribuer davantage les revenus du patrimoine et mener 
une réforme fiscale pour palier le financement insuffisant 
de la sécurité sociale. On ne peut pas économiser sur 
les pensions les plus modestes.

Mme Reynaert pose ensuite les questions suivantes 
concernant les mesures figurant dans la note de poli-
tique générale:

— Les pensions minimum légales des travailleurs 
indépendants ont été portées au niveau de celles des 
salariés. Cette évolution est positive mais cela nécessite 
également que les plus fortunés contribuent proportion-
nellement au régime de pension des travailleurs indé-
pendants. Alors que les pouvoirs publics augmentent 
chaque année le financement de la sécurité sociale 
des travailleurs indépendants, une partie de ceux-ci 
ne peuvent toujours pas prétendre à des droits sociaux 
pleins et entiers. Des contacts ont-ils lieu à ce sujet avec 
le ministre des Indépendants? Comment renforcer la 
solidarité au sein du régime de pension des travailleurs 
indépendants?

— La ministre place la question de l’écart entre les 
pensions des hommes et des femmes au cœur de la 
présidence belge. Quels résultats concrets la ministre 
entend-elle obtenir dans ce domaine?

— De plus en plus de personnes prennent leur retraite. 
Par conséquent, les demandes de pension augmentent 
et de nombreux experts quittent le service des pensions. 
Les services ne sont plus accessibles physiquement 
et ne le sont plus uniquement que par téléphone. Les 
journées des pensions ont également été supprimées 
malgré l’engouement qu’elles suscitaient. Mme Reynaert 
le déplore. Où en sont les recrutements au service des 
pensions?

— Une loi a par ailleurs été votée pour permettre aux 
personnes âgées de mandater le syndicat, la mutualité 
ou l’association de seniors pour faire le nécessaire 
à leur place sur mypension. Des obstacles pratiques 
sont signalés sur le terrain. La fracture numérique doit 
être résorbée. Où en est la mise en œuvre de cette 
loi? Quand cette possibilité de désigner un mandataire 
deviendra-t-elle réalité?
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B. Maatschappelijke integratie en personen met 
een handicap

1. Inleidende uiteenzetting

Mevrouw Karine Lalieux, minister van Pensioenen 
en Maatschappelijke Integratie, belast met Personen 
met een handicap, Armoedebestrijding en Beliris, stelt 
dat de vraagstelling inzake maatschappelijke integratie 
dubbel is. Aangaande de verplichte opdrachten van de 
OCMW’s:

— moet geweten zijn of zij daartoe voldoende mid-
delen hebben;

— is het zaak zich af te vragen wat de contouren 
daarvan zijn of moeten zijn. Welke rol willen men in de 
toekomst aan de OCMW’s toevertrouwen?

Het antwoord op de eerste vraag is vrij eenvoudig: 
er moet uiteraard blijvend steun worden verleend aan 
de OCMW’s, die vandaag de onrechtstreekse slachtof-
fers zijn van de sociale conjunctuur, van de budgettaire 
moeilijkheden van de lokale overheden en zelfs van 
ideologische standpunten.

De minister zal op de gevolgen van de sociale con-
junctuur terugkomen wanneer ze het zal hebben over 
de noden van de bevolking en de contouren van de 
OCMW-opdrachten.

De OCMW’s kunnen op federaal niveau op twee ma-
nieren worden ondersteund: enerzijds via administratieve 
vereenvoudiging en anderzijds door de financiering van 
de opdrachten.

Wat de administratieve vereenvoudiging betreft, is het 
denkwerk aanzienlijk gevorderd. De minister zal niet in 
detail treden over alle genomen maatregelen, maar alles 
gebeurt in samenspraak met de OCMW’s, vanuit een 
voortdurende bekommering om de vereenvoudiging en 
de automatisering van de procedures hand in hand te 
doen gaan met het respect voor en de herwaardering 
van het maatschappelijk werk.

Maatschappelijk werk is logisch binnen een OCMW. 
Dat werk en die begeleiding bieden zowel de maat-
schappelijk werkers als de begunstigden ervan positieve 
vooruitzichten.

De minister wil de maatschappelijk werkers ontslaan 
van een aantal administratieve taken. Daartoe werden 
veel maatregelen genomen:

— gegevensuitwisseling;

B. Intégration sociale et personnes handicapées

1. Exposé introductif

Mme Karine Lalieux, ministre des Pensions et de l’Inté-
gration sociale, chargée des Personnes handicapées, de 
la Lutte contre la pauvreté et de Beliris, considère que 
la question en matière d’intégration sociale est double. 
Concernant les missions obligatoires des CPAS, il faut:

— savoir si ces derniers disposent des moyens suf-
fisants pour les honorer;

— s’interroger sur les contours de ces missions obli-
gatoires: quelles sont-elles? Quelles devraient-elles être? 
Quel rôle voulons-nous confier à l’avenir aux CPAS?

La réponse à la première question est assez simple: il 
faut évidemment poursuivre le soutien aux CPAS qui sont 
aujourd’hui les victimes collatérales de la conjoncture 
sociale, des difficultés budgétaires des pouvoirs locaux, 
voire de postures idéologiques.

La ministre reviendra sur les conséquences de la 
conjoncture sociale lorsqu’elle abordera les besoins 
de la population et le contour des missions des CPAS.

Pour soutenir les CPAS, au niveau fédéral, il y a deux 
voies, d’une part, celle de la SA et d’autre part celles 
du financement des missions.

Concernant la SA, le chantier entrepris a avancé de 
manière conséquente. La ministre ne détaillera pas 
l’ensemble des mesures prises mais le chantier fut 
mené avec les CPAS, avec le souci constant d’allier 
simplification et automatisation des procédures avec 
respect et revalorisation du travail social.

C’est le travail social qui a du sens dans un CPAS. 
C’est ce travail, cet accompagnement, qui offrent des 
perspectives positives tant aux assistants sociaux qu’aux 
bénéficiaires.

L’objectif de la ministre est de libérer les assistants 
sociaux de certaines tâches administratives. Dans cette 
optique, de nombreuses mesures ont été mises en place:

— l’échange de données;
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— ontwikkeling van de stromen “Kruispuntbank van 
de Sociale Zekerheid”;

— rondzendbrief over de berekening van de bestaans - 
middelen;

— only once-rondzendbrief.

Het is de bedoeling het de maatschappelijk werkers 
mogelijk te maken zich meer toe te leggen op de men-
selijke begeleiding. In dat opzicht moet de hulp zinvol 
zijn en moet er doeltreffend worden gestreden tegen de 
niet-benutting van rechten.

Maatschappelijk werker is een schitterend beroep: 
het komt erop aan te bepalen wat iemands noden zijn, 
na te gaan hoe de samenleving hem zo goed mogelijk 
zijn waardigheid kan garanderen en hem van daaruit te 
begeleiden in de richting van maatschappelijke emanci-
patie. Dat werk, dat op individuele basis wordt verricht, 
heeft ook een weerslag op bijna 46.000 gezinnen (29,7 % 
van het aantal leefloondossiers), waarvan gemiddeld 
45 % met één kind, 29,2 % met twee kinderen en ruim 
25 % met drie of meer kinderen.

Om de werknemers te valoriseren en de opdrachten 
van de OCMW’s in ere te herstellen, zal nog voor het 
einde van deze regeerperiode in samenwerking met de 
OCMW’s en de federaties een campagne worden gevoerd. 
Ze onderstreept dat zij het beroep van maatschappelijk 
werker nooit te grabbel zal gooien. Ze beschouwt de 
toekenning van het leefloon niet als een administra-
tieve handeling. Hoewel de minister voorstandster is 
van een versoepeling van bepaalde regels en van een 
maximale automatisering die soms de strijd tegen de 
niet-benutting van rechten mogelijk maakt, zal zij een 
vurige verdedigster van de maatschappelijk werkers 
blijven, omdat zij absoluut gelooft in hun rol ten aanzien 
van de begunstigden.

Vanuit datzelfde idee wou de minister samenwerken 
met de OCMW’s en de organisaties die de gebruikers 
van het GPMI vertegenwoordigen. Het was fundamenteel 
de nadere regels ervan te vereenvoudigen en vooral de 
bevattelijkheid ervan te versterken. Het ging er vooral 
om het instrument bevattelijk te maken voor de maat-
schappelijk werkers en het nut ervan aan de gebruikers 
aan te tonen. In die zin heeft de minister dan ook de tijd 
genomen om hieraan te werken en om een duidelijk beeld 
te hebben van het systeem, van de nadere regels voor 
de aanpak volgens de OCMW’s, alsook van eenieders 
verwachtingen en noden. De uitdaging is meervoudig: 
het GPMI erkennen als een nuttig en voordelig instrument 
en het overal in het land in dezelfde omstandigheden 

— le développements des flux “banque carrefour de 
la sécurité sociale”

— la circulaire sur le calcul des ressources;

— la circulaire “only once”

L’objectif est de permettre aux assistants sociaux de 
se consacrer davantage à l’accompagnement humain. 
Dans cette optique, il convient de donner du sens à l’aide 
et de lutter efficacement contre le non recours aux droits.

Le métier d’assistant social constitue un magnifique 
métier: il s’agit de déterminer les besoins de quelqu’un, 
d’évaluer comment la société peut lui garantir, au mieux, 
sa dignité, et partant de cela, l’accompagner vers l’éman-
cipation sociale. Ce travail réalisé par individu concerne 
aussi, par répercussion, presque 46.000 ménages (29,7 % 
du nombre de dossiers RIS), dont en moyenne 45 % 
avec 1 enfant, 29,2 % avec 2 enfants et plus de 25 % 
avec 3 enfants ou plus.

Pour valoriser les travailleurs et remettre à l’honneur les 
missions des CPAS, une campagne sera menée encore 
avant la fin de cette législature, en collaboration avec les 
CPAS et les fédérations. La ministre souligne qu’elle ne 
bradera jamais le métier des assistants sociaux. Pour 
la ministre, la délivrance du RIS n’est pas qu’un acte 
administratif. Bien que la ministre soit en faveur d’un 
assouplissement de certaines règles et d’un maximum 
d’automatisation permettant parfois de lutter contre le 
non-recours aux droits, la ministre restera une fervente 
défenseuse des assistants sociaux car elle croit ferme-
ment en leur rôle envers les bénéficiaires.

C’est dans cette même optique que la ministre a 
tenu à travailler avec les CPAS et les organisations 
représentant les usagers sur le PIIS. Il était essentiel 
d’en simplifier les modalités et d’en renforcer surtout la 
compréhension. La compréhension de l’outil par les AS 
et de son utilité par les usagers – là étaient les enjeux. 
C’est donc en ce sens que la ministre a pris le temps de 
travailler, d’évaluer le système, les modalités d’approche 
selon les CPAS, les attentes et besoins des uns et des 
autres. L’enjeu est multiple: identifier le PIIS comme 
un outil utile et bienveillant; le proposer au plus grand 
nombre et dans les mêmes conditions partout dans le 
pays. On ne peut se contenter d’appeler à davantage de 
sanctions quand on sait que beaucoup de ces contrats 
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aan zoveel mogelijk mensen voorstellen. Men kan er 
geen genoegen mee nemen meer sancties te eisen 
als men weet dat veel van die contracten routinematig, 
summier en gedepersonaliseerd zijn en ver afstaan van 
de vaardigheden van de gebruikers.

De begunstigden hebben almaar uitgesprokener 
profielen en behoeften.

In 2023 is een specifiek gefinancierd beleid uitgerold. 
Dat zal ook in 2024 het geval zijn.

Op  1 januari 2024 zal, na de herstelmaatregel be-
treffende de PWA’s, een nieuwe maatregel in werking 
treden die een herwaardering van het WIV mogelijk zal 
maken ten behoeve van de knelpuntberoepen. Dat is 
geen onbeduidende maatregel. Indien men de mensen 
meer vertrouwen wil geven en hen duurzaam wil bege-
leiden naar re-integratie en naar de arbeidsmarkt, dan 
moet men realistisch en vindingrijk zijn. Deze maatregel 
voldoet aan die twee eigenschappen.

De minister geeft toe dat ze nog verder had willen gaan 
met een tweede belangrijke aanvullende maatregel: een 
specifieke vrijstelling voor vergoedingen voor beroeps-
opleidingen toegekend door de deelstaten. Helaas kreeg 
deze maatregel niet veel bijval, waardoor hij niet werd 
aangenomen. Dat is jammer, want de analyse van de 
cijfers waarover de minister beschikt, legt twee tenden-
sen bloot die absoluut moeten worden tegengegaan:

1. steeds meer mensen jonger dan 25 jaar (studenten 
niet meegerekend) ontvangen een uitkering van het 
OCMW;

2. leefloontrekkers blijven steeds langer steun genieten.

Mensen opleiden en hen de weg wijzen naar bepaalde 
sectoren die werkgelegenheid bieden, was een cohe-
rente en vooral daadkrachtige oplossing geweest. Maar 
sommigen zijn nog steeds bang om te veel te geven aan 
OCMW-gebruikers.

De vraag naar de opdrachten van de OCMW’s is 
interessant. De minister vreest dat sommigen geloven 
dat het OCMW niets meer is dan een “mistercash”, 
die overheidsgeld uitgeeft en doelbewust bepaalde 
burgers bevoordeelt. En dat het dus zou volstaan om 
deze openbare instellingen enerzijds en de begunstig-
den anderzijds meer verantwoordelijkheidszin bij te 
brengen om uiteindelijk te besparen. De minister heeft 
drie jaar lang hard gevochten tegen deze zienswijze 
en geprobeerd een sociaal beleid te ontwikkelen door 

sont automatiques, liminaires, dépersonnalisés et tel-
lement éloignés des capacités des usagers.

Les bénéficiaires ont des profils, des besoins de plus 
en plus marqués.

En 2023, des politiques assorties à des financements 
spécifiques ont été déployées. Elles le seront encore 
en 2024.

Le 1er janvier prochain, après la mesure rectificatrice 
portant sur les ALE, une nouvelle mesure entrera en 
vigueur, qui permettra une revalorisation de l’ISP pour 
les métiers en pénurie. Il ne s’agit pas d’une mesure 
anecdotique. Si l’on veut insuffler davantage de confiance 
aux personnes, les accompagner durablement vers la 
réinsertion, vers l’emploi, il convient d’être réaliste et 
inventif. Cette mesure répond à ces deux qualificatifs.

La ministre reconnaît qu’elle aurait voulu aller plus loin. 
Cette mesure devait être complétée d’une autre mesure 
importante. Il s’agissait d’une exonération spécifique pour 
les indemnités de formation professionnelles octroyées 
par les entités fédérées. Malheureusement, la ministre 
n’a pas été suivie pour l’adoption de cette mesure. C’est 
dommage car, vu les chiffres dont la ministre dispose, 
on peut constater deux tendances qu’il convient abso-
lument de contrer:

1. Il y a de plus en plus de bénéficiaires de -25 ans 
(hors étudiants) au CPAS.

2. Les bénéficiaires du RIS y restent de plus en plus 
longtemps.

En formant les gens et en les orientant vers certains 
secteurs offrant des débouchés, il aurait été possible 
d’avoir une réponse cohérente et surtout volontariste. 
Mais certains ont toujours peur de trop donner aux 
usagers des CPAS.

Il est intéressant de se poser la question des missions 
des CPAS. La ministre craint que certains estiment que 
le CPAS n’est plus qu’un “mistercash”, dépensier des 
deniers publics dont profiteraient à dessein certains 
citoyens. Et donc qu’il suffirait de responsabiliser, d’un 
côté, ces institutions publiques et, de l’autre, les béné-
ficiaires pour in fine faire des économies. La ministre a 
eu à cœur de se battre pendant trois ans contre cette 
vision et a voulu développer une politique sociale en 
augmentant certains minimas mais aussi en déployant de 
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bepaalde minimumuitkeringen te verhogen, maar ook 
door nieuwe initiatieven te lanceren om tegemoet te 
komen aan prangende behoeften van bepaalde doel-
groepen – zoals vrouwen, eenoudergezinnen, jongeren, 
daklozen enzovoort.

Naast de verhoging van het leefloon met 30 % sinds 
het begin van de legislatuur zullen in 2024 extra middelen 
worden verstrekt via het referentiebudget. Volgens de 
laatste cijfers hebben 342 van de 424 OCMW’s, ofwel 
81 %, al gebruik gemaakt van REMI, de tool voor het 
referentiebudget. Dat is een goede zaak. De minister 
kijkt alleszins uit naar de evaluatie van dit proefproject.

Dit budget komt boven op andere vrijgemaakte en nog 
verhoogde middelen om energiearmoede te bestrijden. 
In deze context moet de minister nog een werf opstarten, 
namelijk de hervorming van het Sociaal Stookoliefonds 
(SSF). De energiecrisis van 2022 heeft de lacunes van 
dat instrument blootgelegd. Bij grote prijsschommelingen 
beschermt het Sociaal Stookoliefonds de particulieren 
onvoldoende. Daarom heeft de minister een ontwerp 
van hervorming ingediend bij de regering om het reac-
tievermogen van het fonds te verbeteren.

De energiecrisis heeft ook gevolgen voor de voed-
selhulporganisaties, die minder donaties ontvangen 
en hun vaste kosten zien stijgen terwijl de vraag niet 
afneemt. Daarom heeft de minister een budget van 40 
miljoen euro gekregen, ter dekking van de hoeveelheden 
die vorig jaar zijn uitgedeeld.

Een holistische en gepersonaliseerde aanpak vergt 
tijd en middelen. Daarom zijn in 2023 specifieke beleids-
maatregelen geïmplementeerd, die in 2024 zullen worden 
bestendigd. De minister heeft massaal geïnvesteerd in 
het MIRIAM-project voor eenoudergezinnen, waardoor 
vorig jaar bijna 1.100 vrouwen begeleid werden en dit jaar 
bijna 1.250; dit project wordt in 2024 voortgezet.

Vorig jaar lanceerde de minister een speciaal project 
gericht op het psychologisch welzijn van jongeren in de vijf 
grote OCMW’s. Dat wordt in 2023 vervolgd. De COVID-
19-crisis heeft zijn sporen nagelaten: in ons land lijdt één 
jongere op zes aan geestelijke gezondheidsproblemen. 
Deze malaise is niet gering, ze kan iedereen treffen en 
de toekomst van onze jongeren ernstig in het gedrang 
brengen. De minister wil geen hele generatie opofferen 
en heeft daarom dit proefproject gelanceerd, dat de vijf 
grootste OCMW’s van het land tot in 2024 ten goede 
zal komen.

nouvelles initiatives devant rencontrer des besoins plus 
aigus, de certains publics cibles – comme les femmes, 
les familles monoparentales, les jeunes, les sans-abris…

Outre l’augmentation du revenu d’intégration de 30 % 
depuis le début de la législature, des moyens supplé-
mentaires sont fournis au travers du budget de référence. 
Selon les derniers chiffres disponibles, 342 des 424 CPAS, 
soit 81 %, ont déjà recouru à l’outil REMI, qui permet 
de calculer le budget de référence. C’est une bonne 
chose. La ministre est en tout cas impatiente d’obtenir 
les résultats de ce projet pilote.

Ce budget viendra compléter d’autres moyens dégagés 
et encore augmentés, dédiés à la lutte contre la précarité 
énergétique. Dans ce cadre, la ministre a encore un 
chantier à lancer, celui de la réforme du Fonds social 
mazout (FSM). La crise énergétique de 2022 a mis 
en lumière les limites de cet outil. En cas de grandes 
variations de prix, le Fonds social mazout ne protège 
pas assez les personnes. La ministre a donc déposé 
sur la table du gouvernement un projet de réforme qui 
améliore la réactivité du fonds.

La crise de l’énergie a également un impact sur les 
associations d’aide alimentaire qui reçoivent moins de 
dons, voient leurs frais fixes augmenter alors que la 
demande ne décroît pas. La ministre a donc obtenu un 
budget de 40 millions d’euros visant ainsi à garantir les 
quantités distribuées l’année passée.

Pour proposer une approche holistique et personnali-
sée, il faut du temps et des moyens. C’est la raison pour 
laquelle en 2023, certaines politiques spécifiques ont 
été menées et seront poursuivies en 2024. La ministre 
a investi massivement dans le projet MIRIAM pour les 
familles monoparentales, ce qui permet aujourd’hui de 
dire que près de 1.100 femmes ont ainsi pu être accom-
pagnées l’an dernier et près de 1.250 le sont cette année 
et cela continuera en 2024.

La ministre a lancé l’année passée un projet particulier 
visant le bien-être psychologique des jeunes dans les 5 
grands CPAS. Cela sera poursuivi en 2024. La crise 
COVID-19 laisse des traces: dans notre pays, un jeune 
sur 6 souffre de problèmes de santé mentale. Ce mal-
être n’est pas anodin, il peut toucher tout le monde et il 
peut gravement handicaper l’avenir de nos jeunes. La 
ministre ne veut pas sacrifier une génération et a donc 
lancé ce projet pilote, dont profiteront encore en 2024 
les 5 grands CPAS de ce pays.
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De bestrijding van de digitale kloof is een belangrijke 
taak en gaat voort in 2024. De minister heeft 30 mil-
joen euro gekregen als onderdeel van het relanceplan 
en verzekert dat dit bedrag nuttig besteed zal worden. De 
drie reeds lopende projectoproepen zijn goed voor een 
toegewezen budget van 26 miljoen euro. 126 OCMW’s 
en 50 verenigingen hebben zich kandidaat gesteld; een 
en ander illustreert de noodzaak om de digitale kloof 
te bestrijden, alsook de verwachtingen van de sector.

In 2024 zal ook de strijd tegen de dakloosheid worden 
voortgezet. In het kader van het HF4Y-project zetten de 
OCMW’s hun zoektocht naar koopwoningen voort. Zij 
hebben een optimale begeleiding nodig opdat ze de 10 
miljoen euro die voor dit beleid zijn uitgetrokken, goed 
kunnen besteden. Dat is niet eenvoudig, want er moeten 
verschillende stappen doorlopen worden, waarbij de 
OCMW’s vooral afhankelijk zijn van derde administraties 
zoals het Federaal comité tot aankoop van onroerende 
goederen en de Federale Regie. Er zijn al twee dossiers 
voorgelegd aan de belastinginspectie en er worden er 
momenteel nog zeven voorbereid. Naast deze nieuwe 
maatregel, die sterk gewaardeerd wordt door de OCMW’s, 
zal de minister de samenwerking met de Nationale Loterij 
in 2024 voortzetten. Sinds het begin van de legislatuur 
werd niet minder dan 5,5 miljoen euro uitgetrokken voor 
dit beleid. Dat is uiteraard noodzakelijk. De strijd tegen 
dakloosheid is een Europees engagement waarop de 
minister zich in het bijzonder toelegt.

Gezien onze institutionele structuur is een goede sa-
menwerking zeer belangrijk in de strijd tegen dakloosheid. 
Dit is vastgelegd in een samenwerkingsovereenkomst, 
die moet worden aangepast aan de uitdagingen van 
vandaag en morgen. Daarom heeft de minister binnen 
de IMC een werkgroep opgericht, die zij vanaf 1 januari 
zal voorzitten.

Overleg, samenwerking, dialoog en participatie zijn 
essentieel voor de minister. In 2024 wordt het armoe-
deplan van deze regering afgerond. De evaluatie van 
dit plan zal de volgende plannen inspireren. De strijd 
tegen armoede en sociale ongelijkheid vereist namelijk 
een visie op middellange en lange termijn.

De minister benadrukt dat het Europese voorzitter-
schap uiteraard een sleutelmoment zal zijn voor 2024. 
Vier grote thema’s liggen vast: het minimuminkomen, de 
strijd tegen dakloosheid, de strijd tegen kinderarmoede 
en de strijd tegen de digitale kloof. Dit zijn vier domeinen 
waarvoor de minister zich sinds 2020 bijzonder hard 
heeft ingezet. Voor deze domeinen kan de uitwisseling 
van goede praktijken interessant zijn en een drijvende 
kracht voor de commissie vormen.

La lutte contre la fracture numérique constitue un 
travail important, qui se poursuivra en 2024. La ministre 
est parvenue à obtenir 30 millions dans le cadre du plan 
de relance et assure qu’ils sont utilement dédicacés à 
cet enjeu. 3 appels à projets ont déjà été lancés, ce qui 
représente un budget affecté de 26 millions d’euros. 126 
CPAS et 50 associations ont soumis leur candidature: 
cela démontre les besoins en matière de lutte contre la 
fracture numérique et les attentes du secteur.

En 2024, la lutte contre le sans-abrisme se poursuivra 
également. Dans le cadre du projet HF4Y, les CPAS 
poursuivent leurs recherches d’acquisition de bien. Il 
faut les accompagner au mieux, afin que les 10 millions 
dédiés à cette politique soient utilisés. Ce n’est pas 
simple car de nombreuses étapes sont nécessaires et 
dépendent notamment d’administrations tiers comme 
le Comité fédéral d’acquisition des biens immeubles 
et la Régie fédérale. Deux dossiers ont été déjà été 
présentés à l’Inspection fiscale et sept dossiers sont en 
voie de constitution. À côté de cette mesure inédite et 
appréciée des CPAS, la ministre poursuivra en 2024 la 
collaboration avec la Loterie Nationale. Depuis le début 
de la législature, ce ne sera pas moins de 5,5 millions 
dédiés à cette politique. C’est évidemment nécessaire. 
La lutte contre le sans-abrisme est un engagement euro-
péen auquel la ministre est particulièrement attentive.

Compte tenu de notre structure institutionnelle, il 
est essentiel d’assurer une bonne coopération dans la 
lutte contre le sans-abrisme. Ce point est inscrit dans 
un accord de coopération, qu’il convient d’adapter aux 
défis actuels et futurs. C’est pourquoi la ministre a créé 
un groupe de travail au sein de la CIM, qu’elle présidera 
à partir du 1er janvier.

La concertation, la coopération, le dialogue et la par-
ticipation sont des éléments essentiels pour la ministre. 
En 2024, le plan de lutte contre la pauvreté de ce gou-
vernement sera finalisé. Le prochain gouvernement 
s’inspirera de l’évaluation de ce plan. La lutte contre 
la pauvreté et les inégalités sociales nécessite en effet 
une vision à moyen et à long terme.

La ministre souligne que la présidence européenne 
sera évidemment un marqueur fondamental pour 2024. 
Quatre grandes thématiques sont définies: le revenu 
minimum, la lutte contre le sans-abrisme, la lutte contre la 
précarité infantile en la lutte contre la fracture numérique. 
Ce sont quatre domaines dans lesquels la ministre s’est 
particulièrement investie depuis 2020 et pour lesquels 
des échanges de bonnes pratiques peuvent être inté-
ressantes et constituer un moteur pour la commission.
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Wat het handicapbeleid betreft, presenteert de minister 
met trots deze laatste beleidsnota. Ze leest niet alleen 
als een balans van de geboekte vooruitgang tijdens deze 
regeerperiode, maar getuigt ook van ons handelings-
vermogen wanneer iedereen aan hetzelfde zeel trekt.

De inzet van de regering om onze samenleving, via 
onze wetgeving en maatregelen, eerlijker en inclusiever 
te maken is klaar en duidelijk.

De minister heeft er hard aan gewerkt om ervoor te 
zorgen dat dit beleid niet oppervlakkig en adhoc is, maar 
diepgeworteld en gericht op de lange termijn.

Na het uitwerken van verschillende doelstellingen 
werd voor tastbare verbeteringen gezorgd op verschil-
lende gebieden binnen het beleid voor personen met 
een handicap.

Als voormalig OCMW-voorzitster is de minister bij-
zonder gevoelig voor de armoede van mensen en men-
sen met een handicap. 22 % van de mensen met een 
handicap loopt het risico om in te armoede te verzeilen, 
tegenover 13 % bij de rest van de bevolking. Dat is een 
dubbel onrecht.

In dat verband is de opwaardering van de IVT tij-
dens deze regeerperiode belangrijk. Dit zal in mei van 
volgend jaar concreet tot uiting komen in een stijging 
van 241 euro per maand voor een samenwonende, van 
362 euro voor een alleenstaande en van 489 euro voor 
iemand met een gezin ten laste. Ondanks de druk van 
sommigen is de vierde fase van de opwaardering, die 
gepland is voor januari volgend jaar, gehandhaafd wat 
de IVT betreft.

De minister zal niet in detail treden over de afschaf-
fing van de “prijs van de liefde” of de vooruitgang die 
is geboekt bij het verlagen van de “prijs van arbeid”. 
Wel wijst ze erop dat het doel van deze maatregelen 
– naast het opheffen van bepaalde flagrante onrecht-
vaardigheden – in het bijzonder het bestraffen van de 
emotionele levenskeuzes van mensen met een handi-
cap, het bestrijden van armoede en het verbeteren van 
de levensstandaard van mensen met een handicap is.

Naast de sociale uitkeringen die de waardigheid van 
mensen garanderen, kan hun betrokkenheid worden 
verhoogd via de arbeidsmarkt. Want ook mensen met 
een handicap hebben het recht om te werken, een 
grondwettelijk recht dat hen nog niet is gegarandeerd.

Uit een wettelijk oogpunt bestaan er geen arbeidsob-
stakels voor mensen met een handicap; die obstakels 

Concernant la politique du handicap, la ministre se 
dit fière de présenter cette dernière note de politique 
générale, qui résonne non seulement comme un bilan 
des avancées réalisées durant cette législature mais 
aussi comme un témoignage concret de notre capacité 
d’agir lorsque la volonté est partagée.

L’engagement du gouvernement à rendre la société 
plus juste et plus inclusive au travers de la législation 
et de mesures est clair et précis.

La ministre s’est efforcée à garantir que cette politique 
ne soit pas superficielle et ad hoc, mais qu’elle soit, au 
contraire, ancrée et orientée vers le long terme.

Outre la définition de différents objectifs, des amé-
liorations concrètes ont été apportées dans plusieurs 
domaines en matière de politique pour les personnes 
porteuses d’un handicap.

En tant qu’ancienne présidente de CPAS, la ministre 
est particulièrement sensible à la précarité des personnes 
et celle des personnes en situation de handicap. 22 % 
des personnes en situation de handicap sont menacées 
de pauvreté contre 13 % pour le reste de la population. 
Il s’agit d’une double injustice.

En ce sens, la revalorisation de l’ARR sous cette 
législature est notable. Cette augmentation se traduira 
concrètement en mai prochain par une augmentation 
de 241 euros par mois pour un cohabitant, de 362 euros 
pour un isolé et 489 euros pour celui ayant une famille 
à charge. Malgré les pressions exercées par certains, 
la 4e phase de revalorisation prévue en janvier prochain 
est bien maintenue pour ce qui concerne l’ARR.

La ministre ne s’étendra pas sur la suppression du 
concept du “prix de l’amour” ni sur l’avancée éventuelle 
en matière de réduction du prix du travail. Mais la ministre 
tient quand même à souligner que ces mesures ne 
visent pas seulement à supprimer certaines injustices 
flagrantes, en particulier la répression des choix de vie 
émotionnels des personnes porteuses d’un handicap, 
mais aussi à lutter contre la pauvreté et à améliorer le 
niveau de vie des personnes en situation de handicap.

Outre les allocations sociales, qui garantissent la 
dignité des personnes en situation de handicap, il est 
possible de renforcer la participation de celles-ci au sein 
de la société en leur donnant accès au marché du travail. 
Ces personnes ont, elles aussi, le droit de travailler, un 
droit constitutionnel qui ne leur est pas encore garanti.

Légalement, les obstacles au travail des personnes en 
situation de handicap n’existent pas; mais insidieusement, 
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zitten echter stiekem overal. Hoe valt anders te verklaren 
dat hun werkzaamheidsgraad 23 % bedraagt, tegenover 
65 % voor de rest van de bevolking?

Naast de hervorming die het mogelijk maakt om be-
roepsinkomsten te combineren met de IT tot 70.000 euro, 
heeft de minister haar partners eveneens overtuigd om 
de toegelaten cumulatie van de IVT gedurende twee jaar 
te verhogen, dit keer met beroepsinkomsten wanneer de 
betrokkenen de voorbije twee jaar van de arbeidsmarkt 
zijn verwijderd. Op het spel staat uiteraard het geven van 
vertrouwen aan hen die twijfelen aan hun professionele 
vooruitzichten op middellange termijn.

Dat is belangrijk, want het professionele parcours van 
die personen is chaotisch. Met maatregelen zoals Jobcalc, 
die dit jaar met minister Vandenbroucke zijn doorgevoerd, 
probeert de minister hun stappen op de arbeidsmarkt 
veilig te stellen. Vertrouwen geven is cruciaal.

Die maatregel zou kunnen worden aangevuld met een 
andere maatregel die echt zinvol is wanneer het profes-
sionele traject van mensen met een handicap onder de 
loep wordt genomen: de forfaitaire IT. De geplande maat-
regel omvatte de invoering van een forfaitaire uitkering 
voor mensen die een vervangingsinkomen boven een 
bepaald plafond ontvangen. Die uitkering is een eerste 
stap naar de invoering van een universele uitkering. Die 
maatregel is een van de belangrijkste eisen van de sector. 
Het doel is om mensen met een handicap aan te sporen 
om een job aan te nemen zonder te moeten vrezen dat 
ze hun middelen van bestaan volledig kwijtspelen in 
geval van een contractbeëindiging. Het is eveneens een 
kwestie van rechtvaardigheid: waarom zou iemand met 
een beperkt vervangingsinkomen worden uitgesloten 
van die uitkering en de daaraan verbonden rechten, 
terwijl iemand die 70.000 euro per jaar verdient er wel 
aanspraak zou op kunnen maken?

De minister wil open kaart spelen: de partners heb-
ben er de voorkeur aan gegeven om deze hoge noden 
te negeren en zich te bedienen van holle uitspraken. 
Voor de minister is dit volstrekt onrechtvaardig jegens 
de betrokkenen. In een regering worden beslissingen 
echter collectief genomen en desondanks wordt voor-
uitgang geboekt. Dit zal de minister er echter niet van 
weerhouden om te blijven strijden voor die rechten op 
alle mogelijke manieren.

Werkgelegenheid voor mensen met een handicap is 
een hoeksteen van het beleid van de minister. Om die 
reden is in 2023 een significante vooruitgang geboekt 
inzake de inclusie van mensen met een handicap binnen 
het federaal openbaar ambt.

ils sont partout. Sinon, comment expliquer que leur taux 
d’emploi est de 23 % contre 65 % pour le reste de la 
population?

Au-delà de la réforme permettant donc le cumul de 
revenu professionnels avec l’AI jusqu’à 70.000  euros, 
la ministre a également convaincu ses partenaires 
d’augmenter pendant 2 ans le cumul autorisé de l’ARR 
cette fois avec des revenus professionnels lorsque les 
personnes concernées ont été éloignées du marché 
du travail durant les 2 dernières années. L’enjeu est 
évidemment de donner confiance à ceux qui doutent 
de leurs perspectives professionnelles à moyen terme.

C’est important car les trajets professionnels de ces 
personnes sont chaotiques. Avec ce type de mesures 
comme celle du “Jobcalc”, mis en place cette année 
avec le ministre Vandenbroucke, la ministre essaie de 
sécuriser leurs démarches. Cette mise en confiance 
est essentielle.

Cette mesure aurait pu être complétée par une autre, 
vraiment porteuse de sens lorsque l’on se penche 
justement sur les trajets professionnels des personnes 
en situation de handicap: il s’agit de l’AI forfaitaire. La 
mesure prévue impliquait la création d’une allocation 
forfaitaire destinée aux individus bénéficiant de revenus 
de remplacement dépassant un certain plafond. Cette 
allocation représente un premier pas vers l’instauration 
d’une allocation universelle. Cette mesure est une reven-
dication phare du secteur. Son objectif est de motiver 
les personnes en situation de handicap à accepter un 
emploi sans craindre la perte totale de leurs ressources 
en cas de fin de contrat. Il est également question de 
justice: pourquoi une personne disposant de revenus 
de remplacement limités serait-elle exclue de cette 
allocation et des droits associés, alors qu’une personne 
gagnant 70.000 euros par an pourrait en bénéficier?

La ministre veut faire part de franchise: les partenaires 
ont préféré ignorer ces besoins criants au profit de dis-
cours creux. Pour la ministre, cela est profondément 
injuste envers ces individus. Cependant, dans un gou-
vernement, les décisions sont prises collectivement, et 
malgré cela, nous progressons. Cela ne m’empêchera 
en aucun cas de continuer à me battre pour ces droits, 
sous toutes les formes possibles.

L’emploi des personnes en situation de handicap, le 
travail est une dimension fondamentale de la politique 
de la ministre. Raison pour laquelle en 2023, un progrès 
significatif en matière d’inclusion des personnes en 
situation de handicap au sein de la fonction publique 
fédérale a été réalisé.
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De minister heeft samen met minister De Sutter ge-
werkt aan een ambitieus plan om de werkgelegenheid 
voor mensen met een handicap binnen onze overheids-
diensten te bevorderen. Om hen te responsabiliseren, 
werd dit plan opgesteld door de voorzitters van de 
overheidsdiensten.

De minister wil de resultaten uit het jaarverslag van 
de BCAPH/CARPH niet negeren. Het is tijd om de nega-
tieve evoluties om te zetten in positieve. Daarom heeft 
de minister de koe bij de horens gevat en is zelf het 
college van voorzitters van de FOD’s, POD’s, ONI’s en 
OISZ’s gaan confronteren met hun slechte resultaten. 
De minister wilde naar hen luisteren, hun problemen 
begrijpen en vooral haar visie – die van de regering op 
dit gebied – meegeven.

Iedereen moet voortaan verantwoording afleggen 
aan zijn minister en aan de regering. De inspanningen 
in de overheidsdiensten om uiteindelijk de 3 % te be-
reiken worden gecoördineerd door de voorzitter van de 
FOD Sociale Zekerheid.

De minister heeft er vertrouwen in omdat ze erin 
is geslaagd een percentage van 3 % te halen in haar 
departement door 13 mensen met een handicap aan te 
werven, van wie 9 bij de DG Han. Dat bewijst dat men met 
de nodige middelen en inzet tot resultaten kan komen.

De minister raakt steeds meer overtuigd van het be-
lang van dit project, des te meer na haar terugkeer van 
een door Spanje georganiseerde conferentie waar ze 
met een aantal collega’s van gedachten heeft kunnen 
wisselen. De werkzaamheidsgraad van mensen met 
een handicap is in de respectieve landen niet iets om 
trots over te zijn.

Het openbaar ambt moet het goede voorbeeld geven. 
We kunnen niet langer tevreden zijn met de huidige situ-
atie. Het is echter niet de schuld van de privébedrijven, 
want we weten dat mensen met een handicap soms ook 
bang zijn om de sprong te wagen. De minister wil nu de 
sociale partners – werkgevers en vakbonden – sensibi-
liseren zodat zij de heuse kracht en het potentieel van 
werknemers met een handicap ontwaren.

Als onderdeel hiervan ontmoet de minister binnen-
kort een aantal modelbedrijven die de stap al hebben 
gezet. Hun voorbeeld bewijst dat het mogelijk is werk 
voor iedereen toegankelijk te maken. Het doel van 
deze ontmoetingen en gesprekken is om vakbonden, 
werkgevers en andere actoren, óók mensen met een 
handicap, te sensibiliseren teneinde samen een inclusief 

En collaboration avec la ministre De Sutter, la ministre 
a élaboré un plan ambitieux visant à promouvoir l’emploi 
des personnes en situation de handicap au sein de nos 
services publics. Ce plan a été élaboré par les présidents 
de nos services publics en vue de les responsabiliser.

La ministre n’entend pas ignorer les résultats du 
rapport annuel de la Commission d’accompagnement 
pour le recrutement des personnes avec un handicap 
dans la fonction publique fédéral (CARPH). Il est temps 
de transformer les évolutions négatives en évolutions 
positives. C’est pourquoi la ministre a décidé de prendre 
le taureau par les cornes et a elle-même confronté le 
collège des présidents des SPF, des SPP, des OIP et des 
IPSS à leurs mauvais résultats. La ministre souhaitait 
les entendre, comprendre leurs problèmes et surtout 
présenter sa vision, celle du gouvernement, en la matière.

Chacun doit désormais rendre des comptes à son 
ministre, au gouvernement et les travaux menés au 
sein des administrations pour enfin parvenir au 3 % sont 
coordonnés par le président du SPF Sécurité sociale.

La ministre se dit confiante car elle a réussi à atteindre 
un taux de 3 % dans son département et ce en embau-
chant ainsi 13 personnes en situation de handicap, dont 
neuf à la DG Han. Cela démontre que lorsque les res-
sources nécessaires sont mobilisées et que la volonté 
est présente, l’objectif n’est pas impossible à rencontrer.

La ministre est de plus en plus convaincue de l’enjeu 
de ce chantier que qu’elle revient d’une conférence orga-
nisée par l’Espagne lors de laquelle elle a pu échanger 
avec quelques-uns de ses collègues et n’est pas fière 
lorsque nous abordons le taux d’emploi des personnes 
en situation de handicap dans nos pays respectifs.

La fonction publique doit donner l’exemple. On ne peut 
plus se contenter de cela. Il ne faut toutefois pas blâmer 
les entreprises privées, sachant que les personnes en 
situation de handicap ont aussi des craintes parfois à 
franchir le pas. La ministre veut désormais conscientiser 
les partenaires sociaux – employeurs et syndicats qui 
doivent voir dans les travailleurs en situation de handicap 
une force bien réelle, un potentiel.

Dans ce cadre, la ministre s’apprête à rencontrer 
plusieurs entreprises modèles qui ont déjà franchi cette 
étape. Leurs exemples prouvent que rendre les oppor-
tunités d’emploi accessibles à tous est possible. Cette 
mise en lumière et ces échanges visent à sensibiliser les 
syndicats, les employeurs et d’autres acteurs dont les 
personnes en situation de handicap elles-mêmes afin 
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werkgelegenheidsbeleid voor de privésector te kunnen 
uitzetten.

Die volgende uitdaging van de minister zal de ge-
legenheid bieden om met name goede praktijken uit 
te wisselen tijdens het Europees voorzitterschap van 
België. Sommige landen hebben doelstellingen, quota 
en stimulansen ingevoerd. We moeten hierover kunnen 
praten. Steun aan bedrijven, premies en opleidingen 
zullen ook ter sprake komen tijdens de toekomstige 
werkzaamheden van de IMC. De WG Werkgelegenheid 
wordt geïnstalleerd en de minister zal haar collega’s 
van de deelstaten tijdens de vergadering van december 
sensibiliseren voor deze kwestie.

Het is alleszins zaak ervoor te zorgen dat de basisrech-
ten van mensen met een handicap worden gewaarborgd. 
Dat vereist een rechtvaardige en efficiënte administratie. 
De DG Han werd voor 15 miljoen euro geherfinancierd 
met een duidelijke doelstelling: kwaliteit, transparantie 
en billijkheid. De minister bekijkt de concrete acties die 
in het kader van Excel Han zijn ondernomen.

De multidisciplinaire evaluatie die momenteel wordt 
geïmplementeerd, vraagt om specifieke aanwervingen, 
in het bijzonder van medisch en paramedisch personeel. 
Een geloofwaardige, goed onderbouwde, transparante 
en welwillende evaluatie van handicaps is noodzakelijk 
en moet stoelen op een moderne en alomvattende visie, 
die ook de onzichtbare handicaps en de autistische 
stoornissen omvat. Elk centrum beschikt nu over een 
multidisciplinair team dat medische en sociale vaardig-
heden combineert met het oog op rechtvaardigere en 
meer omvattende evaluaties.

De aanwerving stopt niet bij de medische evaluatie; er 
zijn ook 20 extra maatschappelijk werkers aangeworven. 
Deze assistenten zijn er om aanvragers te helpen om 
hun dossier beter in te vullen. Ze zijn er om concreet 
op te treden tegen de niet-benutting van rechten en 
om een zorgzame openbare dienst aan te bieden. Een 
goed ingevuld dossier is ook een dossier dat sneller zal 
worden verwerkt.

De contactformulieren werden volledig herzien en 
getest, waardoor ze eenvoudiger, minder stigmatiserend 
en nauwkeuriger zijn geworden om aanvragen efficiën-
ter te kunnen verwerken. Brieven van de DG HAN zijn 
herschreven en gevalideerd door ervaringsdeskundigen 
om de communicatie met onze doelgroep te verbeteren.

De beschikbaarheid van telefoondiensten is vergroot, 
waarbij de respons werd verdubbeld. Verdere vooruit-
gang is gepland voor 2024. De website is herwerkt om 
hem gebruiksvriendelijker en begrijpelijker te maken en 
biedt zelfs een gemakkelijk te lezen versie (FALC) om in 

d’élaborer de concert une politique d’emploi inclusive 
et ce dans le secteur privée.

C’est donc le prochain combat de la ministre, qui fera 
d’ailleurs l’objet d’échanges – notamment de bonnes 
pratiques lors de notre présidence européenne. Certains 
pays ont mis en place des objectifs, des quotas assor-
tis d’incitants. Il faut pouvoir en parler. Les aides aux 
entreprises, les primes, les formations seront d’ailleurs 
l’objet des futurs travaux de la CIM. Le GT Emploi se 
met en place et la ministre profitera de la réunion de 
décembre pour sensibiliser ses collègues des entités 
fédérées à cet enjeu.

Concernant les personnes en situation de handicap, il 
convient de s’assurer que les droits de base sont évidem-
ment garantis. Cela passe par une administration juste 
et efficace. La DG han a été refinancée à concurrence 
de 15 millions d’euros avec un objectif clair: qualité, trans-
parence, équité. La ministre se penche sur les actions 
concrètes mises en place dans le cadre d’Excel han.

L’évaluation multidisciplinaire est en voie d’implémen-
tation et cela passe par des recrutements spécifiques 
et notamment du personnel médical et paramédical. Il 
est essentiel d’offrir une évaluation crédible, fondée, 
transparente et bienveillante du handicap, incluant une 
vision moderne et exhaustive, couvrant les handicaps 
invisibles et les troubles autistiques. Chaque centre est 
désormais équipé d’une équipe pluridisciplinaire, alliant 
compétences médicales et sociales pour une évaluation 
plus juste et globale.

Le recrutement ne se limite pas à l’évaluation médi-
cale; vingt travailleurs sociaux supplémentaires ont été 
également recrutés. Ces assistants sont chargés d’aider 
les demandeurs à mieux compléter leur dossier. Ils sont 
chargés d’entreprendre des démarches concrètes en 
cas de non-recours aux droits et d’assurer un service 
public bienveillant. Un dossier bien complété est un 
dossier qui sera plus rapidement traité.

Les formulaires de contact ont été intégralement revus 
et testés: ils sont devenus plus simples, moins stigma-
tisants et plus précis afin de traiter plus efficacement 
les demandes. Les lettres de la DG Han ont réécrites 
et validées par les experts du vécu afin d’améliorer la 
communication avec le groupe cible visé.

Concernant les services téléphoniques, la disponibi-
lité a été augmentée, en doublant le taux de réponse. 
Les progrès doivent se poursuivre en 2024. Le site 
internet a été repensé afin de le rendre plus convivial 
et compréhensible, offrant même une version facile à 
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specifieke behoeften te voorzien. In 2024 zal de website 
verder worden aangevuld, met name met essentiële 
informatie in gebarentaal, een gebruiksvriendelijke tool 
om het bedrag van de uitkeringen te simuleren, de moge-
lijkheid om online afspraken te maken en audio-inhoud.

Het streven naar een inclusieve administratie staat 
voorop. Fysieke toegankelijkheid is even cruciaal. In 
2022 werd elk centrum grondig doorgelicht door des-
kundigen zoals Access and Go en Inter. Dankzij het 
werk dat werd verzet met de hulp van de regie, werd in 
september het eerste voorbeeldcentrum ingehuldigd in 
Charleroi. We moeten dezelfde doelstelling nastreven 
voor de negen andere centra, waarvan er volgend jaar 
nog enkele worden ingehuldigd.

Het wordt steeds duidelijker dat er dringend nood is 
aan een handistreamingsbeleid, waarvan het Federaal 
actieplan Handicap de efficiëntie heeft aangetoond.

Dat eerste actieplan Handicap, met een eindevalu-
atie die op 29 november wordt besproken, heeft zijn nut 
bewezen. Dit besef zet ertoe aan deze aanpak formeel 
legitiem te verklaren door voor te stellen om bij het begin 
van elke legislatuur een dergelijk plan op te stellen en 
aan te nemen.

Tijdens het Belgische voorzitterschap van de Raad 
van de Europese Unie in 2024 zal de minister zich toe-
spitsen op werkgelegenheid. De voortzetting van de 
werkzaamheden om de European Disability Card (EDC) 
uit te breiden naar alle Europese landen staat ook hoog 
op de agenda. Dat initiatief, dat ook het ontwerp van een 
Europese parkeerkaart voor mensen met een handicap 
omvat, wil de mobiliteit binnen de EU vergemakkelijken.

De minister is overtuigd van het belang ervan en zal 
er specifiek op toezien dat het wetgevend proces vlot 
verloopt zodat deze richtlijn tijdens het Belgische voor-
zitterschap goedgekeurd kan worden. Het doel is om 
deze oplossingen zo toegankelijk en gebruiksvriendelijk 
mogelijk te maken, met inachtneming van de hoogste 
toegankelijkheidsnormen.

België heeft nuttige ervaring op dit vlak. Ons engage-
ment om de EDC te promoten is duidelijk. Dankzij een 
promotiefilmpje dat werd uitgezonden op verschillende 
platforms, brochures en posters die werden herdrukt en 
herverdeeld bij de partners, is het aantal bezoeken op 
de EDC-site aanzienlijk gestegen tot een gemiddelde 
van 400 per dag.

Tijdens deze legislatuur is veel werk verricht binnen 
het beleid voor personen met een handicap. Dit werk 

lire (FALC) pour répondre à des besoins spécifiques. Il 
sera encore complété en 2024 notamment avec la mise 
à disposition d’informations essentielles en langue des 
signes, un outil convivial pour simuler le montant des 
allocations, la possibilité de prendre des rendez-vous 
en ligne, ainsi que du contenu audio.

L’engagement pour une administration inclusive est 
total. L’accessibilité physique est tout aussi cruciale. 
En 2022, chaque centre a été minutieusement audité par 
des experts tels qu’ “Access and Go” et “Inter”. Grâce 
aux travaux effectués avec le concours de la régie, un 
premier centre exemplaire a été inauguré à Charleroi en 
septembre dernier. Il convient de poursuivre ce même 
objectif pour nos neuf autres centres dont certains pour-
ront aussi être inaugurés l’année prochaine.

L’urgence de mener une politique handistreaming, 
ayant montré son efficacité à travers le plan fédéral 
Handicap, devient plus que jamais évidente.

Ce premier plan handicap, dont l’évaluation finale 
sera discutée ce 29 novembre, a fait ses preuves. Cette 
prise de conscience pousse à accorder une légitimité 
formelle à cette approche en proposant qu’un tel plan 
soit élaboré et adopté en début de chaque législature.

Durant la Présidence belge 2024 du Conseil de 
l’Union européenne, la ministre mettra l’accent sur 
l’emploi. L’un des autres objectifs majeurs sera la pour-
suite des travaux pour l’extension de la carte EDC à 
l’ensemble des pays européens. Cette initiative, inté-
grant également la création d’une carte européenne 
de stationnement pour les personnes en situation de 
handicap, vise à faciliter la mobilité au sein de l’UE.

Convaincue de son importance, la ministre sera parti-
culièrement attentive à la fluidité du processus législatif 
pour l’adoption de cette directive durant la présidence 
belge. L’objectif est de rendre ces solutions aussi acces-
sibles et simples d’utilisation que possible, en respectant 
les normes d’accessibilité les plus élevées.

La Belgique a une expérience à faire valoir en la 
matière. Notre engagement envers la promotion de 
l’European Disability Card (EDC) est manifeste. Une vidéo 
promotionnelle diffusée sur diverses plateformes, des 
brochures et affiches réimprimées et redistribuées aux 
partenaires ont permis de considérablement augmen-
ter les visites sur le site EDC, passant à une moyenne 
de 400 visites par jour.

Au cours de cette législature, de nombreux efforts 
ont été consentis dans le cadre de la politique pour les 
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zal worden voortgezet. Er zijn studies lopende, onder 
andere over een nieuwe schaal voor de beoordeling van 
het verlies aan autonomie en over de beoordeling van 
de verdiencapaciteit. Dit zijn essentiële concepten in ons 
systeem en deze studies zullen ongetwijfeld een ver-
rijking zijn voor de volgende regeringsonderhandelaars.

2. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Valerie Van Peel (N-VA) citeert uit het re-
geerakkoord dat de regering werken zal belonen en de 
meest kwetsbare groepen op weg zal helpen naar werk 
opdat de werkzaamheidgraad tegen 2030 tenminste 
80 % bedraagt.

De spreekster besluit meteen dat werken door de 
huidige regering niet werd beloond en inactiviteit wel. 
Het leefloon werd verhoogd met 12,06 % bovenop de 
index. De kloof tussen werken en niet-werken werd zo 
steeds kleiner. Iemand die voltijds gaat werken verliest 
veel afgeleide rechten, zoals het sociaal tarief voor gas 
en elektriciteit, en moet meer kosten maken (vervoer 
naar het werk, opvang voor de kinderen, etc.). Dit is 
geen sociaal beleid.

Het referentiebudget

Volgens de N-VA-fractie kunnen de referentiebudgetten 
die de REMI-tool hanteert tot een overfinanciering leiden. 
Het referentiebudget voor een alleenstaande moeder 
met twee minderjarige kinderen bedraagt bijvoorbeeld 
2458 euro, wat dus ver boven het maximale leefloon en 
boven het minimumloon ligt.

De fractie stelt zich vragen bij het “afsprakenkader” 
van CEBUD, waarin OCMW’s expliciet aangeraden wordt 
om geen kritische grenzen te hanteren bij het bepalen 
van de hoogte van de aanvullende financiële steun 
(zoals een afstand tot het minimumloon). De minister 
antwoordde hierop in het voorjaar dat de OCMW’s het 
afsprakenkader van CEBUD niet hoeven na te leven en 
dat er ook niet geraakt wordt aan de lokale autonomie van 
de OCMW’s om te bepalen hoeveel aanvullende steun 
toegekend wordt. Maar ook al zijn ze niet-bindend, de 
hoge referentiebudgetten en het afsprakenkader kunnen 
de OCMW’s wel in de richting duwen van overmatige 
aanvullende steun die inactiviteit in de hand werkt.

Mevrouw Van Peel stelt daarom volgende vragen:

1) Volgt de minister het gebruik van de REMI-tool 
door OCMW’s op? Zo ja, op welke manieren? Zo nee, 
waarom niet?

personnes porteuses d’un handicap. Ces efforts seront 
poursuivis. Des études sont en cours, elles portent entre 
autres sur une nouvelle échelle visant à évaluer la perte 
d’autonomie et la capacité de gains. Il s’agit de concepts 
essentiels dans notre système et ces études auront 
indéniablement une valeur ajoutée pour les prochains 
négociateurs gouvernementaux.

2. Questions et observations des membres

Mme Valerie Van Peel (N-VA) cite le passage suivant 
de l’accord de gouvernement: “Le gouvernement récom-
pensera le travail, accompagnera les groupes les plus 
vulnérables sur le chemin vers l’emploi et visera un taux 
d’emploi de 80 % minimum pour 2030.”.

L’intervenante conclut sur-le-champ que ce gouver-
nement ne récompense pas le travail mais l’inactivité. 
Le revenu d’intégration a été relevé de 12,06 % en plus 
de l’indexation. La différence entre l’activité et l’inactivité 
s’est ainsi sans cesse réduite. Une personne qui travail-
lera à temps plein perdra de nombreux droits dérivés, 
tel que le tarif social gaz et électricité et devra faire face 
à plus de frais (transport vers le lieu de travail, accueil 
des enfants, etc.). Il ne s’agit pas d’une politique sociale.

Le budget de référence

Le groupe N-VA estime que les budgets de réfé-
rence que l’outil REMI utilise peuvent conduire à un 
surfinancement. Le budget de référence pour une mère 
isolée avec deux enfants mineurs s’élève, par exemple, 
à 2.458 euros, ce qui est supérieur au salaire minimum 
et dépasse largement le revenu d’intégration maximal.

Le groupe N-VA s’interroge au sujet du “cadre d’ac-
cords” du CEBUD, dans lequel il est explicitement conseil-
lé aux CPAS de ne pas utiliser de limites critiques lors du 
calcul du montant de l’aide financière complémentaire 
(telles qu’un écart par rapport au salaire minimum). La 
ministre a répondu à cet égard au printemps que les 
CPAS ne sont pas tenus de respecter le cadre d’accords 
du CEBUD et que rien ne change non plus au sujet de 
l’autonomie locale des CPAS de fixer le montant de 
l’aide complémentaire qui sera octroyé. Quoique non 
contraignants, les budgets de référence élevés et le 
cadre d’accords peuvent toutefois pousser les CPAS 
à avoir tendance à accorder une aide complémentaire 
excessive qui favorise l’inactivité.

C’est la raison pour laquelle Mme Van Peel pose les 
question suivantes:

1) La ministre réalise-t-elle un suivi de l’utilisation 
de l’outil REMI par les CPAS? Dans l’affirmative, selon 
quelles modalités? Dans la négative, pourquoi pas?
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2) Wordt de REMI-tool vandaag vooral gebruikt om de 
door CEBUD aangeraden referentiebudgetten volledig 
toe te kennen? Kan de minister aangeven in hoeveel 
gevallen volgens de steun volledig wordt toegekend 
zoals bepaald in de referentiebudgetten en in hoeveel 
gevallen gedeeltelijk? Tonen de cijfers een verschil tus-
sen de gewesten?

3) Hoe verloopt de opvolging van de verplichting tot 
het volgen van een activeringstraject voor de personen 
aan wie aanvullende financiële steun wordt toegekend 
via de nieuwe subsidie, zoals bepaald in art. 4 van het 
KB van 22 januari 2023? Wordt ze ook consequent 
toegepast in situaties waarin de opmaak van een GPMI 
niet verplicht is? Op welke manier volgt de POD MI deze 
verplichting op?

4) Heeft de minister een zicht op de mate waarin 
aanvullende steun wordt toegekend aan personen die 
werken? Op welke manier wordt in die situaties vermeden 
dat meer werken niet ontmoedigd wordt?

5) Mocht blijken dat vele OCMW’s de referentiebud-
getten zonder kritische grenzen toekennen, en zij de 
REMI-tool gebruiken om aanvullende steun te verlenen 
die ver boven het potentiële inkomen uit arbeid uitstijgt, 
zal de minister dan maatregelen nemen om dit in de 
toekomst bij te sturen?

6) De toelageperiode loopt tot en met februari 2024. 
Zal de volgende toelageperiode rekening houden met 
negatieve effecten van de REMI-tool en de subsidiëring 
op de activering van leefloongerechtigden?

7) Zijn er verschillen tussen de gewesten wat betreft 
het aantal OCMW’s dat deelnam aan het proefproject?

De oorlog in Oekraïne en de gevolgen ervan

Deze regering koos ervoor om Oekraïners een equi-
valent leefloon te geven en geen centrale opvang te cre-
eren voor de Oekraïense vluchtelingen. De N-VA-fractie 
staat niet achter deze beslissing. Vluchtelingen worden 
in de richting van een krappe huurmarkt gestuurd en in 
de klauwen van huisjesmelkers. Bovendien legt dit een 
enorme druk op de OCMW’s en ontmoedigt de toeken-
ning van een leefloon de deelname van Oekraïners aan 
de arbeidsmarkt. Een groot verschil met Nederland, 
waar wel ingezet werd op bed-bad-brood, en waar 
rond de 80 % van de Oekraïense vluchtelingen aan 
het werk gaat. Monitort de minister de huisvesting van 
Oekraïense vluchtelingen, en de eventuele klachten die 

2) L’outil REMI est-il surtout utilisé aujourd’hui en 
vue d’octroyer totalement les budgets de référence 
conseillés par le CEBUD? La ministre peut-elle indiquer 
dans combien de cas l’aide est intégralement octroyée, 
telle que prévue dans les budgets de référence et dans 
combien de cas l’aide est octroyée partiellement? Les 
chiffres indiquent-ils une différence entre les Régions?

3) Comment se déroule le suivi de l’obligation de 
suivre un trajet d’activation pour les bénéficiaires de l’aide 
financière complémentaire par le biais de la nouvelle 
subvention, telle que prévue dans l’article 4 de l’arrêté 
royal du 22 janvier 2023? Est-il également appliqué 
de manière cohérente dans les situations dans les-
quelles l’élaboration d’un PIIS n’est pas obligatoire? 
De quelle manière le SPP IS contrôle-t-il le respect de 
cette obligation?

4) La ministre a-t-elle une idée de la mesure dans 
laquelle l’aide complémentaire est octroyée aux per-
sonnes qui travaillent? De quelle manière évite-t-on dans 
ces situations de décourager de travailler davantage?

5) S’il apparaît que nombre de CPAS octroient les 
budgets de référence sans limites critiques, et qu’ils uti-
lisent l’outil REMI pour accorder une aide complémentaire 
qui dépasse largement le revenu potentiel provenant du 
travail, la ministre prendra-t-elle des mesures afin d’y 
remédier à l’avenir?

6) La période de subventionnement court jusqu’en 
février 2024. La prochaine période de subventionne-
ment prendra-t-elle en compte les effets négatifs de 
l’outil REMI et le subventionnement de l’activation des 
bénéficiaires du revenu d’intégration?

7) Existe-t-il des différences entre les Régions en ce 
qui concerne le nombre de CPAS qui ont participé au 
projet pilote?

La guerre en Ukraine et ses conséquences

Le gouvernement a choisi d’accorder un équivalent du 
revenu d’intégration aux Ukrainiens et de ne pas créer 
d’accueil central pour les réfugiés ukrainiens. Le groupe 
N-VA n’est pas favorable à cette décision. Les réfugiés 
sont orientés vers un marché locatif “à flux tendu” et 
tombent dans les griffes de marchands de sommeil. Ce 
choix engendre en outre une charge énorme pour les 
CPAS et l’octroi d’un revenu d’intégration décourage 
les Ukrainiens de participer au marché du travail. La 
situation est radicalement différente aux Pays-Bas, qui 
ont misé sur le gîte et le couvert et un accompagnement 
et où environ 80 % des réfugiés ukrainiens travaillent. La 
ministre réalise-t-elle un suivi concernant le logement des 
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hierover binnenkomen? Hoe hoog is op dit moment de 
tewerkstellingsgraad onder Oekraïense vluchtelingen?

In de begrotingsteksten staat dat de Oekraïense-
provisie van 1,5 miljard euro gebruikt zal worden voor 
verschillende doeleinden, waaronder de betaling van 
de leeflonen aan Oekraïense vluchtelingen. Welk deel 
van deze provisie zal exact vrijgemaakt worden voor de 
betaling van de leeflonen en welk deel voor andere doel-
einden dan de leeflonen (bijvoorbeeld militaire steun)?

De toegang tot sociale rechten versterken en de 
non-take up van rechten

Mevrouw Van Peel vindt het goed dat de minister 
via nieuwe gegevensstromen de administratieve last 
op de OCMW’s wil temperen. Alleen is het jammer dat 
deze regering tegelijkertijd beslissingen neemt die het 
net moeilijker maken voor de OCMW’s om hun werk te 
doen, stelt de spreekster.

OCMW’s hebben het bijvoorbeeld vaak moeilijk om een 
zicht te krijgen op het aantal bankrekeningen en andere 
roerende vermogens waarover een aanvrager beschikt. 
Dit zou kunnen opgelost worden door hen toegang te 
geven tot de gegevens van het Centraal Aanspreekpunt 
(CAP) van de Nationale Bank. De regering beperkt de 
toegang tot deze gegevens en bepaalde in de Wet van 
2 december 2021 dat aanvragers van een leefloon de 
gegevens die ze zelf bij het CAP opgevraagd hebben niet 
aan het OCMW mogen doorgeven. Waarom blokkeerde 
de regering de toegang tot relevante bankgegevens 
voor de OCMW’s?

Vorig jaar vertelde de minister bij de bespreking van 
de beleidsnota dat wat de informatie-uitwisseling over 
bankrekeningen betreft, de regering nog steeds op 
schema zit. In de huidige beleidsnota staat hier niets 
over. Wat is de stand van zaken van deze informatie-
wisseling over de bankrekeningen? Welke informatie 
zouden de OCMW’s ontvangen?

Hoe staat het met de andere KSZ-stromen? OCMW’s 
zullen binnenkort toegang hebben tot nieuwe gegevens 
over arbeidsongeschiktheid, de regionale diensten voor 
arbeidsbemiddeling, de jaarlijkse vakantie en bepaalde 
fiscale gegevens. Dit zou al in het eerste kwartaal van 
2023 in werking treden. Hoe komt het dat dit vertraging 
opliep? Welke concrete nieuwe gegevens zullen de 
OCMW’s ontvangen?

réfugiés ukrainiens et les éventuelles plaintes introduites 
à cet égard? Quel est actuellement le taux d’emploi 
parmi les réfugiés ukrainiens?

Il est indiqué dans les textes budgétaires que la pro-
vision ukrainienne de 1,5 milliard d’euros sera utilisée à 
diverses fins, dont le paiement des revenus d’intégration 
aux réfugiés ukrainiens. Quelle proportion de cette provi-
sion sera-t-elle exactement débloquée pour le paiement 
des revenus d’intégration et quelle proportion sera-t-elle 
affectée à d’autres fins que les revenus d’intégration 
(l’aide militaire par exemple)?

Renforcer l’accès aux droits sociaux et réduire le 
non-recours aux droits

Mme Van Peel estime qu’il est judicieux que la ministre 
souhaite modérer la charge administrative des CPAS 
grâce à de nouveaux flux de données. L’intervenante 
déplore par contre que ce gouvernement prenne simul-
tanément des décisions qui compliquent précisément 
la tâche des CPAS.

Ceux-ci peinent, par exemple, souvent à avoir une 
idée du nombre de comptes bancaires et d’autres 
biens mobiliers dont dispose un demandeur. Il serait 
possible de remédier à ce problème en leur donnant 
accès aux données du Point de contact central (PCC) 
de la Banque nationale de Belgique. Le gouvernement 
limite l’accès à ces données et il a précisé dans la loi 
du 2 décembre 2021 que les demandeurs d’un revenu 
d’intégration ne pouvaient pas transmettre au CPAS les 
données qu’ils ont eux-mêmes demandées au PCC. 
Pourquoi le gouvernement a-t-il empêché les CPAS 
d’accéder aux données bancaires pertinentes?

L’année passée, lors de la discussion de la note de 
politique générale, la ministre a indiqué que le gouverne-
ment respectait encore le calendrier concernant l’échange 
d’informations relatives aux comptes bancaires. Rien n’est 
mentionné à ce sujet dans la note de politique générale 
de cette année. Où en est cet échange d’informations 
relatives aux comptes bancaires? Quelles informations 
les CPAS devraient-ils recevoir?

Qu’en est-il des autres flux BCSS? Les accès pour 
les CPAS à de nouvelles données concernant les inca-
pacités de travail, les services régionaux de l’emploi, 
les vacances annuelles ou encore certaines données 
fiscales sont en voie de finalisation. Cet accès aurait 
déjà dû être opérationnel au cours du premier trimestre 
de 2023. Quelle est la raison de ce retard? Quelles 
nouvelles données concrètes les CPAS recevront-ils?
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Het GPMI

Mevrouw Van Peel kaart vervolgens het totale gebrek 
aan ambitie aan om van het GPMI een nog effectiever 
instrument voor sociale activering te maken.

Er kwam een studie waaruit bleek dat het werkveld 
pessimistisch is over het GPMI, maar de rechtheb-
benden niet. Zij begrijpen het concept van het contract 
goed en accepteren het ook grotendeels. In haar vorige 
beleidsnota schuift de minister nochtans naar voor dat 
het GPMI te vaak als negatief ervaren wordt door de 
rechthebbenden. Hoe heeft deze studie, en de werk-
zaamheden van werkgroepen, de nieuwe omzendbrief 
geïnspireerd? Kan de minister vertellen welke concrete 
aanpassingen zullen worden aangebracht aan de be-
geleiding, sancties, etc.?

De N-VA-fractie is van mening dat er moet nagedacht 
worden over een uitbreiding van het GPMI naar personen 
die geen “nieuwe” leefloongerechtigden zijn. Hoe staat 
de minister hier tegenover?

Socio-professionele vrijstelling

Het is eigenaardig dat er in de beleidsnota rond maat-
schappelijke integratie niets vermeld staat over een 
nieuw systeem voor leefloners (en IVT-gerechtigden en 
langdurig werklozen) om hun uitkering voor maximaal 
24 maanden te combineren met een inkomen uit arbeid. 
Dit staat wel in de begrotingsnotificaties. Het stelsel zou 
gebaseerd worden op de progressieve werkhervatting 
(dus: meer dagen werken betekent een lagere uitkering).

De N-VA-fractie is niet per se tegen dit idee, maar 
als dit voorstel slecht uitgewerkt wordt, kan het uitke-
ringsafhankelijkheid verder in de hand werken. Zal de 
regering ook voldoende stimulansen voorzien opdat het 
voordeliger blijft voor leefloongerechtigden om voltijds 
te werken? Zo ja, welke? Er wordt voor 2024 een op-
brengst van 7 miljoen euro geraamd hiervoor. Hoeveel 
leefloongerechtigden zullen via dit systeem aan het werk 
gaan? En hoe verloopt de begeleiding van leefloners 
naar deze vorm van tewerkstelling?

Iets anders waarover in de beleidsnota niet over ge-
sproken wordt, is de “samenlevingsdienst”. In de begro-
tingsnotificaties staat dat de regering 7 miljoen euro wil 
uittrekken om 1000 trajecten van “samenlevingsdienst” 
te realiseren. Jongeren die een leefloon met een regu-
liere job willen combineren vandaag kunnen genieten 
van een socio-professionele vrijstelling die 297,46 euro 

Le PIIS

Mme Van Peel évoque ensuite l’absence totale d’ambi-
tion de faire du PIIS un outil d’activation sociale d’encore 
plus efficace.

Il est ressorti d’une étude que le terrain est pessi-
miste au sujet du PIIS, tandis que les bénéficiaires ne 
le sont pas. Ils comprennent bien le concept du contrat 
et l’acceptent également en grande partie. Dans sa 
note de politique générale précédente, la ministre sou-
lignait néanmoins que le PIIS était trop souvent ressenti 
négativement par les bénéficiaires. De quelle manière 
cette étude, et les travaux des groupes de travail, ont-
ils inspiré la nouvelle circulaire? La ministre peut-elle 
détailler les modifications concrètes qui seront apportées 
à l’accompagnement, aux sanctions, etc.?

Le groupe N-VA estime qu’il faut envisager d’élargir 
le PIIS aux personnes qui ne sont pas des “nouveaux” 
bénéficiaires du revenu d’intégration. Quel est le point de 
vue de la ministre à ce propos?

L’exonération socio-professionnelle

Il est curieux que, concernant l’intégration sociale, la 
note de politique générale ne mentionne rien à propos 
d’un nouveau système pour que les bénéficiaires du 
revenu d’intégration (ainsi que les bénéficiaires de l’ARR, 
et les chômeurs de longue durée) puissent combiner 
leur allocation avec des revenus du travail pendant une 
période maximale de 24 mois. Ce point figure toutefois 
dans les notifications budgétaires. Le système serait basé 
sur une reprise progressive du travail (c’est-à-dire qu’en 
travaillant plus, on bénéficie d’une allocation réduite).

Le groupe N-VA n’est pas forcément opposé à cette 
idée, mais si cette proposition est mal conçue, elle risque 
de favoriser davantage la dépendance aux prestations. 
Le gouvernement prévoira-t-il également des incitants 
suffisants afin qu’il reste plus avantageux de travailler 
à temps plein pour les bénéficiaires d’un revenu d’inté-
gration? Dans l’affirmative, quels sont-ils? Une recette 
estimée à 7 millions d’euros est prévue en 2024? Combien 
de bénéficiaires du revenu d’intégration travailleront-ils 
grâce à ce système? En outre, comment se déroulera 
l’accompagnement de ces bénéficiaires vers cette forme 
d’occupation?

Le “service citoyen” est un autre point au sujet duquel 
la note de politique générale reste muette. Il figure 
dans les notifications budgétaires que le gouvernement 
entend débloquer 7 millions d’euros afin de réaliser 1.000 
trajets de “service citoyen”. Les jeunes qui veulent com-
biner actuellement un revenu d’intégration avec un 
emploi régulier peuvent bénéficier d’une exonération 
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per maand bedraagt. Mevrouw Van Peel vindt het ei-
genaardig dat er voor jongeren met een leefloon die 
vrijwilligerswerk gaan doen een vrijstelling zou gelden 
die dubbel zo hoog is, nl. 550 euro per maand. Volgens 
de begrotingsnotificaties zou er over gewaakt worden 
dat wanneer deze vergoeding gecumuleerd wordt met 
een werkloosheidsuitkering of leefloon dit niet leidt tot 
een inactiviteitsval. Op welke manier zal de 550 euro 
die jongeren maandelijks via een “samenlevingsdienst” 
kunnen verdienen in mindering gebracht worden van 
het leefloon?

De N-VA-fractie is van mening dat mensen met een 
leefloon in de eerste plaats aangespoord moeten worden 
om een reguliere job te vinden en niet om vrijwilligerswerk 
te gaan doen. Zeker als de cumulatie van de 550 euro 
per maand met het leefloon niet voldoende beperkt 
wordt, zou het kunnen dat dit jonge mensen met een 
leefloon onnodig ontmoedigt om zich op de reguliere 
arbeidsmarkt te begeven. Werd er rekening gehouden 
met een mogelijke inactiviteitsval bij de inschatting van 
2,5 miljoen euro winst van deze maatregel? Zal de 
550 euro per maand van de “samenlevingsdienst” met 
een SPI-vrijstelling kunnen worden gecombineerd?

Steun aan de OCMW’s

De organieke regelgeving van de OCMW’s valt onder 
het bevoegdheidsdomein van de gemeenschappen. Het 
lanceren van een campagne om de OCMW’s als aantrek-
kelijke werkgever te promoten lijkt geen bevoegdheid 
van de federale minister. Werden de gemeenschappen 
betrokken bij deze campagne?

Een algemene mobilisatie in de strijd tegen armoede 
en ongelijkheid

Het is een goede zaak dat de minister een wetsontwerp 
heeft laten stemmen waarin bepaald wordt dat voort-
aan binnen de eerste 12 maanden van elke legislatuur 
een transversaal federaal armoedeplan moet worden 
opgemaakt. De nieuwe wet kan helpen om te vermijden 
dat de opvolgers van de minister vertraging oplopen in 
de opmaak van het armoedeplan.

De nieuwe wet bepaald dat jaarlijks een evaluatierap-
port van de strategische en operationele doelstellingen 
uit het plan moet worden voorgesteld aan de Kamer. 
De N-VA-fractie stelt vast dat er geen enkel tussentijds 
rapport van het plan is voorgesteld aan de Kamer. Dit 
maakt het voor het Parlement natuurlijk ook moeilijk om 
de voortgang te controleren en hierover andere ministers 
te bevragen. Zal het Parlement voor het einde van de 
legislatuur nog een inkijk krijgen in de voortgang van 
de implementatie van het armoedeplan?

socio-professionnelle qui s’élève à 297,46 euros par mois. 
Mme Van Peel trouve curieux qu’une exonération deux fois 
plus élevée, à savoir 550 euros par mois, soit d’application 
pour les jeunes bénéficiaires d’un revenu d’intégration 
qui vont faire du bénévolat. D’après les notifications 
budgétaires, on veillerait à ne pas créer de piège à 
l’emploi lorsque cette exonération est cumulée avec une 
allocation de chômage ou un revenu d’intégration. De 
quelle manière les 550 euros que ces jeunes peuvent 
gagner mensuellement par le biais d’un “service citoyen” 
pourront-ils être déduits du revenu d’intégration?

Le groupe N-VA estime que les personnes bénéficiant 
du revenu d’intégration sociale devraient d’abord être 
encouragées à trouver un emploi stable, et non à faire 
du volontariat. Si le cumul des 550 euros par mois avec 
le revenu d’intégration sociale n’est pas suffisamment 
limité, cette mesure pourrait involontairement dissuader 
les jeunes bénéficiant du revenu d’intégration sociale 
de se tourner vers le marché du travail classique. A-t-
on tenu compte, pour l’estimation du bénéfice de cette 
mesure à 2,5 millions d’euros, de l’éventuel piège à 
l’inactivité? Les 550 euros par mois du service citoyen 
pourront-ils être combinés avec l’exonération de l’inté-
gration socioprofessionnelle?

Soutien aux CPAS

La réglementation organique des CPAS relève de la 
compétence des Communautés. Le lancement d’une cam-
pagne visant à promouvoir les CPAS en tant qu’employeur 
attractif ne semble pas relever de la compétence de la 
ministre. Les Communautés ont-elles été associées à 
cette campagne?

Mobilisation de tous pour lutter contre la pauvreté et 
contre les inégalités

L’intervenante se félicite que la ministre ait fait adopter 
un projet de loi qui dispose que dorénavant, un plan 
fédéral transversal de lutte contre la pauvreté doit être 
établi dans les douze premiers mois de toute législa-
ture. Cette nouvelle loi peut contribuer à éviter que les 
successeurs de la ministre tardent à établir un plan de 
lutte contre la pauvreté.

La nouvelle loi dispose qu’un rapport d’évaluation 
des objectifs stratégiques et opérationnels du plan doit 
être présenté chaque année à la Chambre. Le groupe 
N-VA fait observer qu’aucun rapport intermédiaire du 
plan n’a été présenté à la Chambre. Il va sans dire que 
cela empêche également le Parlement de contrôler les 
avancées enregistrées et d’interroger d’autres ministres 
à cet égard. Le Parlement sera-t-il encore informé de 
l’état d’avancement de la mise en œuvre du plan de 
lutte contre la pauvreté avant la fin de la législature?



473647/041DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

In de beleidsnota staat wel dat er intussen slechts 18 
van de 141 maatregelen afgerond zijn. Vele actiepunten 
zijn al doorgevoerd op het moment van de lancering 
van het plan: het afschaffen van de “prijs van de liefde” 
(punt 61) van de IT, de verhoging van het minimumpensi-
oen (punt 75) of het leefloon (punt 78), het tijdelijk verlagen 
van de btw op energie (punt 113) en aardgas (punt 114). 
Het parlement wordt over zes maanden ontbonden. 
Welk aandeel van de 141 maatregelen zal nog voor het 
einde van de legislatuur gerealiseerd kunnen worden?

Mevrouw Mieke Claes (N-VA) geeft aan dat de vo-
rige jaren het beleid van minister Lalieux inzake per-
sonen met een handicap zeker positieve elementen 
bevat. De afschaffing van de prijs van de liefde van de 
IT en verlaging van prijs van de arbeid, zijn goede en 
noodzakelijke beslissingen. Tegelijkertijd vindt de N-VA-
fractie dat de focus van de minister soms te sterk ligt 
op financiële investeringen in uitkeringsverhogingen. 
De partij heeft begrip voor de beslissing van de rege-
ring om de IVT te verhogen, want de doelgroep heeft 
er nood aan, maar stelt zich tegelijkertijd vragen bij de 
het moment van de verhoging. Net op het moment dat 
de overheidsfinanciën zo sterk onder druk staan, wordt 
deze gerealiseerd. In economisch minder dreigende tij-
den hebben diezelfde partijen geen dergelijke verhoging 
van de IVT doorgevoerd.

Het valt mevrouw Claes op dat veel doelstellingen uit 
het actieplan Handicap niet zijn doorgevoerd. Er is geen 
enkele stap gezet rond het onderzoek naar pistes om de 
28 %-vermindering van de IT, wanneer iemand in een 
zorginstelling verblijft, te hervormen. Terwijl de minister 
snel schakelt als het gaat om uitkeringsverhogingen, 
talmt ze nogal sterk met maatregelen die aanzetten tot 
activering en die de doelgroep kunnen helpen om minder 
uitkeringsafhankelijk te worden, aldus mevrouw Claes.

Federale tegemoetkomingen

De regering zal in 2024 werk maken van een forfaitaire 
IT van 1 euro. Die moet ervoor zorgen dat personen 
met een IT hun afgeleide rechten niet kwijtraken als ze 
hun IT – ten gevolge van te hoge inkomsten uit arbeid 
– zouden verliezen. Mevrouw Claes ziet nergens in de 
begroting budgettaire aanpassingen staan die de im-
pact van de invoering van deze forfaitaire IT in rekening 
brengen. Klopt het dat dit niet in de begrotingsteksten is 
meegenomen? Zo ja, waarom niet? Wat is de budget-
taire impact van deze maatregel? En wanneer zal deze 
maatregel worden ingevoerd?

Het idee van een forfaitaire IT werd in het verleden 
nog geopperd om te vermijden dat personen die een 

La note de politique générale indique toutefois que 
seulement 18 des 141 mesures sont entièrement réali-
sées. En outre, de nombreux points d’action étaient déjà 
réalisés au moment du lancement du plan: l’abolition du 
“prix de l’amour” de l’allocation d’intégration (point 61), 
le relèvement de la pension minimale (point 75) ou du 
revenu d’intégration sociale (point 78), la baisse tempo-
raire de la TVA sur l’énergie (point 113) et le gaz naturel 
(point 114). Le Parlement sera dissous dans six mois. 
Combien de ces 141 mesures pourront-elles encore être 
concrétisées avant la fin de la législature?

Mme Mieke Claes (N-VA) reconnaît que la politique 
menée par la ministre Lalieux ces dernières années 
concernant les personnes handicapées contient certaine-
ment des points positifs. L’abolition du “prix de l’amour” 
de l’allocation d’intégration et la diminution du prix du 
travail sont des décisions positives et nécessaires. Le 
groupe N-VA estime néanmoins que la ministre consacre 
parfois trop d’efforts à investir dans le relèvement des 
allocations. Le parti de l’intervenante comprend la décision 
du gouvernement de revaloriser l’ARR, car le groupe cible 
en a besoin, mais il s’interroge à propos du moment de 
l’augmentation. Celle-ci intervient alors que les finances 
publiques sont fortement sous pression. Les mêmes 
partis n’ont pas augmenté l’ARR en des temps moins 
difficiles sur plan économique.

Mme Claes s’étonne d’ailleurs que de nombreux 
objectifs du plan d’action Handicap ne soient pas encore 
atteints. Aucune avancée n’a été enregistrée dans l’ana-
lyse de pistes en vue de revoir la diminution de 28 % 
du revenu d’intégration sociale lorsque le bénéficiaire 
séjourne dans un établissement de soins. L’intervenante 
estime que si la ministre est prompte à revaloriser les 
allocations, elle tergiverse davantage lorsqu’il s’agit de 
prendre des mesures d’activation qui pourraient aider le 
groupe cible à réduire sa dépendance aux allocations.

Allocations fédérales

En 2024, le gouvernement œuvrera à l’introduc-
tion d’une allocation d’intégration forfaitaire de 1 euro. 
Celle-ci doit permettre aux bénéficiaires de l’allocation 
d’intégration de ne pas perdre leurs droits dérivés s’ils 
perdent leur AI en raison de revenus professionnels trop 
élevés. Dans les ajustements budgétaires, Mme Claes 
ne trouve aucune trace de l’impact de l’introduction de 
cette AI forfaitaire. Est-il exact que cette mesure n’a 
pas été intégrée dans les textes budgétaires? Dans 
l’affirmative, pourquoi? Quel est l’impact budgétaire de 
cette mesure? Et quand sera-t-elle introduite?

L’idée d’une AI forfaitaire a été avancée dans le passé 
pour éviter que les personnes qui bénéficient d’une AI 
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IT ontvangen na het verwerven van te hoge arbeidsin-
komsten, dit opnieuw zouden moeten aanvragen. De 
minister wil dat werkende personen die voorheen een 
IT ontvingen, dankzij de forfaitaire IT hun afgeleide 
rechten behouden. Dit kan volgens de N-VA-fractie voor 
ongewenste situaties zorgen.

Vandaag kan iemand met een IT automatisch aan-
spraak maken op het sociaal tarief voor gas en elektriciteit 
of op de verhoogde tegemoetkoming in de gezondheids-
zorg. De IT-gerechtigde moet hiervoor niet bewijzen dat 
zijn inkomen onder een bepaalde drempel ligt. Het lijkt 
niet rechtvaardig dat een (voormalige) IT-gerechtigde 
dit recht zou mogen behouden ongeacht de hoogte van 
diens inkomen uit arbeid. Deze maatregelen hebben 
immers de bedoeling om te dienen als ondersteuning 
voor personen met een laag inkomen. Bovendien zou 
de forfaitaire IT van 1 euro zorgen voor een ongelijke 
behandeling ten opzichte van personen die aan het 
werk gaan en voorheen enkel een IVT ontvingen of 
een leefloon. Kan de minister bevestigen dat het niet de 
bedoeling is dat voormalige IT-gerechtigden – ongeacht 
hun inkomen uit arbeid – het recht op deze afgeleide 
rechten die specifiek bedoeld zijn voor mensen met een 
laag inkomen zouden behouden? Is het niet mogelijk 
om dit recht te laten behouden zonder nog een extra 
bedrag toe te kennen? Zo nee, waarom niet? Wat zou 
het toekennen van deze 1 euro kosten aan de DG HAN?

Modernisering regelgeving

De evaluatie van de wet van 1987 – die moet leiden 
tot het formuleren van pistes tot hervorming – stond ook 
ingeschreven in het handicap-plan 2021-2024. Bepaalde 
studies lopen nog, andere moeten nog gelanceerd wor-
den. Acht de minister het nog realistisch om alle studies 
af te ronden en pistes voor de hervorming te formuleren 
voor het einde van de legislatuur? Zo ja, kan de minister 
dan een tijdsindicatie geven?

Wat de aanpassing van de regelgeving aan nieuwe 
samenlevingsvormen betreft, is de regel waarbij de IT 
met 28 % verminderd wordt, indien de IT-gerechtigde in 
een door de gemeenschappen gefinancierde voorziening 
verblijft, al lang niet meer aangepast aan de complexe 
woonvormen. In het laatste tussentijdse rapport van 
het actieplan handicap staat dat het onderzoek naar 
pistes om deze regel te hervormen is uitgesteld tot 
2023. Waarom is dit nog niet gebeurd? Er zou hierover 
overleg voor nodig zijn binnen het IMC. Waarom is dit 
nog niet gebeurd? Op  26 september 2023 liet Vlaams 
minister Crevits als antwoord op een parlementaire vraag 
in het Vlaams parlement alvast weten hierover nog niet 
gecontacteerd te zijn. Waarom werd dit punt nog niet 
op de agenda gezet?

doivent en refaire la demande après avoir dépassé le 
plafond de revenus professionnels. La ministre veut que 
les personnes actives qui bénéficiaient auparavant d’une 
AI, conservent leurs droits dérivés grâce à l’AI forfaitaire. 
Le groupe N-VA estime que cela peut entraîner des 
situations indésirables.

Aujourd’hui, tout bénéficiaire d’une AI peut automati-
quement prétendre au tarif social pour le gaz et l’électricité 
et à l’intervention majorée dans les soins de santé. Le 
bénéficiaire de l’AI ne doit pas, à cette fin, prouver que 
ses revenus se situent sous un plafond déterminé. Il ne 
semble pas équitable qu’un (ancien) bénéficiaire de l’AI 
puisse conserver ce droit quel que soit le montant de ses 
revenus professionnels. Ces mesures visent en effet à 
soutenir les personnes disposant d’un faible revenu. En 
outre, l’AI forfaitaire de 1 euro entraînerait un traitement 
inégal par rapport aux personnes qui travaillent et qui 
recevaient auparavant uniquement une ARR ou le revenu 
d’intégration sociale. La ministre peut-elle confirmer que 
l’objectif n’est pas que les anciens bénéficiaires de l’AI 
puissent continuer à bénéficier – quel que soit le montant 
de leurs revenus professionnels – de ces droits dérivés 
qui visent spécifiquement les personnes qui disposent 
d’un faible revenu? Ne serait-il pas envisageable de 
maintenir ce droit sans accorder un montant supplé-
mentaire? Dans la négative, pourquoi? Que coûterait 
l’octroi de cet euro à la DG HAN?

Modernisation de la réglementation

L’évaluation de la loi de 1987 – qui doit aboutir à la 
formulation de pistes de réforme – figurait également 
dans le plan Handicap  2021-2024. Certaines études 
sont toujours en cours, alors que d’autres doivent encore 
être lancées. La ministre estime-t-elle encore réaliste 
d’achever toutes ces études et de formuler des pistes de 
réforme avant la fin de la législature? Dans l’affirmative, 
la ministre peut-elle préciser le calendrier?

En ce qui concerne l’adaptation de la réglementation 
aux nouvelles formes de cohabitation, la règle selon la-
quelle l’AI est diminuée de 28 % si le bénéficiaire séjourne 
dans un établissement financé par les Communautés, 
n’est depuis longtemps plus en adéquation avec les 
formes de cohabitation complexes. Le dernier rapport 
intermédiaire du plan d’action Handicap indique que 
l’analyse de pistes pour revoir cette règle est reportée 
jusqu’en 2023. Pourquoi cette analyse n’a-t-elle pas 
encore été réalisée? Une concertation devrait être orga-
nisée à ce sujet au sein de la CIM. Pourquoi n’a-t-elle 
pas encore eu lieu? Le 26 septembre 2023, la ministre 
flamande Crevits a indiqué en réponse à une question 
parlementaire qu’elle n’avait pas encore été contactée 
à ce sujet. Pourquoi ce point n’a-t-il pas encore été mis 
à l’ordre du jour?
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In het antwoord op een eerdere vraag die me-
vrouw Claes stelde, verwees de minister naar het 
onderzoek dat momenteel uitgevoerd wordt naar de 
aanpassing van de volledige regelgeving aan actuele 
woonvormen, dat in het voorjaar van 2024 opgeleverd 
zou worden. Volgens de spreekster staat dit los van de 
aanpassing van de 28 %-regel en gaat het over een 
volledig andere maatregel uit het actieplan handicap 
(maatregel 15). Mevrouw Claes betreurt dat de minister 
een afzonderlijk onderzoek voert en een snelle oplossing 
voor de 28 %-regel heeft losgelaten.

De studies zouden ook de bedoeling hebben om de 
non-take up van rechten bij personen met een handicap 
tegen te gaan. Welke non-take-up wordt hier dan vooral 
bedoeld? Gaat het over de IT, de IVT en de parkeerkaart 
of ook over andere rechten? Welke data zijn er hierover 
vandaag al beschikbaar? Waar zit de non-take-up meestal 
en wat zijn hier de belangrijkste oorzaken van?

Een betere dienstverlening voor de burger

In de verantwoording van de algemene uitgavenbe-
groting van de FOD Sociale zekerheid staat dat de wed-
den en vergoedingen van het statutair personeel van de 
FOD stijgen met 1.919.000 euro, dat van het niet-statutair 
personeel daalt met 976.000 euro. In de toelichting staat 
dan weer dat er extra personeel aangeworven wordt in 
het kader van “Excel Han” en voor de multidisciplinaire 
evaluatie in de regionale centra en dat de bezoldiging van 
de artsen van de DG HAN wordt gelijkgetrokken met die 
van de artsen van andere sociale-zekerheidsinstellingen 
om de functie aantrekkelijker te maken.

Het valt de N-VA-fractie op dat de personeelsbudgetten 
niet zo sterk lijken toe te nemen, terwijl er toch gewag 
gemaakt wordt van extra personeel voor de DG HAN en 
bovendien van een verhoging van de verloning van de 
artsen in de regionale centra. Kan de minister duidelijke 
en volledige cijfers geven over alle personeelsuitbreidin-
gen specifiek bij de DG HAN en de budgettaire impact 
hiervan? Gaat het vooral om statutaire of contractuele 
aanwervingen? Hoe sterk worden de lonen van de art-
sen van de DG HAN precies verhoogd? Wat is hier de 
budgettaire impact van?

De begroting vermeldt dat de administratiekosten 
voor de medische onderzoeken naar personen met 
een handicap in 2024 iets lager liggen dan in 2023 
(3.218.000 euro tegenover 3.253.000 euro in 2023) en 
veel lager dan in 2022 (5.545.000 euro). Hoe verklaart 
de minister die lagere kost?

En réponse à une question précédente de Mme Claes, 
la ministre a renvoyé à l’étude en cours concernant 
l’adaptation de l’ensemble de la réglementation aux 
formes d’habitation actuelles, qui devrait être présen-
tée au printemps 2024. L’intervenante estime que cette 
étude est indépendante de la modification de la règle 
des 28 % et qu’il s’agit d’une toute autre mesure du plan 
d’action Handicap (mesure 15). Mme Claes déplore que 
la ministre réalise une étude distincte et ne cherche pas 
une solution rapide pour la règle des 28 %.

Les études viseraient également à lutter contre le 
non-recours aux droits des personnes handicapées. 
Quel non-recours vise-t-on en l’occurrence en particu-
lier? S’agit-il de l’AI, de l’ARR et de la carte de parking 
ou également d’autres droits? Quelles sont les données 
déjà disponibles à ce propos aujourd’hui? Où le non-
recours se situe-t-il généralement et quelles en sont les 
causes principales?

Un meilleur service aux citoyens

On peut lire dans la justification du Budget général des 
dépenses du SPF Sécurité sociale que les traitements et 
les indemnités du personnel statutaire du SPF augmen-
tent de 1.919.000 euros, alors que ceux du personnel 
non statutaire diminuent de 976.000 euros. L’exposé 
indique quant à lui que du personnel supplémentaire sera 
recruté dans le cadre du programme Excel Han ainsi 
que pour l’évaluation multidisciplinaire dans les centres 
régionaux, et que la rémunération des médecins de la 
DG HAN sera portée au niveau de celle des médecins 
d’autres institutions de sécurité sociale afin de renforcer 
l’attractivité de la fonction.

Le groupe N-VA s’étonne de la faible augmentation 
des budgets du personnel, alors que le recrutement de 
personnel supplémentaire au profit de la DG HAN et une 
revalorisation de la rémunération des médecins dans les 
centres régionaux sont annoncés. La ministre peut-elle 
fournir des chiffres clairs et complets sur l’ensemble des 
extensions de cadre à la DG HAN et sur leur impact 
budgétaire? S’agit-il principalement de recrutements 
statutaires ou contractuels? À combien s’élève préci-
sément la revalorisation des traitements des médecins 
de la DG HAN? Quel est l’impact budgétaire de cette 
revalorisation?

Le budget indique que les frais d’administration pour 
les examens médicaux des personnes handicapées 
sont sensiblement moins élevés en 2024 qu’en 2023 
(3.218.000 euros contre 3.253.000 euros en 2023) et 
nettement moins élevés qu’en 2022 (5.545.000 euros). 
Comment la ministre explique-t-elle ces frais moins 
élevés?
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Voor het transformatieprogramma “Excel Han” werd 
4,88 miljoen geïnvesteerd in 2023, en 5 miljoen in 2024 
(en de jaren daarna). Kan de minister concreet maken 
hoe dit geld exact besteed wordt? Hoeveel procent 
hiervan gaat naar de aanwerving van extra personeel? 
Over welk personeel gaat het dan? Welke andere in-
vesteringen worden met het overige deel van deze 
enveloppe nog verricht?

Volgens mevrouw Claes ontbreken bij enkele cijfers 
belangrijke context:

1) De achterstanden van sociale onderzoeken naar 
aanleiding van aanvragen tot kwijtschelding van terugvor-
deringen, zijn volgens de beleidsnota “drastisch gedaald”. 
Kan de minister dit staven met cijfers die deze evolutie 
schetsen? Wat is hiervan de belangrijkste oorzaak?

2) De minister beschrijft in de beleidsnota dat de 
doorlooptijd voor de toekenning van parkeerkaarten 
is verminderd naar 82 dagen gemiddeld in september 
2023. Uit cijfers die de minister eerder dit jaar bezorgde, 
bleek dat de gemiddelde doorlooptijd van januari tot mei 
2023 nog 105 dagen bedroeg. Dit is een stijging ten 
opzichte van de jaargemiddelden van 2020 (83 dagen) 
en 2021 (78 dagen). Kan de minister aantonen dat het 
om een evolutie van de laatste maanden gaat en niet 
enkel om een eenmalige daling van de doorlooptijd in 
de maand september?

Een betere toegang tot rechten

Het aantal effectief beantwoorde oproepen “steeg 
van 23 % naar 50 %” bij DG Han. Eerder, op pagina 44, 
lezen we dat “in juni 2023” 81,21 % van de bellers “na 
slechts één oproep kreeg wat ze nodig hadden”. Wat is 
de context van deze cijfers?

Inzake het “voorbeeldcentrum”: Welke concrete aan-
passingen waren er allemaal nodig aan het regionale 
centrum, dat als voorbeeldcentrum dient, en welke er 
zijn doorgevoerd?

Er zijn twee coördinatoren aangeworven die moeten 
nagaan hoe de non-take up kan worden verbeterd. 
Mevrouw Claes heeft hierbij enkele vragen:

1) Hoe lang geleden zijn deze coördinatoren aan hun 
werkzaamheden begonnen? Er lopen ook al studies 
naar non-take up, hoe verschilt de taak van deze studies 
van die van de coördinatoren? Welke verwezenlijkingen 
hebben deze coördinatoren al opgeleverd?

Pour le programme de transformation “Excel Han”, 
4,88 millions d’euros ont été investis en 2023 et 5 mil-
lions d’euros en 2024 (et les années suivantes). La ministre 
peut-elle indiquer à quoi cet argent sera concrètement 
alloué? Quel pourcentage de ces montants concerne 
le recrutement de personnel supplémentaire? De quel 
personnel s’agit-il? Quels autres investissements réalisera-
t-on encore avec la partie restante de cette enveloppe?

Mme Claes pointe l’absence de données importantes 
pour pouvoir replacer certains chiffres dans leur contexte.

1) Selon la note de politique générale, les retards 
dans les enquêtes sociales faisant suite aux demandes 
de remise de remboursement ont “diminué de manière 
drastique”. La ministre dispose-t-elle de chiffres per-
mettant d’étayer cette affirmation? Quelle est la cause 
principale de la diminution alléguée?

2) Dans la note de politique générale, la ministre 
indique que le délai d’octroi d’une carte de stationnement 
a diminué et qu’il s’élevait à 82 jours en septembre 2023. 
Les chiffres fournis par la ministre au début de l’année 
indiquaient que le délai moyen entre janvier et mai 2023 
était de 105 jours. Il s’agissait d’une augmentation par 
rapport aux moyennes annuelles de 2020 (83 jours) 
et de 2021 (78 jours). La ministre est-elle en mesure 
de démontrer que le délai a connu une évolution à la 
baisse au cours des derniers mois, et non une baisse 
ponctuelle au mois de septembre?

Une meilleure accessibilité aux droits

Le taux d’appels effectivement pris en charge par la DG 
HAN est passé de 23 % à 50 %. Plus haut, à la page 44, 
on peut lire qu’en juin 2023, “81,21 % des appelants ont 
obtenu ce dont ils avaient besoin après un seul appel”. 
Ces chiffres pourraient-ils être contextualisés?

En ce qui concerne le centre dit “exemplaire”, quels 
sont les aménagements concrets qui devaient être 
apportés au centre régional devenu centre exemplaire? 
Quels sont ceux qui l’ont été entre-temps?

Deux coordinateurs ont été recrutés pour examiner 
les manières de réduire le non-recours aux services 
compétents (non-take up). Mme Claes pose à ce sujet 
les questions suivantes:

1) Depuis combien de temps ces coordinateurs ont-ils 
entamé leurs travaux? D’autres études sur le non-recours 
sont déjà en cours. En quoi se différencient-elles de 
la mission confiée aux coordinateurs? Quelles ont été 
les réalisations de ces coordinateurs jusqu’à présent?
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2) Vele personen met een handicap hebben – om 
verschillende redenen (hoog financieel vermogen, 
handicap die niet ernstig genoeg is) – geen recht op 
een IVT/IT. Al deze mensen actief aansporen om een 
aanvraag in te dienen voor een IVT/IT – die dus telkens 
ook medisch onderzocht moet worden – zou de DG 
HAN onnodig veel werklast kunnen bezorgen en de 
wachtlijsten langer maken. Hoe zal er vermeden worden 
dat het actief aanmoedigen van take-up zou leiden tot 
onnodige medische onderzoeken?

3) De doelstellingen van de enquête met het oog op 
de aanpak van non-take zijn onduidelijk en vaag. Hoe 
moet dit concreet leiden tot “gerichte, proactieve com-
municatie”? Communicatie waarover? Met welk doel?

Een versterking van de beleidsvorming en interne 
werking

De N-VA-fractie heeft bedenkingen bij de realisaties 
uit het actieplan handicap.

Ten eerste stonden een deel van de doelstellingen uit 
het plan in het regeerakkoord en waren ze al uitgevoerd 
voor de lancering van het actieplan (bvb. verhoging IVT, 
afschaffen prijs van de liefde). Ten tweede, valt het op 
dat de duurdere maatregelen (verhoging uitkeringen) 
al snel gerealiseerd werden, terwijl maatregelen die 
personen met een handicap terug aan het werk kunnen 
helpen voorlopig nog altijd op zich laten wachten. Ten 
derde, waren vele doelstellingen vaag geformuleerd. 
Pistes onderzoeken en studies lanceren: dat is geen 
beleid voeren.

In het tussentijds rapport (februari 2023) waren 50 van 
de 145 maatregelen al uitgevoerd, waaronder 86 % van 
de acties die tegen 2022 gerealiseerd zouden moeten 
worden. Wat zijn de cijfers op dit moment? Wat bedoelt 
de minister met een “verplicht beleid van inclusie en 
handistreaming”, waarrond een wetsontwerp in de maak 
zou zijn? Het lijkt niet de bedoeling dat de regering de 
inhoud van het beleid van volgende regeringen zou vast-
leggen. Of betekent dit simpelweg een verplichting om 
een transversaal actieplan handicap op te stellen tijdens 
de legislatuur? Wanneer wordt dit initiatief verwacht?

Publieke tewerkstelling

Mevrouw Claes vraagt vervolgens meer toelichtingen 
bij volgende punten:

2) De nombreuses personnes en situation de handicap 
n’ont pas droit à une ARR/AI, pour des raisons qui peuvent 
être diverses (capacité financière élevée, handicap qui 
n’est pas suffisamment grave). Les demandes d’ARR/
AI que ces personnes seraient activement incitées à 
introduire – et qui devraient donc aussi être suivies d’un 
examen médical – risquent d’augmenter inutilement la 
charge de travail de la DG HAN et d’allonger les listes 
d’attente. Comment éviter les examens médicaux inutiles 
pouvant résulter de l’encouragement actif du non-recours?

3) Les besoins mis en évidence par l’enquête pour 
pouvoir remédier au phénomène du non-recours sont 
vagues et manquent de clarté. Comment pourra-t-on 
concrètement mettre en place une “communication 
ciblée et proactive”? Quels seront le contenu et l’objectif 
de cette communication?

Un renforcement de l’élaboration des politiques et 
des opérations internes

Le groupe N-VA émet des réserves quant aux résultats 
du plan d’action Handicap.

Premièrement, certains des objectifs du plan figuraient 
dans l’accord de gouvernement et avaient déjà été mis en 
œuvre avant le lancement du plan d’action (par exemple, 
l’augmentation de l’ARR, la suppression du “prix de 
l’amour”). Deuxièmement, il est frappant de constater 
que les mesures les plus coûteuses (augmentation des 
indemnités) ont été rapidement mises en œuvre, alors 
que les mesures susceptibles d’aider les personnes 
handicapées à retrouver un emploi sont pour l’instant 
toujours en suspens. Troisièmement, la formulation de 
nombreux objectifs ne brille pas par sa clarté. Mener 
des réflexions et entamer des études est une chose, 
prendre des mesures en est une autre.

Au moment du rapport intermédiaire (février 2023), 50 
des 145 mesures avaient déjà été mises en œuvre, et tel 
était le cas de 86 % des actions à réaliser au plus tard 
en 2022. Quels sont les chiffres actuels? Qu’entend la 
ministre par “l’obligation de s’engager dans une volonté 
d’inclusion et d’handistreaming”, qui devait être ancrée 
dans un projet de loi? Il ne semble pas que l’intention 
du gouvernement soit de dicter aux gouvernements 
suivants les mesures qu’ils devront prendre. Peut-être 
s’agit-il simplement d’une obligation d’élaborer un plan 
d’action transversal en matière de handicap en cours 
de législature? Quand cette initiative est-elle prévue?

Emploi public

Mme Claes demande ensuite un complément d’expli-
cations sur les points suivants:
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1) Inzake de oprichting van een kenniscentrum voor 
de tewerkstelling van personen met een handicap: Wie 
zal er deel uitmaken van dit kenniscentrum en welke 
taken zullen zij uitoefenen? Bestaat iets dergelijks ook 
in het buitenland?

2) Inzake een HR-beleid op maat bij elke overheids-
instantie: Wat houdt een HR-beleid op maat concreet 
in volgens de minister?

3) Elke federale overheidsinstantie moet redelijke 
aanpassingen promoten, en dit zo breed mogelijk interpre-
teren. Wat bedoelt de minister hiermee? In de begroting 
staat dat het bedrag dat in 2024 vrijgemaakt wordt voor 
“de aanpassing van arbeidsposten voor personen met 
een handicap in de diverse federale overheidsdiensten” 
even hoog ligt als in 2023 (154 miljoen euro). Zal beleid 
hierrond in 2024 niet wijzigen?

Wat betreft de tewerkstelling van personen met een 
handicap bij de federale overheid, zouden er enkele 
bijkomende voorstellen van het College van voorzitters 
voorgelegd zijn aan de Ministerraad. Mevrouw Claes 
stelt hierover volgende vragen:

1) Wanneer zijn deze voorgelegd aan de Ministerraad 
en wat is de conclusie? Het verslag valt niet terug te 
vinden.

2) Het College van voorzitters zou voorstellen om 
financiële stimulansen te voorzien voor overheidsdien-
sten die personen met een handicap aanwerven, onder 
de vorm van vrijstellingen op de besparingen op het 
personeelsbudget. Dit vindt de N-VA-fractie een heel 
verkeerd signaal omdat jobs dan kunstmatig in stand 
gehouden worden voor personen met een handicap. 
Kan de minister verduidelijken of dit idee effectief in 
de pijplijn zit? Zo ja, wat is dan de budgettaire impact?

In de communicatie over de Ministerraad van 14 juli 
2023 staat dat het plan om personen met een handicap via 
een stage aan te werven als laatste stap de “benoeming 
tot rijksambtenaar bij een positieve evaluatie” omvat.

1) Is het de bedoeling om alle personen met een han-
dicap die na een stage aangeworven worden statutair 
te benoemen? Een statutaire benoeming fungeert vaak 
als een gouden kooi: uit angst om de voordelen van het 
statuut te verliezen durven statutair benoemden vaak 
geen carrièreswitch meer te maken. Dankzij de vele 
werkervaring die ze opdoen bij de overheid verwerven 
de betrokken personen met een handicap natuurlijk 

1) Concernant la création d’un centre d’expertise 
pour l’emploi des personnes en situation de handicap: 
qui fera partie de ce centre d’expertise et quelles en 
seront les attributions? Un centre similaire existe-t-il 
déjà à l’étranger?

2) Concernant la politique RH sur mesure au sein 
de chaque organisme public fédéral: en quoi consiste 
concrètement une telle politique RH sur mesure aux 
yeux de la ministre?

3) Tout organisme public fédéral est appelé à faire 
la promotion des aménagements raisonnables et à les 
interpréter de la manière la plus large possible. Qu’entend 
la ministre par-là? Le budget indique que le montant qui 
sera débloqué en 2024 pour “l’adaptation des postes 
de travail pour les personnes avec un handicap dans 
les divers services publics fédéraux” sera aussi élevé 
qu’en 2023 (154 millions d’euros). La politique menée 
en la matière ne changera–t-elle pas en 2024?

En ce qui concerne l’emploi des personnes handica-
pées au sein de l’administration fédérale, certaines pro-
positions supplémentaires du Collège des Présidents au-
raient été soumises au Conseil des ministres. Mme Claes 
pose les questions suivantes à ce sujet:

1) Quand ont-elles été soumises au Conseil des 
ministres, et avec quelle conclusion? Le rapport est 
introuvable.

2) Le Collège des présidents propose d’inciter financiè-
rement les services publics à recruter des personnes en 
situation de handicap, en les dispensant de réaliser les 
économies imposées sur l’enveloppe du personnel. Le 
groupe N-VA considère qu’il s’agit là d’un très mauvais 
signal, les emplois des personnes handicapées étant 
alors maintenus artificiellement. La ministre peut-elle 
préciser si cette idée est effectivement en cours de 
concrétisation? Dans l’affirmative, quel en sera l’impact 
budgétaire?

Selon le communiqué consécutif au Conseil des 
ministres du 14 juillet 2023, les stages prévus par le plan 
de recrutement des personnes en situation de handicap 
déboucheront sur “une nomination en qualité d’agent 
de l’État en cas d’évaluation positive”.

1) L’intention est-elle de nommer statutairement toutes 
les personnes handicapées qui seront recrutées à l’issue 
d’un stage? Souvent, une nomination statutaire revient 
à enfermer ceux qui en sont titulaires dans une cage 
dorée: de peur de perdre les avantages inhérents à leur 
statut, ils n’osent pas changer de travail. L’expérience 
professionnelle considérable acquise par les personnes 
en situation de handicap dans le secteur public pourrait 
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ook veel expertise die ook in de privésector van pas 
zou kunnen komen. Voor de N-VA-fractie mag het niet 
de bedoeling zijn om de doorstroom van personen met 
een handicap naar de privésector te verhinderen. Is de 
minister zich bewust van dit risico?

Tewerkstelling in de privésector

Het commissielid stelt de volgende vragen over dit 
punt uit de beleidsnota:

1) Hoeveel personen met een IVT hebben sinds de 
aanpassing van de regelgeving al het statuut van zelf-
standige in bijberoep aangevraagd?

2) Wat de nieuwe cumulregels van de IVT met een 
inkomen uit arbeid betreft, is de N-Va-fractie niet te-
gen dit principe. Het stelsel zou gebaseerd worden op 
de progressieve werkhervatting zoals die vandaag al 
bestaat voor arbeidsongeschikten, waarbij een hoger 
arbeidsvolume leidt tot een sterkere daling van het uit-
keringsbedrag. Dit kan de doelgroep ontmoedigen om 
het aantal gewerkte uren op te drijven. De N-VA-fractie 
is eerder overtuigd van een stelsel waarbij de uitkering 
volledig behouden wordt en ter compensatie een extra 
RSZ-bijdrage wordt geheven (zie N-VA-voorstel rond 
arbeidsintegratiejobs, dat ook een oplossing biedt voor 
het probleem van het recht op IVT/IT na tewerkstelling).

3) Zal de regering ook voldoende stimulansen voor-
zien opdat het voordeliger blijft om voltijds te werken, 
dan om in deze combinatie van werk en een uitkering 
te blijven hangen?

4) Als werkgevers de aanwerving van personen met 
een handicap teveel als een risico blijven ervaren, schiet 
de cumulregeling haar doel voorbij. Bevat de regeling 
die de regering nu voorbereidt ook maatregelen die de 
drempels voor werkgevers wegnemen om personen met 
een handicap jobkansen te geven (bijvoorbeeld enkel be-
talen van de gepresteerde uren, geen opzegvergoeding)?

5) Wat is de timing van de invoering van de nieuwe 
cumulregel?

Interministeriële conferentie handicap

Mevrouw Claes stelt de volgende vragen over dit punt 
uit de beleidsnota:

évidemment aussi se révéler très utile pour travailler dans 
le secteur privé. Pour le groupe N-VA, l’objectif ne devrait 
pas être de freiner le passage des personnes handica-
pées au secteur privé. La ministre est-elle consciente 
de ce risque?

Emploi dans le secteur privé

La membre pose les questions suivantes concernant 
ce point de la note de politique générale:

1) Combien de bénéficiaires d’une ARR ont-ils déjà 
demandé le statut d’indépendant complémentaire depuis 
la modification de la réglementation?

2) En ce qui concerne les nouvelles règles en matière 
de cumul entre ARR et revenus du travail, le groupe N-VA 
n’est pas opposé par principe à ce cumul. Le système 
serait basé sur la reprise progressive du travail telle 
qu’elle existe déjà aujourd’hui pour les personnes en 
incapacité, un volume de travail plus élevé entraînant alors 
une baisse plus importante du montant de l’allocation. 
Ce faisant, le groupe-cible pourrait être découragé de 
travailler un plus grand nombre d’heures. Selon le groupe 
de la N-VA, il serait préférable d’opter pour un système 
dans lequel l’allocation serait intégralement maintenue et 
une cotisation supplémentaire à l’ONSS serait prélevée 
à titre de compensation (voir la proposition de la N-VA 
sur les emplois d’intégration professionnelle, qui tend 
également à résoudre le problème du droit à l’ARR/AI 
lorsque l’emploi prend fin).

3) Le gouvernement prévoira-t-il également des inci-
tants suffisants pour que travailler à temps plein demeure 
plus avantageux que continuer à combiner travail et 
allocation?

4) Si les employeurs continuaient à percevoir le recru-
tement de personnes handicapées comme un risque trop 
important, les règles en matière de cumul manqueraient 
leur objectif. Le régime actuellement mis au point par 
le gouvernement comprendra-t-il des mesures visant à 
éliminer les facteurs qui alimentent les réticences des 
employeurs à l’idée d’embaucher des personnes en 
situation de handicap (par exemple, une rémunération 
limitée aux seules heures effectivement prestées, une 
dispense de paiement d’une indemnité de licenciement)?

5) Dans quel délai les nouvelles règles en matière de 
cumul seront-elles instaurées?

Conférence interministérielle Handicap

Mme Claes pose les questions suivantes au sujet de 
ce point de la note de politique générale:
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1) Kan de minister verduidelijken – voor elk van deze 
werkgroepen gekoppeld aan de IMC – of deze nu al 
actief zijn en wat hun voorlopige verwezenlijkingen zijn?

2) De automatische toekenning van de EDC, zonder 
expliciete aanvraag, heeft volgens mevrouw Claes zijn 
nadelen. Het kan ervoor zorgen dat veel kaarten ver-
loren gaan en hierdoor budgettaire middelen verspild 
worden. Is de minister zich bewust van dit risico? En 
welke budgettaire impact zou de automatische toeken-
ning hebben?

3) De oplossing voor het probleem met de scancars 
zou zijn dat de parkeerkaart digitaal gelinkt zou worden 
aan één of meerdere nummerplaten. Dit kan natuurlijk ook 
zorgen voor oneigenlijk gebruik: waarbij de kaart gelinkt 
wordt aan een nummerplaat waar de persoon met een 
handicap zelf nooit mee (mee)rijdt. Welke maatregelen 
worden genomen om oneigenlijk gebruik te vermijden?

Internationaal beleid

Mevrouw Claes sluit haar uiteenzetting af met volgende 
vragen over het internationale beleid:

— Wat de Europese parkeerkaart betreft: zal deze 
ook bepaalde nieuwe rechten met zich meebrengen 
die overal in Europa toegepast moeten worden, zoals 
bijvoorbeeld een recht om gratis te parkeren? Of gaat 
het enkel om een uniformisering op Europees niveau 
van de kaart zelf?

— Wat de EU-Richtlijn 2019/882 betreft, over de toe-
gankelijkheidsvoorschriften voor producten en diensten, 
loopt de implementatie ervan vertraging op. Waarom 
heeft dit vertraging opgelopen en hoe kan dit verholpen 
worden? Wat zijn de belangrijkste aanpassingen die in 
België nog zullen moeten worden doorgevoerd om te-
gemoet te komen aan de toegankelijkheidsvoorschriften 
die in de richtlijn vooropgesteld worden?

De heer Louis Mariage (Ecolo-Groen) benadrukt dat 
armoedebestrijding belangrijk is, tegen een achtergrond 
van allerhande sociale crisissen, gezondheidscrisissen en 
conflicten. Over het geheel genomen wordt vastgesteld 
dat de regering vooruitgang boekt.

In haar beleidsnota vermeldt de minister de stijgende 
voedselprijzen en de aanzienlijke daling van Europese 
middelen, ingevolge waarvan 20 miljoen euro extra is 
vrijgemaakt om de hoeveelheden verdeelde voedings-
middelen op peil te houden. Als noodreactie is zulks 
vrij positief, maar er moet ook worden nagedacht over 
oplossingen om dergelijke voedselcrisissen voortaan 
te voorkomen.

1) La ministre peut-elle préciser, pour chacun de ces 
groupes de travail liés à la CIM, s’ils sont déjà actifs et 
ce qu’ils ont réalisé jusqu’à présent?

2) L’intervenante considère que l’octroi automatique 
de la carte EDC, sans demande explicite, présente 
certains inconvénients. Beaucoup de cartes risquent 
de se perdre, ce qui entraînerait un gaspillage de res-
sources budgétaires. La ministre a-t-elle conscience 
de ce danger? Quel serait l’incidence budgétaire de 
l’octroi automatique?

3) La solution au problème des scan-cars consisterait 
à créer un lien numérique entre la carte de stationnement 
et une ou plusieurs plaques d’immatriculation. Cette ini-
tiative risque évidemment d’entraîner des abus: la carte 
pourrait être liée à la plaque d’immatriculation d’une 
voiture que la personne handicapée n’utilise jamais. 
Quelles mesures sont prises pour éviter ces abus?

Politique internationale

Mme Claes conclut son intervention en posant les 
questions suivantes au sujet de la politique internationale:

— En ce qui concerne la carte de stationnement euro-
péenne: impliquera-t-elle aussi certains nouveaux droits 
à appliquer dans toute l’Europe, comme le droit de sta-
tionner gratuitement? Ou s’agit-il seulement d’uniformiser 
la carte elle-même au niveau européen?

— En ce qui concerne la directive européenne 2019/882 
relative aux exigences en matière d’accessibilité appli-
cables aux produits et services, sa mise en œuvre est 
retardée. Pourquoi ce retard et comment y remédier? 
Quels sont les principaux ajustements qui devront encore 
être faits en Belgique pour répondre aux exigences 
d’accessibilité mises en avant dans la directive?

M. Louis Mariage (Ecolo-Groen) souligne l’importance 
de la lutte contre la pauvreté dans un contexte de multi-
crises sociales, sanitaires, et conflictuelles. Globalement, 
on peut constater les avancées que le gouvernement 
mène sur ces sujets.

La ministre mentionne dans sa note la hausse des 
prix de produits alimentaires et la diminution significa-
tive de fonds européens, qui ont entraîné le déblocage 
de 20 millions d’euros supplémentaires pour maintenir 
les quantités disponibles de produits alimentaires distri-
bués. Ceci est plutôt positif en tant que réponse urgente, 
mais il convient également d’envisager des solutions qui 
permettent de prévenir ces crises alimentaires à l’avenir.
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Beoogt de minister derhalve structurele maatre-
gelen door te voeren om de stijgende voedselprijzen 
aan te pakken, bijvoorbeeld door in te zetten op korte 
voedselketens, nauwer samen te werken met de lokale 
producenten en te streven naar een meer circulaire 
economie in de voedingssector?

Volgens de heer Mariage ligt daar de sleutel om voor 
de structurele problemen duurzamere oplossingen aan 
te reiken en om de inflatie te bestrijden.

In de beleidsnota werd ook het personeelstekort in de 
OCMW’s benadrukt. Een campagne om dit aan te pakken 
en meer talent aan te trekken is een interessante piste. 
In dat verband kan de tool “OCMW Online” weleens een 
innovatief antwoord bieden op de operationele uitdagingen 
van het OCMW-personeel. Ontegensprekelijk kan die 
tool, die bepaalde administratieve taken vereenvoudigt, 
de werkdruk van de overbelaste werknemers helpen 
verlichten.

De invoering van “OCMW Online” mag echter in geen 
geval als voorwendsel dienen om het personeelsbestand 
van de OCMW’s in te krimpen. Er kan geen sprake van 
zijn dat het kwaliteitsvolle veldwerk van de maatschap-
pelijk werkers in twijfel wordt getrokken en er moet voor 
worden gezorgd dat de technologie wordt gebruikt als 
een nuttige aanvulling, niet als een vervanging van de 
maatschappelijk werkers.

Hoe staan de personeelsleden van de OCMW’s te-
genover die tool? Welke maatregelen beoogt de minister 
door te voeren opdat het gebruik van nieuwe tools als 
“OCMW Online” niet leidt tot een ontmenselijking van 
de sociale diensten, maar eerder tot een kwalitatieve 
verbetering van de hulpverlening die mensen in nood 
wordt geboden?

De minister verwijst naar de nieuwe rondzendbrief 
inzake het referentieadres, waarin de rol van de OCMW’s 
en van de gemeenten bij het toekennen van een refe-
rentieadres wordt uiteengezet. Dat is een goede zaak, 
want aldus zullen de praktijken in het hele land op elkaar 
worden afgestemd. De spreker wijst er echter op dat de 
vzw’s en het middenveld, die toch een sleutelrol spelen 
in het coördinatieproces van die kwetsbare mensen, niet 
worden betrokken bij de opleidingen om de nieuwigheden 
van die rondzendbrief toe te lichten. Zo voorziet de be-
leidsnota alleen in een dialoog met de OCMW’s, alsook 
in opleidingen door de POD Maatschappelijke Integratie 
en de FOD Binnenlandse Zaken, en in gedeelde tools 
voor de OCMW’s.

De spreker vraagt of er specifieke maatregelen ko-
men voor overleg en samenwerking met de vzw’s en de 

Dès lors, la ministre envisage-t-elle la mise en place 
de mesures structurelles pour faire face à l’augmenta-
tion du prix des denrées alimentaires, en mettant par 
exemple l’accent sur une alimentation en circuit court, 
une collaboration accrue avec les producteurs locaux 
et une transition vers une économie plus circulaire dans 
le secteur alimentaire?

Pour M. Mariage, c’est par ce chemin qu’il sera possible 
de trouver des solutions plus durables aux problèmes 
structurels et combattre l’inflation.

La pénurie des travailleurs dans les CPAS a également 
été mis en évidence dans la note. Une campagne pour 
y faire face et attirer plus de talents constitue une piste 
intéressante. Dans ce contexte, l’émergence de l’outil 
“CPAS Online” apparaît comme une réponse innovante 
aux défis opérationnels auxquels font face les travailleurs 
des CPAS. Il est indéniable que cet outil peut contribuer 
à soulager la charge de travail des employés surchargés, 
en simplifiant certaines tâches administratives.

Cependant, il est impératif que l’introduction de “CPAS 
Online” ne soit pas interprétée comme une justification 
pour réduire les effectifs humains au sein des CPAS. Il 
ne peut pas être envisageable de remettre en question 
le travail de terrain de qualité des travailleurs sociaux et 
il convient de veiller à ce que la technologie soit utilisée 
comme un complément utile, et non comme un substitut 
aux travailleurs sociaux.

Quels ont été les échos des travailleurs des CPAS face 
à cet outil? Quelles mesures la ministre compte-t-elle 
prendre pour garantir à ce que l’intégration de nouveaux 
outils tels que “CPAS Online” ne conduise pas à une 
déshumanisation des services sociaux, mais plutôt à 
une amélioration qualitative de l’assistance apportée 
aux personnes dans le besoin?

La ministre mentionne la nouvelle circulaire sur les 
adresses de références, qui reprend les rôles des CPAS et 
des communes dans l’octroi d’une adresse de référence. 
Il s’agit d’une bonne nouvelle, qui pourra harmoniser les 
pratiques dans tout le pays. Cependant, l’intervenant 
ne voit pas d’inclusion des ASBL et de la société civile, 
acteurs essentiels dans le processus de coordination 
de ces personnes vulnérables, dans les formations pour 
expliquer les nouveautés de cette circulaire. En effet, la 
note de politique générale prévoit un dialogue seulement 
avec les CPAS, ainsi que des formations par le Service 
public fédéral de programmation d’intégration sociale et 
SPF Intérieur et des outils partagés pour CPAS.

L’intervenant s’interroge: des mesures spécifiques 
sont-elles envisagées pour consulter et collaborer avec 
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verenigingen om een vlotte overgang te verzekeren bij 
de tenuitvoerlegging van die rondzendbrief inzake het 
referentieadres.

Voorts vermeldt de minister de samenwerking met 
de Regie der Gebouwen met het oog op het vinden van 
geschikte huisvesting om dakloosheid tegen te gaan. 
Welke concrete maatregelen beoogt de minister te treffen?

Tot slot verwijst de heer Mariage naar de moeilijke 
financiële situatie van de Belgische OCMW’s. De be-
leidskeuzes van de vorige regering hebben tot de huidige 
toegenomen steunaanvragen bij de OCMW’s geleid. 
Bovendien maken de opeenvolgende crises de situatie 
nog erger.

De OCMW’s die er vandaag in slagen een financieel 
evenwicht te bereiken, hebben dat vaak louter te danken 
aan de financiële steun van de gemeenten en gewesten, 
die de putten helpen dichten. De financiering van de 
OCMW’s is een federale bevoegdheid. Er ontstaat dus 
een onbalans en verwarring tussen de OCMW’s zelf.

De spreker vraagt zich dan ook af welke oplossingen 
het federale niveau kan aandragen om de OCMW’s 
rechtstreeks te ondersteunen. De groenen hebben de 
financieringsverzoeken van de OCMW’s steeds ge-
steund en begrip getoond voor hun verzuchtingen ten 
overstaan van de moeilijkheden waarmee ze worden 
geconfronteerd.

Welke maatregelen zal de minister nemen om de 
OCMW’s in staat te stellen hun werk voort te zetten? Wat 
zijn de belangrijkste hinderpalen voor een verbetering 
van de structurele financiering van de OCMW’s?

Wat het deel over personen met een handicap in de 
beleidsnota betreft, vindt de heer Mariage dat dit vraag-
stuk breder aan bod moet komen in de besprekingen 
over sociale aangelegenheden. De spreker heeft de 
jongste tijd een ontmoeting kunnen hebben met meer-
dere verenigingen die zich inzetten voor de rechten van 
personen met een handicap. In het veld blijken nog heel 
wat verwachtingen te leven.

Daarom moeten goede initiatieven, zoals de European 
Disability Card, tijdens het Belgische voorzitterschap 
van de EU-Raad uitmonden in een overeenkomst. De 
spreker is zeer tevreden dat die verbintenis in de beleids-
nota is opgenomen, naast andere, al even interessante 
verbintenissen.

Het is uitstekend nieuws dat van start is gegaan met 
de werkzaamheden voor een hervorming van de wet van 
1987 betreffende tegemoetkomingen aan personen met 

les ASBL et le monde associatif afin de garantir une 
transition harmonieuse dans la mise en œuvre de cette 
circulaire sur les adresses de référence?

Par ailleurs, la ministre mentionne la collaboration avec 
la Régie des bâtiments pour trouver des hébergements 
convenables pour lutter contre le sans-abrisme. Quelles 
mesures concrètes la ministre va-t-elle prendre?

Enfin, M. Mariage évoque la situation financière difficile 
des CPAS en Belgique. Les choix politiques réalisés lors 
de la précédente législature nous amènent aujourd’hui 
à un accroissement de la demande auprès des CPAS. 
En outre, les crises successives se sont ajoutées à ce 
tableau.

Aujourd’hui, les CPAS ne parviennent à l’équilibre bien 
souvent que grâce à l’apport financier des communes 
et des régions qui viennent combler des finances. Le 
financement des CPAS est une compétence du fédéral. 
Cela entraîne donc un déséquilibre et des confusions 
au niveau des CPAS.

Dès lors, l’intervenant s’interroge sur les solutions qui 
peuvent être mises en place par le fédéral pour soutenir, 
en ligne directe, les CPAS. Les écologistes ont toujours 
soutenu les demandes de financement des CPAS et ont 
toujours été attentifs aux demandes des CPAS face aux 
difficultés qu’ils rencontrent.

Quelles mesures la ministre compte-t-elle prendre pour 
permettre aux CPAS de poursuivre leur travail? Quels 
sont les obstacles majeurs à ces évolutions en termes 
d’amélioration du financement structurel des CPAS?

Concernant le volet handicap de la note de politique 
générale, M. Mariage considère qu’il s’agit d’une théma-
tique qui doit prendre une plus grande importance dans 
les discussions sur les matières sociales. L’intervenant 
a eu la chance de rencontrer plusieurs associations 
travaillant sur les droits des personnes en situation de 
handicap ces derniers temps. Il y a encore beaucoup 
de demandes venant du terrain.

C’est la raison pour laquelle des bonnes initiatives 
comme la “European Disability Card” doivent aboutir à 
un accord pendant la Présidence belge du Conseil de 
l’Union européenne. L’intervenant est tout à fait satis-
fait de voir qu’il y a cet engagement dans la note de 
politique générale, à côté d’autres engagements tout 
aussi intéressants.

Le travail entamé en vue d’une réforme de la loi de 1987 
sur l’handicap est une très bonne nouvelle; et le rapport 
est attendu à la fin de cette année pour pouvoir observer 
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een handicap. Het verslag daarvan wordt eind dit jaar 
verwacht en zal een idee geven van de toekomstige 
wijzigingen. De groenen vinden het belangrijk dat bij de 
opmaak van dat verslag de Nationale Hoge Raad voor 
Personen met een Handicap alsmede deskundigen zijn 
geraadpleegd. De heer Mariage is met verenigingen in 
gesprek kunnen gaan. Daaruit bleek dat ze het moeilijk 
vinden om vertrouwen te blijven hebben en om niet te 
gaan twijfelen aan de zin van hun werk wanneer geen 
rekening wordt gehouden met hun adviezen. Het zou dan 
ook interessant zijn om meer te doen met de feedback 
over die adviezen via de besprekingen binnen de NHRPH. 
Het raadplegen van de betrokken personen zelf is van 
het allergrootste belang, want enkel via co-constructie 
zullen nieuwe bakens echt kunnen worden uitgezet.

Er moet werk worden gemaakt van een betere inclusie 
en toegankelijkheid op alle niveaus, waarbij de betrok-
ken personen en de verenigingen in het veld systema-
tisch worden geraadpleegd. De spreker benadrukt hoe 
belangrijk toegankelijkheid en inclusie bij verkiezingen 
zijn. De verenigingen in het veld wijzen terecht op de 
behoefte aan structurele instrumenten en alternatie-
ven opdat personen met een handicap in passende 
omstandigheden hun stem kunnen uitbrengen. Welke 
maatregelen zullen worden genomen opdat personen 
met een handicap als burger hun democratisch recht 
kunnen uitoefenen?

De heer Mariage vindt dat er meer vangnetten moeten 
komen nu een deel van de dienstverlening almaar digita-
ler wordt. Aan digitalisering zijn vast en zeker voordelen 
verbonden. Zo wordt de werklast van de werknemers 
van meerdere sectoren lichter en krijgt een deel van 
de bevolking gemakkelijker toegang tot diensten. Maar 
de nabijheid van diensten dient eveneens te worden 
gewaarborgd voor wie er nood aan heeft. De minister 
heeft het over meer digitalisering en over het daarbij 
meekrijgen van kwetsbare personen. Men mag echter 
niet vergeten dat een deel van de bevolking nooit hele-
maal de digitale weg zal opgaan.

Welke bakens worden er uitgezet om een permanente 
toegankelijkheid van de OCMW’s, de pensioenen en 
de DG Personen met een handicap te waarborgen en 
aldus het menselijke contact met onze kwetsbaarste 
burgers te behouden?

De spreker beklemtoont de verwezenlijkingen van 
deze regering: de verhoging van het minimumpensioen, 
het nationale armoedebestrijdingsplan, het invoeren van 
de European Disability Card.

Toegegeven, de zaken gaan nooit zo snel als men 
zou willen. Men zou sneller en verder willen gaan. Dat 
is nu eenmaal de werkelijkheid achter onze democratie, 

les changements à venir. La consultation pour ce rapport 
du conseil supérieur national du handicap et des experts 
sur la thématique est importante pour les écologistes. 
M. Mariage a pu discuter avec des associations: ces 
dernières ont rappelé les difficultés qu’elles ont à gar-
der la confiance et au sens de leur travail quand elles 
donnent un avis qui ne semble pas pris en compte. Il 
serait donc intéressant de penser à renforcer le retour sur 
ces avis via les discussions au CSNPH. La consultation 
avec des personnes concernées est primordiale, car ce 
n’est seulement avec un travail de co-construction que 
les lignes pourront réellement bouger.

En général, une meilleure inclusion et accessibilité à 
tous les niveaux doit être prise en main, avec une consul-
tation systématique avec des personnes concernées 
et des associations de terrain. L’intervenante souhaite 
mettre en exergue l’importance de l’accessibilité et 
l’inclusion autour des élections. Les associations de 
terrain insistent, à juste titre, sur le besoin de mise en 
place structurelle d’outils et alternatives pour pouvoir 
voter convenablement. Quelles mesures seront prises 
pour que les personnes en situation de handicap puissent 
exercer leur droit démocratique en tant que citoyen?

M. Mariage souligne l’importance de prêter une plus 
grande attention à la mise en place de protections face à 
l’augmentation de la numérisation d’une partie des ser-
vices. La numérisation a ses avantages pour soulager et 
diminuer la charge des travailleurs de différents secteurs 
et faciliter l’accès pour une part de la population. Mais il 
convient également d’assurer une proximité de services 
pour les personnes qui en ont besoin. La ministre évoque 
plus de digitalisation et d’inclusion dans le digital de 
personnes vulnérables. Il convient toutefois de ne pas 
oublier qu’une partie de la population ne pourra jamais 
accéder à la digitalisation totale.

Quels sont les garde-fous mis en place pour assurer 
une accessibilité permanente tant pour les CPAS, les 
pensions, que le DG handicap, pour garder un contact 
humain avec nos populations les plus vulnérables?

L’intervenant souligne les avancées de ce gouver-
nement: augmentation de la pension minimum, un plan 
national de lutte contre la pauvreté, implantation de 
l’“European disability card”.

Certes, ce n’est jamais assez rapide. On voudrait 
aller plus vite, plus loin. Mais c’est la réalité de notre 
démocratie, de notre capacité à trouver des compromis 



3647/041DOC 5558

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

achter ons vermogen compromissen te sluiten en tot 
consensus te komen op een wijze die verenigt en waar-
mee België erin slaagt beleidskeuzes te maken waarmee 
het koers zet naar meer inclusiviteit, als dam tegen 
onrechtvaardigheden.

De heer Jean-Marc Delizée (PS) citeert een fragment 
uit de toespraak die Victor Hugo op 9 juli 1849 hield voor 
de leden van de Franse Assemblée nationale:

“Je ne suis pas Messieurs de ceux qui croient qu’on 
peut supprimer la souffrance en ce monde. (…) Mais 
je suis de ceux qui pensent et qui affirment qu’on peut 
détruire la misère.

Remarquez-le bien Messieurs, je ne dis pas diminuer, 
limiter, amoindrir, circonscrire: je dis détruire! La misère 
est une maladie du corps social comme la lèpre était une 
maladie du corps humain. La misère peut disparaître 
comme la lèpre a disparu.

Détruire la misère, oui!, cela est possible. Les légis-
lateurs et les gouvernants doivent y songer sans cesse; 
car en pareille matière, tant que le possible n’est pas 
le fait, le devoir n’est pas rempli.

Eh bien, messieurs, je dis que ce sont là des cho-
ses qui ne doivent pas être. Je dis que la société doit 
dépenser toute sa force, toute sa sollicitude, toute son 
intelligence, toute sa volonté, pour que de telles choses 
ne soient pas!

Je dis que de tels faits, dans un pays civilisé, engagent 
la conscience de la société tout entière.”

Ook vandaag is die toespraak nog actueel. Armoede-
bestrijding blijft een zaak van iedereen, wat in ons land 
betekent dat alle beleidsniveaus in samenspraak moeten 
optreden.

Daarom werd dit vraagstuk voorgelegd aan de be-
voegde interministeriële conferentie. Wat heeft die 
inmiddels bereikt?

Wat het federaal Armoedebestrijdingsplan betreft, 
beperkt de spreker zich tot enkele specifieke vragen:

— Menstruatiearmoede maakt voortaan deel uit van 
dit vierde federaal Armoedebestrijdingsplan, dat voorziet 
in enkele pilootprojecten. Komen er nog initiatieven?

— Wat de strijd tegen dakloosheid betreft, hoever 
staat het met de oplijsting van het aantal daklozen en 
de monitoring van dit fenomeen?

et des consensus qui rassemblent, qui nous permettent 
d’inscrire la Belgique dans des choix politiques qui 
inscrivent ce pays sur une voix d’inclusivité, qui répare 
des injustices.

M. Jean-Marc Delizée (PS) cite un extrait du discours 
tenu par Victor Hugo devant l’Assemblée nationale, 
le 9 juillet 1849:

“Je ne suis pas Messieurs de ceux qui croient qu’on 
peut supprimer la souffrance en ce monde. (…) Mais 
je suis de ceux qui pensent et qui affirment qu’on peut 
détruire la misère.

Remarquez-le bien Messieurs, je ne dis pas diminuer, 
limiter, amoindrir, circonscrire: je dis détruire! La misère 
est une maladie du corps social comme la lèpre était une 
maladie du corps humain. La misère peut disparaître 
comme la lèpre a disparu.

Détruire la misère, oui!, cela est possible. Les légis-
lateurs et les gouvernants doivent y songer sans cesse; 
car en pareille matière, tant que le possible n’est pas 
le fait, le devoir n’est pas rempli.

Eh bien, messieurs, je dis que ce sont là des choses 
qui ne doivent pas être. Je dis que la société doit dé-
penser toute sa force, toute sa sollicitude, toute son 
intelligence, toute sa volonté, pour que de telles choses 
ne soient pas!

Je dis que de tels faits, dans un pays civilisé, engagent 
la conscience de la société tout entière.”.

Ce discours reste aujourd’hui d’actualité, la lutte 
contre la pauvreté reste l’affaire de tous, ce qui dans 
notre pays implique une action concertée de tous les 
niveaux de pouvoir.

La Conférence interministérielle a dans cette optique 
été saisie de la question. Où en sont ses travaux?

Concernant le Plan fédéral de lutte contre la pauvreté, 
l’intervenant se limite à quelques questions ponctuelles:

— La précarité menstruelle est une innovation du 
quatrième Plan fédéral de lutte contre la pauvreté, qui 
prévoit le lancement d’un certain nombre de projets 
pilotes. D’autres initiatives sont-elles prévues dans ce 
cadre?

— Concernant la lutte contre le sans-abrisme, où 
en est-on du dénombrement et du monitoring de ce 
phénomène?
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Wat de bevoegdheden van de minister voor personen 
met een handicap betreft, geeft de spreker vooreerst 
aan hoe belangrijk – tijdens deze regeerperiode – de 
goedkeuring is geweest van een federaal actieplan, met 
een transversale insteek en de betrokkenheid van zowel 
de sector als de betrokkenen.

De werf van de modernisering van de wet van 27 fe-
bruari 1987 betreffende de tegemoetkomingen aan per-
sonen met een handicap wordt voort aangepakt. Na de 
analyse en de voorstellen van de Nationale Hoge Raad 
voor personen met een handicap is de opdracht gegeven 
voor meerdere studies met het oog op een regelgeving 
die volledig in overeenstemming is met de behoeften en 
verwachtingen van personen met een handicap.

Dat neemt niet weg dat er al van bij het begin van de 
regeerperiode stappen voorwaarts zijn gezet:

— de afschaffing van de “prijs van de liefde” en “de 
prijs van de arbeid” wat de toekenning van uitkeringen 
betreft (integratietegemoetkoming voor personen met een 
handicap en inkomensvervangende tegemoetkoming);

— de oprichting van gecentraliseerde wachtdiensten 
(de “centra voor de erkenning van de handicap”) en de 
versterking van de telefonische bereikbaarheid van de 
DG Personen met een handicap;

— de verhoging van middelen en de aanwerving van 
extra ambtenaren voor dezelfde DG in het raam van het 
plan “Excel Han”.

De spreker betreurt echter dat er geen overeenstem-
ming is bereikt over het beginsel van een forfaitaire 
integratietegemoetkoming, waarmee de rechthebbenden 
aanspraak zouden kunnen blijven maken op afgeleide 
rechten.

Tot slot is de spreker verheugd over de goede beleids-
richting van de minister voor mensen met een handicap. 
Hij hoopt dat de laatste lijn van deze regeerperiode waar 
nodig nog verbeteringen zal brengen.

Mevrouw E. Samyn (VB) begint haar uiteenzetting 
met te onderstrepen dat sociale uitkeringen enorm ver-
hoogd werden deze legislatuur en dat de lastenverlaging 
op arbeid achterbleef. Hierdoor stegen de uitkeringen 
in verhouding meer dan de nettolonen en vergrootte 
de werkloosheidsval. Er worden in verhouding veel 
meer uitkeringen uitbetaald aan Franstaligen, dan aan 
Vlamingen. Van het totaalbedrag dat aan leeflonen werd 
uitbetaald in 2022 ging slechts 28 % naar Vlaanderen. Wat 
de monitoring van de sociale situatie betreft, geven de 
cijfers aan dat het aantal leefloongerechtigden 2020 en 

À propos des compétences de la ministre en ce qui 
concerne les personnes handicapées, l’intervenant 
salue avant tout ce fait majeur qu’a représenté – sous 
cette législature – l’adoption d’un plan d’action fédéral, 
conçu de façon transversale et en co-construction avec 
le secteur et les personnes concernées.

Le chantier de la modernisation de la loi du 27 fé-
vrier 1987 relative aux allocations aux personnes han-
dicapées suit son cours. Suite à l’analyse et aux pro-
positions formulées par le Conseil supérieur National 
des Personnes handicapées, l’administration a lancé 
diverses études et afin de parvenir à une réglementation 
parfaitement en phase avec les besoins et attentes des 
personnes en situation de handicap.

Certaines avancées ont cependant déjà été enregis-
trées depuis le début de la législature:

— La suppression du “prix de l’amour” et du “prix 
du travail” en ce qui concerne l’octroi des allocations 
(allocation d’intégration des personnes handicapées et 
allocation de remplacement de revenu);

— La création de permanences décentralisées (les 
“centres de reconnaissance du handicap”) et le ren-
forcement des permanences téléphoniques de la DG 
Personnes handicapées;

— L’augmentation des moyens et le recrutement 
d’agents supplémentaires en faveur de la même DG, 
dans le cadre du plan Excel Han.

L’orateur regrette toutefois qu’on n’ait pas pu s’accorder 
sur le principe d’une allocation d’intégration forfaitaire, qui 
aurait permis aux bénéficiaires de continuer à bénéficier 
des droits dérivés.

En conclusion, l’orateur salue la bonne direction prise 
par la politique de la ministre en ce qui concerne sa 
compétence à l’égard des personnes handicapées, et 
espère que la fin de la législature permettra d’enregistrer 
encore des améliorations, là où c’est encore nécessaire.

Mme E. Samyn (VB) entame son intervention en 
soulignant que les prestations sociales ont été massive-
ment augmentées sous l’actuelle législature et que l’on 
attend toujours la réduction des charges sur le travail. 
En conséquence, les prestations ont augmenté propor-
tionnellement plus que les salaires nets et le piège à 
l’emploi s’est aggravé. Proportionnellement, beaucoup 
plus d’allocations sont versées aux francophones qu’aux 
flamands. Sur le montant total versé au titre du revenu 
d’intégration en 2022, seuls 28 % sont allés à la Flandre. 
En ce qui concerne le suivi de la situation sociale, les 
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2021 in stijgende lijn is, voor 2022 was er een daling 
merkbaar. Wat is de prognose voor 2023?

De vraag naar voedselhulp stijgt jaar na jaar. De 
inflatie van energie- en voedselprijzen deden hier geen 
goed aan. Voedselarmoede treft al lang niet meer al-
leen de meest kwetsbaren, maar ook de middenklasse. 
Zelfs tweeverdieners blijven niet langer gespaard. De 
afgelopen jaren is er al meermaals gedebatteerd over de 
stijgende vraag bij de voedselbanken en het tekort aan 
middelen. Vorig jaar deden maandelijks bijna 200.000 
personen beroep op de voedselbanken. Dit worden er 
600.000 als de hulp via de sociale kruidenier of sociale 
restaurants wordt meegeteld. Is er reeds een cijfer be-
schikbaar voor dit jaar?

Er zal een extra budget van 20 miljoen euro vrijgemaakt 
worden. De teller zal in 2023 op 41 miljoen staan. Hoe 
zit het met de Europese financiering? Deze is aanzien-
lijk verminderd. Zal er nog Europese steun komen voor 
volgend jaar? Zal een aanvullende financiering van 20 
miljoen euro voor 2024 volstaan? Heeft de minister recent 
nog samengezeten met collega-minister Van Peteghem 
om een maatregel uit te werken die schenkingen aan 
voedselbanken fiscaal bevoordeelt ten opzichte van 
schenkingen aan initiatieven zoals Too Good To Go?

Wat betreft het sociaal energietarief, pleit het VB voor 
een fijnmazigere regeling, waarbij niet enkel wordt ge-
keken naar statuut, maar ook naar inkomen. Nu vallen 
bepaalde werkenden die in vergelijkbare inkomensca-
tegorieën zitten uit de boot. De beleidsnota vermeldt de 
hervorming van het toekenningsmechanisme. Ligt dit in 
de lijn met de voorstellen van het VB?

Wat betreft het tijdelijke karakter van de 6 % BTW-
regeling op gas en elektriciteit, zal er binnen de regering 
nog nagedacht worden om deze definitief te verlagen 
naar 6 %?

Mevrouw Samyn haalt aan dat de minister extra be-
dragen heeft uitgetrokken om mensen via tussenkomst 
van de OCMW’s te helpen hun energieverbruik te ver-
minderen. Op zich een goed idee, vindt de spreekster, 
maar doorgaans wonen mensen die afhankelijk zijn van 
het OCMW in een huurhuis. Waaruit bestaat de aanpak 
en is er overleg geweest met de deelstaten?

chiffres indiquent que le nombre de bénéficiaires du 
revenu d’intégration est en augmentation pour 2020 
et 2021, alors qu’il a diminué en 2022. Quelles sont les 
prévisions pour 2023?

La demande d’aide alimentaire augmente d’année 
en année. L’inflation des prix de l’énergie et des denrées 
alimentaires n’a pas arrangé les choses. Il y a longtemps 
que la pauvreté alimentaire touche non seulement les 
plus vulnérables, mais aussi la classe moyenne. Même 
les ménages à deux revenus ne sont plus épargnés. 
Ces dernières années, plusieurs débats ont eu lieu sur 
l’augmentation de la demande auprès des banques ali-
mentaires et le manque de ressources. L’année dernière, 
près de 200.000 personnes ont fait appel aux banques 
alimentaires chaque mois. Ce chiffre passe à 600.000 
si l’on tient compte de l’aide apportée par les épiceries 
sociales ou les restaurants sociaux. Un chiffre est-il déjà 
disponible pour cette année?

Un budget supplémentaire de 20 millions d’euros sera 
débloqué. Le compteur atteindra 41 millions en 2023. 
Quid du financement européen? Il a été considérable-
ment réduit. Une aide européenne sera-t-elle également 
accordée pour l’année prochaine? Un financement com-
plémentaire de 20 millions d’euros pour 2024 suffira-t-il? 
La ministre s’est-elle récemment entretenue avec son 
collègue Van Peteghem pour élaborer une mesure qui 
prévoirait un avantage fiscal pour les dons aux banques 
alimentaires par rapport aux dons à des initiatives telles 
que Too Good To Go?

En ce qui concerne le tarif social pour l’énergie, le VB 
plaide en faveur d’une réglementation plus fine, qui ne 
tienne pas seulement compte du statut mais aussi des 
revenus. Actuellement, certains travailleurs appartenant 
à des catégories de revenus similaires en sont exclus. 
La note de politique générale mentionne une réforme du 
mécanisme d’allocation. Cette réforme correspondra-t-
elle aux propositions du VB?

En ce qui concerne le caractère temporaire du régime 
de TVA de 6 % sur le gaz et l’électricité, le gouvernement 
envisage-t-il de le ramener définitivement à 6 %?

Mme Samyn rappelle que la ministre a prévu des 
montants supplémentaires pour aider les gens à réduire 
leur consommation d’énergie grâce à l’intervention des 
CPAS. L’intervenante estime que c’est une bonne idée 
en soi, mais les bénéficiaires des CPAS vivent généra-
lement dans des logements qu’ils louent. En quoi cette 
aide consistera-t-elle et une concertation a-t-elle eu lieu 
avec les entités fédérées?
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Naar schatting – cijfers uit 2022 – zouden 40 à 50 % 
van de mensen die recht zouden hebben op één of 
meerdere sociale rechten, leefloon, verhoogde tegemoet-
koming voor gezondheidskosten, verwarmingstoelage 
en Inkomensgarantie voor Ouderen, dit niet opnemen. 
Het VB juicht toe dat de minister het opeisen van de 
sociale rechten wil bevorderen. Dankzij digitale tools 
inzake de strijd tegen de non-take-up, die ook zorgen 
voor een modernisering van de overheidsdiensten en 
administratieve vereenvoudiging, wil de minister dit 
probleem aanpakken. Het commissielid wijst erop dat 
omwille van digitale armoede een deel van de doelgroep 
‘OCMW-online’ niet zal kunnen gebruiken.

Mevrouw Samyn haalt aan dat structurele maatre-
gelen t.a.v. ouderen ontbreken. Armoede treft helaas 1 
op de 5 ouderen, bij 75-jarigen en ouder gaat het zelfs 
om 1 op de 4 personen. Deze groep vindt ook moeilijk 
de weg naar hulp en het OCMW. Daarnaast neemt 60 
tot 70 procent van wie recht had op een IGO dit niet op. 
Wat de verwarmingstoelage betreft, heeft maar liefst 
80 % deze niet opgenomen. Het opsporen van mogelijke 
gevallen van armoede bij onze senioren, is belangrijk. 
Zal de minister hier extra rekening mee houden bij de 
uitvoering van het armoedebeleid?

De voorziene 35 extra zitdagen per jaar, die vermoe-
delijk niet enkel gelden voor personen met een handicap, 
maar bij uitbreiding voor alle kwetsbaren, worden positief 
onthaald door het VB. Dit was ook één van de suggesties 
van de partij om de overheidsdiensten dichter naar de 
burger toe te brengen.

De referentiebudgetten en REMI-tool vindt me-
vrouw Samyn niet serieus. Er is geen geld om de uit-
keringen op zo een grote schaal te verhogen. Het VB is 
voorstander van het optrekken van de budgetten, maar 
de Franstalige lokale besturen zijn failliet. Hoe gaan zij 
deze bedragen betalen? Er zal een begrotingstekort 
zijn van bijna 30 miljard euro volgend jaar. Hoe zal de 
regering dit financieren?

Het staat niet in de beleidsnota van de minister, maar 
via de pers heeft mevrouw Samyn vernomen dat een 
nieuwe cumulregeling ingevoerd zal worden voor leef-
loongerechtigden die aan de slag gaan in een knelpunt-
beroep. De Ministerraad besliste recent om een nieuwe 
specifieke socio-professionele vrijstelling (SPI) in te 
voeren voor wie een leefloon combineert met inkom-
sten uit een knelpuntberoep. De minister verhoogt het 
bedrag van 297,46 euro naar 417,97 euro. Deze nieuwe 
vrijstelling zal gelden voor een periode van maximaal 

On estime – selon les chiffres de 2022 – que de 40 
à 50 % des personnes qui ont droit à un ou plusieurs 
droits sociaux, au revenu d’intégration, à l’intervention 
majorée en matière de soins de santé, à l’allocation de 
chauffage et à la garantie de revenus pour les personnes 
âgées, n’y ont pas recours. Le VB se réjouit que la ministre 
entende promouvoir la revendication des droits sociaux. 
La ministre entend remédier à ce problème grâce à des 
outils numériques de lutte contre le non-recours, outils 
qui permettront également de moderniser les services 
publics et contribueront à la simplification administrative. 
L’intervenante souligne qu’une partie du groupe cible 
ne pourra pas utiliser le “CPAS en ligne” en raison de 
la précarité numérique.

Mme Samyn souligne l’absence de mesures structu-
relles pour les personnes âgées. Malheureusement, la 
pauvreté touche 1 personne âgée sur 5, et elle concerne 
même 1 personne sur 4 dans la tranche d’âge des 75 ans 
et plus. Ce groupe a également du mal à trouver le chemin 
de l’aide et du CPAS. En outre, 60 à 70 % des personnes 
qui aurait droit à la GRAPA n’y ont pas recours. Quant 
à l’allocation de chauffage, pas moins de 80 % n’y ont 
pas eu recours. Il est important de détecter d’éventuels 
cas de pauvreté chez les seniors. La ministre en tien-
dra-t-il davantage compte lors de la mise en œuvre de 
la politique de lutte contre la pauvreté?

Le VB se félicite des 35 jours de permanence supplé-
mentaires prévus par an, qui ne s’appliqueront vraisem-
blablement pas seulement aux personnes handicapées, 
mais aussi à toutes les personnes vulnérables. C’était 
également l’une des suggestions du VB pour rapprocher 
les services publics des citoyens.

Mme Samyn estime que les budgets de référence et 
l’outil REMI ne sont pas sérieux. Il n’y a pas d’argent 
pour augmenter les allocations dans une telle mesure. 
Le VB est favorable à l’augmentation des budgets, mais 
les administrations locales francophones sont en faillite. 
Comment vont-elles payer ces montants? Le déficit 
budgétaire atteindra près de 30 milliards d’euros l’année 
prochaine. Comment le gouvernement va-t-il le financer?

Mme Samyn a appris par la presse et non en lisant la 
note de politique générale de la ministre qu’un nouveau 
régime de cumul sera introduit pour les bénéficiaires 
du revenu d’intégration qui commencent à travailler 
dans un métier en pénurie. Le Conseil des ministres a 
récemment décidé de prévoir une nouvelle exonération 
socioprofessionnelle spécifique (ISP) pour les personnes 
qui cumulent un revenu d’intégration et un revenu pro-
venant d’un métier en pénurie. La ministre a porté ce 
montant de 297,46 euros à 417,97 euros. Cette nouvelle 
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drie maanden. Hoe ver staan de plannen en wanneer 
zal er een eerste initiatief komen?

De minister wil meer inzetten op begeleidingen van de 
leefloongerechtigden via een GPMI. De maatschappelijk 
werkers zijn overbevraagd door de massale instroom van 
nieuw OCMW-cliënteel. Een maatschappelijk werker in 
onze grootsteden volgt permanent 80 tot 100 cliënten 
op. Hoe kan de maatschappelijk medewerker het GPMI 
zo op een deftige manier opvolgen?

In verband met de projecten rond kinderarmoede, 
stelt mevrouw Samyn volgende vragen: Werden deze 
projecten/initiatieven positief onthaald? Zullen deze 
projecten verder gezet worden in 2024? Welk budget 
zal er worden uitgetrokken voor 2024?

De dakloosheidcijfers stegen de afgelopen jaren, 
ook het aantal dakloze kinderen. De minister maakte 
voor 2022, 2023 en 2024 budget vrij voor de Housing 
First-projecten. In 2024 wordt ook een Housing First 
-Project voor jongeren gefinancierd in het kader van het 
relanceplan. Welk budget wordt hiervoor uitgetrokken 
of gaat het hier over de vermelde 3 miljoen euro? Of is 
het een bijkomend initiatief? In het verleden viel het op 
dat systematisch meer van de subsidies voor Housing 
First-projecten naar Franstalig België gingen. Hoe ziet 
de verdeling voor 2023 en 2024 er uit?

In de beleidsnota staat dat de raamovereenkomst voor 
de winteropvang afloopt in het voorjaar van 2024. Er dient 
onderhandeld te worden over een nieuwe raamovereen-
komst. Stellen het Rode Kruis en Dokters van de Wereld 
zich opnieuw kandidaat of zijn er andere kandidaten?

Alvorens over te gaan tot de bespreking van de be-
leidsnota over de personen met een handicap, vraagt 
mevrouw Samyn zich af waarom de minister dit jaar extra 
aandacht besteedt aan de integratie van Roma. Zijn er 
geen andere gemeenschappen die worden blootgesteld 
aan armoede en sociale uitsluiting? Wordt dit breder 
aangekaart omwille van het Belgisch voorzitterschap?

exonération s’appliquera durant trois mois au maximum. 
Quel est l’état d’avancement de ce projet quand va-t-on 
prendre une première initiative?

La ministre souhaite consacrer davantage d’efforts à 
l’orientation des bénéficiaires du revenu d’intégration au 
moyen d’un PIIS. Les travailleurs sociaux sont débordés 
en raison de l’afflux massif de nouveaux bénéficiaires 
dans les CPAS. Dans nos grandes villes, chaque travail-
leur social suit en permanence de 80 à 100 personnes. 
Comment les travailleur sociaux pourront-ils dès lors 
suivre les PIIS d’une manière convenable?

En ce qui concerne les projets relatifs à la pauvreté 
des enfants, Mme Samyn pose les questions suivantes: 
Ces projets/initiatives ont-ils été bien accueillis? Se 
poursuivront-ils en 2024? Quel sera le budget alloué 
pour 2024?

Les chiffres du sans-abrisme ont augmenté ces der-
nières années, y compris le nombre d’enfants sans-abri. 
La ministre a prévu un budget pour des projets Housing 
First  pour 2022, 2023 et 2024. En 2024, un projet Housing 
First  pour les jeunes sera également financé dans le 
cadre du plan de relance. Quel sera le budget alloué à ce 
projet ou s’agira-t-il des 3 millions d’euros mentionnés? 
Ou d’une initiative supplémentaire? Par le passé, on a 
constaté que les subsides pour les projets Housing First  
étaient systématiquement et majoritairement alloués à 
la Belgique francophone. Comment la répartition se 
présente-t-elle pour 2023 et 2024?

La note de politique générale indique que l’accord-
cadre relatif à l’accueil hivernal arrivera à son terme au 
printemps 2024. Un nouvel accord cadre devra donc être 
négocié pour le futur. La Croix-Rouge et Médecins du 
monde se porteront-ils à nouveau candidats ou y a-t-il 
d’autres candidats?

Avant de passer à l’examen de la note de politique 
sur les personnes handicapées, Mme Samyn demande 
pourquoi la ministre accorde une attention particulière à 
l’intégration des Roms cette année. N’y a-t-il pas d’autres 
communautés exposées à la pauvreté et à l’exclusion 
sociale? Cette question est-elle évoquée plus largement 
en raison de la présidence belge?
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Personen met een handicap

Het is positief dat de prijs van de liefde voor de in-
tegratietegemoetkoming werd afgeschaft en dat het 
vrijgestelde bedrag voor een loon uit arbeid sterk wordt 
verhoogd.

Wat de tewerkstelling van personen met een handicap 
zowel in de privésector als bij de federale overheidsdien-
sten betreft, is het positief dat de FOD Sociale Zekerheid 
als eerste overheidsdienst de 3 %-norm haalt. Toch zit 
België onder het Europees gemiddelde. Het plafond voor 
beroepsinkomsten heeft de minister fel opgetrokken, 
maar mevrouw Samyn pleit voor de volledige afschaf-
fing ervan. Hoeveel mensen zitten er boven dit plafond?

De toegankelijkheid van overheids- en andere web-
sites voor personen met een visuele beperking staat 
nog niet op punt. Er zijn problemen bij het ondertekenen 
van digitale contracten en overeenkomsten. De minis-
ter gaf in 2020 als antwoord op een schriftelijke vraag 
van mevrouw Samyn aan dat met de omzetting van de 
Richtlijn 2019/882 betreffende de toegankelijkheids-
voorschriften voor producten en diensten, deze zullen 
opgelegd worden aan diverse private dienstverleners, 
waaronder e-commerce, en bankdiensten. Wat is de 
stand van zaken van deze implementatie? Zijn er klachten 
binnengekomen? Wat zijn de bevindingen?

De automatisering van de toekenning en verlenging 
van de European Disability Card is een goede zaak.

Mevrouw Samyn merkt op dat de minister nog veel 
plannen en ambities heeft voor de meest kwetsbaren. 
Er zijn veel personen met een handicap. Ze verdienen 
speciale aandacht, steun en respect.

De heer Christophe Bombled (MR) benadrukt dat 
deze regeerperiode zal gekenmerkt zijn geweest door 
opeenvolgende crisissen die een grote weerslag heb-
ben gehad op het beleid inzake sociale integratie en 
armoedebestrijding.

Bij die crisissen werden in de eerste plaats middelen 
vrijgemaakt om de menselijke waardigheid te garande-
ren en te voorkomen dat gezinnen in armoede zouden 
terechtkomen.

Hoewel de monitoring die samen met de drie OCMW-
federaties tot stand is gekomen de mogelijkheid biedt 
de situatie van maand tot maand op te volgen, is de 
spreker van oordeel dat de analyse moet worden ver-
fijnd. Een algemene opwaartse of neerwaartse trend bij 

Personnes handicapées

Il est positif que le “prix de l’amour” ait été supprimé 
pour l’allocation d’intégration et que le montant exonéré 
pour une rémunération provenant d’un emploi soit for-
tement augmenté.

En ce qui concerne l’emploi des personnes handica-
pées, tant dans le secteur privé que dans les services 
publics fédéraux, il est positif que le SPF Sécurité sociale 
soit le premier service public à atteindre la norme de 3 %. 
Toutefois, la Belgique reste sous la moyenne européenne. 
Le plafond des revenus professionnels a été sérieuse-
ment revu à la hausse par la ministre, mais Mme Samyn 
plaide pour sa suppression pure et simple. Combien de 
personnes y a-t-il au-dessus de ce plafond?

L’accessibilité des sites web publics et des autres 
sites web pour les malvoyants n’est pas encore au point. 
La signature de contrats et d’accords numériques pose 
certains problèmes. En 2020, la ministre a indiqué, en 
réponse à une question écrite de Mme Samyn, qu’après 
la transposition de la directive 2019/882 relative aux 
exigences en matière d’accessibilité applicables aux 
produits et services, celles-ci seront imposées à divers 
prestataires de services privés, y compris de commerce 
électronique et de services bancaires. Quel est l’état 
d’avancement de cette mise en œuvre? Des plaintes 
ont-elles été reçues? Quelles sont les conclusions?

L’intervenante estime que l’automatisation de l’octroi 
et du renouvellement de la carte européenne d’invalidité 
mérite d’être saluée.

Mme Samyn fait observer que la ministre a encore 
beaucoup de projets et d’ambitions pour les plus vulné-
rables. Les personnes handicapées sont nombreuses. 
Elles méritent une attention particulière, une aide et le 
respect.

M. Christophe Bombled (MR) souligne que cette 
législature aura été marquée par des crises successives 
qui ont eu un impact important sur les politiques d’inté-
gration sociale et de lutte contre la pauvreté.

Face à ces crises, la priorité a été de dégager des 
moyens pour garantir la dignité des personnes et éviter 
que des ménages se trouvent confrontés à la précarité.

Si le monitoring mis en place avec les CPAS repré-
sentés par les trois fédérations permet de mesurer 
la situation de mois en mois, l’intervenant est d’avis 
que l’analyse doit être affinée. En effet, une tendance 
générale à la hausse ou à la baisse de bénéficiaires 
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de leefloners mag niet verloren gaan in de massa aan 
gegevens, omdat op die manier meer specifieke situaties 
mogelijks aan het oog worden onttrokken. Het is met 
andere woorden mogelijk dat bepaalde subregio’s of zelfs 
steden of gemeenten van een bepaalde omvang of type 
een bepaalde tendens vertonen met betrekking tot het 
aantal leefloners, terwijl andere gemeenten met andere 
demografische of sociaaleconomische kenmerken heel 
andere statistieken voorleggen.

Het is belangrijk dat de barometer voor sociale integra-
tie de mogelijkheid biedt de analyse te verfijnen en zich 
niet beperkt tot een louter totaalbeeld van de gegevens.

De REMI-tool is handig omdat het bakens uitzet, wat 
een objectieve en billijke besluitvorming voor gelijkaardig 
geachte situaties vergemakkelijkt.

Heeft men in de praktijk vaak te maken met gelijkaardig 
geachte situaties? Hebben de meeste in de OCMW-raad 
besproken dossiers niet hun eigenheden?

Men moet voorkomen dat de REMI-tool aanleiding 
geeft tot geformatteerde besluitvorming. Het mag ook 
niet de bedoeling zijn dat de maatschappelijk wer-
kers aan autonomie inboeten omdat ze vrezen door de 
POD Maatschappelijke Integratie ter verantwoording te 
worden geroepen indien zij voor een bepaald dossier 
zijn afgeweken van wat de REMI-tool voorstelt.

De jaren 2021 en 2022 werden gekenmerkt door een 
ongeziene energiecrisis.

De minister kondigt aan dat 20 miljoen euro extra zal 
worden uitgetrokken voor het gas- en elektriciteitsfonds 
en dat ze binnenkort een hervorming van het toeken-
ningsmechanisme voor de verwarmingstoelage aan de 
regering zal voorleggen.

Kan de minister de krijtlijnen van die beoogde hervor-
ming toelichten? Wat zal de minister doen om tegemoet 
te komen aan de energiebehoeften van de OCMW’s?

Wat de voedselhulp betreft, zal de aanvullende fe-
derale financiering van 2023 worden verlengd via een 
eenmalige toewijzing van 20 miljoen euro.

Recent heeft de Ministerraad het project “OCMW 
Online” goedgekeurd. Dat project houdt in dat op de 
portaalsite van de sociale zekerheid een elektronisch 
formulier zal worden aangeboden waarmee eenieder 
die nog niet gekend is bij het OCMW een eerste steun-
aanvraag kan indienen.

d’un revenu d’intégration ne doit pas être diluée dans 
la masse, au risque de ne pas percevoir des situations 
plus particulières. En d’autres mots, il se peut que des 
sous-régions, voire certains types ou tailles de ville ou 
commune marquent une certaine tendance en terme 
d’évolution du nombre de bénéficiaires de RIS mais 
qu’au contraire d’autres communes, avec d’autres carac-
téristiques démographiques ou socio-économiques, 
présentent des statistiques tout à fait différentes.

Il est important que le baromètre de l’intégration 
sociale permette d’affiner l’analyse et ne se contente 
pas d’avoir une vue d’ensemble des données.

En ce qui concerne l’outil REMI, il a le mérite de poser 
des balises, ce qui rend la prise de décision objective 
et équitable pour des situations jugées équivalentes.

Dans la pratique, assiste-t-on souvent à des situations 
jugées équivalentes? Les dossiers présentés en conseil 
de CPAS n’ont-ils pas, pour la plupart, des particularités?

Il ne faudrait pas que l’outil REMI engendre une poten-
tielle menace de formatage dans la prise de décision. Il 
ne faudrait pas non plus que le travailleur social perte une 
certaine autonomie, de crainte que le SIPP-Intégration 
Sociale ne lui demande de se justifier si l’assistant social 
est sorti du cadre proposé par REMI pour un dossier.

En effet, 2021 et 2022 ont été marquées par une crise 
énergétique sans précédent.

La ministre précise que le fonds gaz électricité sera 
majoré de 20 millions d’euros et qu’elle va prochainement 
présenter au gouvernement une réforme du mécanisme 
d’octroi de l’allocation de chauffage.

La ministre peut-elle préciser les contours du projet 
de révision de ce mécanisme d’octroi de l’allocation? 
Quelle sera l’action de la ministre à destination des 
besoins énergétiques des CPAS?

En ce qui concerne l’aide alimentaire, le financement 
fédéral supplémentaire de 2023 sera donc reconduit via 
une allocation unique de 20 millions d’euros.

Récemment, le Conseil des ministres a approuvé le 
projet “CPAS online”, qui vise le développement d’un 
formulaire en ligne, hébergé sur le portail de la sécurité 
sociale, afin de permettre à toute personne non connue 
du CPAS d’adresser une première demande d’aide.
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Het is belangrijk dat de procedures worden aangepast 
en dat men de moderne technologieën toepast, maar 
het is even belangrijk dat rekening wordt gehouden met 
de volgende aspecten:

— in de eerste plaats heeft de covidpandemie aan-
leiding gegeven tot nieuwe manieren van communicatie 
tussen het OCMW en de burgers;

— vervolgens mag niet worden vergeten dat de men-
selijke relatie en de maatschappelijke begeleiding van 
de betrokkene onontbeerlijk zijn en blijven;

— ten slotte valt moeilijk te voorspellen welke werk-
last een dergelijke werkwijze met zich zal brengen voor 
de OCMW’s. Indien OCMW Online bedoeld is om te 
voorkomen dat mensen hun rechten niet opnemen, dan 
valt te verwachten dat er meer dossiers zullen worden 
ingediend, wat logischerwijs zal leiden tot een hogere 
werklast voor het OCMW-personeel;

— men moet zich blijven hoeden voor een ongelijke 
behandeling tussen onlinedossiers en papieren dossiers.

Sinds enkele maanden werkt de POD Maatschappelijke 
Integratie aan het project “PrimaVera”, een webapplicatie 
waarmee op basis van de bestaansmiddelen van een 
aanvrager een simulatie kan worden gemaakt om te 
bepalen of de betrokkene recht heeft op een leefloon 
en, zo ja, om welk bedrag het zou gaan.

Dat zal allicht meer administratieve vereenvoudiging 
opleveren, wat een positieve zaak is.

Wat het GPMI betreft, wacht de spreker op de beloofde 
rondzendbrief.

De minister stipt aan dat het risico van sociale uitslui-
ting bij jongeren bijzonder groot is en dat extra middelen 
worden vrijgemaakt om jongeren in de vijf grote steden 
te ondersteunen.

Sociale uitsluiting doet zich echter niet alleen voor in 
de vijf grote steden van België. De spreker is van oordeel 
dat die middelen moeten worden verdeeld en dat men 
zich niet mag beperken tot de grote steden.

De minister wil de OCMW’s ondersteunen. Inzake 
administratieve vereenvoudiging kan een en ander onge-
twijfeld beter. De automatische toekenning van rechten 
zal hoogstwaarschijnlijk de maatschappelijk werkers 
ontlasten. De heer Bombled uit zijn bezorgdheid over de 
huidige moeilijkheden van de OCMW’s om maatschap-
pelijk werkers aan te werven. Het nodige moet worden 
gedaan om het beroep aantrekkelijker te maken. De 

S’il est important d’adapter les procédures et d’utiliser 
les technologies modernes, il est également important 
de ne pas perdre de vue les éléments suivants:

— Tout d’abord, la pandémie de COVID-19 a fait 
émerger de nouveaux modes de communication entre 
l’institution CPAS et les personnes.

— Ensuite, il ne faut perdre de vue que la relation 
humaine et l’accompagnement social de la personne 
sont et restent indispensables.

— Enfin, il est difficile de prévoir la charge de travail 
qui sera générée pour les CPAS avec un tel système. Si 
l’objectif de celui-ci est de lutter contre le non-recours 
aux droits, il y aura sans doute davantage de demandes 
introduites et dès lors une augmentation de la charge 
de travail pour le personnel des CPAS.

— Il convient de rester attentif à une différence de 
traitement qui serait opérée entre les demandes en ligne 
et celles faites en présentiel.

Depuis plusieurs mois, le SIPP-Intégration Sociale 
travaille sur le projet “Prima Vera”, qui vise à mettre 
en place une application web qui calcule, à partir des 
ressources d’un demandeur, une simulation accordant 
ou non le revenu d’intégration et si oui, à quel montant 
il peut prétendre.

Cela va vraisemblablement permettre une simplifica-
tion administrative, ce qui est positif.

En ce qui concerne le PIIS, l’intervenant attend la 
circulaire promise.

La ministre précise que le risque d’exclusion sociale 
chez les jeunes est particulièrement fort et qu’un budget 
complémentaire a été débloqué pour soutenir les jeunes 
dans les 5 grandes villes.

L’exclusion sociale ne se limite toutefois pas aux 5 
grandes villes belges. Pour l’intervenant, il faudrait 
opérer une répartition de moyens et ne pas se limiter 
aux grandes villes.

La ministre a la volonté de soutenir les CPAS. Il y 
a certainement des améliorations qui pourront être 
opérées en termes de simplification administrative. 
L’automatisation des droits pourra vraisemblablement 
soulager les travailleurs sociaux. M. Bombled se dit inquiet 
de la difficulté observée actuellement pour recruter des 
travailleurs sociaux au sein des CPAS. Un travail doit être 
mené afin de rendre le métier plus attractif. À cet effet, 
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minister onderstreept dat de deelstaten sleutelen aan 
de arbeidsvoorwaarden van de maatschappelijk werkers 
opdat meer mensen in aanmerking zouden komen voor 
die job. Kan de minister preciseren hoever die werken 
gevorderd zijn? Er moeten onverwijld concrete oplos-
singen worden gevonden.

Wat armoedebestrijding betreft, moet meer worden 
ingezet op preventie opdat mensen niet in armoede 
belanden.

Armoedebestrijding omvat ook duurzaam werk. Een 
baan hebben is immers de belangrijkste bescherming 
tegen armoede.

Armoede is, tot slot, geen eenzijdig verhaal: ze is niet 
beperkt tot het financiële aspect. Geen toegang hebben 
tot gezondheidszorg kan dramatische gevolgen hebben. 
België heeft een goed socialezekerheidsstelsel dat veel 
voordelen biedt inzake diensten en terugbetalingen. 
Het is dan ook belangrijk om de mensen ervan bewust 
te maken dat zij zorg moeten dragen voor hun gezond-
heid, door zich preventief te laten onderzoeken of door 
zich te laten verzorgen zodra er gezondheidsproblemen 
opduiken.

Wat het onderdeel handicap betreft, benadrukt de 
heer Bombled dat personen met een handicap en hun 
gezin niet altijd een waardig leven kunnen leiden.

Een waardig leven leiden betekent:

— naar school gaan,

— werk vinden,

— in gezinsverband leven,

— en voldoende geld hebben om van te leven.

Hoe vroeger de inclusie begint, hetzij in de kinder-
opvang, hetzij op school, des te inclusiever zal de sa-
menleving worden. Het VN-Verdrag inzake de rechten 
van personen met een handicap bepaalt dat inclusief 
onderwijs een recht en een verplichting is.

Men moet toegeven dat nog te weinig personen met 
een handicap aan het werk zijn. Zij doen dus een beroep 
op inkomensvervangende tegemoetkomingen en op 
integratietegemoetkomingen, bij gebrek aan werkloos-
heidsuitkeringen of uitkeringen van het ziekenfonds.

De toekenning van die tegemoetkomingen voor per-
sonen met een handicap hangt af van een evaluatie op 
basis van in een wet van 1987 bepaalde criteria. Die 
zou bij de tijd moeten worden gebracht om rekening 

la ministre souligne que les entités fédérées travaillent 
sur les conditions de travail des travailleurs sociaux afin 
que plus de personnes puissent prétendre à ce poste. 
La ministre peut-elle préciser l’état d’avancement de 
ces travaux? Il est nécessaire de trouver des solutions 
concrètes et sans délais.

En matière de lutte contre la pauvreté, il est impor-
tant de renforcer la prévention afin d’éviter à certaines 
personnes de basculer dans la pauvreté.

La lutte contre la pauvreté, c’est également l’emploi 
durable. En effet, l’emploi est le meilleur rempart contre 
la pauvreté.

Enfin, la pauvreté est multifacette: elle ne se limite pas 
au seul aspect financier. Ne pas avoir accès aux soins 
de santé peut avoir des conséquences dramatiques. La 
Belgique dispose d’un bon système de sécurité sociale 
qui procure un grand nombre d’avantages en termes de 
services et de remboursements. Dès lors, il est important 
de sensibiliser les gens qu’ils doivent prendre soin de 
leur santé en passant des visites médicales préventives 
ou en se faisant soigner dès que des soucis de santé 
se présentent.

Concernant le volet handicap, M. Bombled souligne 
que les personnes en situation de handicap et leur famille 
n’ont pas toujours la possibilité de vivre dans la dignité.

Vivre dans la dignité, c’est:

— aller à l’école

— trouver un travail

— vivre en famille

— et avoir suffisamment d’argent pour vivre

Plus l’inclusion commence tôt, que ce soit à la 
crèche ou à l’école, plus la société devient inclusive. 
La Convention des Nations Unies des droits des per-
sonnes handicapées dispose que l’éducation inclusive 
est un droit et une obligation.

Il faut admettre qu’il existe encore trop peu de per-
sonnes en situation de handicap qui travaillent. Elles 
recourent dès lors aux allocations de remplacement 
de revenu et aux allocations d’intégration, à défaut 
d’allocations de chômage ou d’indemnités de mutuelle.

L’octroi de ces allocations prévues pour les personnes 
en situation de handicap dépend d’une évaluation sur 
base de critères définis dans une loi de 1987. Celle-ci 
devrait être revue afin qu’elle puisse prendre en compte 
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te houden met zowel de medische vooruitgang als de 
nieuwe ziekten.

Ook het grote publiek moet via mediacampagnes op 
gezette tijden worden voorgelicht: er bestaan veel clichés 
over personen met een handicap. Sommige mensen zijn 
zelfs bang van hen.

De mentaliteit verandert weliswaar langzamerhand, 
maar er is nog veel werk aan de winkel voor een toe-
gankelijke en inclusieve samenleving.

Iedereen is voorstander van een inclusieve samenle-
ving waarin een persoon met een handicap zou kunnen 
deelnemen aan de economische activiteit, een samen-
leving waarin zo iemand werk zou kunnen vinden bij 
de overheid bijvoorbeeld. Er zijn zeker goede intenties. 
Maken de aanwervingsprocedures het echter mogelijk 
om personen met een handicap een baan te geven? De 
spreker betwijfelt dat en geeft het voorbeeld van Arnaud, 
die in zijn gemeente woont. Arnaud is 23 jaar en heeft 
een diploma van het gespecialiseerd secundair onderwijs 
(type 1 en vorm 3) en zoekt een administratieve job in de 
overheidssector. Arnaud kan overweg met informatica, 
kan gegevens coderen en grafieken maken in Excel. 
Arnaud heeft zelfs met vrucht een stage gedaan bij de 
dienst Toerisme van de gemeente van de heer Bombled.

Wat moet Arnaud met zijn diploma op zak echter doen 
indien bij een Federale Overheidsdienst wil gaan werken?

Hij raadpleegt uiteraard de website werkenvoor.be, 
die alle jobaanbiedingen van de overheidsinstellingen 
groepeert, en stelt vast dat alle jobs zijn voorbehouden 
aan gediplomeerden van het hoger secundair onderwijs of 
aan mensen met een hogeschool- of universiteitsdiploma. 
Besluit: de overheidsinstellingen laten Arnauds diploma 
van gespecialiseerd onderwijs buiten beschouwing.

Wat moet Arnaud in die omstandigheden dan nog 
doen om voor een federale administratie te kunnen 
werken? Is dat een normale situatie?

Is het niet mogelijk sommige banen voor te behouden 
aan mensen als Arnaud, die zeker bepaalde moeilijkhe-
den hebben maar die volkomen in staat zijn administra-
tieve taken uit te voeren? Zou dat geen bijkomende en 
onmisbare stap zijn in de richting van de inclusieve en 
rechtvaardige samenleving die wij voorstaan?

De heer Bombled heeft altijd aandacht gehad voor 
de problematiek van geweld tegen personen met een 
handicap. Om een problematiek op te lossen, moet die 
kunnen worden gemeten en geïdentificeerd. De minister 

aussi bien les avancées médicales que les nouvelles 
maladies.

Il faut périodiquement informer le grand public, par 
des campagnes médiatiques: il y a beaucoup d’idées 
toutes faites sur les personnes en situation de handicap. 
Il y a même des gens qui en ont peur.

S’il est vrai que les mentalités changent tout douce-
ment, il reste encore beaucoup de choses à faire pour 
avoir une société accessible et inclusive.

Nous voulons tous une société inclusive, dans laquelle 
une personne en situation de handicap pourrait participer 
à l’activité économique, une société dans laquelle une 
telle personne pourrait trouver un emploi dans la fonction 
publique par exemple. Certes, les bonnes intentions sont 
là. Mais les procédures de recrutement permettent-elles 
de donner un emploi aux personnes porteuses d’un handi-
cap? L’intervenant en doute et prend l’exemple d’Arnaud, 
qui habite dans la commune de M. Bombled. Arnaud 
a 23 ans, est diplômé de l’enseignement secondaire 
spécialisé (type 1 et forme 3) et est à la recherche d’un 
emploi administratif dans le secteur public. Arnaud sait 
utiliser l’outil informatique, encoder des données, créer 
des graphiques sur Excel. Arnaud a même effectué un 
stage au sein de l’Office du Tourisme de la commune 
de M. Bombled et il a donné satisfaction.

Mais à présent qu’Arnaud a obtenu son diplôme, 
comment fait-il s’il veut travailler dans un Service Public 
Fédéral?

Il consulte bien entendu le site internet “travaillerpour.
be”, qui reprend toutes les offres d’emploi des institutions 
publiques et il constate que tous les emplois sont réservés 
aux diplômés de l’enseignement secondaire supérieur 
ou écoles supérieures et universités. En conclusion, 
le diplôme de l’enseignement spécialisé d’Arnaud est 
oublié des institutions publiques.

Dans ce contexte, que doit-il faire Arnaud pour pou-
voir travailler dans une administration fédérale? Cette 
situation est-elle normale?

N’y a-t-il pas moyen de réserver certains emplois 
pour des personnes comme Arnaud, qui certes, ont 
certaines difficultés, mais qui sont tout à fait aptes à 
réaliser des tâches administratives? Ne serait-ce pas 
un pas supplémentaire et indispensable en faveur de la 
société inclusive et équitable que nous prônons?

M. Bombled a toujours été attentif à la problématique 
de la violence à l’encontre des personnes en situation 
de handicap. Pour résoudre une problématique, il faut 
être capable de la mesurer, de l’identifier. La ministre 
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heeft eerder aangegeven dat er inderdaad een groot 
dark number bestaat inzake geweld tegen personen met 
een handicap. Zij was van oordeel dat dit, net als elke 
andere vorm van inter- en intrafamiliaal geweld jegens 
kwetsbare personen, een van de prioriteiten moest zijn. 
Ook zou zij met de deelstaten aan die problematiek 
gaan werken.

De spreker vraagt zich af of de minister concrete 
acties heeft kunnen voeren met de deelstaten? Heeft 
zij de nodige cijfers kunnen opvragen? Zo ja, zijn die 
eindelijk beschikbaar?

Dat ontoelaatbare en stuitende geweld jegens per-
sonen met een handicap wordt onvoldoende belicht en 
moet dringend worden bestreden.

De heer Koen Geens (cd&v) staat eerst stil bij de 
beleidsnota personen met een handicap.

Wat betreft de federale tegemoetkomingen, is 
de heer Geens tevreden dat haar voorstel om ervoor 
te zorgen dat de integratietegemoetkoming nooit 0 euro 
wordt, werd opgenomen door de minister. Heeft de 
minister al overleg gepleegd met collega-ministers die 
bevoegd zijn voor de verschillende sociale voordelen 
die gekoppeld zijn aan de integratietegemoetkoming 
zoals de minister van Mobiliteit, de minister van Energie 
en de deelstaten? Wat is het plan van aanpak voor de 
komende maanden?

Bij de berekening van de integratietegemoetkoming 
wijst de heer Geens op de vermindering van de inte-
gratietegemoetkoming met 28 % voor personen met 
een handicap die in een voorziening verblijven. Ziet de 
minister mogelijkheden om deze onrechtvaardigheid 
weg te werken?

Over de studie om te bekijken of de fiscale en sociale 
regelgeving nog is aangepast aan de nieuwe samenle-
vingsvormen en zorgformules, wordt al sinds het begin 
van deze legislatuur gesproken. Is deze studie inmid-
dels afgerond? Zo ja, wat zijn de conclusies? Zo neen, 
wanneer wordt dit verwacht?

Inzake de betere dienstverlening voor de burger 
onderstreept de heer Geens dat DG HAN slechts op 
vijf halve dagen bereikbaar is. Komt er op dit vlak nog 
verbetering? Zullen de uren van telefonische beschik-
baarheid uitgebreid worden? Zo ja, wanneer wordt dit 
verwacht?

De beleidsnota wijst ook op de stapsgewijze inzet van 
multidisciplinaire teams bij de erkenningsprocedure van 

avait précisé qu’“Il y a effectivement un grand chiffre 
noir en matière de violences vis-à-vis des personnes 
handicapées. Comme toute autre violence interfamiliale 
et intrafamiliale à l’encontre des personnes vulnérables, 
je pense que ce doit être l’une de nos priorités. Je tra-
vaillerai également avec les entités fédérées sur cette 
question.”.

L’intervenant s’interroge: la ministre a-t-elle pu mettre 
en œuvre des actions concrètes sur le sujet avec les 
entités fédérées? La ministre a-t-elle obtenu des données 
chiffrées sur le sujet? Si oui, sont-elles enfin disponibles?

Cette violence inadmissible et choquante à l’égard 
des personnes en situation de handicap est une pro-
blématique qui n’est pas suffisamment mise en lumière 
et il est urgent de la combattre.

M. Koen Geens (cd&v) s’attarde d’abord sur la note de 
politique générale relative aux Personnes handicapées.

En ce qui concerne les allocations fédérales, M. Geens 
se réjouit que sa suggestion de veiller à ce que l’allo-
cation d’intégration ne passe jamais à zéro euro ait été 
reprise par la ministre. La ministre a-t-elle déjà consulté 
ses collègues ministres en charge des différents avan-
tages sociaux liés à l’allocation d’intégration, tels que le 
ministre de la Mobilité et la ministre de l’Énergie, ainsi 
que les entités fédérées? Quel est le plan d’action pour 
les mois à venir?

En ce qui concerne le calcul de l’allocation d’intégra-
tion, M. Geens pointe la réduction de 28 % de l’allocation 
d’intégration pour les personnes handicapées résidant 
dans des structures d’accueil. La ministre entrevoit-elle 
des possibilités de mettre fin à cette injustice?

L’étude visant à déterminer si la réglementation fiscale 
et sociale est toujours adaptée aux nouvelles formes de 
cohabitation, de vie commune et formes de soins est en 
discussion depuis le début de cette législature. Est-elle 
entre-temps finalisée? Dans l’affirmative, quelles sont 
ses conclusions? Dans la négative, quand sera-t-elle 
terminée?

En ce qui concerne l’amélioration des services aux 
citoyens, M. Geens souligne que la DG HAN n’est joi-
gnable que cinq demi-journées par semaine. La ministre 
compte-t-elle améliorer l’accessibilité du service? Les 
heures de disponibilité téléphonique seront-elles éten-
dues? Dans l’affirmative, à quelle échéance?

La note de politique générale cite également le déploie-
ment progressif d’équipes multidisciplinaires dans la 
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personen met een handicap en de evaluatie van complexe 
dossiers. In 2022 bedroeg de gemiddelde doorloop-
tijd 2,9 maanden voor volwassenen en 3,5 maanden 
voor kinderen. Is de gemiddelde doorlooptijd inmiddels 
al verminderd?

Er zijn momenteel 10 centra voor de erkenning van 
handicap. Tegen 2024 zouden er 9 van de 10 centra 
optimaal toegankelijk moeten zijn. Waarom zal dit niet zo 
zijn voor alle centra? Welk centrum zal nog niet optimaal 
toegankelijk zijn tegen 2024 en wat is hier de reden voor?

Wat het transversaal handicapbeleid betreft, heeft 
de spreker volgende vragen. Bekijkt de minister samen 
met minister De Sutter welke bijkomende initiatieven nog 
genomen kunnen worden om personen bij een handicap 
bij overheidsdiensten aan te werven? Is er inmiddels al 
een overzicht beschikbaar van welke overheidsgebouwen 
toegankelijk zijn en waar mensen met een handicap aan 
de slag kunnen?

Wie een IVT ontvangt en al langer dan 2 jaar inactief 
is, kan de IVT tijdelijk combineren met een inkomen uit 
arbeid. Een belangrijke randvoorwaarde hierbij is de 
nauwe samenwerking met de arbeidsbemiddelings-
diensten en de regio’s. Zal deze maatregel uitgewerkt 
worden in samenwerking met de deelstaten?

De Nationale Hoge Raad voor Personen met een 
Handicap heeft recent een zeer negatief advies ge-
schreven over de nieuwe regeling met betrekking tot 
bewindvoerders. De minister zou deze brief ook ontvan-
gen hebben. Zal hierover overleg zijn met de minister 
van Justitie, ook met het oog op de uitwerking van het 
KB dat de verdere voorwaarden zal regelen?

De heer Geens overloopt vervolgens de beleidsnota 
maatschappelijke integratie.

Wat zijn de belangrijkste redenen dat zo’n kleine 30 % 
van de OCMW’s niet wenste met de REMI-tool te werken? 
Wat kan er gedaan worden om ook hen aan te sporen 
om de REMI-tool te gebruiken? Zullen OCMW’s ook de 
mogelijkheid krijgen om de leeflonen aan te passen in 
functie van het referentiebudget die aan de hand van 
de REMI-tool wordt gehanteerd?

Het is ook goed dat OCMW’s gestimuleerd worden 
om GPMI’s aan te bieden aan begunstigden van tijdelijke 
bescherming zoals de Oekraïense vluchtelingen. Is er een 
zicht op hoeveel GPMI’s er momenteel zijn afgesloten 
met de 57.439 begunstigden van tijdelijke bescherming?

procédure de reconnaissance des personnes handica-
pées et l’évaluation des dossiers complexes. En 2022, 
le délai moyen de traitement était de 2,9 mois pour les 
adultes et de 3,5 mois pour les enfants. Ce délai a-t-il 
depuis lors été réduit?

Il existe actuellement 10 centres de reconnaissance 
du handicap. D’ici 2024, 9 des 10 centres devraient 
être accessibles de manière optimale. Pourquoi cela ne 
sera-t-il pas le cas pour tous les centres? Quel centre 
ne sera pas encore accessible de manière optimale 
d’ici 2024 et pourquoi?

En ce qui concerne la politique transversale en matière 
de handicap, l’orateur pose les questions suivantes. 
La ministre examine-t-elle, avec la ministre De Sutter, 
quelles initiatives complémentaires peuvent encore être 
prises pour recruter des personnes handicapées dans 
les services publics? Entre-temps, dispose-t-on déjà 
d’un aperçu des bâtiments publics qui sont accessibles 
et où les personnes handicapées peuvent travailler?

Les personnes qui reçoivent une ARR et qui sont inac-
tives depuis plus de deux ans peuvent temporairement 
combiner l’ARR avec un revenu du travail. Une condition 
préalable importante est une coopération étroite avec 
les services de l’emploi et les Régions. Cette mesure 
sera-t-elle élaborée en collaboration avec les entités 
fédérées?

Le Conseil supérieur national des personnes han-
dicapées a récemment émis un avis très négatif sur la 
nouvelle réglementation relative aux administrateurs. 
La ministre aurait également reçu cette lettre. Une 
concertation sera-t-elle organisée avec le ministre de 
la Justice à ce sujet, notamment en vue de la rédaction 
de l’AR qui précisera les autres modalités?

M. Geens passe ensuite en revue la note de politique 
générale relative à l’Intégration sociale.

Quelles sont les principales raisons pour lesquelles un 
peu moins de 30 % des CPAS n’ont pas voulu travailler 
avec l’outil REMI? Que peut-on faire pour les encourager 
à utiliser l’outil REMI? Les CPAS auront-ils également la 
possibilité d’adapter le revenu d’intégration en fonction 
du budget de référence utilisé par l’outil REMI?

Il est également positif que les CPAS soient encouragés 
à proposer des PIIS aux bénéficiaires d’une protection 
temporaire tels que les réfugiés ukrainiens. A-t-on une 
idée du nombre de PIIS conclus avec les 57.439 béné-
ficiaires de la protection temporaire?
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In de beleidsnota staat dat er een werkgroep werd 
opgericht om aanbevelingen te doen om van het GPMI 
nog meer een instrument voor individuele begeleiding 
te maken. Tot hiertoe heeft dit nog geen initiatieven 
opgeleverd. Zal er nog een hervorming van het GPMI 
komen? Zo ja, hoe zal die er uitzien?

De nieuwe omzendbrief voor het referentieadres 
is een feit. Dat is een goede zaak omdat er zo meer 
duidelijkheid en rechtszekerheid wordt geboden voor 
dak- en thuislozen. Toch is er kritiek. Wie bijvoorbeeld 
een referentieadres heeft bij het OCMW van Antwerpen, 
maar af en toe verblijft bij een vriend in Leuven, kan 
doorverwezen worden richting het OCMW van Leuven 
indien het OCMW in Antwerpen zou beslissen om het 
referentieadres stop te zetten. Dit is nefast omdat het 
dak- en thuisloze personen ontmoedigt om oplossingen 
te zoeken buiten de eigen gemeentegrens. Overnachten 
bij familie of vrienden in een andere gemeente wordt zo 
afgeblokt. Hoe staat de minister ten aanzien van deze 
kritiek? Zal er met armoedeorganisaties overleg zijn rond 
het referentieadres voor dak- en thuislozen?

Het stimuleren van de automatisering van rechten en 
het bevorderen van de automatische gegevensstromen 
tussen verschillende administraties zijn belangrijke 
initiatieven in de strijd tegen de non take-up. Betekent 
dit dat OCMW’s sneller zicht zullen krijgen of iemand 
al dan niet recht heeft op een werkloosheidsuitkering?

Zal de evaluatie van het nationaal actieplan voor de 
Kindgarantie ook worden besproken in het parlement? Of 
kan dit op zijn minst bezorgd worden aan het parlement?

De heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) feliciteert 
de minister met de verhoging van de sociale uitkeringen 
(leefloon +8,0625 %, IVT +10,75 %, IGO +10,75 %), maar 
formuleert ook enkele kritische punten bij de beleidsnota 
voor maatschappelijke integratie.

De spreker vindt dat er meer nodig is net zoals de 
armoedeverenigingen en armoede-experten aangeven. 
De meeste uitkeringen in ons land halen de Europese 
armoededrempel (60 % van het mediane loon) niet. 
Ook niet na de laatste verhoging in mei 2024. Wat 
betreft het leefloon voor een alleenstaande, zal dit 
in mei 2024 1.288,46 euro bedragen. De armoededrempel 
in mei 2024 zal niet 1.366 euro zijn (dat is de drempel 

La note de politique générale indique qu’un groupe de 
travail a été constitué pour émettre des recommandations 
afin que le PIIS soit un véritable instrument d’accom-
pagnement. Jusqu’à présent, ces travaux n’ont donné 
lieu à aucune initiative. Une réforme du PIIS verra-t-elle 
encore le jour? Si oui, quels en seront les contours?

La nouvelle circulaire relative à l’adresse de référence 
est une réalité. C’est une bonne chose car elle apporte 
plus de clarté et de sécurité juridique aux sans-abri. Mais 
elle suscite aussi des critiques. Par exemple, une per-
sonne qui a une adresse de référence auprès du CPAS 
d’Anvers, mais qui séjourne occasionnellement chez 
un ami à Louvain, pourrait être renvoyée vers le CPAS 
de Louvain si le CPAS d’Anvers décidait de mettre fin à 
l’adresse de référence. Cette situation est pernicieuse 
parce qu’elle décourage les sans-abri de chercher des 
solutions en dehors de leurs propres frontières commu-
nales. Ils se voient ainsi privés de la possibilité de passer 
la nuit chez de la famille ou des amis dans une autre 
commune. Quelle est la position de la ministre face à 
cette critique? Organisera-t-elle une concertation avec 
les associations de lutte contre la pauvreté concernant 
l’adresse de référence pour les sans-abri?

Encourager l’automatisation des droits et promouvoir 
les flux de données automatiques entre les différentes 
administrations sont des initiatives importantes dans la 
lutte contre le non-recours aux droits (“non take-up”). 
Ces initiatives permettront-elles aux CPAS de savoir 
plus rapidement si une personne a droit ou non à des 
allocations de chômage?

L’évaluation du plan d’action national Garantie euro-
péenne pour l’enfance sera-t-elle également examinée 
ou du moins transmise au Parlement?

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) félicite la ministre 
d’avoir augmenté les prestations sociales (+8,0625 % 
pour le revenu d’intégration, +10,75 % pour l’allocation 
de remplacement de revenus, +10,75 % pour la garantie 
de revenus aux personnes âgées), mais tient également 
à formuler quelques critiques sur la note de politique 
générale Intégration sociale.

L’intervenant estime qu’il faut aller plus loin, comme 
le préconisent les associations et les experts en matière 
de pauvreté. La plupart des prestations dans notre pays 
n’atteignent pas le seuil de pauvreté européen (60 % du 
revenu médian), même en tenant compte de la dernière 
augmentation qui aura lieu en mai 2024. Pour ce qui est 
du revenu d’intégration d’une personne isolée, il s’élèvera 
à 1.288,46 euros en mai 2024. Le seuil de pauvreté ne 
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in 2022 berekend op het mediane loon in 2021), maar 
minstens 1.500 euro (als de inflatie wordt meegerekend).

Ook de samenwonenden hebben het lastig. Op vraag 
van deze commissie schreef het Rekenhof een rapport. 
Ze hebben bekeken wat het betekent om de uitkeringen 
van samenwonenden af te stemmen op die van alleen-
staanden. Dat blijkt vooral voor samenwonenden met een 
leefloon of een inkomensvervangende tegemoetkoming 
(IVT) een impact te hebben. In totaal hebben meer dan 
een half miljoen mensen in ons land een verlaagde uit-
kering. Het commissielid mist in de beleidsnota verdere 
stappen. Is de minister nog iets van plan hieromtrent?

Wat het Europees thema betreft, spreekt de heer 
Colebunders zijn steun uit voor de thema’s die de minister 
naar voor brengt tijdens het Belgisch voorzitterschap 
(kinderarmoede, gendergelijkheid, digitale inclusie en 
de rechten van personen met een handicap). Maar on-
dertussen is ook duidelijk geworden dat er nog voor de 
Europese verkiezingen van juni 2024 – en dus tijdens het 
Belgisch voorzitterschap – een nieuw besparingsverdrag 
komt. Het nieuwe voorstel dat nu op tafel ligt, zou de 
Europese landen kunnen verplichten om te besparen 
op uitgaven en verbieden om geld te halen via eerlijke 
belastingen. Sofie Merckx kaartte dit vorige week al aan 
in de plenaire vergadering. Wat gaat de minister doen 
om dat verdrag tegen te houden?

Als laatste kritisch punt haalt de heer Colebunders aan 
dat de lonen nog altijd geblokkeerd zijn. In het rapport 
van Decenniumdoelen blijkt dat zelfs tweeverdieners het 
moeilijk krijgen. Lage lonen verhogen het armoederisico. 
Het is niet genoeg om de minimumlonen beperkt te 
verhogen. Ook die loonblokkering moet weg.

Het commissielid onderstreept vervolgens enkele 
positieve punten uit de beleidsnota. Allereerst is het 
goed dat de interministeriële conferentie opnieuw ge-
organiseerd wordt. Hetzelfde geldt voor het federale 
armoedeplan: de federale collega-ministers zijn mee in 
bad getrokken en het plan werd wettelijk verankerd. De 
inzet van ervaringsdeskundigen in armoede en uitsluiting 
in het beleid en dat van collega-minister De Sutter, is 
een pluspunt. Hopelijk zijn dit duurzame acties.

De heer Colebunders formuleert vervolgens enkele 
kritische vragen per thema.

sera cependant pas de 1.366 euros en mai 2024 (soit 
le seuil de 2022 calculé sur la base du revenu médian 
en 2021), mais d’au moins 1.500 euros (si l’on tient 
compte de l’inflation).

Les cohabitants sont également en proie à des dif-
ficultés. À la demande de cette commission, la Cour 
des comptes a rédigé un rapport. Elle a examiné quelle 
serait l’incidence si on alignait les prestations des coha-
bitants sur celles des personnes isolées. Il en ressort 
que cette mesure aurait surtout une incidence sur les 
cohabitants bénéficiant d’un revenu d’intégration ou 
d’une allocation de remplacement de revenus. Au total, 
plus d’un demi-million de personnes dans notre pays 
voient leurs prestations rabotées. Le membre déplore 
l’absence d’autres mesures dans la note de politique 
générale. La ministre a-t-elle des projets à cet égard?

Pour ce qui est du volet européen, M. Colebunders 
soutient les thèmes mis en avant par la ministre dans le 
cadre de la présidence belge (pauvreté infantile, égalité 
des genres, inclusion numérique et droits des personnes 
handicapées). Toutefois, il apparaît désormais clairement 
qu’encore avant les élections européennes de juin 2024 
– soit pendant la présidence belge – un nouveau traité 
impliquant des restrictions budgétaires verra le jour. La 
nouvelle proposition actuellement sur la table pourrait 
obliger les pays européens à réduire leurs dépenses 
et pourrait leur interdire de tirer des recettes d’impôts 
équitables. Sofie Merckx a déjà soulevé cette question 
la semaine dernière en séance plénière. Comment la 
ministre entend-elle s’opposer à ce traité?

La dernière critique formulée par M. Colebunders 
concerne le blocage des salaires. Il ressort du rapport 
réalisé par le groupe de réflexion Decenniumdoelen que 
même les ménages à deux revenus ne sont pas épargnés. 
Des salaires bas augmentent le risque de pauvreté. Une 
hausse limitée des salaires minimums ne suffira pas, il 
faut aussi mettre fin au blocage des salaires.

Le membre relève ensuite quelques points positifs 
de la note de politique générale. Il salue d’abord la 
réorganisation de la conférence interministérielle. Le 
plan fédéral de lutte contre la pauvreté est également 
une bonne chose: ses collègues ministres fédéraux ont 
uni leurs forces et le plan a été inscrit dans la loi. Le 
recours à des experts du vécu en matière de pauvreté 
et d’exclusion sociale dans la politique d’intégration 
sociale, ainsi que dans celle de la ministre De Sutter, est 
un atout selon lui. Espérons que ces actions persistent 
dans le temps.

M. Colebunders formule ensuite quelques questions 
critiques par thème.
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Wat betreft de steun aan de OCMW’s:

Was dit niet een belangrijke uitdaging voor deze 
legislatuur? Wat stelt de minister voor de volgende 
legislatuur voor?

Is het onderscheid tussen klein, middelgrote en grote 
OCMW’s nog nuttig?

Welk percentage van het leefloon hebben de OCMW’s 
nodig?

Wat betreft het GPMI:

Wanneer wordt de nieuwe omzendbrief gepubliceerd?

Blijven de sancties bestaan?

Wat zal er juist veranderen?

De heer Colebunders vindt het MIRIAM-project voor 
eenoudergezinnen een zeer waardevol project. Zal dit 
eindigen in een aanbod waar alle OCMW’s mee aan 
de slag gaan?

Over het beleid rond e-inclusie:

Digilab zal uitgroeien tot een federaal kenniscentrum. 
Dat is een goede zaak. Hoe zal dit geconcretiseerd wor-
den? Wat is de timing? Welke middelen zijn voorzien?

Hoe zal de impact van de vele miljoenen euro’s geme-
ten worden die via de Europese e-inclusion for Belgium 
worden geïnvesteerd?

Er zal een ambitieuze samenwerkingsovereenkomst 
met de gewesten en gemeenschappen komen. Wanneer 
wordt dat akkoord verwacht? En wat is concreet de 
bedoeling van het akkoord?

Het aantal dak- en thuislozen drastisch verminderen?

De heer Colebunders stelt vast dat de vele personen 
met een handicap eindelijk een echte, toegewijde fede-
rale minister aan hun kant hebben staan en formuleert 
enkele vragen bij de beleidsnota betreffende personen 
met een handicap.

Er is al heel wat geïnvesteerd en hervormd bij de DG 
Personen met een handicap. Toch zijn er nog lange wacht-
lijsten om toegang te krijgen tot de IVT- en IT-uitkeringen. 

Concernant l’aide accordée aux CPAS:

N’était-ce pas un enjeu majeur de cette législature? 
Que propose la ministre pour la prochaine législature?

La distinction entre petits, moyens et grands CPAS 
a-t-elle encore sa raison d’être?

De quel pourcentage du revenu d’intégration les 
CPAS ont-ils besoin?

Concernant le projet individualisé d’intégration sociale 
(PIIS):

Quand la nouvelle circulaire sera-t-elle publiée?

2) Les sanctions seront-elles maintenues?

3) Qu’est-ce qui va changer exactement?

M. Colebunders estime que le projet MIRIAM, qui 
s’adresse aux familles monoparentales, est un projet 
d’un très grand intérêt. Ce projet débouchera-t-il sur une 
offre dont tous les CPAS pourront bénéficier?

Concernant la politique d’inclusion numérique 
(e-inclusion):

Le Digilab continuera à se développer pour devenir un 
centre de connaissances fédéral. On ne peut que s’en 
réjouir, mais comment ce centre va-t-il se concrétiser? 
Quel est le calendrier prévu? Quels sont les moyens qui 
seront alloués à ce projet?

Comment va-t-on mesurer les retombées des nombreux 
millions d’euros investis dans le cadre du projet européen 
E-inclusion for Belgium?

Un accord de coopération ambitieux sera conclu avec 
les Régions et les Communautés. Quand cet accord 
est-il attendu? Et quel est l’objectif précis de cet accord?

Réduire considérablement le nombre de sans-abri 
ou de personnes sans domicile fixe?

M. Colebunders souligne que les nombreuses per-
sonnes en situation de handicap ont enfin une ministre 
fédérale qui leur est attitrée et formule, à ce propos, 
quelques questions sur la note de politique générale 
relative aux personnes handicapées.

Beaucoup d’investissements et de réformes ont déjà 
été réalisés au sein de la Direction générale Personnes 
handicapées. Cependant, les listes d’attente sont parfois 
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Ook gaat er nog 1,7 miljoen euro naar het dekken van 
gerechtskosten (procedurekosten en honoraria van 
advocaten). De gerechtskosten zijn het gevolg van een 
bezwaar tegen een administratieve beslissing wat de 
uitkeringen aan personen met een handicap betreft. 
Alleen met een meer correcte, gestandaardiseerde 
beoordeling kan dit vermeden worden. Kan de minister 
hier dieper op ingaan? Wat doet de minister om het 
aantal rechtszaken te verminderen?

De wet verplicht de tewerkstelling van 3 % personen 
met een beperking bij de federale overheid. Dat is van-
daag 1,09 %. Er een actieplan ligt op tafel. Wanneer 
volgt een eerste evaluatie?

De minister onderzoekt de oprichting van een ken-
niscentrum voor de tewerkstelling van personen met een 
handicap, waarbij werkgevers met praktische vragen 
terechtkunnen. Dat is noodzakelijk. Wat is concreet 
het voornemen? Wanneer is dat onderzoek afgerond? 
Welke middelen zal dat kenniscentrum krijgen? Is dat 
nog iets voor deze legislatuur?

Vorig jaar maakte de minister de belofte om de soci-
ale partners via de Nationale Arbeidsraad te verzoeken 
om concrete voorstellen te doen om de tewerkstelling 
van personen met een handicap in de privésector te 
stimuleren. Gaat het dan over een 3 %-regel, zoals bij 
de overheid? Heeft de minister inmiddels dat advies 
gevraagd en gekregen? Wat is er voorgelegd aan de 
regering?

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) heeft haar 
vragen rond de beleidsnota’s maatschappelijke integratie 
en personen met een handicap schriftelijk overgemaakt 
aan de minister. Het commissielid is vooral geïnteres-
seerd in de antwoorden van de minister.

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) benadrukt hoe 
belangrijk het is dat er gewerkt wordt aan structurele 
armoedebestrijding, want alleen met structurele armoe-
debestrijding kan er een vuist gemaakt worden tegen 
ongelijkheid.

Een structureel armoedebestrijdingsbeleid betekent 
planmatig werken en dat plan uitvoeren. De regering 
heeft het vierde armoedeplan vorig jaar goedgekeurd, en 
in de beleidsnota kunnen staat dat 18 van de 141 acties 
uit het armoedeplan al volledig zijn uitgevoerd, 88 in 

encore longues pour bénéficier des allocations de rem-
placement de revenus et des allocations d’intégration. 
Une enveloppe de 1,7 million d’euros sera également 
consacrée aux frais de justice (frais de procédure et 
honoraires d’avocats). Ces frais de justice découlent 
d’un recours contre une décision administrative qui 
porte sur des allocations aux personnes en situation 
de handicap. Seule une appréciation plus correcte et 
normalisée permettrait d’éviter de tels frais. La ministre 
pourrait-elle nous en dire plus à ce sujet? Que fait-elle 
pour réduire le nombre d’actions en justice?

La loi fixe à 3 % le pourcentage de personnes handi-
capées devant être occupées dans les services publics 
fédéraux. Or, ce pourcentage est de 1,09 % à l’heure 
actuelle. Un plan d’action est sur la table. Quand y aura-
t-il une première évaluation?

La ministre analyse la possibilité de créer un centre 
d’expertise pour l’emploi des personnes en situation de 
handicap, auquel les employeurs pourraient soumettre 
leurs questions pratiques. Ce projet est indispensable. 
En quoi consiste-t-il concrètement? Quand cette analyse 
sera-t-elle terminée? Quels seront les moyens mis à 
la disposition de ce centre? Ce projet sera-t-il encore 
concrétisé au cours de cette législature?

L’année dernière, la ministre a promis de demander 
aux partenaires sociaux, par l’intermédiaire du Conseil 
national du Travail, de formuler des propositions concrètes 
pour encourager l’emploi des personnes handicapées 
dans le secteur privé. S’agirait-il d’une règle de 3 % 
comme dans le secteur public? La ministre a-t-elle 
entre-temps consulté les partenaires sociaux et obtenu 
leur avis? Quelles propositions ont-elles été soumises 
au gouvernement?

Mme Maggie De Block (Open Vld) a transmis par 
écrit à la ministre ses questions concernant les notes 
de politique générale relatives à l’intégration sociale et 
aux personnes handicapées. La membre attend avec 
grand intérêt les réponses de la ministre.

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) souligne à quel point il 
est important de s’attaquer à la lutte structurelle contre la 
pauvreté, car ce n’est que par cette voie que l’on pourra 
faire front aux inégalités.

Une politique structurelle de lutte contre la pauvreté 
implique d’élaborer un plan et de le mettre en œuvre. 
L’année dernière, le gouvernement a approuvé le qua-
trième plan de lutte contre la pauvreté et il ressort de la 
note de politique générale que 18 des 141 actions de 
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uitvoering zijn, en dat de resterende acties gemonitord 
worden. Het commissielid heeft hierbij volgende vragen:

Kan de minister een schriftelijk overzicht bezorgen van 
de 18 uitgevoerde acties, de 88 acties die in uitvoering 
zijn en de 35 resterende acties?

Welke acties zijn ondernomen om collega-ministers 
aan te sporen hun engagementen na te komen voor het 
einde van de legislatuur?

Er worden 35 acties “gemonitord”. Wat wordt daar-
mee bedoeld? Zullen deze acties nog opgestart en/of 
uitgevoerd worden voor het einde van de legislatuur?

Een structureel armoedebestrijdingsbeleid betekent 
in de tweede plaats ook vooruitkijken naar de doelstel-
lingen die België de komende jaren wenst te bereiken op 
Europees niveau op vlak van armoede. Dit zal gebeuren in 
het kader van het Belgische voorzitterschap van de Raad 
van de Europese Unie, waar vier prioriteiten en daaraan 
gekoppelde evenementen naar voor worden gebracht. 
Tegelijkertijd wordt ook het voornemen beschreven om 
de strategische agenda van de volgende Europese 
Commissie een zo groot mogelijk sociale insteek te 
geven. De Vooruit-fractie is hier grote voorstander van. 
Mevrouw Reynaert heeft drie vragen hierover:

Het armoedeplan stelt dat België, in het kader van 
Belgische EU-voorzitterschap, een ambitieuze doelstel-
ling voor armoedebestrijding tegen 2050 op Europees 
niveau verdedigd. Wat is of wat zijn die doelstellingen 
concreet? De 2030-doelstelling is om 15 miljoen men-
sen uit de armoede te halen. Wat is de doelstelling 
voor 2050 voor België?

Wat is de sociale insteek die België voor de volgende 
strategische agenda van de Europese commissie voor 
ogen heeft?

Wat zijn de doelstellingen die België wil bereiken met 
het thema digitale inclusie voor kwetsbare groepen? 
Over welke groepen gaat het? Hoeveel mensen wil 
België bereiken? Wat wil men bereiken op Europees 
niveau met dit evenement?

Een structureel armoedebestrijdingsbeleid is voor de 
Vooruit-fractie gebaseerd op drie belangrijke principes.

Het eerste principe is dat een structureel armoe-
debestrijdingsbeleid aandacht moet hebben voor een 
bredere groep van mensen in nood. Het aantal mensen 

ce plan ont déjà entièrement été réalisées, que 88 sont 
en cours et que les actions restantes font l’objet d’un 
monitoring. La membre tient à adresser les questions 
suivantes à cet égard:

La ministre pourrait-elle fournir un relevé écrit 
des 18 actions réalisées, des 88 actions en cours et 
des 35 actions restantes?

Quelles mesures la ministre a-t-elle prises pour 
encourager ses collègues ministres à respecter leurs 
engagements avant la fin de la législature?

35 actions font l’objet d’un “monitoring”. Que faut-il 
entendre par là? Ces actions seront-elles encore lancées 
et/ou mises en œuvre avant la fin de la législature?

En second lieu, une politique structurelle de lutte contre 
la pauvreté, c’est aussi se tourner dès aujourd’hui vers 
les objectifs que la Belgique souhaite atteindre dans 
les années à venir au niveau européen en matière de pau-
vreté. Cela se fera dans le cadre de la Présidence belge 
du Conseil de l’Union européenne, où quatre priorités et 
événements connexes seront proposés. Dans le même 
temps, la ministre nourrit l’ambition de donner à l’agenda 
stratégique de la prochaine Commission européenne 
une orientation aussi sociale que possible. Le groupe 
Vooruit soutient fermement cet objectif. Mme Reynaert 
a trois questions à ce sujet:

Selon plan de lutte contre la pauvreté, la Belgique 
défendra, dans le cadre de la présidence belge de 
l’UE, un objectif ambitieux de réduction de la pauvreté 
à l’horizon 2050 au niveau européen. Quel est ou quels 
sont concrètement ces objectifs? L’objectif pour 2030 est 
de sortir 15 millions de personnes de la pauvreté. Quel 
est l’objectif de la Belgique pour 2050?

Quelle est l’orientation sociale envisagée par la 
Belgique pour le prochain agenda stratégique de la 
Commission européenne?

Quels sont les objectifs que la Belgique souhaite 
atteindre en matière d’inclusion numérique des groupes 
vulnérables? De quels groupes s’agit-il? Combien de 
personnes la Belgique entend-elle atteindre dans ce 
cadre? Que veut-elle réaliser au niveau européen par 
le biais de cet événement?

Selon le groupe Vooruit, une politique structurelle 
de lutte contre la pauvreté repose sur trois principes 
importants.

Le premier principe est qu’une politique structurelle 
de lutte contre la pauvreté doit s’intéresser à un large 
groupe de personnes dans le besoin. Le nombre de 
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dat werkt en dat toch in armoede leeft, stijgt. Veel men-
sen hebben een job, of zelfs 2, maar hebben toch de 
moeite om rond te komen. Iedereen heeft recht op een 
menswaardig inkomen.

De Vooruit-fractie steunt de uitrol van het REMI-systeem 
van de regering. Uit de beleidsnota blijkt dat een studie 
gelanceerd zal worden waarin de effectiviteit van REMI 
als begeleidingsinstrument voor maatschappelijk wer-
kers zal worden geëvalueerd, en waarin ook zal worden 
onderzocht hoe de financiële middelen voor REMI het 
efficiëntst kunnen worden gebruikt. Wie zal deze studie 
uitvoeren? Of basis van welke vragen zal dat gebeuren? 
Gaat het om een gesloten survey, of om een open 
bevraging bij de OCMW’s? Hoe wordt de “effectiviteit” 
exact geëvalueerd? Hoe wordt “efficiëntie” gemeten in 
een moeilijke beleidscontext als armoedebestrijding?

Het tweede principe voor een structureel armoede-
bestrijdingsbeleid volgens de Vooruit-fractie sluit hier 
mooi bij aan: zorg voor armoedebestrijding dat dicht 
bij de mensen staat. Veel mensen in armoede komen 
niet aan bod. Omdat ze het niet weten, omdat ze de 
weg niet kennen of omdat de drempel naar hulp hoog 
is. Daarbovenop kreunen de OCMW’s onder een per-
soneelstekort. Zij vinden te weinig mensen om aan een 
intensieve begeleiding te doen, en om aan outreaching 
te doen.

In de beleidsnota staat dat er een initiatief loopt om 
bepaalde taken die maatschappelijk werkers doen, te 
gaan delegeren aan andere OCMW-werkers en dat er 
een campagne zal gelanceerd worden om het imago 
van het OCMW als aantrekkelijke werkgever te promo-
ten. De Vooruit-fractie voegt hier nog mogelijkheden en 
suggesties aan toe:

1) Maak de functie van maatschappelijk assistent 
aantrekkelijker door de administratieve lasten te ver-
minderen. Vandaag zijn de OCMW’s heel blij dat zij 
heel wat subsidies ontvangen van de federale overheid 
om hun werking te ondersteunen. Maar doordat er veel 
verschillende soorten subsidies zijn, moet er ook veel 
gerapporteerd worden. Is er een mogelijkheid om het 
aantal subsidies te vereenvoudigen, zonder daardoor 
de financiële steun af te bouwen?

2) Zorg ervoor dat naast de bachelor sociaal werk, 
ook andere sociale bachelors een traject kunnen volgen 
om maatschappelijk werker te worden. Is dat iets wat 
vandaag besproken wordt met de deelstaten, naast de 

personnes qui travaillent mais qui vivent néanmoins dans 
la pauvreté augmente. De nombreuses personnes ont 
un emploi, voire deux, mais peinent à joindre les deux 
bouts. Tout le monde a droit à un revenu décent.

Le groupe Vooruit soutient le déploiement de l’outil 
REMI. La note de politique générale précise qu’une étude 
sera lancée afin d’évaluer l’efficacité du système REMI 
en tant qu’outil d’orientation aux mains des travailleurs 
sociaux, et pour examiner aussi comment exploiter 
le plus efficacement possible les moyens financiers 
affectés à ce système. Qui réalisera cette étude? Sur 
la base de quelles questions? S’agira-t-il d’une enquête 
fermée ou d’une enquête ouverte auprès des CPAS? 
Comment l’”efficacité” sera-t-elle évaluée exactement? 
Comment l’”efficience” sera-t-elle mesurée dans un 
domaine difficile de la politique tel que celui de la lutte 
contre la pauvreté?

Le deuxième principe d’une politique structurelle de 
lutte contre la pauvreté est étroitement lié au premier: 
veiller à la proximité et à l’accessibilité des moyens de 
lutte contre la pauvreté. De nombreuses personnes en 
situation de pauvreté passent entre les mailles du filet, 
soit par ignorance, soit parce qu’elles ne savent pas 
comment s’y prendre ou parce que le pas à franchir 
leur paraît insurmontable. De plus, les CPAS souffrent 
d’une pénurie aiguë de personnel. Ils ne parviennent 
pas à trouver suffisamment de personnes pour assurer 
un accompagnement intensif et pour mener des actions 
d’outreaching.

La note de politique générale indique qu’une initiative 
est en cours en vue de déléguer certaines tâches effec-
tuées par les travailleurs sociaux à d’autres travailleurs 
des CPAS, et qu’une campagne sera lancée afin de 
promouvoir l’image des CPAS en tant qu’employeurs 
attractifs. Le groupe Vooruit souhaite y ajouter une série 
d’options et de suggestions supplémentaires:

1) Rendre le métier de travailleur d’assistant social 
plus attractif en réduisant la charge administrative. 
Aujourd’hui, les CPAS sont très heureux de recevoir 
de nombreux subsides de l’État fédéral, qui servent à 
soutenir leur fonctionnement. Mais comme il existe de 
nombreux types de subsides, il y a également beaucoup 
de rapports à rédiger. Existe-t-il un moyen de réduire le 
nombre de types de subsides sans pour autant réduire 
le soutien financier global?

2) En plus du bachelier assistant social, faire en sorte 
que d’autres bacheliers en sciences sociales puissent 
également suivre un parcours ouvrant au métier de 
travailleur social. Cette éventualité est-elle actuellement 
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optie om taken van maatschappelijk werkers te delegeren 
aan andere OCMW-werkers?

3) De loon- en de arbeidsvoorwaarden voor maat-
schappelijk werkers moeten verbeterd worden. De 
tegemoetkoming voor de personeelskosten van de 
OCMW’s zouden dan hierop aangepast moeten worden, 
de personeelstoelage die de POD Maatschappelijke 
Integratie geeft, kan verhoogd worden. Wat is de visie 
van de minister hierop?

De drempel naar het zoeken van hulp is vaak hoog. 
Daarom is voedselhulp vaak voor mensen in armoede 
een opstap naar verdere hulpverlening. De beleidsnota 
zet hier terecht op in. De minister heeft extra financiële 
middelen kunnen vrijmaken, maar om de voedselhulp 
nog een sterkere duw in de rug te geven, is ook de 
hulp van collega-ministers nodig. Mevrouw Reynaert 
formuleert hieromtrent volgende vragen:

Is er al met minister van Peteghem gesproken over 
een belastingvermindering voor schenkers van voedsel?

De FOD Financiën zou inzetten op schenking aan 
armoedebestrijdingsorganisaties van bepaalde goederen 
die door de administratie van de douane en accijnzen 
in beslag zijn genomen. Zij zouden eveneens tweede-
hands materiaal ter beschikking stellen om kwetsbare 
gezinnen te helpen. Dat is uitdrukkelijk opgenomen in 
het federale armoedeplan. Hoever staat het hiermee?

Is er al contact geweest met Vlaanderen en Wallonië 
of zij, net zoals Brussel, de schenking van voedselover-
schotten door supermarkten, willen verplichten?

In de beleidsnota staat dat het aantal distributiekanalen 
zal toenemen. Hoe wil de minister dat concreet doen? 
Wat is de visie van de minister op die distributiekana-
len? Moeten die aan bepaalde voorwaarden voldoen? 
Worden er hiervoor middelen vrijgemaakt vanuit de 
federale overheid?

Zal ook de verdere uitbreiding van sociale restaurants 
ondersteund worden?

Het derde principe is dat een armoedebestrijdings-
beleid er vroeg bij moet zijn. Hoe vroeger er wordt 
tussengekomen, hoe beter vermeden kan worden dat 
mensen in een diepe(re) armoede terechtkomen. Het 

examinée avec les entités fédérées, en plus de la possi-
bilité de déléguer les tâches normalement affectées aux 
travailleurs sociaux à d’autres travailleurs des CPAS?

3) Les rémunérations et les conditions de travail des 
travailleurs sociaux doivent être améliorées. L’intervention 
dans les frais de personnel des CPAS devrait être adaptée 
en conséquence, et la subvention de personnel octroyée 
par le SPP Intégration sociale pourrait être augmentée. 
Qu’en pense la ministre?

Pour beaucoup de personnes dans le besoin, cher-
cher de l’aide représente un trop grand pas à franchir. 
C’est pourquoi l’aide alimentaire est souvent un tremplin 
vers une aide plus importante pour les personnes en 
situation de pauvreté. La note de politique générale 
met à juste titre l’accent sur ce point. La ministre a pu 
dégager des moyens financiers supplémentaires, mais 
pour donner une plus grande impulsion encore à l’aide 
alimentaire, l’aide des autres ministres est également 
nécessaire. Dans ce contexte, Mme Reynaert pose les 
questions suivantes:

La question d’une réduction d’impôt pour les donateurs 
de denrées alimentaires a-t-elle déjà été évoquée avec 
le ministre Van Peteghem?

Il était prévu que le SPF Finances soutienne les 
dons aux organisations de lutte contre la pauvreté de 
certains biens saisis par l’administration des douanes 
et accises. Il a également été question de mettre du 
matériel d’occasion à la disposition de ménages vul-
nérables. Ces éléments sont explicitement repris dans 
le plan fédéral de lutte contre la pauvreté. Où en est la 
réalisation de ces intentions?

Des contacts ont-ils déjà été pris avec la Flandre et 
la Wallonie pour savoir si, à l’instar de Bruxelles, ces 
régions souhaitent obliger les supermarchés à faire don 
de leurs denrées alimentaires excédentaires?

La note de politique générale indique que le nombre de 
canaux de distribution augmentera. Comment la ministre 
compte-t-elle s’y prendre concrètement? Comment 
conçoit-elle ces canaux de distribution? Doivent-ils 
répondre à certaines conditions? Des moyens sont-ils 
prévus à cet effet au niveau fédéral?

Le développement des restaurants sociaux continue-
ra-t-il à être soutenu?

Le troisième principe est qu’une politique de lutte 
contre la pauvreté doit s’attacher à intervenir de manière 
précoce. Plus l’intervention est précoce, plus il est pos-
sible d’éviter que les gens ne tombent dans la (grande) 
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automatisch toekennen van uitkeringen en sociale 
voordelen is daarom van belang.

De Vooruit-fractie pleit voor de ontwikkeling van een 
digitale rechtenverkenner: een digitale tool ter beschikking 
gesteld ten behoeve van sociaal werkers die op basis 
van het statuut, inkomen en woonplaats en gezinssitu-
atie aangeeft op welke bovenlokale en lokale steun een 
huishouden recht heeft. Zo kunnen de OCMW’s ook zelf 
proactief te werk gaan, in afwachting van de automati-
sering van rechten. In de beleidsnota voor 2022 staat 
de ontwikkeling van een sociale wiki die ingaat op de 
federale sociale rechten vermeld. In deze beleidsnota 
wordt er hier niet meer naar verwezen. Hoever staat 
het hiermee?

Aandacht hebben voor de kinderen die in armoede 
leven, zodat armoede niet van generatie tot generatie 
wordt doorgegeven, is belangrijk. Kinderarmoede is 
één van de vier prioriteiten voor het Belgische EU-
voorzitterschap, en België wil 93.000 kinderen uit de 
armoede halen tegen 2030. De federale regering heeft 
hiervoor al tussen 2021 en 2023 een budget vrijgemaakt 
voor de 10 grootste OCMW’s. Een te verdedigen keuze, 
aangezien zij het meest met kinderarmoede geconfron-
teerd worden. Maar ook in de rest van het land wonen 
kinderen in armoede. Zullen er hiervoor ook extra mid-
delen worden vrijgemaakt? Een optie is om de middelen 
voor SOCUPA te verhogen, zodat er meer kan besteed 
worden aan de bestrijding voor kinderarmoede.

Het thema schuldhulpverlening komt jammer genoeg 
niet aan bod in de beleidsnota. Bij de monitoring wordt 
wel verwezen naar de stijging van het aantal aanvragen 
voor schuldbemiddeling en dan vooral het gemiddelde 
bedrag per aanvraag. Voor de Vooruit-fractie is het van 
belang dat in het kader van schuldbemiddeling, mensen 
ook nog steeds een som aan leefgeld hebben waarvan 
ze menswaardig kunnen leven. Vooruit heeft een wets-
voorstel om het leefgeld voor mensen in een collectieve 
schuldenregeling aan te passen ingediend. Men zou in 
het kader van collectieve schuldenregeling, maar in het 
kader van budgetbeheer en schuldbemiddeling binnen 
OCMW’s ook kunnen werken met referentiebudgetten. 
Hiervoor bestaat ook een instrument, de MELISA-tool. 
Dit instrument berekent op maat hoeveel een huishou-
den nodig heeft om menswaardig te leven. Het overige 
inkomen gaat naar schuldafbouw. Dit instrument laat ook 
toe om snel onnodige uitgaven op te sporen. Door de 
MELISA-tool te gebruiken bij elke vorm van schuldhulp-
verlening, geef je elke schuldenaar een menswaardig 
leefgeld. Is de minister bereid om de inzet van deze 

pauvreté. C’est pourquoi l’octroi automatique d’allocations 
et d’avantages sociaux est important.

Le groupe Vooruit préconise le développement d’un 
explorateur de droits numérique, c’est-à-dire un outil 
numérique mis à la disposition des travailleurs sociaux 
et qui, sur la base du statut, du revenu, du lieu de rési-
dence et de la situation familiale, indique les aides 
locales et supra-locales auxquelles un ménage a droit. 
Un tel outil permet en outre aux CPAS de travailler eux-
mêmes également de manière proactive dans l’attente 
de l’informatisation des droits. La note de politique 
générale pour 2022 mentionnait le développement 
d’un “wiki social” axé sur les droits sociaux fédéraux. Il 
n’est en toutefois plus question dans la nouvelle note de 
politique générale. Qu’en est-il précisément?

Il est important de prêter attention aux enfants qui vivent 
dans la pauvreté, afin que celle-ci ne se transmette pas 
de génération en génération. La pauvreté infantile est 
l’une des quatre priorités de la présidence belge de l’UE, 
et la Belgique a pour objectif de sortir 93.000 enfants 
de la pauvreté d’ici 2030. À cette fin, le gouvernement 
fédéral a déjà débloqué, entre 2021 et 2023, un budget 
destiné aux 10 plus grands CPAS du pays. L’intervenante 
estime ce choix justifié, puisque ce sont ces centres qui 
sont les plus souvent confrontés à la pauvreté infantile, 
même s’il y a également des enfants qui vivent dans 
la pauvreté ailleurs en Belgique. Des moyens supplé-
mentaires seront-ils débloqués pour lutter contre la 
pauvreté infantile? Une option qui permettrait de consa-
crer davantage de moyens à la lutte contre la pauvreté 
infantile serait d’augmenter la “subvention d’aide pour 
la participation à la vie culturelle et sociale”.

Le thème de la médiation de dettes n’est malheureu-
sement pas évoqué dans la note de politique générale. Il 
y est pourtant question de l’augmentation du nombre de 
demandes de médiation et surtout du montant moyen par 
demande. Pour le groupe Vooruit, il est important que, 
dans le cadre de la médiation de dettes, les personnes 
disposent encore d’une part de leurs pécule mensuel 
qui leur permette de vivre dignement. Vooruit a déposé 
une proposition de loi visant à adapter ce pécule pour les 
personnes engagées dans une procédure de règlement 
collectif de dettes. On peut aussi, dans le cadre d’une 
telle procédure, mais aussi dans le cadre de la gestion 
budgétaire et de la médiation de dettes au sein des 
CPAS, travailler avec des budgets de référence. Un outil 
baptisé “MELISA” a d’ailleurs été conçu à cet effet. Cet 
outil calcule de manière personnalisée le montant dont 
un ménage a besoin pour vivre dignement. Le reste du 
revenu est affecté à la résorption des dettes. Cet outil 
permet également de détecter rapidement les dépenses 
inutiles. L’utilisation de l’outil MELISA dans chaque type 
de médiation de dettes permettrait de veiller à ce que 
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tool in de OCMW’s te onderzoeken en eventueel een 
proefproject uit te rollen?

Mevrouw Gitta Vanpeborgh (cd&v) vindt dat de kern-
boodschap van de laatste legislatuur goed is samengevat 
in de beleidsnota. Er is al veel vooruitgang geboekt 
maar het werk is nog niet af. Er zijn stappen gezet die 
belangrijk waren, zoals de afschaffing van de prijs van 
de liefde en de hervorming van de prijs van de arbeid.

Mevrouw Vanpeborgh vindt dat er werk is aan de 
modernisering van de arbeidsparticipatie van personen 
met een handicap. Deze is in de Europese Unie laag. 
Voor de openbare sector zit België aan 1,09 %, dat is 
te weinig. Er is een goed actieplan opgesteld evenwel. 
Wat denkt de minister de komende maanden nog te 
realiseren binnen het kader van dat actieplan? Zal er 
via het kenniscentrum werk worden gemaakt van een 
databank van goede praktijken?

Ook aan de integratietegemoetkoming (IT) moet 
gewerkt worden en aan de cumul van een inkomensver-
vangende tegemoetkoming met een vervangingsinkomen 
of arbeidsinkomen.

In de beleidsnota staat dat er een aanvullende maatre-
gel komt voor de integratietegemoetkoming zodat mensen 
met een handicap die door periodes van tewerkstelling 
sociale rechten hebben opgebouwd hun recht op de 
integratietegemoetkoming niet zouden verliezen. Ook 
staat er in de nota dat personen met een handicap 
ondanks hun tewerkstelling en het overschrijden van 
inkomensplafond hun integratietegemoetkoming kunnen 
behouden van 1 euro. Dat zijn twee belangrijke wijzigin-
gen die tegemoetkomen aan de noden van mensen met 
een handicap. Hoe ziet de minister de verdere timing en 
aanpak van de uitrol van deze wijzigingen?

Wat de inkomensvervangende tegemoetkoming betreft, 
wordt tegen het einde van dit jaar een analyserapport 
voorzien met concrete aanbevelingen en de bovenge-
noemde cumulregeling. Kan de minister bevestigen dat 
de timing van het rapport aangehouden wordt? Zal de 
cumulregeling deze legislatuur nog aan het Parlement 
voorgelegd worden?

Mevrouw Vanpeborgh staat vervolgens stil bij de 
nieuwe TRIA-applicatie dat het werk van de DG Han moet 
versterken. Deze applicatie zal uitgewerkt worden met 
verschillende betrokken partners. Wie gaat de leiding 
nemen in deze overkoepelende samenwerking? Wie gaat 
ervoor zorgen dat al de gegevens van de verschillende 
instellingen zullen worden ingebracht in de applicatie 
en geüpdatet?

le débiteur conserve un pécule lui permettant de vivre 
dignement. La ministre est-elle disposée à envisager 
l’utilisation de cet outil par les CPAS et à lancer éven-
tuellement un projet pilote dans ce domaine?

Mme Gitta Vanpeborgh (cd&v) estime que le message 
clé de la dernière législature se trouve bien résumé dans 
la note de politique générale. De nombreux progrès ont 
été réalisés, mais le travail n’est pas encore terminé. Des 
pas important ont été franchis, comme la suppression 
du “prix de l’amour” et la réforme du coût du travail.

Mme Vanpeborgh estime qu’il faut réaliser des avan-
cées en ce qui concerne le taux d’emploi des personnes 
handicapées. Ce taux est faible dans l’Union européenne. 
Pour le secteur public, la Belgique se situe à 1,09 %, ce 
qui est trop peu. Un plan d’action intéressant a toutefois 
été élaboré en la matière. Que compte faire la ministre 
dans les mois à venir dans le cadre de ce plan d’action? 
Est-il prévu de créer une banque de données des bonnes 
pratiques par le biais du centre d’expertise?

Il conviendra également de se pencher sur l’alloca-
tion d’intégration (AI) et sur la question du cumul d’une 
allocation de remplacement du revenu avec un revenu 
de remplacement ou un revenu du travail.

La note de politique générale indique qu’une mesure 
complémentaire sera prise pour l’allocation d’intégration 
afin que les personnes handicapées qui ont accumulé 
des droits sociaux grâce à des périodes de travail ne 
perdent pas leur droit à l’allocation d’intégration. Elle 
précise également que les personnes handicapées 
peuvent conserver leur allocation d’intégration d’un euro 
même si elles travaillent et dépassent le plafond de 
revenu. Il s’agit de deux changements importants qui 
répondent aux besoins des personnes handicapées. 
Comment la ministre envisage-t-elle le calendrier et la 
mise en œuvre de ces changements?

En ce qui concerne l’allocation de remplacement 
du revenu, un rapport d’analyse contenant des recom-
mandations concrètes et détaillant le système de cumul 
précité est attendu d’ici la fin de l’année. La ministre 
peut-elle confirmer que le calendrier sera respecté en 
la matière? Le régime de cumul sera-t-il encore soumis 
au Parlement au cours de cette législature?

Mme Vanpeborgh évoque la nouvelle application 
TRIA, qui est destinée à améliorer l’efficacité du travail 
de la DG Han. Cette application sera développée en 
concertation avec différents partenaires. Qui prendra la 
tête de cette coopération globale? Qui veillera à ce que 
toutes les données des différentes institutions soient 
introduites dans l’application et mises à jour?
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De negen centra voor medische evaluatie zullen toe-
gankelijker gemaakt worden. De minister ziet hierin een 
grote rol weggelegd voor de mutualiteiten, de gemeenten 
en de OCMW’s. Op welke manier zullen deze partners 
aangezet worden om hun rol op te nemen?

Om deel te nemen aan de samenleving is mobiliteit 
belangrijk. Het toekennen van de parkeerkaarten gaat 
nu sneller. De wachttijd is gedaald, maar nog te lang. 
Ook is er de problematiek van de scancars en van het 
openbaar vervoer. Het commissielid hoopt dat deze drie 
drempels zo snel mogelijk weggewerkt kunnen worden.

Mevrouw Vanpeborgh sluit af met aandacht te geven 
aan de European Disability Card. Het is goed dat de re-
solutie die de Vooruit-fractie mee heeft gesteund, gevolgd 
is geweest. Er is een nieuwe website met nieuwe info, 
ook in gebarentaal. In de beleidsnota staat het toeken-
nen van de kaart automatisch moet gebeuren in de 
toekomst, net als de verlenging ervan. Wat is de timing?

C. Antwoorden van de minister en replieken

1. Pensioenen

a. Antwoorden

Mevrouw Karine Lalieux, minister van Pensioenen en 
Maatschappelijke Integratie, belast met Personen met 
een handicap, Armoedebestrijding en Beliris, vindt het 
jammer dat sommige leden een dramatische boodschap 
blijven uitdragen, want dat ondermijnt het vertrouwen.

De uitdaging om de overheidsfinanciën weer gezond 
te krijgen is inderdaad aanzienlijk. Dat zal niemand in 
België ontkennen. In dat verband de gepensioneerden 
en hun – vaak enige – inkomen met de vinger wijzen, 
is echter niet de oplossing. De druk op de pensioenen 
staat niet in verhouding tot de andere uitdagingen, die 
minstens even belangrijk zijn: meer productiviteit via 
investeringen, een eerlijke fiscaliteit en de herfinanciering 
van de sociale zekerheid.

De minister wijst erop dat het aantal gepensioneerden 
jaarlijks met 2 % stijgt, al meer dan 15 jaar. Het is dan 
ook logisch dat de uitgaven stijgen. Sinds 2020 met 18,9 
miljard euro. Dat is een stevig bedrag. Derhalve vraagt 
de minister bij wie men dit bedrag had moeten ‘halen’? 
Welke specifieke gepensioneerde heeft geen recht 
op wat hij maandelijks vaak als enige inkomen op zijn 
rekening ontvangt? De Zweedse regeringscoalitie zou 
uiteraard hebben teruggegrepen naar indexsprongen en 
zou de gerechtigden op een sociale uitkering, zoals de 

Les neuf nouvelles antennes régionales seront rendues 
plus accessibles. La ministre estime que les mutualités, 
les communes et les CPAS ont un rôle important à 
jouer à cet égard. Comment ces partenaires seront-ils 
encouragés à jouer leur rôle?

Pour participer à la société, il est important d’être 
mobile. L’attribution des cartes de stationnement est 
aujourd’hui plus rapide. Le délai d’attente a diminué, mais 
il est encore trop long. Il y a également le problème des 
scan-cars et des transports en commun. L’intervenante 
espère que ces trois obstacles pourront être éliminés le 
plus rapidement possible.

Mme Vanpeborgh conclut son intervention en évo-
quant l’European Disability Card. Elle se réjouit que la 
résolution, qui était également soutenue par le groupe 
Vooruit, ait été suivie. Un nouveau site web contenant 
de nouvelles informations – également en langue des 
signes – a été créé. La note de politique générale indique 
que la carte devrait dans le futur être octroyée et pro-
longée automatiquement. Quel est le calendrier prévu 
en la matière?

C. Réponses de la ministre et répliques

1. Pensions

a. Réponses

Mme Karine Lalieux, ministre des Pensions et de 
l’Intégration sociale, chargée des Personnes handi-
capées, de la Lutte contre la pauvreté et de Beliris, 
regrette que certains membres portent un message de 
dramatisation, qui nuit à la confiance.

Certes, le défi des finances publiques saines est 
important. Personne en Belgique ne le nie. Mais poin-
ter du doigt les pensionnés et leur – souvent unique 
– revenu n’est pas la solution. La pression qui est mise 
sur les pensions est disproportionnée par rapport aux 
défis qui sont au moins aussi importants: augmenter la 
productivité via des investissements, une fiscalité juste, 
un refinancement de la sécurité sociale.

La ministre rappelle que le nombre de pensionnés 
augmente de 2 % par an depuis plus de 15 ans. Il est donc 
logique que les dépenses augmentent. Depuis 2020, les 
dépenses ont augmenté de 18,9 milliards d’euros. C’est 
un montant qui parle. La ministre s’interroge: à qui aurait-il 
fallu “prendre” ce montant? Quel pensionné spécifique-
ment n’a pas droit à ce qu’il reçoit tous les mois, souvent 
comme seul revenu sur son compte? Évidemment, 
le gouvernement de la “Suédoise” aurait procédé à 
des sauts d’index et fait payer la crise aux allocataires 
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gepensioneerden, voor de crisis hebben laten betalen. 
Met de socialisten in de regering werd de indexering, 
die goed is voor 56 % van de uitgavenstijging (20,7 % 
van de stijging met 32,7 %), echter gegarandeerd. Deze 
opeenvolging van crisissen is ongezien: COVID-19-crisis, 
energiecrisis naar aanleiding van de oorlog enzovoort. 
Daarin schuilt de grote sterkte van het Belgisch stelsel 
van sociale bescherming: in geval van crisis wordt de 
grootste klap opgevangen. Internationale instellingen 
hebben bevestigd dat België goed heeft gereageerd 
en die onverwachte situatie het hoofd heeft geboden.

De minister stelt het volgende vast: voor de enen is 
het onbegrijpelijk dat meer dan de helft van de stijging 
van de uitgaven het gevolg is van de indexering en voor 
de anderen zijn de verhogingen niet reëel omdat ze net 
het gevolg zijn van de indexering.

Als de PS niet in de regering zat, waren er index-
sprongen geweest en waren de gepensioneerden en 
sociaal verzekerden niet beschermd geweest tegen 
de inflatie. Dat is het verschil, er kan geroepen worden 
vanaf de zijlijn of er kunnen petities gelanceerd worden 
en acties ondernomen worden. Dat betekent er zijn voor 
de werkmens, dat helpt de mensen vooruit.

Mevrouw Samyn – die de vergelijking maakt tussen 
de kostprijs van de rusthuizen en de pensioenen – lijkt 
te vergeten dat Vlaanderen verantwoordelijk is voor de 
bepaling van die prijs. Terwijl de federale regering de 
huisarts en de psycholoog toegankelijker maakt, maakt 
de Vlaamse regering de rusthuizen voortdurend duurder. 
Daarbij liggen de prijzen in commerciële woonzorgcentra 
222 euro per maand hoger dan in de non-profit- en de 
publieke sector, waardoor de verhoogde pensioenen 
worden doorgesluisd naar commerciële woonzorgcentra 
die woekerwinsten maken.

De minister komt terug op de begrotingsweerslag van 
de structurele pensioenhervorming en met name op de 
pensioenbonus.

Het bedrag van 23 miljoen euro dat werd ingeschreven 
voor 2024 berust op berekeningen van het Kenniscentrum 
Pensioenen. Dat bedrag werd begroot. Het klopt dat de 
zelfstandigen daarin een vrij groot aandeel hebben. Dat 
komt doordat het gemiddelde zelfstandigenpensioen 
thans lager is. Volgens het model van het Planbureau 
heeft een en ander tot gevolg dat de gunstige weerslag 
van de bonus voor hun aanzienlijker is. Alle korte- en 
langetermijnramingen inzake de pensioenbonus hou-
den uiteraard rekening met het meevallereffect, dat wil 
zeggen met de kosten van de bonussen die worden 

sociaux tels que les pensionnés. Avec les socialistes 
au gouvernement, l’indexation qui représente 56 % 
de l’augmentation des dépenses (20,7 sur 32,7 % de 
l’augmentation) a été garantie. Cette crise a été sans 
précédent: crise COVID-19. crise de l’énergie suite à la 
guerre, etc. C’est cela la richesse de notre système de 
protection sociale: il s’agit d’un amortisseur en cas de 
crise. Comme l’ont confirmé les institutions internatio-
nales, la Belgique a bien répondu et a résisté à cette 
situation inattendue.

La ministre fait le constat suivant: pour les uns, il est 
incompréhensible que plus de la moitié de l’augmen-
tation des dépenses soit due à l’indexation, tandis que 
pour les autres, les augmentations ne sont pas réelles 
parce qu’elles découlent précisément de l’indexation.

Si le PS n’était pas au gouvernement, il y aurait eu 
des sauts d’index et les retraités et assurés sociaux 
n’auraient pas été protégés contre l’inflation. C’est là 
toute la différence: on peut crier depuis la ligne de 
touche ou on peut lancer des pétitions et prendre des 
mesures. Cela signifie que les socialistes sont là pour 
les travailleurs, qu’ils aident les gens à aller de l’avant.

Mme Samyn, qui compare le coût des maisons de 
retraite à celui des pensions, semble oublier que la 
Flandre est responsable de la fixation de ce prix. Alors 
que le gouvernement fédéral favorise l’accès au médecin 
généraliste et au psychologue, le gouvernement flamand 
ne cesse de rendre les maisons de repos plus chères. 
Ce faisant, les prix dans les centres de repos et de soins 
privés sont supérieurs de 222 euros par mois à ceux du 
secteur public et non marchand, de sorte que les pensions 
majorées vont aux maisons de repos commerciales, qui 
réalisent ainsi des plantureux bénéfices.

La ministre en revient aux impacts budgétaires de la 
réforme structurelle des pensions et notamment le bonus.

Les 23 millions inscrits en 2024 se sont basés sur les 
calculs réalisés par le Centre d’expertise des pensions. Ils 
sont budgétisés. Effectivement, les indépendants repré-
sentent une part relativement élevée. Ceci s’explique par 
le niveau moyen plus bas des pensions des indépendants 
à l’heure actuelle. Selon le modèle utilisé par le Bureau 
du plan, cela a pour conséquence que l’effet incitatif du 
bonus est plus élevé pour eux. Toutes les estimations 
à court et à long terme du bonus de pension tiennent 
évidemment compte de l’effet d’aubaine, c’est-à-dire du 
coût dû aux bonus accordés à des personnes qui auraient 
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toegekend aan personen die hoe dan ook langer zouden 
hebben gewerkt. De bedragen waarvan wordt uitgegaan, 
houden er dus rekening mee dat het iets meer of iets 
minder kan zijn.

Er komt echter een correcte monitoring van de ver-
nieuwde pensioenbonus. De regering heeft beslist te 
werken aan een concrete monitoring van de opbouw van 
bonussen en aanverwante activiteiten/inkomsten, met 
als doel misbruik te voorkomen en de wens om langer 
te werken te stimuleren.

In tweede lezing zal een nota worden goedgekeurd 
met het voorgenomen tijdpad en de methodologie van 
de monitoring. Aan de (volgende) regering zal een 
voortgangsrapport worden voorgelegd, om de bonus te 
onderzoeken en mogelijkerwijze bij te sturen.

Wat het zelfstandigenpensioen betreft, vraagt Mevrouw 
Samyn de afschaffing van de correctiecoëfficiënt voor 
het verleden. De minister herinnert eraan dat, ook al gaat 
het over een bevoegdheid van minister Clarinval, dit een 
zeer dure operatie is en dat daar net geen financiering 
tegenover staat. Nu bedraagt de kostprijs van de afschaf-
fing van de correctiecoëfficiënt al 1,1 miljard euro. Dit is 
ongeveer één vijfde van de pensioenuitgaven vandaag.

De minister herinnert eraan dat de coëfficiënt het re-
sultaat is van het verschil in socialezekerheidsbijdragen 
tussen de werknemers en de zelfstandigen met het oog 
op de opbouw van pensioenrechten. Dat verschil bestaat 
nog steeds en zal opnieuw besproken moeten worden 
in het raam van de verdere uitwerking van de sociale 
bescherming voor zelfstandigen. Zonder aanpassing 
inzake de socialezekerheidsbijdragen van de hoogste 
inkomens, die thans niets betalen, draaien de kleine 
zelfstandige en de Staat op voor de financiering van 
het stelsel; men creëert aldus een onbalans om een 
vergelijkbare bescherming te bieden.

Ook over de perequatie en de impact ervan stelt de 
minister de heer van der Donckt gerust. De beslissing die 
werd genomen, zal inderdaad een impact hebben van 
0,39 % van het bbp. Dat was zo en dat is nog steeds zo.

De ‘ontsnappingsroutes’ waar de heer Van der Donckt 
over spreekt, zijn beschermingsmechanismen die geen 
impact hebben op de totale budgettaire impact. De mi-
nister beschermt de laagste en middelste pensioenen 
in geval van overschrijding. Dat was essentieel voor de 
minister. Door de beperking van de uitgaven tot 0,3 % 
per jaar houdt die besparing stand, ongeacht de interne 
onderverdeling binnen de perequatiekorf.

de toute façon travaillé plus longtemps. Les montants 
utilisés tiennent donc compte des plus et des moins.

La ministre prévoit toutefois un monitoring adéquat du 
nouveau bonus de pension. Le gouvernement a décidé 
de travailler sur un monitoring concret de la constitution 
des bonus et des activités/revenus connexes dans le 
but de prévenir les abus et d’encourager le souhait de 
travailler plus longtemps.

Lors de la deuxième lecture, une note sera approuvée 
qui définira le calendrier et la méthodologie du monitoring. 
Un rapport de suivi sera soumis au (prochain) gouver-
nement pour examen et ajustement éventuel du bonus.

S’agissant des pensions des indépendants, 
Mme Samyn réclame la suppression du coefficient de 
correction pour le passé. La ministre souhaite rappeler 
que, même si cette matière relève de la compétence du 
ministre Clarinval, il s’agit d’une opération très coûteuse 
pour laquelle il n’existe pas de financement. Actuellement, 
le coût de la suppression du coefficient de correction 
s’élève déjà à 1,1 milliard, soit environ 1/5e des dépenses 
actuelles en matière de pension.

La ministre rappelle que le coefficient provient de 
la différence de niveau des cotisations sociales pour 
la constitution des droits de pension entre les salariés 
et les indépendants. Cette différence existe toujours et 
devra être rediscutée en vue du développement de la 
protection sociale du travailleur indépendant. Néanmoins, 
sans adaptation des cotisations sociales des plus hauts 
revenus, qui ne paient rien aujourd’hui, le petit indépen-
dant et l’État financent le régime et un déséquilibre est 
organisé pour une protection semblable.

La ministre a également rassuré M. Van der Donckt 
sur la péréquation et ses effets. La décision que le 
gouvernement a prise aura effectivement un impact 
de 0,39 % du PIB. C’était déjà le cas, et cela le reste.

Les échappatoires évoquées par M. Van der Donckt 
sont des mécanismes de protection qui n’ont aucune 
incidence sur l’impact budgétaire global. La ministre 
protège les pensions les plus basses et médianes en 
cas de dépassement, ce qu’elle juge essentiel. En limi-
tant les dépenses à 0,3 % par an, cette économie est 
maintenue quelle que soit la sous-répartition interne de 
la corbeille de péréquation.
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Het verhaal van Europa en het relanceplan is gekend.

De middelen van het relanceplan zijn belangrijk om 
te kunnen investeren in maatregelen om de producti-
viteit te verhogen. Daartoe werd overeengekomen dat 
structurele hervormingen noodzakelijk zijn, met name 
op het gebied van pensioenen.

Dat was een ingewikkelde opdracht, maar de regering 
is er afgelopen zomer in geslaagd. Het betalingsverzoek 
werd eind september ingediend en de Commissie eva-
lueert thans de zogenaamde mijlpalen of streefdoelen.

Er zijn geen verdere details over wanneer het antwoord 
van de Commissie mag worden verwacht. De Belgische 
regering is ervan overtuigd dat deze hervorming, die de 
geraamde vergrijzingskosten verlaagt zonder de bur-
gers te benadelen, voldoet aan de met de Commissie 
gemaakte afspraken.

De minister is bij het tweede deel aanbeland over de 
uitvoering van het regeerakkoord.

De heer Van der Donckt doet alsof het regeerakkoord 
niet werd uitgevoerd en de hervormingen niet voldoen. 
De minister wil toch even herhalen dat de aankondigin-
gen in het regeerakkoord werden uitgevoerd of in een 
laatste uitvoeringsfase zitten. Zo werden tijdens deze 
regeerperiode meer dan 280.000 jobs gecreëerd en dat 
zijn geen flexi-jobs. Minister Dermagne heeft met het 
actieplan in verband met harmonieuze loopbaaneindes 
veel aandacht gehad voor de oudere werknemers. Het 
resultaat is dat hun werkzaamheidsgraad zeer snel 
toeneemt. In het derde trimester van 2023 bedroeg de 
activiteitsgraad van de 50-64-jarigen 67 %. Niet enkel 
de oudere werknemers kunnen dankzij deze regering 
mee hun schouders onder onze welvaart zetten. Dankzij 
de hervormde de re-integratietrajecten zullen langdurig 
zieken op een geleidelijke en humane wijze weer aan 
de slag kunnen.

De regering heeft de minimumpensioenen met 30 % 
opgetrokken, heeft de drempeleffecten afgeschaft, heeft 
de vervangingsratio verbeterd via het berekeningsplafond, 
heeft een gemoderniseerde bonus ingevoerd, heeft een 
structurele hervorming doorgevoerd met voor het eerst 
een daadwerkelijke arbeidsvoorwaarde, heeft de solida-
riteit vergroot door de Wijninckx-bijdrage te verdubbelen, 
heeft de convergentie tussen de stelsels vergroot door 
de correctiecoëfficiënt af te schaffen en heeft plafonds 
ingevoerd inzake het perequatiepercentage.

De evolutie van het aanvullend pensioen – of har-
monisering – werd in handen genomen door de sociale 
partners, die een traject tot 2030 hebben uitgestippeld. 

Tout le monde connaît l’histoire de l’Europe et du 
plan de relance.

Les moyens du plan de relance sont importants pour 
investir dans des mesures qui renforcent la producti-
vité. Il a été convenu d’avoir des réformes structurelles 
notamment en matière de pensions.

Ce fut un travail compliqué mais le gouvernement y 
est parvenu l’été dernier. La demande de paiement a 
été introduite fin septembre et la Commission évalue 
pour le moment les “milestones”.

La date de la réponse de la Commission est indé-
pendante de notre volonté. Le gouvernement belge est 
convaincu que cette réforme, qui diminue les prévisions 
du coût du vieillissement sans faire mal aux citoyens, est 
satisfaisante à la lumière des engagements pris auprès 
de la Commission.

La ministre en arrive à la deuxième partie relative à 
la mise en œuvre de l’accord de gouvernement.

M. Van der Donckt prétend que l’accord de gouverne-
ment n’a pas été mis en œuvre et que les réformes sont 
insuffisantes. La ministre tient tout de même à répéter 
que ce qui était prévu dans l’accord de gouvernement 
a été mis en œuvre ou entre dans phase finale. Plus 
de 280.000 emplois ont été créés au cours de cette 
législature, par exemple, et il ne s’agit pas de flexi-jobs. 
Le ministre Dermagne a accordé beaucoup d’atten-
tion aux travailleurs âgés à travers son plan d’action 
“Fin de carrière harmonieuse”. Le résultat est que leur 
taux d’emploi augmente très rapidement. Au troisième 
trimestre 2023, le taux d’activité des 50-64 ans était 
de 67 %. Les travailleurs âgés ne sont pas les seuls à 
pouvoir contribuer à notre prospérité grâce à ce gouver-
nement. Avec la réforme des trajets de réintégration, les 
malades de longue durée pourront reprendre le travail 
de manière progressive et humaine.

Le gouvernement a augmenté les pensions minimum 
de 30 %, a supprimé les effets de seuil, a amélioré le 
taux de remplacement par le biais du plafond de calcul; 
le bonus modernisé a été introduit; une réforme structu-
relle a été mise en œuvre qui introduit pour la première 
fois une condition de travail effectif, augmentant la 
solidarité en doublant la contribution Wijninckx et plus 
de convergence entre les systèmes en supprimant le 
coefficient de correction et en introduisant des plafonds 
de pourcentage pour la péréquation.

L’évolution de la pension complémentaire, l’harmoni-
sation, a été prise en main par les partenaires sociaux 
qui ont défini une trajectoire d’ici 2030, la transparence et 
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De transparantie en de communicatie werden aanzienlijk 
verbeterd, de kosten werden structureel in kaart gebracht 
en de afwijkende waarden werden aangepakt.

Daarnaast zijn de cumulatie van de inkomsten uit arbeid 
voor de weduwen en de weduwnaars, alsook het ziekte-
pensioen, op de goede weg, werd het Gesolidariseerd 
pensioenfonds beter ondersteund en werd mypension.
be ontwikkeld.

De regering heeft zich nog niet op het deeltijds pensi-
oen kunnen toeleggen. Dat klopt. Daar zijn twee redenen 
voor. Het deeltijds pensioen heeft maar weinig toege-
voegde waarde voor de ambtenaren en de werknemers. 
Zij worden reeds beschermd door wat thans bestaat. 
Anderzijds is de tenuitvoerlegging van het deeltijds pen-
sioen voor de zelfstandigen te ingewikkeld. Het zou een 
toegevoegde waarde kunnen bieden, maar er is geen 
sluitend monitoring- en controlemechanisme om na te 
gaan of de zelfstandigen hun activiteiten daadwerkelijk 
verminderen. Het risico op fraude is eenvoudigweg te 
groot.

De minister besluit dat het regeerakkoord is uitge-
voerd. Dat is misschien niet wat de heer Van der Donckt 
gehoopt had.

De minister hoort verscheidene sprekers pleiten 
voor een beperking van het maximumpensioen van 
de vastbenoemde ambtenaren, omdat het te hoog zou 
zijn en te veel beslag legt op de openbare financiën. 
Tezelfdertijd wordt gepleit voor de toekenning van een 
tweede pijler aan diezelfde ambtenaren, wat neerkomt 
op een privatisering van de sociale zekerheid.

Zijn mevrouw Lanjri en mevrouw Samyn van mening 
dat alleen het wettelijk pensioen geld kost en dat de 
tweede pijler gratis is?

Men dient realistisch te zijn: dat is uiteraard niet het 
geval.

Een privatisering zal noch de gepensioneerden, noch de 
overheidsfinanciën ten goede komen. De enige winnaars 
in dat verhaal zijn de banken en vermogensbeheerders.

Het derde deel van het betoog van de minister heeft 
betrekking op de inhoudelijke vragen over de structurele 
pensioenhervorming. De minister kan de commissiele-
den reeds geruststellen dat er nog veel gelegenheid tot 
debat zal zijn wanneer het wetsontwerp op de agenda 
van deze assemblee zal komen.

De minister stelt nu reeds dat ze hard heeft gewerkt 
om de zwaksten in de samenleving een steeds grotere 

la communication se sont considérablement améliorées 
et les coûts sont structurellement cartographiés et les 
valeurs aberrantes traitées.

En outre, le cumul des revenus du travail pour les 
veuves et les veufs, la pension de maladie est en bonne 
voie, le fonds de pension consolidé a été mieux soutenu 
et MyPension a été développé.

Ce que le gouvernement n’a pas fait, c’est la pension 
à temps partiel, c’est vrai. La raison en est double. D’une 
part, la pension à temps partiel n’apporte que peu de 
valeur ajoutée aux fonctionnaires et aux salariés. Ce 
qui existe les protège déjà. D’autre part, la pension à 
temps partiel est trop complexe à mettre en œuvre pour 
les indépendants. Bien qu’il puisse y avoir une valeur 
ajoutée, il n’existe pas de mécanisme de suivi et de 
contrôle infaillible pour vérifier que les indépendants 
réduisent effectivement leurs activités. Le risque de 
fraude est tout simplement trop élevé.

La ministre conclut que l’accord de gouvernement a 
été mis en œuvre. Ce n’est peut-être pas ce que M. Van 
der Donckt avait espéré.

La ministre entend plusieurs intervenants plaider en 
faveur d’une limitation du maximum de la pension des 
fonctionnaires statutaires, au motif que ce plafond est 
trop élevé et hypothéquerait les finances publiques. Il est 
parallèlement plaidé en faveur de l’octroi d’un deuxième 
pilier pour ces mêmes fonctionnaires. Il s’agit donc d’une 
privatisation de la sécurité sociale.

Mme Lanjri et Mme Samyn estiment-elles que seule 
la pension légale coûte de l’argent et que le deuxième 
pilier est gratuit?

Il convient d’être réaliste: ce n’est évidemment pas 
le cas.

Une privatisation n’avantagera ni les pensionnés, ni 
les finances publiques. Dans cette histoire, les seuls 
vainqueurs seront les banques et les gestionnaires de 
fortune.

La troisième partie de l’intervention de la ministre 
concerne les questions de fond concernant la réforme 
structurelle des pensions. La ministre peut déjà assu-
rer que la commission aura encore tout le temps d’en 
débattre lorsque le projet de loi sera inscrit à l’ordre du 
jour de cette assemblée.

La ministre peut déjà affirmer qu’elle a travaillé dur 
pour toujours protéger les plus faibles dans la société. 
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bescherming te bieden. Zoals velen hebben erkend, heeft 
de minister zich steeds in het bijzonder bekommerd om 
de impact van de maatregelen op de pensioenen van 
de vrouwen. Mocht de PS niet in de regering hebben 
gezeten, dan zou ook dat niet het geval zijn geweest. 
Zonder de PS zou de pensioenhervorming neerkomen 
op een lineaire verhoging van de pensioenleeftijd, op 
strengere voorwaarden voor wie vroeg is beginnen te 
werken en op een ongunstigere behandeling van de mi-
nimumpensioenen voor vrouwen met kortere loopbanen.

De minister heeft gewerkt aan de erkenning van de pen-
sioenrechten van wie er nood aan heeft. De toegang tot 
het minimumpensioen werd versterkt voor onthaalouders 
en meewerkende echtgenoten. De voorwaarde inzake 
effectief werk wordt versoepeld voor langdurig zieken 
en voor artistieke verwezenlijkingen; voortaan worden 
ziekteperiodes en periodes van tijdelijke werkloosheid 
als effectief werk beschouwd. Zonder regeringsdeelname 
van de PS zouden die groepen (specifieke arbeidssta-
tussen, zieken, kunstwerkers, arbeiders, vrouwen) in 
de kou blijven staan.

Nog voor de regeerperiode goed en wel van start 
was gegaan, was de minister al aan de slag om binnen 
de pensioenen het lot van de vrouwen te verbeteren. 
Daarom kon de minister talrijke maatregelen nemen. De 
belangrijkste het beter valoriseren van deeltijdwerk. Ook 
de verhoging van het grensbedrag voor de cumulatie 
van een overlevingspensioen en beroepsinkomsten, net 
als de verlenging van de overgangsuitkering, hebben in 
het dagelijks leven voor talrijke vrouwen een belangrijk 
verschil gemaakt.

Wat de bonus betreft, kan de minister bevestigen 
dat geen enkele ambtenaar jonger dan 60 jaar er een 
zal ontvangen. De voorwaarde is en blijft de toegang 
tot het vervroegd pensioen. Die kan nooit vroeger zijn 
dan 60 jaar, ook voor ambtenaren met een preferentieel 
tantième.

De heer Delizée heeft gevraagd of de bonus vanaf de 
eerste dag wordt opgebouwd. De pensioenbonus wordt 
verworven vanaf de eerste dag waarop men op pensi-
oen kan gaan. Die datum wordt de P-datum genoemd. 
Naargelang van het aantal effectieve loopbaanjaren gaat 
het om het moment waarop men vervroegd op pensioen 
kan gaan dan wel om de wettelijke pensioenleeftijd. Voor 
2024 dient te worden onderstreept dat arbeidsprestaties 
vanaf 1 juli 2024 voor de bonus in aanmerking zullen 
komen voor pensioenen die vanaf 1 januari 2025 van 
start gaan. In dat specifieke geval zal een werknemer 
die is blijven doorwerken, een eenmalige bonus van 
1.890 euro uitbetaald krijgen.

Comme beaucoup l’ont reconnu, l’impact des mesures 
sur les pensions des femmes a toujours été au centre de 
ses préoccupations. Là encore, sans le PS au gouver-
nement, ce n’était pas le cas. La réforme des pensions 
sans le PS se traduit par une augmentation linéaire de 
l’âge de la retraite, un durcissement des conditions pour 
ceux qui ont commencé à travailler tôt, un traitement plus 
défavorable des pensions minimales pour les femmes 
ayant eu des carrières plus courtes.

La ministre a travaillé pour reconnaître ceux qui en ont 
besoin. L’accès au minimum de pension a été renforcé 
pour les parents accueillants et les conjoints aidants. 
La condition de travail effectif est assouplie pour les 
malades de longue durée et pour les réalisations artis-
tiques; les périodes de soins ou de chômage temporaire 
sont considérées comme du travail effectif. Sans le PS 
au gouvernement, ces groupes (statuts spécifiques, 
malades, travailleurs des arts, ouvriers, femmes) seraient 
laissés pour compte.

Avant même que la législature ne commence vérita-
blement, la ministre travaillait déjà à l’amélioration du sort 
des femmes au sein des pensions, raison pour laquelle 
la ministre a pu prendre de nombreuses mesures. La 
mesure la plus importante est la meilleure valorisation 
du travail à temps partiel. De même, le relèvement du 
montant limite pour cumuler une pension de survie avec 
des revenus professionnels, ainsi que la prolongation 
de l’allocation de transition ont apporté une différence 
significative dans le quotidien de bien des femmes.

En ce qui concerne le bonus, la ministre est en mesure 
de confirmer qu’aucun fonctionnaire de moins de 60 ans 
ne recevra de bonus. La condition est et reste l’accès à la 
pension anticipée. Celle-ci ne peut jamais être antérieure 
à 60 ans, même pour les fonctionnaires bénéficiant d’un 
tantième préférentiel.

M. Delizée a posé une question relative à la constitution 
du bonus dès le premier jour. On acquiert un bonus de 
pension à partir de la première date possible de départ 
à la retraite. Cette date est appelée date P. En fonction 
du nombre d’années de carrière effectuées, il s’agit du 
moment où l’on peut prendre une pension anticipée ou 
de l’âge légal de la retraite. Pour l’année 2024, il est 
important de souligner que les prestations dès le 1er juillet 
donneront lieu au bonus, et ce, pour les pensions qui 
entrent en vigueur dès le 1er janvier 2025. Dans ce cas 
précis, le travailleur qui a continué à travailler aura un 
bonus de 1.890 euros en un versement unique.
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De perequatie kan vergeleken worden met de wel-
vaartsvastheid, maar is toch heel verschillend. Ze zorgt 
er in beide gevallen voor dat de pensioenen, na pensi-
onering en bovenop de index, de evolutie van de lonen 
volgen. De minister raakt niet aan de welvaartsenveloppe. 
Integendeel, ze heeft erop toegezien dat de sociale 
partners zich er tijdens deze legislatuur twee keer over 
konden uitspreken. Zonder de PS in de regering had dit 
niet gegarandeerd kunnen worden.

Wat het ziektepensioen betreft, hebben de commis-
sieleden vooral gevraagd of er stappen zouden worden 
genomen.

De hervorming van het ziektepensioen is complex, 
met de betrokkenheid van verschillende ministers en 
van alle beleidsniveaus. Ze is dan ook tijdrovend, maar 
vóór het einde van deze regeerperiode moet ze zeker 
haar beslag krijgen.

Het houdt allerminst steek om die hervorming als 
een loutere naamsverandering af te doen. Het is cor-
rect dat de benaming ziektepensioen wordt gewijzigd 
in ‘arbeidsongeschiktheidsuitkering voor ambtenaren’, 
aangezien het niet langer om een pensioen gaat. De 
minister werkt hard aan een menselijk opvolgings- en 
re-integratietraject.

Wat de budgettaire impact van die hervorming betreft, 
klopt het dat die in het begin bepaalde kosten met zich 
zal brengen. Er moeten nieuwe terug-naar-werkcoördina-
toren worden aangeworven, er zijn investeringen nodig 
in disability management, het informaticasysteem van 
de Federale Pensioendienst moet worden aangepast 
enzovoort. Het is echter zaak niet op de korte termijn 
te focussen, aangezien het om een fundamentele sys-
teemwijziging gaat. Langdurig zieke ambtenaren zullen 
niet langer in een vergeetput terechtkomen, waarbij ze 
worden gestraft wanneer ze – zelfs deeltijds – aan het 
werk gaan. Ze zullen voortaan veel beter worden begeleid 
en geholpen en zullen worden aangemoedigd om naar 
de arbeidsmarkt terug te keren. Daarnaast zullen de 
werkgevers uit de overheidssector hun verantwoorde-
lijkheid moeten opnemen en meer inspanningen doen 
om langdurig zieken te herintegreren. De winsten uit die 
hervorming zullen op de lange termijn voor zowel de 
burger als de samenleving zichtbaar worden.

De minister vult die repliek aan met antwoorden op 
de mondelinge vragen die sinds de laatste vergadering 
werden gesteld. Ze betreffen twee thema’s:

— de cumulatie van het vervroegd pensioen met een 
inkomen uit arbeid;

La péréquation peut être comparée à la liaison au 
bien-être, mais elle est très différente. Elle garantit dans 
les deux cas que les pensions, après la mise à la retraite 
et en plus de l’index, suivent l’évolution des salaires. 
La ministre ne touche pas à l’enveloppe bien-être. Au 
contraire, la ministre a veillé à ce que les partenaires 
sociaux aient pu s’exprimer à ce sujet à deux reprises 
sous cette législature. Une garantie qui ne peut être 
assurée sans le PS au gouvernement.

En matière de pension pour inaptitude physique, il a 
surtout été demandé si des pas allaient être faits.

La réforme de la pension pour inaptitude physique est 
une réforme complexe impliquant différents ministres et 
tous les niveaux de pouvoir. Elle prend donc du temps, 
mais il est certainement prévu qu’elle aboutisse avant 
la fin de cette législature.

Il est tout à fait erroné de décrire la réforme comme 
un simple changement de nom. Il est vrai que nous 
changeons le nom de la pension de maladie en alloca-
tion d’inactivité pour fonctionnaires car cela n’en sera 
plus une. La ministre travaille d’arrache-pied à un trajet 
humain de suivi et de réintégration.

En ce qui concerne l’impact budgétaire de cette ré-
forme, il est vrai que certains coûts devront être supportés 
au départ. Il faut recruter de nouveaux coordinateurs de 
retour à l’emploi, investir dans le “disability management”, 
adapter le système informatique du Service fédéral 
des pensions, etc. Cependant, il convient de ne pas se 
concentrer sur le court terme: il s’agit d’un changement 
systémique fondamental. Les fonctionnaires malades de 
longue durée ne se retrouveront plus dans un puits d’oubli 
où ils sont pénalisés par le fait de travailler, ne serait-ce 
que partiellement. Ils seront désormais beaucoup mieux 
encadrés et aidés, et encouragés à réintégrer le mar-
ché du travail. De plus, les employeurs publics devront 
prendre leurs responsabilités et faire plus d’efforts pour 
réintégrer les personnes malades de longue durée. Les 
gains de cette réforme seront évidents à long terme, tant 
pour le citoyen que pour la société.

La ministre joint à cette réplique les réponses aux 
questions orales déposées depuis la dernière séance. 
Elles sont de deux ordres:

D’une part, le cumul de la pension anticipée avec un 
revenu de travail.
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— het recht van de wettelijk samenwonenden op 
een overlevingspensioen of op een overgangsuitkering.

Inzake de vragen van mevrouw Samyn en de heer 
Colebunders omtrent de terugvordering van ontvangen 
inkomsten uit werk tijdens de crisisperiode stelt de minister 
dat het pensioen een vervangingsinkomen is. Het komt 
in de plaats van het arbeidsinkomen voor hen die hun 
loopbaan hebben afgerond. Daarnaast mag er bijver-
diend worden. Voor het wettelijk pensioen of na 45 jaar 
loopbaan is dat onbeperkt. Maar bij vervroegd pensioen 
zonder onvolledige loopbaan is er een inkomensplafond.

Met de begrenzing bij het vervroegd pensioen wil de 
minister voorkomen dat mensen vervroegd hun pensioen 
opnemen en gewoon verder werken. De essentie zelf 
van het pensioen als vervangingsinkomen vervalt dan.

Het cumulatieplafond werd in bepaalde sectoren tijdelijk 
opgeschort tijdens de coronacrisis, maar die opschor-
ting liep af op 30 september 2021. Van 1 januari 2022 
tot 31 maart 2023 was er opnieuw een opschorting van 
het cumulatieplafond voor vervroegd gepensioneerden 
in het onderwijs. Sindsdien geldt dia plafond opnieuw.

Wat de vraag naar de informatieverstrekking over de 
grensbedragen betreft, geeft de minister mee dat aan 
elke pensioenbeslissing een bijlage wordt toegevoegd 
met de regels en de jaargrenzen van de toegelaten be-
roepsactiviteit. Het departement onderwijs informeert de 
scholen onder andere via een rondzendbrief. De scholen 
en hun personeelsdiensten zijn dus op de hoogte van 
de gevolgen voor het pensioen wanneer een vervroegd 
gepensioneerde meer dan het grensbedrag bijverdient. 
Als werkgever hebben zij ook hun rol te spelen.

Naar aanleiding van de vragen van de heer Mariage 
en van mevrouw Moscufo brengt de minister in herin-
nering dat de overgangsuitkering pas met de wet van 
5 mei 2014 in het leven werd geroepen. Net als bij het 
overlevingspensioen is de huwelijksband het criterium 
voor toekenning die uitkering. De minister schaart zich 
ten volle achter het idee dat ook de wettelijk samenwo-
nenden er toegang toe moeten krijgen. Het verliezen van 
een partner is immers in beide gevallen even dramatisch.

In het kader van een omvattende hervorming van de 
gezinsdimensie binnen het pensioenstelsel heeft deze 
regering de sociale partners verzocht dat ze zich zouden 
buigen over de uitbreiding van de afgeleide rechten tot 
de wettelijk samenwonenden. De minister verwacht vóór 
het einde van het jaar een voorstel van hun kant op basis 

D’autre part, le droit des cohabitants légaux à la 
pension de survie ou l’allocation.

Concernant les questions de Mme Samyn et de 
M. Colebunders sur la récupération des revenus perçus 
à la suite d’une occupation pendant la période de crise, 
la ministre déclare que la pension est un revenu de 
remplacement. Elle remplace le revenu du travail pour 
les personnes qui ont terminé leur carrière. Celles-ci ont 
en outre la possibilité de percevoir des revenus complé-
mentaires. Pour la pension légale ou après 45 ans de 
carrière, cette possibilité est illimitée. Mais en cas de 
retraite anticipée sans carrière incomplète, un plafond 
de revenus a été défini.

Avec le plafonnement de la prépension, la ministre 
veut empêcher les salariés de prendre une retraite 
anticipée et de continuer simplement à travailler, ce qui 
neutraliserait l’essence même de la pension en tant que 
revenu de remplacement.

Le plafond de cumul a été temporairement suspendu 
dans certains secteurs pendant la crise du coronavirus, 
mais cette suspension a expiré le 30 septembre 2021. 
Du 1er janvier 2022 au 31 mars 2023, il y a eu une autre 
suspension du plafond de cumul pour les enseignants 
prépensionnés. Depuis lors, ce plafond a été rétabli.

En ce qui concerne la question de la communication 
de l’information sur les plafonds, la ministre informe 
qu’une annexe est jointe à chaque décision de pension 
avec les règles et les limites annuelles de l’activité pro-
fessionnelle autorisée. Le département de l’enseigne-
ment informe notamment les écoles par le biais d’une 
circulaire. Les écoles et leurs services du personnel sont 
donc conscients des implications en matière de pension 
lorsque les revenus complémentaires d’un prépensionné 
dépassent le montant maximum. En tant qu’employeurs, 
ils ont également leur rôle à jouer.

Concernant les questions de Monsieur Mariage et 
Madame Moscufo, la ministre rappelle que l’allocation 
de transition n’a été créer qu’avec la loi de 5 mai 2014. 
Comme la pension de survie, elle est fondée sur le 
mariage. La ministre partage profondément l’idée que 
l’accès devrait être élargi aux cohabitants légaux. Les 
conséquences d’une perte d’un partenaire n’est pas 
moins dramatique dans l’une ou l’autre cas.

Les partenaires sociaux ont été saisis par ce gou-
vernement de se pencher sur une extension des droits 
dérivés aux cohabitants légaux dans le cadre d’une 
réforme globale de la dimension familiale des pensions. 
La ministre compte avoir avant la fin de l’année une 
proposition de leur part qui permettra de présenter les 
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waarvan de contouren van een doordachte en grondige 
modernisering van de gezinsdimensie in de pensioenen 
nog kunnen worden gepresenteerd vóór het einde van 
de regeerperiode. De minister zal tot het einde van deze 
regeerperiode blijven doorwerken.

Het klopt dat de uitkeringsaanvraag automatisch zou 
moeten plaatsvinden, zoals het geval is wanneer de 
overledene reeds een rustpensioen kreeg of wanneer 
de vraag om een rustpensioen wordt onderzocht. In de 
andere gevallen is de FOD niet op de hoogte van over-
lijdens en is er dus een aanvraag nodig. De minister is 
zich ervan bewust dat daarbij wellicht rechten niet worden 
opgenomen. Daarom heeft ze in november 2022 een 
grote sensibiliseringscampagne in de sociale media en 
via tussenschakels, zoals notarissen, organisaties voor 
weduwnaars en weduwen enzovoort, op het getouw gezet.

Wat de vraag van mevrouw Lanjri betreft over de grens-
bedragen, zal de regering de bedragen voor toegelaten 
arbeid opnieuw indexeren, zoals dat altijd gebeurt. De 
minister heeft de grensbedragen voor gepensioneer-
den met enkel een overlevingspensioen en kinderlast 
verhoogd. De minister heeft ook de sociale partners 
om hun mening gevraagd over een verdere verhoging 
van de grensbedragen. De minister wil hun antwoord 
afwachten en verkiest een omvattende hervorming van 
de gezinsdimensie.

Meten is weten. Daarom zullen de data over gender 
en pensioen op Pensionstat bij de tijd worden gehouden 
en zal in de toekomst regelmatig een rapport over de 
pensioenkloof verschijnen.

De minister is zelf een groot voorstandster van de 
pensioensplitsing. Daarom stuurde ze de sociale partners 
terug naar de tekentafel.

Vervolgens gaat de minister in op de werking van 
haar administratie.

De minister wil beklemtonen hoe doeltreffend die 
administratie werkt. Dat is niet vanzelfsprekend, gelet 
op het groeiend aantal dossiers en de stijgende com-
plexiteit ervan.

De Federale Pensioendienst is inderdaad op zoek 
naar nieuwe medewerkers. Sinds begin 2023 werden 
binnen die dienst zo’n 186 nieuwe personeelsleden 
aangeworven. Tegelijk zullen binnenkort bijkomende 
maatregelen worden getroffen om de Pensioendienst 
toegankelijker te maken.

contours d’une modernisation réfléchie et approfondie 
de la dimension familiale dans les pensions avant la fin 
de la législature. La ministre travaillera jusqu’au bout 
de cette législature.

Il est vrai qu’une demande d’allocation devrait être 
automatique comme c’est le cas lorsque le défunt perce-
vait déjà une pension de retraite ou lorsqu’une demande 
en vue de bénéficier de la pension de retraite est en 
examen. Dans les autres cas, le SFP ne sait pas qu’il y a 
eu un décès et une demande est nécessaire. La ministre 
se dit consciente qu’il pourrait y avoir un problème de 
non-recours aux droits. C’est la raison pour laquelle 
elle a réalisé une grande campagne de sensibilisation 
en novembre 2022 sur les médias sociaux et via les 
intermédiaires comme les notaires, organisations pour 
veufs/veuves et autres.

En ce qui concerne la question de Mme Lanjri sur les 
plafonds, le gouvernement réindexera les montants pour 
le travail autorisé, comme il le fait toujours. La ministre 
a relevé les plafonds pour les pensionnés avec charge 
d’enfant qui ne disposent que d’une pension de survie. 
Elle a également demandé aux partenaires sociaux leur 
avis sur une nouvelle augmentation des plafonds. La 
ministre tient à attendre leur réponse et privilégie une 
réforme globale de la dimension familiale.

Mesurer, c’est savoir. C’est pourquoi les données 
sur le genre et les pensions seront tenues à jour dans 
Pensionstat et un rapport régulier sur l’écart des pen-
sions sera désormais publié.

La ministre elle-même est une fervente partisane du 
partage des pensions. Elle a donc invité les partenaires 
sociaux à réexaminer ce dossier.

Pour la suite de son exposé, la ministre se concentre 
sur le fonctionnement de son administration.

La ministre veut souligner comment cette administra-
tion travaille de manière efficace. Ce n’est pas évident 
dans un contexte d’augmentation de dossiers et de leur 
complexité.

Le Service fédéral des Pensions est en effet à la 
recherche de nouveaux collaborateurs. Depuis le début 
de l’année 2023, quelque 186 nouveaux membres du 
personnel ont été recrutés au sein du Service fédéral des 
Pensions. Parallèlement, des mesures supplémentaires 
seront bientôt prises pour faciliter l’accès au Service 
des Pensions.
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De Federale Pensioendienst garandeert ook dat er 
tegen het einde van het eerste kwartaal van 2024 een 
nieuw en doeltreffender systeem voor de gratis pensi-
oenlijn zal zijn, om te lange wachttijden te voorkomen. 
De minister nodigt iedereen ook uit om de website 
mypension.be te raadplegen.

Ander goed nieuws: voor de oudere burgers of de 
digibeten zal het voortaan mogelijk zijn een beheerder 
aan te duiden om hun online dossier via de app mypen-
sion te beheren.

Sinds de introductie van het digitale mandatensysteem 
begin dit jaar werden in totaal 1.428 (unieke) mandaat-
nemers van de 1.845 geregistreerd.

Het voorstel over de beschikbaarheid van de diensten 
is exact het voorstel dat de Federale Pensioendienst 
doet. Ze bouwen momenteel aan een lerend netwerk. 
De bedoeling is dat de pensioenpartners ook de kennis 
van de Federale Pensioendienst gebruiken om hen te 
ondersteunen. De Federale Pensioendienst kan ook 
leren van de partners en het terrein. Het is dus een 
win-winsituatie. Door diegenen te ondersteunen die de 
burger lokaal helpen met hun pensioenvragen, hoopt 
de minister dat een minimale investering een maximaal 
resultaat bereikt. Die samenwerking met lokale partners 
is zeer belangrijk in de strijd tegen de digitale en de 
sociale kloof.

De Pensioendienst werkt ook aan een specifieke dienst 
voor professionals. Het middenveld kan zo de burgers 
bijstaan die hun weg naar mypension niet of nog niet 
vinden. Die dienst zal eventueel technische middelen 
omvatten zoals de toegang tot mypension.be voor de 
professionals. De eerste experimenten lopen en daaruit 
blijkt inderdaad een grote vraag bij de professionals. 
Het is de bedoeling dit project uit te rollen in 2024, na 
de beëindiging van de testfases.

De minister sluit haar betoog af door kort het Europees 
voorzitterschap te belichten.

Op 8 februari 2024 zal een topconferentie worden 
georganiseerd over gender en pensioenen. De minister 
wil binnen het Belgische voorzitterschap eenstemmig-
heid bereiken over het belang van het dichten van de 
pensioenkloof tussen mannen en vrouwen en de lidstaten 
denksporen aanreiken om op nationaal niveau hetzelfde 
te doen. Door de goede praktijken van de lidstaten te 
delen, wil België een politiek en wetgevend optreden 
aanmoedigen. De best practices van de lidstaten worden 

Le Service fédéral des Pensions nous assure éga-
lement qu’un nouveau système plus efficace pour la 
ligne gratuite sera opérationnel d’ici la fin du premier 
trimestre 2024 afin d’éviter des temps d’attente trop 
longs. Nous invitons également tout le monde à visiter 
le site web mypension.be.

Autre bonne nouvelle: pour les citoyens âgés ou les 
personnes souffrant de problèmes numériques, il est 
désormais possible de désigner un administrateur pour 
gérer leur dossier en ligne via l’application mypension.

Depuis l’introduction du système de mandats électro-
niques au début de cette année, un total de 1.428 man-
dataires (uniques) ont été enregistrés sur 1.845.

La proposition relative à la disponibilité des services 
correspond exactement à celle du Service fédéral des 
Pensions. Ce dernier est en train de mettre en place 
un réseau d’apprentissage. L’idée est que les parte-
naires en matière de pensions utilisent également les 
connaissances du Service fédéral des Pensions pour 
les soutenir. Le Service fédéral des Pensions peut éga-
lement apprendre des partenaires et du terrain. Il s’agit 
donc d’une situation gagnant-gagnant. En soutenant 
ceux qui aident les citoyens au niveau local à résoudre 
leurs questions de pension, la ministre espère qu’un 
investissement minimal produira des résultats maximaux. 
Cette collaboration avec les partenaires locaux est très 
importante dans la lutte contre la fracture numérique 
et sociale.

Le service des pensions développe également un 
service spécifique pour les professionnels. La société 
civile peut ainsi aider les citoyens qui ne trouvent pas 
ou pas encore le chemin de MyPension. Ce service 
comprendra éventuellement des moyens techniques tels 
que l’accès à mypension.be pour les professionnels. Les 
premières expériences dans ce cadre sont en cours et 
montrent une forte demande de la part des profession-
nels. L’objectif est de mettre en place ce projet en 2024, 
une fois les phases de test terminées.

La ministre conclut avec quelques mots sur la 
présidence européenne.

Le 8 février 2024, une conférence de haut niveau 
sera organisée en matière de genre et pensions. La 
ministre vise à atteindre un consensus au sein de la 
présidence belge sur l’importance de s’attaquer à l’écart 
entre les hommes et les femmes en matière de pensions 
et à fournir aux États membres des pistes de réflexion 
pour faire de même au niveau national. En partageant 
les bonnes pratiques des États membres, la Belgique 
vise à encourager l’action politique et législative en la 
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op basis van de door die lidstaten in het raam van een 
MISSOC-onderzoek bezorgde informatie geselecteerd.

Een ander aspect dat zal worden belicht, betreft de 
monitoring en de voortgangscontrole; uit een sociaal 
oogpunt is dat fundamenteel op het niveau van de 
Europese Unie.

Een van de voornaamste doelstellingen van het 
Belgische voorzitterschap bestaat erin te pleiten voor 
de ontwikkeling en de evaluatie van een samenhangende 
en goede voortgangscontrole van de ongelijkheid tus-
sen mannen en vrouwen na het pensioen op Europees 
niveau, met concrete voorstellen.

Voor het Belgische voorzitterschap werden in totaal 
negen mensen aangeworven voor de FOD Sociale 
Zekerheid. Zij staan evenwel niet alleen in voor de 
bevoegdheden van de minister, maar ook voor die 
van de ministers Dermagne en Vandenbroucke. Het 
totale budget voor de pensioenen bedraagt ongeveer 
225.000 euro, wat zowel de studies, de werkshops als 
de hele organisatie van het evenement betreft.

b. Replieken

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) stelt vooreerst 
dat de toestand niet moet worden gedramatiseerd, 
maar dat de minister moet toegeven dat cijfers niet tot 
vreugde stemmen. Ze lijkt dat niet te beseffen en gaat 
er prat op de verbintenissen van het regeerakkoord te 
hebben uitgevoerd. Het lid is van oordeel dat sommige 
beloftes inderdaad werden nagekomen, maar er blijven 
nog veel tekortkomingen.

De grootste inspanning gaat naar bijkomende uitgaven. 
Dat is geen slechte zaak, maar er moet meer worden 
gedaan. Naast de indexering werd het minimumpensioen 
verhoogd, ontvangen de begunstigden van de IGO een 
beetje meer middelen en werden de leeflonen aanzien-
lijk verhoogd. De eerste pensioenpijler krijgt echter te 
weinig aandacht.

Het lid vindt vooral dat zowel de minister als de hele 
regering het belang van de compensatiemaatregelen 
verwaarlozen, teneinde de overwogen hervormingen 
te kunnen betalen. Hij stelt vast dat de minister erkent 
dat de pensioenuitgaven aanzienlijk zijn gestegen. Zij 
denkt echter dat die door de automatische indexering 
worden gedekt. Voor het lid houdt het argument van 
de COVID- of de energiecrisis echter geen steek. Ook 
andere landen kregen met die crises te maken en zijn 

matière. Les meilleures pratiques des États membres 
sont sélectionnées sur base des informations fournies 
par les États membres dans le cadre d’une enquête 
MISSOC.

L’autre aspect qui sera mis en lumière est la question 
du monitoring et suivi ce qui est essentiel dans le domaine 
social au niveau de l’union européenne.

L’un des principaux objectifs de la présidence belge 
est de plaider en faveur du développement et de l’éva-
luation d’un suivi cohérent et de qualité de l’inégalité 
entre les hommes et les femmes après la retraite au 
niveau européen, avec des propositions concrètes.

Pour la présidence belge, neuf personnes au total ont 
été recrutées pour le SPF Sécurité sociale, mais elles 
ne représentent pas seulement les compétences de la 
ministre, mais aussi celles des ministres van Dermagne 
et Vandenbroucke. Le budget total pour les pensions est 
d’environ 225.000 euros, ce qui comprend les études, 
les ateliers et toute l’organisation de l’événement.

b. Répliques

M. Wim Van der Donckt (N-VA) estime tout d’abord 
qu’il n’est pas question de dramatiser la situation mais 
que la ministre doit admettre que les chiffres ne sont pas 
réjouissants. Elle ne semble pas le réaliser et se targue 
d’avoir mis en œuvre les engagements de l’accord de 
gouvernement. Pour le membre, il est vrai que certaines 
promesses ont été tenues mais il reste de nombreuses 
carences.

L’essentiel de l’effort est consacré à des dépenses 
supplémentaires. Ce n’est pas une mauvaise chose 
mais il faut en faire davantage. En plus de l’indexation, 
la pension minimum a été augmentée, les bénéficiaires 
de la GRAPA reçoivent un peu plus de moyens et les 
revenus d’intégration ont considérablement augmenté. 
Cependant, le premier pilier de pension fait l’objet de 
trop peu d’attention.

Avant tout, le membre trouve que tant la ministre que 
l’ensemble du gouvernement négligent l’importance 
des mesures de compensation, afin de pouvoir payer 
les réformes envisagées. Il constate que la ministre 
reconnaît que les dépenses liées aux pensions ont 
considérablement augmenté. Mais elle estime qu’elles 
sont couvertes par l’indexation automatique. Or pour le 
membre, l’argument des crises du COVID-19 ou éner-
gétique ne tient pas. D’autres pays ont dû faire face aux 
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daar beter uitgekomen dan België, omdat zij geschiktere 
maatregelen hebben genomen.

Wat de inzetbaarheidsgraad betreft, denkt de minister 
ook op de goede weg te zijn. Zij poneert dat meer dan 
200.000 nieuwe banen werden gecreëerd. Het lid meent 
dat dat cijfer de werkelijkheid niet correct weergeeft, 
want het is het resultaat van een vergelijking met de 
toestand in 2020, in volle covidcrisis. Als de periode 
van vóór COVID als referentiepunt wordt genomen, zijn 
er slechts iets minder dan 100.000 banen bijgekomen. 
Volgens berekeningen van de RSZ zou dat aantal banen 
in werkelijkheid slechts 40.000 bedragen.

Het lid loochent niet dat er jobs zijn gecreëerd, maar 
stelt dat hun aantal niet zo groot is als de minister be-
weert. Voorts vestigt hij de aandacht op de aanwezigheid 
van een groot aantal Roemeense schijnzelfstandigen in 
België; zij laten zich als zelfstandige inschrijven en pro-
fiteren van het systeem zonder zelf bijdragen te betalen. 
Die mensen hebben bovendien een slechte gezondheid 
en worden snel ziek, waardoor ze uiteindelijk aanspraak 
maken op allerlei uitkeringen.

De minister heeft het eveneens gehad over maatregelen 
om mensen ervan te overtuigen dat meer werken zal 
waarborgen dat ze een hoger pensioen zullen krijgen. 
Tegelijkertijd worden de met effectief werk gelijkgestelde 
periodes gestroomlijnd. Het lid denkt dus dat de doelstel-
ling van de minister niet zal worden bereikt.

Wat de pensioenbonus betreft, citeert de heer Van der 
Donckt uit het jaarverslag van het Rekenhof. Volgens 
dat verslag zal de pensioenbonus vanaf 2025 “leiden tot 
meeruitgaven, geraamd op 178 miljoen euro in 2025 en 
357 miljoen euro in 2026”, die slechts gedeeltelijk zouden 
worden gecompenseerd “met bijkomende ontvangsten” 
van mensen die langer blijven werken. Het Rekenhof 
zelf verklaart echter dat het “niet beschikt over ramingen 
van die inkomsten”. De heer Van der Donckt is dan ook 
verbaasd dat de minister verklaart te kunnen rekenen op 
ontvangsten van 23 miljoen euro in 2024. Hij vraag de 
minister om te verduidelijken waarop dit cijfer is gestoeld.

Het lid snijdt vervolgens het akkoord van juli 2022 aan. 
Hij citeert opnieuw uit het jaarverslag van het Rekenhof, 
waarin wordt beklemtoond dat de Studiecommissie 
voor de vergrijzing voor haar raming van het bbp van 
2070 nog geen rekening houdt met de impact van de 
pensioenhervorming. Derhalve lijkt het niet correct om 
zich te baseren op die cijfers voor de berekening van 
de structurele besparing die door regeringsmaatregelen 
wordt gegenereerd. De raming van de minister zou moe-
ten worden berekend op basis van de nieuwe situatie 
die de pensioenhervorming met zich heeft gebracht. Hij 

mêmes crises et ils s’en sont mieux sorti que la Belgique 
car ils ont pris des mesures plus adéquates.

Concernant le taux d’employabilité, la ministre semble 
aussi penser qu’elle est sur la bonne voie. Elle affirme 
que plus de 200.000 nouveaux emplois ont été créés. Le 
membre pense que ce chiffre ne reflète pas la réalité car 
il découle d’une comparaison avec la situation en 2020, 
en pleine crise du COVID-19. En prenant la période 
avant le COVID-19 comme référence, le progrès est 
d’un peu moins de 100.000 emplois. Selon les calculs 
de l’ONSS, ce nombre d’emplois ne serait même en 
réalité que de 40.000.

Le membre ne nie pas que des emplois ont été créés 
mais maintient que leur nombre n’est pas aussi important 
que la ministre l’affirme. Il attire par ailleurs l’attention 
sur la présence en Belgique d’un grand nombre de faux 
indépendants Roumains, qui se font inscrire comme 
indépendants et profitent du système, sans verser de 
contributions. Ces personnes ont en plus une mauvaise 
santé et tombent vite malade, de sorte qu’elles finissent 
par bénéficier de toutes sortes d’allocations.

La ministre a également parlé de mesures visant à 
convaincre les gens que travailler plus leur garantira 
d’obtenir une meilleure pension. Or dans le même 
temps, les périodes assimilées à du travail effectif sont 
rationalisées. Le membre pense donc que l’objectif de 
la ministre ne sera pas atteint.

Concernant le bonus de pension, M. Van der Donckt 
cite le rapport de la Cour des comptes selon lequel le 
bonus de pension entraînerait à partir de 2025 “une 
hausse des dépenses estimée à 178 millions d’euros 
en 2025 et à 357 millions d’euros en 2026”, qui ne serait 
que partiellement compensée “par des recettes supplé-
mentaires” générées par les personnes qui travaillent 
plus longtemps. Cependant, la Cour des comptes elle-
même affirme qu’elle “ne dispose pas d’estimations de 
ces recettes”. M. Van der Donckt s’étonne donc que 
la ministre affirme pouvoir compter sur une recette 
de 23 millions d’euros en 2024. Il demande à la ministre 
de préciser d’où vient ce chiffre.

Le membre aborde ensuite l’accord de juillet 2022. Il 
cite de nouveau le rapport de la Cour des comptes, qui 
souligne que la part du PIB estimée pour 2070 par le 
Comité d’étude sur le vieillissement ne tient pas encore 
compte de l’incidence de la réforme des pensions. Il 
semble dès lors incorrect de se baser sur ces chiffres 
pour calculer l’économie structurelle engrangée par les 
mesures gouvernementales. L’estimation de la ministre 
devrait être recalculée en fonction de la nouvelle situation 
occasionnée par la réforme des pensions. Il demande à 
la ministre si elle a demandé cette réestimation ou si elle 
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vraagt de minister of zij om deze herberekening heeft 
verzocht, dan wel of zij van plan is dat te doen. Voorts 
zou de heer Van der Donckt graag willen dat de minister 
uitlegt hoe zij de besparingen die voortvloeien uit de 
perequatie berekent en dat ze zich niet beperkt tot het 
bevestigen van de cijfers.

Het lid herinnert eraan dat de schuldenlast van de 
Belgische Staat aanzienlijk is en dat elke door de regering 
besliste uitgave – hoe nuttig ook – correct moet worden 
gecompenseerd. Voorts richt het gevoerde beleid zich 
heel zelden op besparingsmaatregelen en wordt het te 
vaak gefinancierd door belastingverhogingen.

Wat de pensioenen betreft, zullen sommige mensen 
die hun hele leven hebben gewerkt hetzelfde bedrag 
ontvangen als mensen die nauwelijks hebben gewerkt 
en die dus geen bijdragen hebben geleverd aan de 
Staatskas. De heer Van der Donckt is van mening dat 
die onbalans een verkeerd signaal geeft en de mensen 
niet aanmoedigt om te gaan werken. Hij is dus diep 
ontgoocheld. Hij begrijpt dat hervormingen niet in een 
handomdraai kunnen worden verwezenlijkt, maar meent 
dat er nog veel moet worden gedaan en dat de aanpak 
niet de juiste is. De veroudering van de bevolking is een 
zwaard van Damocles voor de toekomstige generaties 
en moet onverwijld worden gecompenseerd.

De heer Louis Mariage (Ecolo-Groen) benadrukt 
de noodzaak om de pensioenen voor alle burgers te 
vrijwaren, alsook het belang van de instandhouding 
van de indexering.

De indexering behouden is de economie in stand 
houden en ervoor zorgen dat de consumenten kunnen 
blijven aankopen doen bij de handelaars en zelfstandigen.

De vivaldiregering heeft de solidariteit gevrijwaard, 
door de continuïteit van de Staatsfinanciën in stand te 
houden.

Het komt erop aan dat alle burgers waardig kunnen 
blijven leven.

De spreker herinnert aan de voortdurende steun 
van de groene fractie in de strijd om het behoud van 
de pensioenen.

Mevrouw Nahima Lanjri (cd&v) wijst erop dat de be-
leidsnota enkele bemoedigende elementen bevat, zoals 
de sterkere band tussen werk en pensioen. Mensen die 
langer werken (tot drie jaar langer) kunnen rekenen op 
een pensioenbonus van maximaal 22.600 euro.

a l’intention de le faire. Par ailleurs, M. Van der Donckt 
aimerait que la ministre explique comment elle calcule 
l’économie engendrée par la péréquation et qu’elle ne 
se contente pas de confirmer les chiffres.

Le membre rappelle que l’endettement de l’État 
belge est considérable et qu’il y a lieu de compenser 
correctement toute nouvelle dépense décidée par le 
gouvernement, aussi utile soit-elle. Par ailleurs, les poli-
tiques adoptées concernent trop rarement des mesures 
d’économie et sont trop souvent financées par des 
hausses d’impôts.

En termes de pensions, certaines personnes qui ont 
travaillé toute leur vie s’apprêtent à recevoir le même 
montant que d’autres qui n’ont pratiquement pas tra-
vaillé et n’ont donc pas contribué à remplir les caisses 
de l’État. M. Van der Donckt trouve que ce déséqui-
libre n’encourage pas les gens à travailler et véhicule 
un mauvais message. Il se dit donc fortement déçu. Il 
comprend que les réformes ne peuvent pas se faire en 
deux coups de ciseaux mais estime que beaucoup reste 
encore à faire et que l’approche n’est pas adéquate. 
Le vieillissement de la population constitue une épée 
de Damoclès pour les générations futures et il doit être 
compensé sans attendre.

M. Louis Mariage (Ecolo-Groen) souligne la nécessité 
de préserver les pensions pour l’ensemble des citoyens 
et l’importance de préserver l’indexation.

Préserver l’indexation, c’est préserver l’économie et 
s’assurer que les consommateurs puissent continuer à 
acheter chez les commerçants et indépendants.

Le gouvernement Vivaldi s’est assuré de préserver 
la solidarité, en maintenant la continuité des finances 
de l’ État.

Il s’agit de permettre de continuer à ce que tous les 
citoyens puissent vivre dignement.

L’intervenant rappelle le soutien continu des écologistes 
dans les combats relatifs aux maintiens des pensions.

Mme Nahima Lanjri (cd&v) souligne qu’il y a des 
éléments encourageants dans cette note de politique 
générale: ainsi, il y a un plus grand lien effectué entre 
le travail et les pensions. Les personnes travaillant plus 
longtemps (jusqu’à trois ans de plus) pourront compter 
sur ce bonus pension allant jusqu’à 22.600 euros.
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Mevrouw Lanjri schaart zich achter een eerste schets 
van de hervorming van het ziektepensioen voor ambte-
naren. Het is inderdaad betreurenswaardig dat jaarlijks 
nog duizenden ambtenaren definitief vertrekken via dit 
mechanisme. De cd&v-fractie heeft verschillende voor-
stellen geformuleerd om nog verder te gaan.

De spreekster benadrukt het belang van genderge-
lijkheid en is ingenomen met de elementen die een en 
ander bewerkstelligen.

Ze is blij dat de minister de hervorming van het pen-
sioen van de gescheiden echtgenoot blijft steunen 
en meldt dat haar fractie hierover al een wetsvoorstel 
heeft ingediend. De sociale partners formuleren vooral 
technische opmerkingen en ze hoopt deze te kunnen 
verhelpen en het werk voort te zetten.

Mevrouw Lanjri wijst erop dat het aantal gepensio-
neerden elk jaar met 2 % stijgt. Het is goed nieuws dat 
de Belgische bevolking steeds langer leeft, maar dat 
brengt enorme kosten met zich. Bijkomende stappen 
zijn nodig opdat ook de toekomstige generaties een 
behoorlijk pensioen kunnen genieten.

Dat vergt volgens haar meer inkomsten. Niet door de 
pensioenen te verlagen, maar door meer inkomsten te 
genereren via de werknemers. Zoveel mogelijk mensen 
weer aan het werk krijgen zou helpen om dit doel te 
bereiken.

De spreekster merkt op dat Vlaanderen meer langdurig 
zieken telt dan werklozen. De re-integratie van langdurig 
zieken moet dus een streefdoel zijn. Daarnaast is er 
ook nood aan een preventiebeleid om te voorkomen dat 
werknemers in een burn-out terechtkomen.

De spreekster vat haar drie punten samen:

1) het aantal actieve werknemers moet toenemen;

2) het is zaak te voorkomen dat mensen langdurig 
ziek worden en ze moeten weer aan het werk;

3) ook moeten de mensen langer werken. Daartoe 
moet werk ‘haalbaar’ blijven; voorkomen moet worden 
dat mensen wel willen werken, maar dat fysiek niet meer 
kunnen. In dat opzicht is het evenwicht tussen werk en 
privéleven cruciaal.

Mme Lanjri approuve une première ébauche de ré-
forme de la pension-maladie des fonctionnaires. Il est 
en effet regrettable que chaque année, des milliers de 
fonctionnaires partent encore de manière définitive via 
ce mécanisme. Plusieurs propositions ont été faites par 
le groupe cd&v pour aller plus loin.

L’oratrice souligne l’importance de l’égalité des genres 
et salue les éléments qui œuvrent en ce sens.

L’intervenante se réjouit ensuite que la ministre continue 
de soutenir la réforme de la pension du conjoint séparé 
et mentionne que son groupe politique a déjà déposé 
une proposition de loi en la matière. Les partenaires 
sociaux ont principalement des remarques techniques 
et la représentante espère pouvoir les surmonter et 
poursuivre le travail.

Mme Lanjri souligne que le groupe des pensionnés 
augmente chaque année de 2 %. C’est une bonne 
nouvelle de savoir que la population belge vit de plus 
en plus longtemps. Cela représente cependant un coût 
énorme. Des démarches supplémentaires devront être 
entreprises pour que les générations futures puissent 
aussi bénéficier d’une pension correcte.

À cette fin, la députée pense qu’il est nécessaire 
d’avoir plus de revenus. Pas en baissant les pensions, 
mais en dégageant plus de rentrées de la part des 
travailleurs. Remettre un maximum de personnes au 
travail permettrait de poursuivre cet objectif.

La représentante observe qu’en Flandre, plus de 
personnes sont des malades de longue durée que des 
personnes bénéficiant du chômage. Il convient donc de 
veiller à la réintégration des malades de longue durée. 
En outre, une politique de prévention est également 
nécessaire afin que les travailleurs ne tombent pas en 
burn-out.

L’intervenante résume ses trois points:

1) Le nombre de travailleurs actifs doit augmenter;

2) Il faut éviter que les gens deviennent des malades 
de longue durée et pouvoir les réintégrer sur le marché 
du travail.

3) Il faut également s’assurer que les gens travaillent 
plus longtemps. Pour ce faire, le travail doit rester “fai-
sable”; il convient d’éviter d’avoir des gens qui veulent 
travailler, mais qui ne le peuvent plus physiquement. 
Dans cette optique, l’équilibre entre vie privée et vie 
professionnelle est crucial.
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Het Kamerlid vermeldt dat minister Dermagne en 
minister De Sutter ook nog werk aan de winkel heb-
ben, met name wat de volledige afschaffing van het 
ziektepensioen voor ambtenaren betreft. Ze vindt dat 
we van dit systeem af moeten en hoopt dat de volgende 
regering zich hiervoor zal inzetten.

Mevrouw Lanjri heeft het verder over de harmonisatie 
van de pensioenstelsels voor ambtenaren en werknemers. 
Er zijn grote verschillen omdat er andere berekenings-
wijzen worden gehanteerd. Voor de ambtenaren wordt 
er rekening gehouden met de laatste tien jaar van hun 
loopbaan, terwijl voor werknemers de hele loopbaan in 
aanmerking wordt genomen.

De heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) vindt de 
maatregelen die de minister als overwinningen voor-
stelt niet zo spectaculair als ze denkt. Het klopt dat het 
minimumpensioen is verhoogd, maar dat is het gevolg 
van de automatische loonindexering en niet van een 
gerichte politieke maatregel.

Het lid is het ook niet eens met het cijfer van 200.000 
nieuwe banen. Dat zijn volgens hem niet de cijfers die de 
vakbonden rapporteren. Bovendien is het economisch 
herstel sinds de COVID-19-crisis, dat nieuwe banen 
oplevert, niet het gevolg van het beleid van de regering. 
We moeten de huidige cijfers sowieso vergelijken met 
die van voor 2020, zoals de heer Van der Donckt al 
aangegeven heeft.

Voor de financiering van de pensioenen verwijst de 
heer Colebunders naar de recente pensioenhervorming 
in Frankrijk, waarbij hij eraan herinnert dat er politieke 
keuzes gemaakt moeten worden. Om het systeem 
levensvatbaar te maken, moet de Staat kiezen tussen 
mensen langer laten werken of de pensioenen verlagen. 
Het lid is van oordeel dat de minister voor beide heeft 
gekozen. De pensioenen zijn nog steeds ontoereikend, 
ondanks een lichte verhoging van het minimumpensioen, 
en de uitbetaling ervan is vertraagd. Hij herinnert eraan 
dat de pensioenen in België nog steeds tot de laagste 
in de westerse wereld behoren.

De voorwaarden om recht te hebben op het mini-
mumpensioen zijn ook aangepast, maar de minister 
vermeldt niet hoeveel er aldus bespaard zal worden. 
Welke profielen worden getroffen door deze aanscher-
ping? Volgens de heer Colebunders zullen vooral vrou-
wen eronder lijden, omdat zij vaker zorgtaken op zich 
nemen en aanzienlijk vaker hun loopbaan onderbreken 
of deeltijds werken.

La représentante mentionne qu’il reste aussi du tra-
vail pour la ministre Dermagne et la ministre De Sutter, 
notamment en ce qui concerne la suppression complète 
de la pension-maladie pour les fonctionnaires. L’oratrice 
pense que l’on doit se débarrasser de ce système et 
espère que le prochain gouvernement travaillera en 
ce sens.

Mme Lanjri évoque ensuite l’harmonisation des sys-
tèmes de pension des fonctionnaires et des employés. 
Il existe de grandes différences parce que les méthodes 
de calcul de pensions ne sont pas les mêmes. Pour les 
fonctionnaires, il est tenu compte des dix dernières années 
de travail alors que pour les employés, il est tenu compte 
de l’ensemble de la carrière.

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) estime que les 
mesures présentées par la ministre comme des victoires 
ne sont pas aussi spectaculaires qu’elle semble le penser. 
Certes, le montant de la pension minimum a été relevé 
mais cette augmentation résulte de l’indexation automa-
tique des salaires et pas d’une mesure politique ciblée.

Le membre se dit lui aussi en désaccord avec le 
chiffre de 200.000 nouveaux emplois créés. Pour lui, ce 
ne sont pas les chiffres rapportés par les organisations 
syndicales. De plus, la reprise de l’économie depuis la 
crise du COVID-19. qui génère de nouveaux emplois, ne 
résulte pas des politiques menées par le gouvernement. 
Quoi qu’il en soit, il faut comparer les chiffres actuels 
avec ceux d’avant 2020, comme l’a déjà souligné M. Van 
der Donckt.

Concernant le financement des pensions, 
M. Colebunders se réfère à la récente réforme des 
retraites en France, en rappelant qu’il est question de 
choix politiques. Pour rendre le système viable, l’État 
doit choisir entre faire travailler les gens plus longtemps 
ou réduire le montant des pensions. Le membre estime 
que la ministre a opté pour l’un et l’autre. Les pensions 
restent insuffisantes, malgré un léger relèvement de la 
pension minimum, et leur octroi a été retardé. Il rappelle 
que les pensions en Belgique sont toujours parmi les 
plus basses des pays occidentaux.

Les conditions d’octroi de la pension minimum ont 
également été adaptées mais la ministre ne précise 
pas à combien s’élèvent les économies engrangées 
par cette adaptation. Quels sont par ailleurs les profils 
qui seront atteints par ce resserrement des conditions? 
Pour M. Colebunders, ce sont les femmes qui risquent 
le plus d’en souffrir, puisqu’elles assument le plus sou-
vent les tâches de soin et sont considérablement plus 
nombreuses, au sein de la population, à interrompre 
leur carrière ou à travailler à temps partiel.
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De minister heeft ook niets gezegd over de zware 
beroepen. Het lid vraagt of er daar nog een specifieke 
regeling voor komt.

De heer Colebunders benadrukt ook dat langdurig 
zieken vaker ouder dan 55 zijn. Niet iedereen heeft 
bijgevolg recht op de pensioenbonus en de minister 
moet zich daarvan bewust zijn. Heel wat mensen kunnen 
gewoon niet blijven werken, in het bijzonder wanneer 
ze een zwaar beroep uitoefenen. En uiteindelijk worden 
vaker vrouwen de dupe van al deze voorwaarden en is 
hun pensioen ontoereikend.

Tot slot is het lid van oordeel dat de besparingen op 
de ambtenarenpensioenen en die op perequatie op 
hetzelfde principe stoelen: de welvaartsenveloppe. Hij 
deelt mee dat de vakbonden vrezen dat er zal worden 
afgestapt van de welvaartskoppeling. Hij vraagt de 
minister of die vrees gegrond is.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) vindt dat er 
tijdens deze regeerperiode veel vooruitgang is geboekt 
ten gunste van pensioenen, die meer in overeenstemming 
zijn met de levensstandaard van de gepensioneerden. 
Het uitgangspunt is dat werk naar waarde moet worden 
beloond. Er is nog werk aan de winkel, maar volgens 
haar gaan de hervormingen de goede kant op.

2. Maatschappelijke integratie en personen met 
een handicap

a. Antwoorden

Mevrouw Karine Lalieux, minister van Pensioenen en 
Maatschappelijke Integratie, belast met Personen met 
een handicap, Armoedebestrijding en Beliris, antwoordt 
vooreerst op de opmerking van mevrouw Van Peel, die 
vindt dat deze regering helemaal niet inzet op werk. De 
minister is het daar absoluut niet mee eens.

Ook binnen haar bevoegdheden heeft de minister 
hiervoor actie ondernomen, omdat zij ervan overtuigd 
is dat werk een bron van emancipatie is. Daarom heeft 
de minister de POD gevraagd om er nog eens op te 
wijzen dat elke begunstigde van OCMW-steun zich moet 
inschrijven als werkzoekende. Zoals de heer Bombled 
stelde, werk is nog steeds de beste bescherming tegen 
armoede. Dat is evident. Werk is dus niet voor niets 
een belangrijk hoofdstuk van het federaal plan tegen 
armoede en ongelijkheid. Het moet dan wel gaan om 
fatsoenlijk werk, tegen een correct loon.

La ministre n’a en outre rien dit sur les métiers pénibles. 
Le membre demande si un régime spécifique sera tou-
jours prévu pour les professions concernées.

M. Colebunders fait ensuite remarquer que les malades 
de longue durée sont plus souvent des personnes de 
plus de 55 ans. Dans le même ordre d’idées, le bonus 
de pension n’est pas accessible à tout le monde et la 
ministre doit en être consciente. Beaucoup de personnes 
ne peuvent tout simplement pas continuer à travailler, 
en particulier si elles exercent un métier pénible. Et en 
fin de compte, ce sont plus souvent les femmes qui sont 
sanctionnées par l’ensemble de ces conditions et ont 
accès à une pension insuffisante.

Enfin, le membre estime que les économies au niveau 
des pensions des fonctionnaires ou celles au niveau de la 
péréquation sont basées sur le même principe, qui repose 
sur l’enveloppe bien-être. Il signale que les syndicats 
craignent que la liaison au bien-être soit abandonnée. Il 
demande à la ministre si cette préoccupation est fondée.

Mme Maggie De Block (Open Vld) estime que beau-
coup de progrès ont été réalisés durant cette législature, 
en faveur de pensions qui correspondent mieux aux 
normes de vie des personnes pensionnées. Le principe 
directeur, selon la membre, est que le travail doit être 
rétribué à sa juste valeur. Il y a encore du pain sur la 
planche mais la membre estime que les réformes vont 
dans la bonne direction.

2. Intégration sociale et personnes handicapées

a. Réponses

Mme Karine Lalieux, ministre des Pensions et de 
l’Intégration sociale, chargée des Personnes handi-
capées, de la Lutte contre la pauvreté et de Beliris, 
entame son intervention en répondant à l’observation 
de Mme Van Peel, qui estime que le gouvernement 
actuel ne mise pas du tout sur le travail. La ministre ne 
partage absolument pas cet avis.

La ministre a également pris des mesures à cet égard 
dans le cadre de ses compétences, car elle est convain-
cue que le travail est source d’émancipation. C’est 
pourquoi la ministre a demandé au SPP d’attirer une 
nouvelle fois l’attention sur le fait que tout bénéficiaire 
du CPAS doit s’inscrire comme demandeur d’emploi. 
Comme M. Bombled l’a indiqué, le travail demeure la 
meilleure protection contre la pauvreté. C’est évident. 
Ce n’est donc pas un hasard si le travail fait l’objet d’un 
chapitre important du plan fédéral de lutte contre la 
pauvreté et les inégalités. Il doit toutefois s’agir d’un 
travail décent rémunéré correctement.
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De overheidsinstellingen moeten over de middelen 
kunnen beschikken om mensen na een lange afwezig-
heid terug naar de arbeidsmarkt te leiden.

In dat opzicht is de SPI-vrijstelling een nuttig instru-
ment. De minister herinnert eraan dat ze werk heeft 
gemaakt van een SPI-regeling voor beursstudenten 
en heeft verwezen naar de nieuwe SPI-vrijstelling voor 
knelpuntberoepen.

Als antwoord op de vragen daaromtrent wijst de mi-
nister erop dat die nieuwe maatregel, die op 1 januari 
2024 in werking zal treden, inhoudt dat een vrijstelling 
van 417,97 euro per maand van toepassing zal zijn (in 
plaats van de normale vrijstelling van 297,46 euro) inge-
val een leefloon wordt gecumuleerd met inkomsten uit 
een beroep dat door de gewesten als knelpuntberoep 
is erkend. Die verhoogde SPI-vrijstelling zal gedurende 
maximaal drie maanden van toepassing zijn.

Die maatregel is zeker niet nutteloos, temeer daar 
hij slim is afgestemd op het beleid van de gewesten en 
van instanties als Forem, Actiris en VDAB. De minister 
zal in dat verband binnenkort een initiatief nemen om 
de gewesten en de betrokken instanties in te lichten. De 
maatregel had nog kunnen worden uitgebreid met een 
ander initiatief, gericht op opleiding, maar sommigen 
wilden niet verder gaan op deze weg, wat de minister 
betreurt.

Wat de opbrengst van 7 miljoen euro uit de zoge-
naamde cumulmaatregelen betreft, stelt de minister voor 
dat mevrouw Van Peel deze vraag aan de staatssecre-
taris van Begroting stelt. Die raming komt namelijk van 
haar kabinet en omvat meerdere maatregelen. Op basis 
van cijfers van de POD zullen naar schatting ruim 1.500 
personen in aanmerking komen voor de maatregel; een 
op de drie zou aan het werk blijven. Hierbij werd reke-
ning gehouden met mensen die een baan zullen vinden 
in andere sectoren dan de knelpuntberoepen, alsook 
met leefloongerechtigden die niet zijn ingeschreven als 
werkzoekende, zoals studenten.

Wat de inspanningen van de regering inzake werk 
betreft, meent minister Lalieux dat de door minister 
Dermagne in het leven geroepen samenlevingsdienst 
(SD) allerminst een aanzet tot luiheid onder het mom 
van vrijwilligerswerk is. Met betrekking tot de jongeren 
met een leefloon ziet de minister in die maatregel een 
bijkomende mogelijkheid of nieuwe etappe voor wie 
daar behoefte aan heeft, waarna een SPI-regeling van 
toepassing kan zijn.

De minister antwoordt op de vele vragen betreffende 
het geïndividualiseerd project voor maatschappelijke 

Pour ceux qui sont éloignés pour du marché du travail, 
les institutions publiques doivent pouvoir disposer des 
moyens leur permettant de les y amener.

Dans ce cadre, l’ISP est une politique intéressante. 
Pour rappel, la ministre a donc travaillé sur l’ISP des 
étudiants boursiers et a évoqué cette nouvelle mesure 
portant sur l’ISP et les métiers en pénurie.

Pour répondre aux questions posées en la matière, 
cette nouvelle mesure qui entrera en vigueur le 1er jan-
vier prochain, prévoit qu’une exonération de 417,97 euros/
mois s’appliquera au lieu des 297,46 euros normalement 
prévu et ce en cas de cumul entre un RIS et des reve-
nus professionnels issus d’un métier – reconnu par les 
régions- comme étant en pénurie. Cette ISP majorée 
s’appliquera pendant une période maximale de trois mois.

Cette mesure n’est en aucun cas inutile, et ce d’autant 
si elle est articulée intelligemment avec les régions et 
les organismes tels que le Forem, Actiris et le VDAB. À 
cet égard, la ministre prendra prochainement une ini-
tiative pour les en informer. Cette mesure aurait pu être 
renforcée par une autre visant cette fois-ci la formation, 
mais certains n’ont pas voulu aller plus loin dans le 
processus. La ministre le regrette.

En ce qui concerne le produit de 7 millions d’euros 
des règles dites de cumul, la ministre propose que 
Mme Van Peel adresse cette question à la secrétaire 
d’État au Budget. Cette estimation provient en effet 
de son cabinet et englobe plusieurs mesures. Sur la 
base de chiffres du SPP, elle estime que près de 1.500 
personnes bénéficieront de cette mesure, et qu’une 
personne sur trois continuera à travailler. À cet égard, 
la ministre a tenu compte des personnes qui trouveront 
un emploi dans des secteurs autres que les métiers en 
pénurie, et des bénéficiaires du revenu d’intégration 
sociale qui ne sont pas inscrits en tant que chômeurs, 
par exemple les étudiants.

Concernant l’engagement du gouvernement en matière 
de travail, la mesure du ministre Pierre-Yves Dermagne 
relative au service citoyen (SC) n’est en aucun cas un 
appel à l’oisiveté couvert par l’excuse du bénévolat. 
Pour ce qui concerne les jeunes RIS, la ministre voit 
en cette mesure une possibilité supplémentaire, une 
nouvelle étape, pour ceux qui en ont besoin, d’aller par 
la suite vers l’ISP.

La ministre en vient aux nombreuses questions sur 
le PIIS. Proposer des réponses simples à un dossier 
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integratie (GPMI). Het is lastig om eenvoudige antwoorden 
te bieden in een dermate ingewikkeld dossier. De minister 
verwijst vooreerst naar het regeerakkoord: “Een kwali-
teitsvolle tewerkstelling is de beste manier om armoede 
te bestrijden. De regering zal de financiële prikkels voor 
OCMW’s om leefloongerechtigden duurzaam te active-
ren, evalueren en desgevallend bijsturen. Hierbij wordt 
rekening gehouden met invloedrijke factoren zoals het 
regionale activeringsbeleid en het competentieniveau 
van leefloongerechtigden.”

In tegenstelling tot wat mevrouw Van Peel beweert, 
heeft de minister geen studie besteld op basis van 
vooringenomen ideeën. De opdracht voor de studie 
in kwestie werd opgesteld en goedgekeurd voordat 
mevrouw Lalieux minister werd. Als mevrouw Van Peel 
vindt dat de studie van Tempera politiek gekleurd is, 
dan moet zij dus aan de vorige minister vragen wat de 
bedoelingen waren.

De minister geeft aan zeer gehecht te zijn aan het 
GPMI en gelooft oprecht dat dit een nuttig instrument 
is indien het verstandig wordt aangewend, alsook dat 
het op korte, middellange en lange termijn positieve 
gevolgen kan hebben voor de begunstigde.

De minister is dus niet van plan om dit systeem af te 
schaffen. Ze is echter niet blind voor de tekortkomingen 
ervan. Op bladzijde 9 van het eindrapport leest de mi-
nister dat de begunstigden het GPMI niet begrijpen en 
dat zelfs de maatschappelijk werkers niet goed weten 
wat het inhoudt of wat het zou moeten doen. Het lijkt 
daarom nuttig en relevant om beide doelgroepen meer 
bij de zaak te betrekken.

Het ontwerp van rondzendbrief is voltooid. Het zal 
in de komende dagen voor een laatste lezing worden 
voorgelegd aan de leden van de twee werkgroepen. 
Daarna zal het aan de vertegenwoordigers van de drie 
OCMW-federaties worden voorgesteld. De minister 
hoopt dan ook deze rondzendbrief in de eerste weken 
van 2024 bekend te kunnen maken.

Wat de vraag van mevrouw Van Peel betreft, wijst de 
minister erop dat een OCMW een GPMI kan opstellen 
met elk van de begunstigden, dus ook met hen die reeds 
voordien begunstigde waren. De federale wetgeving 
voorziet eenvoudigweg niet in de nodige financiering 
voor dat geval.

De minister reageert op het betoog van de heer 
Mariage over de financiering van de OCMW’s door de 
federale overheid, alsook op de uitlatingen van de heer 
Colebunders, die zich afvraagt of de terugbetalingsper-
centages van het leefloon nog steeds relevant zijn. De 
minister herinnert eraan dat de federale overheid slechts 

si complexe n’est pas évident. La ministre commence 
par rappeler l’accord du gouvernement à ce sujet: “Un 
emploi de qualité constitue la meilleure arme contre 
la pauvreté. Le gouvernement évaluera et ajustera le 
cas échéant les incitants financiers alloués aux CPAS 
en vue d’une activation durable des bénéficiaires du 
revenu d’intégration. Il sera tenu compte à cet égard de 
facteurs déterminants tels que la politique d’activation 
régionale et le niveau de compétence des bénéficiaires 
du revenu d’intégration”.

Contrairement à ce qu’affirme Mme Van Peel, la 
ministre n’a pas commandé d’étude en partant d’idées 
préconçues. La mission de cette étude a été définie et 
approuvée avant la prise de fonction de Mme Lalieux. 
Si Mme Van Peel estime que l’étude de Tempera est 
politiquement biaisée, elle doit demander à son prédé-
cesseur quels étaient les objectifs de cette étude.

La ministre souhaite par ailleurs affirmer son atta-
chement au PIIS et croit sincèrement que cet outil, 
utilisé intelligemment, est intéressant et peut avoir des 
effets bénéfiques à court, moyen et long termes sur le 
bénéficiaire.

La ministre n’a donc pas l’intention de supprimer ce 
système, ce qui ne l’empêche pas d’être consciente 
de ses faiblesses. La ministre lit à la page 9 du rapport 
final que les bénéficiaires ne comprennent pas le PIIS 
et que même les travailleurs sociaux ne savent pas 
exactement ce qu’il contient ou comment le mettre en 
œuvre. Il apparaît dès lors utile et pertinent d’associer 
ces deux groupes cibles à sa mise en œuvre.

Le projet de circulaire est aujourd’hui terminé. Il sera 
soumis pour lecture finale dans les prochains jours aux 
membres des 2 groupes de travail (GT). Après cela, il 
sera présenté aux représentants des 3 fédérations des 
CPAS. La ministre espère donc pouvoir publier cette 
circulaire dans les premières semaines de 2024.

Concernant la question de Mme Van Peel, la ministre 
rappelle qu’un CPAS peut établir un PIIS avec chacun de 
ses bénéficiaires - également avec les “anciens” béné-
ficiaires. La législation fédérale ne prévoit simplement 
pas de financement pour ceux-ci.

La ministre en vient à l’intervention de monsieur 
Mariage concernant le financement des CPAS par le fédé-
ral, intervention complétée par Monsieur Colebunders qui 
demandait si les taux de remboursement du RIS étaient 
aujourd’hui toujours pertinents. Pour rappel, le fédéral 
n’est compétent que dans le cadre des aides octroyées 
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bevoegd is voor de door de OCMW’s toegekende steun 
die onder haar bevoegdheid valt. Het betreft de steun 
waarin wordt voorzien in de basiswetgeving, namelijk de 
wet van 26 mei 2002 betreffende het recht op maatschap-
pelijke integratie, de wet van 2 april 1965 betreffende het 
ten laste nemen van de steun verleend door de openbare 
centra voor maatschappelijk welzijn, en de wet van 8 juli 
1976 betreffende de installatie van daklozen.

De federale overheid komt dus tegemoet in de kosten 
van de dossiers die voortvloeien uit federale bevoegd-
heden. In januari 2022 werd het forfaitaire bedrag dat 
de federale overheid per dossier toekent verhoogd tot 
518 euro. Boven op die verhoging zal een deel van dat 
budget kunnen worden besteed aan personeelskosten; 
in het aangehaalde geval ging het om 20 miljoen euro.

Toen Brussels minister Maron door de Brusselse 
OCMW-federatie aan de tand werd gevoeld, verde-
digde hij zich door alle verantwoordelijkheid van zich 
af te schuiven, terwijl hij nota bene zelf de financiering 
terugschroeft. Nochtans valt alles wat te maken heeft 
met de financiering van OCMW-personeel uitsluitend 
onder de bevoegdheid van de gewesten. De minister 
wil erop wijzen dat de heer Maron, indruisend tegen de 
beleidsverklaring van de Brusselse minister-president 
(“er zijn aanzienlijke budgetten gereserveerd voor de 
OCMW’s om huishoudens te ondersteunen in het licht 
van de energiecrisis en om projecten voor toegang tot 
rechten te ondersteunen”) een jaarlijkse toewijzing van 
20 miljoen euro uit de gewestbegroting voor 2024 liet 
verdwijnen, waardoor niet alleen arme gezinnen in een 
lastig parket terechtkomen, maar ook honderden banen 
binnen de Brusselse OCMW’s op de helling komen te 
staan. Dat is niet hoe minister Lalieux te werk gaat. 
Zoals voor alle overheidsdiensten geldt, moet ook het 
OCMW-personeel worden ondersteund, zo de politiek 
tenminste van oordeel is dat de OCMW’s dat verdienen 
en dat hun opdrachten dat rechtvaardigen. 

De heer Maron mag wat minister Lalieux betreft zijn 
beleid gaan verdedigen ten aanzien van de OCMW’s. 

De minister neemt haar verantwoordelijkheid jegens 
de OCMW’s en jegens de uitkeringsgerechtigden.

Inzake de terugbetaling van het leefloon is de minister 
van oordeel dat het thans bestaande systeem dient te 
worden herbekeken.

De werkelijkheid van de OCMW’s is de jongste jaren 
veranderd: de doelgroep is ruimer geworden, er worden 
extra inspanningen gevraagd, inzonderheid op het ge-
bied van de activering van de uitkeringsgerechtigden, 
en het aantal uitkeringsgerechtigden is toegenomen, 

par les CPAS qui relèvent de ses compétences. Ces 
aides sont celles prévues par les grandes lois- à savoir 
celle du 26 mai 2002 relative aux droits de l’intégration 
sociale, celle du 2 avril 1965 relative à la prise en charge 
des secours accordés par les CPAS et celle du 8 juillet 
1976 concernant l’installation des sans-abris.

Le fédéral intervient donc dans les frais de dossiers 
- dossier ouvert dans le cadre de ses compétences. 
En janvier 2022, le montant forfaitaire octroyé par dos-
sier par le fédéral a été augmenté, il s’élève désormais 
à 518 euros. En plus de cette revalorisation, une partie 
de ce budget peut être consacré aux frais de personnel 
– dans l’exemple cité, il s’agissait de 20 millions.

Malgré la défense de Monsieur Maron, qui a semblé 
bon de se dédouaner entièrement de ses responsabilités 
face à l’interpellation de la fédération bruxelloise des 
CPAS et ce alors qu’il diminue même leur financement, 
tout ce qui relève du financement du personnel des CPAS 
relève exclusivement de la compétence des régions. La 
ministre tient quand-même à rappeler que, contrairement 
à la déclaration de politique générale prononcé par le 
ministre-Président bruxellois, qui annonçait que “des 
budgets conséquents ont été réservés aux CPAS pour 
soutenir les ménages face à la crise de l’énergie et sou-
tenir des projets d’accès aux droits”, le ministre Maron a 
ensuite fait disparaître dans le budget régional de 2024 
une allocation annuelle de 20 millions d’euros, mettant 
non seulement en péril les ménages en précarité mais 
aussi des centaines d’emploi au sein des CPAS bruxel-
lois. Ce n’est pas la façon de procéder de la ministre. 
Comme pour tous les services publics, ce personnel doit 
être soutenu, si le politique estime évidemment qu’il le 
mérite et que ses missions le justifient. 

La ministre laisse dès lors monsieur Maron défendre 
son bilan face aux CPAS.

La ministre assume son action vis-à-vis de ces der-
niers et vis-à-vis des bénéficiaires.

La ministre pense qu’il convient de repenser le sys-
tème de remboursement du RIS aujourd’hui.

La réalité des CPAS a évolué depuis plusieurs an-
nées: élargissement du public, efforts supplémentaires 
demandés notamment dans le cadre de l’activation des 
bénéficiaires, augmentation de ceux-ci en raison notam-
ment des restrictions prises au droit du chômage, etc. 
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met name door de beperkingen inzake het recht op 
werkloosheidsuitkeringen enzovoort. Derhalve volstaan 
de thans toegekende budgetten niet om die nieuwe 
opdrachten te vervullen.

De minister vindt dat de OCMW’s moeten worden 
gecompenseerd voor alle stijgingen van het leefloon ten 
gevolge van de door deze regering bewust doorgevoerde 
verhogingen, maar ook voor de indexeringen, want die 
hebben het aandeel ten laste van de lokale besturen 
vergroot. Bij de begrotingsbesprekingen heeft de minister 
dit verzoek meermaals aan de regering voorgelegd. Op 
dat verzoek is men evenwel nooit ingegaan. Derhalve is 
de minister van oordeel dat zulks een prioriteit is voor 
het volgende regeerakkoord.

Is het nog steeds gerechtvaardigd dat de OCMW’s 
worden terugbetaald naargelang van het aantal uitkerings-
gerechtigden? De minister denkt van niet. Een OCMW 
met weinig uitkeringsgerechtigden in landelijk gebied 
wordt thans minder goed gefinancierd en ondersteund om 
de uitkeringsgerechtigden te begeleiden dan een groot 
OCMW. Is dat logisch? Is dat gerechtvaardigd? Is dat 
verantwoord? De minister denkt van niet. Het probleem 
zal niet worden opgelost door de OCMW’s louter af te 
rekenen op het aantal leefloongerechtigden dat een 
baan vindt. De situatie van elke leefloongerechtigde is 
anders en naargelang van het gewest of de subregio 
is de arbeidsmarkt ook heel anders. Elke hervorming 
zal dus intelligent moeten worden doorgevoerd, met als 
uitgangspunten een opwaartse harmonisatie van de 
terugbetalingstarieven voor alle OCMW’s, ongeacht hun 
omvang, alsook een betere inaanmerkingneming van 
de nieuwe werkelijkheid waarmee zij te maken krijgen. 
Zulks maakt deel uit van een grondige hervorming van 
de regeling en zal tijdens de volgende regeringsonder-
handelingen aan bod moeten komen.

Er werden veel vragen gesteld over de tool ‘OCMW 
Online’. De minister zal daar niet uitgebreid op ingaan, 
want de gelegenheid komt nog om dit in de commissie 
te bespreken, namelijk wanneer ze haar wetsontwerp zal 
toelichten. OCMW Online werd in elk geval niet opgezet 
om de maatschappelijk werkers te overbelasten. Voorts 
heeft een online ingediende aanvraag precies dezelfde 
waarde als een aanvraag op papier. Dit project moet 
worden gezien als een maatregel om het niet benutten 
van rechten tegen te gaan, omdat het in de eerste plaats 
een nieuwe manier biedt om een hulpvraag in te dienen.

Het ligt voor de hand dat de maatschappelijk werkers 
moeten worden geholpen bij hun taak. Dat is des te 
belangrijker wanneer van hen een werkelijk dynamische 
begeleiding op maat en een follow-up van de uitkerings-
gerechtigden wordt verwacht.

Dès lors, les budgets aujourd’hui octroyés ne permettent 
pas de compenser ces nouvelles missions.

La ministre pense qu’il convient de compenser les 
CPAS pour toutes les augmentations du RIS – celles 
qui ont eu lieu à la suite des revalorisations voulues par 
ce gouvernement – et également pour les indexations 
qui n’ont fait que grossir la part à charge des pouvoirs 
locaux. La ministre a déposé cette demande à plusieurs 
reprises sur la table du gouvernement lors des discus-
sions budgétaires. Mais cette demande n’a jamais été 
acceptée. La ministre pense dès lors qu’il s’agit d’une 
priorité pour le prochain accord de gouvernement.

Est-il encore pertinent de rembourser les CPAS en 
fonction du nombre de bénéficiaires? La ministre ne le 
pense pas. Un CPAS avec peu de bénéficiaires, dans 
les campagnes, est aujourd’hui moins bien financé et 
soutenu dans l’accompagnement de ses bénéficiaires 
qu’un grand CPAS. Est-ce logique? Pertinent? Justifié? 
La ministre ne le croit pas. Ce n’est pas en responsabi-
lisant les CPAS uniquement sur le nombre de RIS qui 
trouvent un emploi qu’on va résoudre le problème. Les 
personnes qui bénéficient d’un RIS ne sont pas tous dans 
les mêmes situations et que les marchés de l’emploi sont 
différents en fonction des régions ou sous-région. Toute 
réforme devra donc se faire de manière intelligente avec 
comme point de départ une harmonisation par le haut 
entre tous les CPAS – quelle que soit leur taille – du taux 
de remboursement ainsi que de mieux tenir compte des 
nouvelles réalités auxquels ils font face. Cela relève d’une 
réforme profonde du régime et cela devra être abordé 
lors des prochaines négociations gouvernementales.

De nombreuses questions ont été posées sur l’outil 
“CPAS online”. La ministre ne va pas s’étendre car on 
aura l’occasion d’en discuter en commission lorsqu’elle 
viendra présenter son projet de loi. “CPAS online” n’a 
pas pour but de surcharger les travailleurs sociaux. Par 
ailleurs, une demande introduite par internet aura exac-
tement la même valeur qu’une demande introduite par 
papier. Ce projet doit être vu comme une mesure de lutte 
contre le non-recours aux droits car il offre surtout une 
nouvelle voie d’introduction pour une demande d’aide.

Il est évident que les assistants sociaux doivent être 
aidés dans leur métier. C’est d’autant plus important si 
l’on attend d’eux un véritable accompagnement dyna-
mique, sur mesure et suivi des bénéficiaires.
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In het raam van haar bevoegdheden heeft de minis-
ter het initiatief genomen tot oprichting van een uit de 
deelstaten, de vakbonden en de drie OCMW-federaties 
bestaande werkgroep die de diplomavoorwaarden van 
de maatschappelijk werkers moet onderzoeken. De lijst 
van erkende diploma’s bij de tijd brengen, is uiteraard 
een manier om het tekort aan maatschappelijk werkers 
aan te pakken. Er moet echter op worden toegezien dat 
de maatschappelijk werker alle kwaliteiten heeft die no-
dig zijn om een baan uit te oefenen die echt essentieel, 
maar tegelijk delicaat is. De minister blijft er immers 
van overtuigd dat maatschappelijk werk de drijvende 
kracht is die iemand onontbeerlijke ondersteuning en 
begeleiding kan bieden. Daarom moet die taak worden 
uitgevoerd door een professional met drie specifieke 
vaardigheden, namelijk:

— empathie kunnen tonen in de omgang met een 
kwetsbare doelgroep;

— de behoeften van die doelgroep kunnen evalueren;

— passende ondersteuning en individuele sociale 
begeleiding kunnen bieden.

Het diploma van maatschappelijk werker is niet het 
enige diploma waarbij die drie criteria kunnen worden 
afgevinkt. Aldus voert de minister besprekingen met 
de deelstaten om te bepalen welke andere diploma’s 
eveneens in aanmerking zouden kunnen komen.

Daarnaast is het belangrijk dat de maatschappelijk 
werkers weer ten volle hun sociale rol kunnen vervullen. 
Bepaalde taken kunnen thans door anderen worden 
uitgevoerd. Er wordt dienaangaande een rondzendbrief 
opgesteld, die in de komende weken klaar zou moeten 
zijn. Beoogd wordt de administratieve en de sociale 
taken beter te verdelen.

Dat brengt de minister bij de vragen van mevrouw Van 
Peel en mevrouw Lanjri over de datastromen. Tijdens 
deze regeerperiode is voortgewerkt aan de ontwikke-
ling daarvan.

De jongste jaren heeft de minister een en ander kun-
nen afspreken inzake gegevensuitwisseling met:

— de ziekenfondsen, betreffende de gegevens op 
het gebied van arbeidsongeschiktheid;

— de gewestelijke arbeidsbemiddelingsdiensten, 
betreffende de inschrijving als werkzoekende;

— de RJV, betreffende de gegevens inzake de jaar-
lijkse vakanties;

Dans le cadre de ses compétences, la ministre pris 
l’initiative de mettre sur pied un GT composé des enti-
tés fédérées, des syndicats et des 3 fédérations des 
CPAS pour se pencher sur la question des conditions 
de diplôme des assistants sociaux. Actualiser la liste 
des diplômes reconnus est évidemment une voie pour 
lutter contre la pénurie des assistants sociaux. Il faut 
seulement être attentif à ce que le travailleur social dis-
pose de toutes les qualités attendues pour accomplir un 
travail véritablement indispensable mais aussi délicat. 
Effectivement, la ministre reste convaincue que le travail 
social est le moteur qui permet d’apporter le soutien et 
l’accompagnement indispensable à la personne. Il doit 
dès lors être effectué par un professionnel qui dispose 
de 3 compétences spécifiques:

— pouvoir faire preuve d’empathie face à un public 
vulnérable;

— pouvoir évaluer les besoins de ce public;

— fournir une assistance appropriée et un accompa-
gnement social individuel.

Le diplôme d’assistant social n’est pas le seul diplôme 
qui peut assurer ces 3 critères. La ministre est donc en 
discussion avec les entités fédérées afin de déterminer 
les diplômes qui pourraient être associés.

Il est également important de remettre le travailleur 
social au centre de son rôle social. Certaines tâches 
aujourd’hui peuvent être accomplies par d’autres. Une 
circulaire est en cours de rédaction et devrait aboutir 
dans les prochaines semaines. Celle-ci a pour objectif 
de mieux répartir les tâches administratives et les tâches 
sociales.

La ministre revient ensuite sur les questions de 
Mme Van Peel et de Mme Lanjri à propos des échanges 
de données, dont le développement s’est poursuivi sous 
l’actuelle législature.

Ces dernières années, la ministre a pu aboutir sur 
les échanges de données avec:

— les mutualités pour les données sur l’incapacité 
de travail;

— les services régionaux de l’emploi pour l’inscription 
comme demandeur d’emploi;

— l’ONVA pour les données sur les vacances 
annuelles;
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— de RVA, betreffende artikel 60.

Inzake de projecten op langere termijn wordt nog 
gewerkt aan gegevensuitwisselingsprojecten met on-
der andere de FOD Justitie, de FOD Financiën, het 
Rijksregister en Fedris.

Wat de uitwisseling van gegevens over de bankre-
keningen betreft, onder meer in verband met fiscale 
aspecten, moet de database van de Nationale Bank 
eerst worden gelinkt met andere databanken, in casu 
de Kruispuntbank.

De ontwikkeling van datastromen dient niet alleen 
om de administratieve taken van de maatschappelijk 
werkers te verlichten, maar ook om het niet benutten 
van rechten tegen te gaan. Via het Belmod-project is 
een onderzoek gestart naar de oorzaken hiervan. Een 
oorzaak is de complexiteit van de procedures. Niet al-
leen schrikt die potentiële rechthebbenden af, maar ze 
leidt ook tot meer fouten door de bevoegde diensten. 
Om die problemen aan te pakken, is een automatisering 
of vereenvoudiging van de administratieve procedures 
noodzakelijk. De ontwikkeling van informatiestromen 
van de KSZ sluit aan bij die visie.

Om meer kennis te verwerven over het niet benutten 
van rechten heeft de minister een onderzoek opgestart, 
dat thans lopende is en dat zich richt op dat verschijn-
sel binnen de OCMW’s. Het onderzoek in kwestie zal 
in 2024 al enige resultaten opleveren.

Er werden veel vragen gesteld over de REMI-tool. 
Dat instrument wordt momenteel wetenschappelijk ge-
evalueerd. De minister heeft dus nog geen antwoord op 
alle vragen. De evaluatie werd aangevat in oktober en 
ze wordt uitgevoerd door de KUL en de UCL.

Het onderzoek draait rond drie vragen:

1. Hoe kennen de OCMW’s aanvullende financiële 
hulp toe?

2. Hoe gebruiken de OCMW’s de federale subsidie 
in het raam van REMI?

3. Hoe verandert het gebruik van REMI de dienstverle-
ning in de OCMW’s op het gebied van aanvullende hulp?

Het naar aanleiding van dat onderzoek opgestelde 
verslag zal dus een overzicht moeten geven van de 
doeltreffendheid van REMI als ondersteunende tool en 
zal moeten uitwijzen of het gebruik ervan het werk van 
de maatschappelijk werkers al dan niet vergemakkelijkt. 

— l’ONEM pour l’article 60.

Pour les projets à plus long terme, un travail est tou-
jours en cours pour des projets d’échange de données 
avec notamment le SPF Justice, le SPF Finances, le 
Registre national ou encore FEDRIS.

En ce qui concerne l’échange de données concernant 
les comptes bancaires, comme pour le volet fiscal, la 
banque de données de la Banque nationale doit d’abord 
être liée à d’autres banques de données, en l’occurrence 
avec la Banque-Carrefour.

Le développement de flux de données ne vise pas 
uniquement à alléger les tâches administratives des 
travailleurs sociaux, mais également à lutter contre le 
non-recours aux droits. Une étude portant sur les raisons 
du non-recours a été lancée au travers du projet Belmod. 
La complexité des procédures est l’une de ces raisons. 
Cette complexité dissuade les bénéficiaires potentiels 
et entraîne une augmentation des erreurs dans le chef 
des services compétents. Pour résoudre ces problèmes, 
une automatisation ou une simplification des procédures 
administratives est indispensable. Le développement 
des flux de données BCSS s’inscrit dans ce contexte.

Pour affiner nos connaissances en matière de non-
recours aux droits, la ministre a initié une étude, actuelle-
ment en cours, ciblée sur le phénomène dans les CPAS. 
Cette étude doit donner des premières indications en 
2024.

De nombreuses questions ont été posées au sujet de 
l’outil REMI. Une évaluation scientifique est actuellement 
en cours. La ministre n’a donc pas encore de réponses 
à toutes les questions. Cette évaluation a débuté en 
octobre et est menée par la KUL et l’UCL.

Cette étude tourne autour de 3 questions, à savoir:

1. comment les CPAS accordent-ils l’aide financière 
complémentaire;

2. comment les CPAS emploient-ils le subside fédéral 
dans le cadre de l’utilisation de REMI;

3. comment l’utilisation de REMI change-t-elle la 
prestation de service en ce qui concerne l’aide supplé-
mentaire dans les CPAS?

Le rapport qui découlera de cette recherche devra 
donc donner un aperçu de l’efficacité de REMI en tant 
qu’outil d’accompagnement, et indiquer si son utilisa-
tion facilite ou non le travail des assistants sociaux. Au 
total, 424 CPAS sur 589 se sont inscrits au dispositif. 
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In totaal maken 424 van de 589 OCMW’s gebruik van de 
tool. In tegenstelling tot mevrouw Lanjri vindt de minister 
dat een mooi resultaat.

De minister heeft het vervolgens over de Oekraïense 
vluchtelingen, die een specifiek publiek vormen.

De POD monitort de mate waarin die vluchtelingen 
aan het werk zijn. De diensten hebben daartoe echter 
de gegevens van de deelstaten nodig. Aangezien het 
vraagstuk haar na aan het hart ligt en met het oog op 
de follow-up van die groep, heeft de minister reeds 
afgelopen zomer de zaak aangekaart bij de betrokken 
ministers, ter gelegenheid van de IMC Werk. De volgende 
vergadering van die IMC heeft op vrijdag 1 december 
2023 plaats. De minister zal er opnieuw op aandringen 
dat alle gewestministers hun diensten tot een betere 
samenwerking met de POD zouden aansporen.

In antwoord op de vraag van mevrouw De Block stelt 
de minister dat dit probleem zich vooral op Vlaams niveau 
situeert. Met het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en het 
Waals Gewest wordt deze informatie al uitgewisseld, 
maar nog niet met het Vlaams Gewest. Daarom is er 
nog geen volledig beeld van het aantal Oekraïners dat 
is ingeschreven als werkzoekende en hulp krijgt van 
een Vlaams OCMW. Volgens de laatste cijfers van eind 
augustus zijn er 18.854 Oekraïners ingeschreven bij de 
gewestelijke diensten voor arbeidsbemiddeling.

Zoals de minister reeds verscheidene malen heeft aan-
gegeven, denkt ze dat de activering van de Oekraïense 
vluchtelingen vandaag noodzakelijk is. Het is echter 
een illusie te denken dat elk van hen onmiddellijk op 
onze arbeidsmarkt zou kunnen worden ingeschakeld. 
Vrouwen met kinderen en mensen die geen enkele 
van onze landstalen beheersen, zijn in die groep nog 
steeds sterk vertegenwoordigd. Zoals men weet, vormt 
gebrek aan kennis van onze talen voor werkgevers – 
en inzonderheid voor Vlaamse werkgevers – een grote 
hindernis bij aanwerving.

De minister heeft nog geen zicht op het aantal GPMI’s 
dat de OCMW’s hebben gesloten met deze groep. De 
maatregel is pas sinds 1 oktober van kracht. Het is dus 
nog te vroeg om de effecten ervan te kennen.

Om te antwoorden op de vraag van mevrouw Van 
Peel: in 2023 werd 349 miljoen in mindering gebracht 
op de interdepartementale voorziening. Voor 2024 
wordt het bedrag geraamd op 335 miljoen, inclusief de 
terugbetalingen van installatiepremies.

Op de opmerking van de heer Bombled dat er ook 
buiten de grote steden jongeren in een moeilijke situ-
atie wonen, antwoordt de minister dat ze zich daar 

Contrairement à Mme Lanjri, la ministre estime qu’il 
s’agit d’une belle réussite.

La ministre en vient désormais au public particulier 
que sont les réfugiés ukrainiens.

Le SPP fait un monitoring de la mise à l’emploi de 
ceux-ci. Mais pour cela, l’administration a besoin des 
données des entités fédérées. Dans ce cadre, soucieuse 
de la problématique et du suivi de ce public, la ministre a 
pris soin d’en parler avec les ministres concernés dans 
le cadre de la CIM emploi et ce depuis l’été dernier. La 
prochaine réunion de cette CIM a lieu vendredi prochain. 
La ministre insistera de nouveau pour que l’ensemble 
des ministres régionaux invitent leurs services à mieux 
collaborer avec le SPP.

En réponse à la question de Mme De Block, la ministre 
indique que ce problème se situe principalement au niveau 
flamand. Ces informations sont déjà échangées avec la 
Région de Bruxelles-Capitale et la Région wallonne, mais 
pas encore avec la Région flamande. C’est pourquoi la 
ministre ne dispose pas encore d’une vision complète 
du nombre d’Ukrainiens inscrits comme demandeurs 
d’emploi et bénéficiaires d’un CPAS flamand. Sur la base 
des derniers chiffres publiés fin août, 18.854 Ukrainiens 
sont inscrits auprès des services régionaux de l’emploi.

Comme elle l’a indiqué à plusieurs reprises, la ministre 
pense que l’activation des Ukrainiens est aujourd’hui 
nécessaire. Il est toutefois illusoire de croire qu’ils sont 
tous directement insérables sur notre marché de l’emploi. 
Il s’agit toujours beaucoup de femmes avec enfants et 
d’un public qui ne maîtrise aucune des langues natio-
nales. On sait par ailleurs que c’est un obstacle majeur 
au recrutement pour les employeurs, notamment en 
Flandre.

La ministre n’a pas encore d’idée du nombre de PIIS 
conclus par les CPAS avec ce groupe. Cette mesure 
étant seulement entrée en vigueur le 1er octobre, il est 
trop tôt pour en connaître les effets.

En réponse à la question de Mme Van Peel, la ministre 
indique qu’en 2023, 349 millions d’euros ont été portés 
en déduction de la provision interdépartementale. Pour 
2024, ce montant est estimé à 335 millions d’euros, en 
ce compris le remboursement des primes d’installation.

Concernant la remarque émise par Monsieur Bombled 
portant sur le fait que les jeunes en difficulté se trouvent 
également hors des grandes villes, la ministre en est 
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volkomen bewust van is, aangezien ze die jongeren 
vrij vaak ontmoet tijdens haar lokale bezoeken. Om die 
reden werden de afgelopen jaren dan ook verscheidene 
projectoproepen gelanceerd. In 2021 en 2022 was een 
bedrag van maar liefst 2,2 miljoen euro bestemd voor 
kinderarmoedebestrijding (dus tot de leeftijd van 18 jaar).

Gelijklopend daaraan heeft de Nationale Loterij twee 
projectoproepen gelanceerd die eveneens kinderarmoe-
debestrijding tot doel hebben. Naar aanleiding van de 
jongste projectoproep werden 58 projecten gesubsidieerd, 
goed voor een bedrag van 1,2 miljoen euro. In januari 
2024 zal er een nieuwe projectoproep worden gelanceerd. 
Ook die projectoproep richt zich inzonderheid tot alle 
OCMW’s, zelfs de kleinste, die door de minister worden 
aangemoedigd om zich te verenigen en gezamenlijke 
projecten in te dienen.

Er wordt binnenkort een projectoproep afgerond waarbij 
OCMW’s die projecten ten uitvoer leggen ter bestrijding 
van armoede bij jongeren tussen 18 en 25 jaar, daartoe 
financiering zullen krijgen. De grootte van het OCMW 
is daarbij niet als criterium opgenomen.

Met betrekking tot de vragen van mevrouw Lanjri en 
mevrouw Reynaert over de evaluatie van de Europese 
Kindergarantie antwoordt de minister het volgende: in 
maart 2024 moet elke lidstaat een tussentijds rapport 
van de nationale actieplannen indienen. Voor België 
wordt dit gecoördineerd door de POD Maatschappelijke 
Integratie, in samenwerking met de contactpersonen die 
elke entiteit hiervoor heeft aangewezen.

Er werden vier seminaries met betrekking tot de vier 
grote thema’s van de kindergarantie georganiseerd 
(opvoeding, gezonde voeding, gezondheid en wonen), 
met als doel niet alleen goede praktijken maar ook 
toekomstige werksporen te omschrijven. Men mag niet 
vergeten dat het een Europese doelstelling is om tegen 
2030 vijf miljoen kinderen uit de armoede te halen, wat 
voor België op 93.000 kinderen neerkomt.

De kindergarantie zal een belangrijk thema zijn tijdens 
het Belgische voorzitterschap van de EU-Raad. Er staat 
inderdaad op 2 en 3 mei 2024 een evenement gepland 
waaraan de deelstaten, gezien de bevoegdheidsverde-
ling, uiteraard zullen deelnemen.

Wil men strijden tegen kinderarmoede, dan moet 
uiteraard ook werk worden gemaakt van het bestrijden 
van armoede bij hun ouders. De minister wil niet terug-
komen op de verhoging van het leefloon; die maatregel 
werd aangevuld met andere specifieke beleidsmaatre-
gelen ter ondersteuning van de ouders. Zo hebben veel 
eenoudergezinnen een beroep kunnen doen op het 

parfaitement consciente car elle les rencontre assez 
souvent lors de ses visites de terrain. C’est bien pour 
cela que plusieurs appels à projets ont été lancés ces 
dernières années. En 2021 et en 2022, ce n’est pas 
moins de 2,2 millions d’euros qui ont été engagés dans 
le cadre de la lutte contre la précarité infantile (jusque 
18 ans donc).

Parallèlement à cela, deux appels à projets ont été 
lancés par la loterie nationale visant également à sou-
tenir la lutte contre la précarité infantile. Le dernier 
appel a permis de subsidier 58 projets pour un montant 
de 1,2 millions. Un nouvel appel à projets sera lancé 
en janvier 2024. Ces projets s’adressent là encore 
notamment à l’ensemble des CPAS, même les plus petits 
que j’encourage toujours à se réunir, pour introduire des 
projets communs.

Un appel à projets va bientôt être conclu et permettra 
de financer des CPAS qui mettront en œuvre des pro-
jets de lutte contre la précarité des jeunes âgés de 18 
à 25 ans. Aucun critère de taille n’est repris.

En réponse aux questions de Mme Lanjri et de 
Mme Reynaert concernant l’évaluation de la Garantie eu-
ropéenne pour l’enfance, la ministre indique que chaque 
État membre doit introduire en mars 2024 un rapport 
intermédiaire concernant les plans d’action nationaux. 
Pour la Belgique, la coordination est assurée par le SPP, 
en coopération avec les personnes de contact désignées 
à cette fin par chaque entité.

Quatre séminaires portant sur les quatre grandes 
thématiques de la Garantie (éducation, alimentation 
saine, santé et logements) ont été organisés. L’idée 
est de dégager des bonnes pratiques mais aussi des 
pistes de travail pour le futur. Il ne faut pas oublier que 
l’objectif européen est de sortir 5 millions d’enfants de 
la pauvreté d’ici 2030, ce qui représente 93.000 enfants 
pour la Belgique.

Cette garantie sera une thématique importante lors de 
notre Présidence européenne. Nous avons effectivement 
prévu d’organiser un événement les 2 et 3 mai prochains 
auquel participeront évidemment - vu la répartition des 
compétences - les entités fédérées.

Pour lutter contre la pauvreté des enfants, il convient 
évidemment de lutter contre la pauvreté des parents. 
La ministre ne reviendra pas sur la revalorisation du 
RIS, mesure qui a été complétée par d’autres politiques 
particulières visant le soutien aux parents. On peut 
songer au grand nombre de familles monoparentales 
ayant bénéficié du projet MIRIAM, projet soulevé par 
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MIRIAM-project, waarnaar de heer Colebunders heeft 
verwezen. Dat beleid heeft tijdens deze regeerperiode 
inderdaad bijzondere ondersteuning gekregen; het 
budget ervoor werd maar liefst vertienvoudigd. Aldus 
werden sinds 2021 meer dan 40 OCMW’s en in totaal 
bijna 2.300 vrouwen bereikt. In 2024 zal er een nieuwe 
oproep worden gelanceerd.

De POD Maatschappelijke Integratie en de FOD 
Sociale Zekerheid zullen in 2024 samenwerken rond 
het armoedeplan en de evaluatie ervan. Daarbij zullen 
de impact en de doeltreffendheid van de maatregelen 
worden onderzocht. Ter herinnering: elke minister is 
verantwoordelijk voor de tenuitvoerlegging van de maat-
regelen die met zijn bevoegdheden verband houden en 
gaat op geregelde tijdstippen na wat de stand van zaken 
is. Concreet zal de evaluatie als volgt in zijn werk gaan: 
tegen 31 maart 2024 zullen de verscheidene leden van het 
netwerk van federale ambtenaren worden gecontacteerd 
met het oog op de aanlevering van de follow-upfiches 
betreffende de maatregelen waarvoor ze bevoegd zijn. 
Op basis daarvan zal de POD een verslag opmaken, 
waarna het Federaal Planbureau de zaak zal afronden.

De minister stelt voor dat ze een schriftelijk overzicht 
bezorgt van de tenuitvoerlegging van de diverse acties.

De minister is er zich aangaande het voedselhulp-
vraagstuk van bewust dat dergelijke hulp voor sommige 
medeburgers levensnoodzakelijk is. In 2022 hebben 
477.000 mensen er gebruik van gemaakt; dat zijn 95.000 
mensen meer dan in 2020. Daarom ook heeft de fede-
rale regering voor 2024, net zoals voor 2023, 20 miljoen 
euro vrijgemaakt ter aanvulling van de reeds geplande 
budgetten. Met het volledige bedrag van de vrijgemaakte 
budgetten (40,805 miljoen euro) zou aldus aan de toe-
nemende vraag moeten kunnen worden voldaan.

Het spreekt vanzelf dat de actoren in het veld, zoals 
de voedselbanken, moeten worden ondersteund. De 
minister zal uiteraard bepleiten dat die middelen in 2025 
worden aangehouden.

Zoals sedert 2021 gebeurt, zal een deel van die 20 
miljoen euro rechtstreeks naar de voedselbanken gaan, 
ter compensatie van de dalende giften vanuit de industrie. 
Een ander deel van de middelen gaat naar de OCMW’s 
en andere lokale organisaties.

Op een vraag van minister Lalieux heeft de minister 
van Financiën geantwoord dat er inderdaad fiscale 
constructies zijn die de schenking van voedingsmidde-
len aanmoedigen. Om stappen vooruit te zetten, heeft 

Monsieur Colebunders. Effectivement, cette politique a 
été particulièrement soutenue sous cette législature, son 
budget ayant été multiplié par 10. Cela a ainsi permis 
de toucher plus de 40 CPAS et près de 2300 femmes 
ont été aidées au total depuis 2021. En 2024, un nouvel 
appel sera lancé.

Concernant le plan pauvreté et son évaluation, celle-ci 
sera assurée en 2024 dans le cadre d’une collabora-
tion avec le SPP Intégration sociale et le SPF sécurité 
sociale. L’impact et l’efficacité des mesures seront ana-
lysées. Pour rappel, chaque ministre est responsable 
de la mise en œuvre des mesures concernant ses 
compétences. Il en fait un état des lieux à certaines 
échéances. Concrètement, l’évaluation se déroulera de 
la façon suivante: pour le 31 mars 2024, les différents 
membres du réseau des fonctionnaires fédéraux seront 
contactés pour fournir les fiches de suivi des mesures 
pour lesquelles ils sont compétents. Sur cette base, un 
rapport sera établi par le SPP et un rapport final sera 
ensuite établi par le Bureau fédéral du Plan.

Concernant l’aperçu de la mise en œuvre de diffé-
rentes actions, la ministre propose de communiquer 
cela par écrit.

Concernant la problématique de l’aide alimentaire, la 
ministre se dit consciente que celle-ci vise à répondre à 
un besoin vital de nos concitoyens (qui sont 477.000 à 
en avoir bénéficié en 2022, soit 95.000 de plus qu’en 
2020). C’est pourquoi, pour 2024 comme en 2023, le 
gouvernement fédéral a débloqué 20 millions d’euros 
pour compléter les budgets déjà prévus. L’ensemble des 
budgets dégagés – soit 40,805 millions d’euros - devrait 
ainsi permettre de répondre à la demande croissante.

Les acteurs de terrain comme les banques alimentaires 
doivent être soutenus, c’est évident. Bien entendu, la 
ministre plaidera pour que ces moyens soient maintenus 
en 2025.

Comme depuis 2021, une partie de ces 20 millions 
ira directement aux banques alimentaires afin de com-
penser la pénurie des dons issus de l’industrie. D’autres 
moyens sont distribués vers les CPAS et à d’autres 
organisations locales.

À la demande de la ministre, le ministre des Finances 
a informé qu’il existait certes une série de dispositifs 
fiscaux incitant les dons alimentaires. Pour aller plus 
loin, la ministre lui a proposé de se réunir, notamment 
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de minister aan haar collega voorgesteld om samen 
met het FAVV een vergadering te beleggen, waarin 
zou worden nagegaan of die constructies niet kunnen 
worden verbeterd.

Wat energiearmoede betreft, herinnert de minister 
eraan dat zij niet bevoegd is voor Energie. De vragen 
over het sociaal tarief moeten dus aan de minister van 
Energie worden gesteld.

Wat het Sociaal Stookoliefonds betreft, wordt het voor-
stel tot hervorming thans besproken vooraleer het voor 
verdere bespreking naar de regering gaat. Het voorstel 
beoogt om de uitkering voor de begunstigden billijker 
te maken en vooral om die tegemoetkoming sneller in 
overeenstemming te brengen met schommelingen van 
de marktprijzen.

Sinds 2021 werd meer dan 73 miljoen uitgetrokken 
voor de opeenvolgende herfinancieringen van het Gas- 
en Elektriciteitsfonds, wat het mogelijk heeft gemaakt 
om in te gaan op het gestegen aantal verzoeken tot 
schuldaflossing bij de OCMW’s. Aldus kon eveneens het 
budget voor preventief beleid worden verhoogd. Met die 
nieuwe middelen hebben de OCMW’s meer preventieve, 
individuele en collectieve maatregelen kunnen uitrollen. 
De monitoring daarvan vindt thans plaats en moet klaar 
zijn tegen het einde van het eerste kwartaal van 2024.

Wat de problemen rond dakloosheid betreft, en meer in 
het bijzonder de rondzendbrief over het referentieadres, 
herinnert de minister eraan dat een rondzendbrief de 
bestaande wetgeving slechts uitdrukkelijker formuleert. 
De rondzendbrief van juli behelst dus geen enkele 
wijziging van de regels, maar brengt die regels in herin-
nering en poogt de praktijken op elkaar af te stemmen. 
De minister is niet doof geweest voor de bezorgdheid 
en de kritiek van sommigen. Daarom heeft ze de POD 
Maatschappelijke Integratie en de FOD Binnenlandse 
Zaken verzocht om samen met de betrokkenen rond 
de tafel te zitten. Zo werd afgesproken dat er een jaar 
na de bekendmaking van de rondzendbrief een balans 
zal worden opgemaakt. Er is dus een afspraakclausule.

Wat de vraag van mevrouw Samyn over de winter-
opvang betreft, bevestigt de minister dat de overheids-
opdracht voor 3 jaar inderdaad afloopt. Om klaar te 
zijn voor de volgende periode, heeft de minister aan de 
Regie der Gebouwen gevraagd of de opening van het 
centrum in de Trierstraat mogelijk is op korte termijn. Op 
basis van deze analyse zal de minister beslissen wat er 
verder moet gebeuren.

Wat de oproep voor de Housing First for Young-
projecten betreft, werkt de POD Maatschappelijke 
Integratie nauw samen met de Regie der Gebouwen 

avec l’AFSCA, pour analyser si ces dispositifs ne peuvent 
pas être améliorés.

Concernant la précarité énergétique, la ministre rap-
pelle qu’elle n’est pas ministre de l’Énergie. Les questions 
relatives au tarif social doivent donc lui être adressées.

Concernant le fonds social mazout, la proposition de 
réforme est en cours de discussion avant une discussion 
au gouvernement. Celle-ci vise à rendre plus équitable 
l’allocation perçue par les bénéficiaires et surtout rendre 
cette intervention plus réactive aux fluctuations des prix 
du marché.

Les refinancements successifs du Fonds gaz électri-
cité – soit plus de 73 millions depuis 2021 – ont permis 
de répondre à l’augmentation des demandes d’apu-
rement de dettes dans les CPAS. Cela a également 
permis d’augmenter l’enveloppe dédiée à la politique 
préventive. Avec ces nouveaux moyens, les CPAS ont 
pu développer plus d’actions préventives, individuelles 
et collectives. Un monitoring de celles-ci est en cours 
et devra aboutir d’ici la fin du premier trimestre 2024.

Concernant la problématique du sans-abrisme et plus 
particulièrement la circulaire adresse de référence, la 
ministre rappelle qu’une circulaire ne fait qu’expliciter 
une législation existante. La circulaire publiée en juillet ne 
comporte donc aucune modification des règles mais les 
rappelle et entend harmoniser les pratiques. La ministre 
a entendu les inquiétudes et les critiques de certains. 
C’est la raison pour laquelle la ministre a demandé au 
SPP intégration sociale et au SPF intérieur d’organiser 
des réunions avec eux. Il a ainsi été convenu qu’un bilan 
sera réalisé un an après la publication de la circulaire. 
Une clause de rendez-vous existe donc.

En réponse à la question de Mme Samyn à propos 
de l’accueil hivernal, la ministre indique que le marché 
public d’une durée de trois ans arrive en effet à échéance. 
Afin de s’assurer d’être prêt pour la prochaine période, la 
ministre a demandé à la Régie des bâtiments si l’ouver-
ture du centre de la rue de Trèves est envisageable à 
court terme. En fonction de cette analyse, la ministre 
décidera ce qu’il convient de faire ensuite.

Pour ce qui concerne l’appel à projets “Housing First 
for Young”, le SPP Intégration sociale collabore effective-
ment étroitement avec la Régie des bâtiments et avec le 
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en met het Federaal Comité tot aankoop van onroerende 
goederen. Die samenwerking biedt de OCMW’s de mo-
gelijkheid om voor 10 miljoen euro aan bouwprojecten 
te ontwikkelen. Thans hebben de OCMW’s projecten 
ingediend voor een totaalbedrag van 9 miljoen euro. Er 
moet worden bewerkstelligd dat de duur van de aankoop-
procedures en het optreden van derde overheidsinstel-
lingen geen belemmering vormen voor de succesvolle 
uitvoering van zulke projecten.

Mevrouw Samyn stelde een vraag over de Roma, en 
vooral over de redenen van een strategie die alleen op 
de Roma is gericht. Het antwoord is dat deze strategie 
deel uitmaakt van een specifiek beleid van de Europese 
Commissie. Elke lidstaat moet de maatregelen in kaart 
brengen die nodig zijn voor hun integratie, op het vlak 
van gezondheidszorg, huisvesting, werkgelegenheid 
en onderwijs.

Vervolgens gaat de minister in op de vragen van 
de heer Colebunders en mevrouw De Block over de 
digitale kloof. Dat probleem is nog duidelijker geworden 
tijdens de coronacrisis. Daarom was het voor de minister 
een prioriteit om die kwestie proactief aan te pakken. 
Derhalve heeft de minister een budget van 30 miljoen 
uit het Europese relanceplan vrijgemaakt. Zo ontstond 
Digi Lab, dat zich binnen de POD Maatschappelijke 
Integratie bezighoudt met de digitale kloof.

Op Belgisch niveau is Digi Lab het federale knoop-
punt in de strijd tegen de digitale kloof. Het programma 
‘e-Inclusion for Belgium’ omvat ook een component met 
academische ondersteuning door een breed panel van 
Belgische universiteiten. Aldus wordt de lering uit de 
uitvoering van de verschillende gefinancierde projecten 
gecentraliseerd en wordt de uitwisseling van ervaringen 
tussen projectleiders gestimuleerd via terugkerende in-
tervisiemomenten. Digi Lab staat permanent in dialoog 
met de deelstaten, opdat de gefinancierde projecten 
beter worden afgestemd op andere initiatieven, of ze 
nu lopende dan wel in voorbereiding zijn.

De verdeling van de bevoegdheden inzake armoede-
bestrijding binnen België vereenvoudigt de zaken niet. 
Daarom is de minister bijzonder verheugd dat de IMC 
Maatschappelijke Integratie sinds ongeveer een jaar een 
opnieuw functioneert. In antwoord op de vraag van de 
heer Delizée deelt de minister mee dat die IMC rond de 
volgende vier thema’s werkt:

— de diverse plannen voor armoedebestrijding van 
de deelstaten;

Comité fédéral d’acquisition. Cette collaboration permet 
aux CPAS de développer des projets pour 10 millions 
d’euros dans la brique. À ce stade, les CPAS ont remis 
des projets pour un montant total de 9 millions. Il reste 
à s’assurer que la longueur des procédures d’achats et 
d’interventions des administrations tierces ne constituent 
pas une entrave à la bonne conduite dudit projet.

Mme Samyn a posé une question à propos des Roms 
et s’est surtout enquise des raisons d’une stratégie 
uniquement axée sur les Roms. La ministre a répondu 
que cette stratégie s’inscrit dans une politique spécifique 
de la Commission européenne. Chaque État membre 
est tenu d’identifier les mesures nécessaires à leur 
intégration en matière de soins de santé, de logement, 
d’emploi et d’enseignement.

La ministre souhaite ensuite répondre aux questions 
de M. Colebunders et de Mme De Block à propos de 
la fracture numérique. Ce problème est devenu encore 
plus évident au cours de la crise du coronavirus. C’est 
pourquoi la ministre a considéré qu’il était prioritaire de 
s’atteler de manière proactive à ce problème. La ministre 
a dès lors prévu à cet effet un budget de 30 millions 
d’euros provenant du plan de relance européen. Telle 
est la genèse du Digi Lab qui s’occupe, au sein du SPP 
Intégration sociale, de la fracture numérique.

Le Digi Lab est au niveau belge, le point focal fédéral 
de la lutte contre la fracture numérique. Le programme 
e-Inclusion for Belgium comprend également une compo-
sante d’appui académique par un large panel d’universités 
belges, qui centralise les leçons apprises tout au long de 
l’exécution des différents projets financés et favorisent, 
par des intervisions récurrentes, le partage d’expériences 
entre les porteurs de projet. Le Digi Lab entretient des 
échanges continus avec les entités fédérées pour que 
les projets financés s’articulent mieux avec les autres 
initiatives, qu’elles soient en cours ou en préparation.

Il était évident qu’en matière de lutte contre la pau-
vreté, la répartition des compétences au sein de notre 
pays n’est pas évidente. C’est pourquoi la ministre est 
particulièrement heureuse que la CIM Intégration sociale 
refonctionne depuis maintenant un peu plus d’un an. 
Pour répondre à Monsieur Delizée, cette CIM travaille 
sur les 4 thèmes suivants:

— Les différents plans de lutte contre la pauvreté 
menée au sein des différentes entités.
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— de analyse van de beschikbare armoedestatistieken 
op federaal en gewestelijk niveau, teneinde armoede 
beter te begrijpen;

— de financiering en de toekomst van het Steunpunt 
tot bestrijding van armoede, dat het secretariaat van de 
IMC behartigt;

— de herziening van het samenwerkingsakkoord 
inzake dakloosheid.

Wat deze werkgroep betreft, is het de bedoeling van 
de minister om de doelstellingen van de verklaring van 
Lissabon, en die van het Europees platform tegen dak-
loosheid, over te nemen. Ze hoopt dat ook de innovatieve 
acties worden opgenomen die worden uitgevoerd door 
de organisaties op het terrein, zoals ‘Housing First’ 
en ‘Housing Led’. Daarnaast zal het belang van het 
levenstraject van daklozen worden benadrukt. En er zal 
ook worden gefocust op preventie als eerste verdediging 
tegen een leven op straat. Tot slot zal er werk gemaakt 
worden van het verzamelen en delen van gegevens, 
zodat elk bestuursniveau een passend beleid kan voeren.

De minister hoopt dat die werkzaamheden tegen 
juni 2024 afgerond zullen zijn en dat de toekomstige 
regeringen de door haarzelf en door Vlaams minister 
Benjamin Dalle opgestarte dialoog en ervaringsuitwis-
seling zullen voortzetten.

Tot slot heeft de minister het over het Europese ni-
veau en de Belgische ambities. Het programma en de 
prioriteiten van het Belgische voorzitterschap zijn het 
resultaat van een dialoog tussen de lidstaten die ach-
tereenvolgens het voorzitterschap van de Raad van de 
Europese Unie waarnemen. Samen met Spanje heeft 
België duidelijk beslist om mee na te denken over de 
strategische agenda voor de periode 2024-2029. Een 
van de voornaamste prioriteiten is de uitbouw van de 
sociale component van de Europese Unie, meer bepaald 
de verwezenlijking van de Europese pijler van sociale 
rechten.

Het actieplan voor de verwezenlijking van die pijler 
wil het aantal mensen dat het risico loopt op armoede 
en uitsluiting effectief met 15 miljoen verminderen tegen 
2030. Voor België betekent die doelstelling dat het aantal 
mensen dat risico op armoede of sociale uitsluiting loopt, 
zou verminderen met 279.000, wat moet worden gezien 
als een stap naar de volledige uitbanning van armoede. 
De op Europees niveau vooropgestelde ambities inzake 
milieu, moeten een sociale dimensie hebben.

— L’analyse des statistiques disponibles au niveau 
fédéral et au niveau régional, portant sur la pauvreté, 
et ce afin de mieux l’appréhender.

— Le financement et l’avenir du service de lutte contre 
la pauvreté, secrétariat de la CIM.

— La révision de l’accord de coopération sur le 
sans-abrisme.

En ce qui concerne ce groupe de travail, la ministre a 
l’intention de reprendre les objectifs de la déclaration de 
Lisbonne et les objectifs de la Plateforme européenne 
contre le sans-abrisme. Elle espère dès lors que les 
actions innovantes mises en œuvre par des organi-
sations sur le terrain, par exemple “Housing First” et 
“Housing Led” seront reprises. Par ailleurs, l’importance 
du parcours de vie des sans-abri sera mise en exergue. 
L’accent sera également mis sur la prévention en tant 
que première mesure de lutte contre la vie dans la rue. 
Enfin, la ministre s’attellera au recueil et au partage de 
données, afin de permettre à chaque niveau de pouvoir 
de mener une politique adéquate.

La ministre espère que ces travaux trouveront leurs 
conclusions d’ici juin 2024 et que les futurs gouverne-
ments poursuivront le dialogue et le partage d’expé-
rience que la ministre et le ministre Benjamin Dalle ont 
mis en place.

La ministre conclut par le niveau européen et les 
ambitions au niveau belge à cet égard. Concernant le 
programme et les priorités de notre présidence, il s’agit du 
fruit d’un dialogue entre les États membres qui occupent 
successivement la présidence du Conseil de l’Union 
européenne. Avec l’Espagne, la Belgique a clairement 
pris le parti d’alimenter la réflexion sur l’agenda straté-
gique pour la période 2024.2029. L’une des principales 
priorités est la poursuite des travaux sur la composante 
sociale de l’Union européenne, à savoir la réalisation 
du socle européen des droits sociaux.

Le plan d’action pour la réalisation de ce socle pré-
voit de réduire effectivement le nombre de personnes 
menacées de pauvreté et d’exclusion et à concurrence 
de 15 millions d’ici à 2030. Pour la Belgique, cet objectif 
se traduit par une diminution du nombre de personnes 
menacées de pauvreté ou d’exclusions sociales de 
279.000 personnes qui doit être vu comme une étape 
vers une suppression complète de la pauvreté. Les ambi-
tions font que nous nous fixons au niveau européen en 
matière environnementale doivent avoir le pendant social.
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Het is de bedoeling om druk uit te oefenen op het 
programma van de werkzaamheden voor de periode 
2024-2029 van de volgende Europese Commissie. 
Daarom zal op 15 en 16 april een Europese conferentie 
op hoog niveau worden gehouden, teneinde de kracht-
lijnen van de ambities voor een sociaal Europa in de 
volgende periode uit te zetten.

Dat programma en de activiteiten in verband met het 
voorzitterschap zullen bijdragen tot de concrete invulling 
van de ambities inzake de Europese pijler van sociale 
rechten. Op die manier wil de minister bijdragen tot het 
streven naar een inclusieve en eerlijke toekomst voor 
Europa. Deze doelstellingen omvatten digitale inclusie, 
de invoering van een minimuminkomen dat waardigheid 
voor iedereen garandeert, de strijd tegen kinderarmoede 
en het uitroeien van dakloosheid. Aangezien sommige 
thema’s zowel breed als transversaal zijn, heeft de mi-
nister haar collega’s van de verschillende beleidsniveaus 
gevraagd om deel te nemen aan de evenementen. Ze 
denkt daarbij in het bijzonder aan de evenementen 
inzake child guarantee en digitale inclusie.

De minister bespreekt vervolgens het thema ‘handicap’. 
Uit de vele vragen blijkt de belangstelling voor dit beleid.

Wat de uitkeringen betreft, heeft de minister er vanaf 
het begin van de regeerperiode op toegezien dat ie-
dereen een waardig inkomen krijgt, zeker de personen 
met een handicap. Daarom heeft ze in eerste instantie 
ingezet op de herwaardering van de IVT maar ook van 
de IT, via de wegwerking van de ‘prijs van de liefde’ en 
de ‘prijs van arbeid’.

Wat de 28 % betreft, deelt de minister het volgende 
mee: die maatregel treft nog steeds 19.115 mensen 
en uit een budgettaire raming blijkt dat de afschaffing 
53.381.916,12 euro zou kosten. De minister beschikt 
niet over dat budget.

Wat de ‘prijs van arbeid’ betreft, klopt het dat die niet 
volledig is weggewerkt. De genomen maatregel blijft 
niettemin een grote stap vooruit, met bijna een verdrie-
voudiging van het loonplafond, tot meer dan zesduizend 
euro per maand. Dat is meer dan anderhalve keer het 
gemiddelde loon in België.

Personen met een handicap aan een baan helpen, 
is een prioriteit voor de minister, niet om hen koste wat 
het kost aan het werk te krijgen en zo de werkzaam-
heidsgraad te verhogen, maar omdat werk een bron 
van emancipatie is. Dat recht wordt volgens de minister 
nog altijd niet volledig gegarandeerd voor mensen met 
een handicap.

L’objectif est donc de parvenir à infléchir le programme 
de travail 24-29 de la prochaine Commission européenne. 
C’est pourquoi une conférence européenne de haut 
niveau sera organisée les 15 et 16 avril prochain afin de 
déterminer les grandes lignes des ambitions de l’Europe 
sociale pour la prochaine période.

Ce programme et les activités pour la présidence contri-
bueront à concrétiser les ambitions du socle européen 
des droits sociaux. La ministre entend ainsi contribuer 
à investir dans un avenir inclusif et juste pour l’Europe. 
Ces objectifs sont ceux de l’inclusion numérique, de 
l’instauration d’un revenu minimum permettant de garantir 
la dignité de tous, la lutte contre la précarité infantile et 
l’éradication du sans-abrisme. Certaines thématiques 
étant à la fois vastes et transversales, j’ai invité mes 
collègues des différents niveaux de pouvoir à participer 
aux évents – je pense notamment aux événements por-
tant sur la Child guarantee et sur l’inclusion numérique.

La ministre en vient désormais à la partie handicap. 
Les nombreuses questions témoignent de l’intérêt pour 
cette politique.

Concernant les allocations, la ministre a veillé, dès le 
début de la législature, à garantir un revenu digne aux 
personnes, notamment aux personnes en situation de 
handicap. La ministre a donc consacré ses premiers 
efforts à la revalorisation de l’ARR mais aussi de l’AI 
via le prix de l’amour et du travail.

Concernant les 28 %, cette mesure touche encore 
19.115 personnes et après évaluation budgétaire du 
coût de sa suppression, il apparait que cette mesure 
nécessite un budget de 53.381.916,12 euros. La ministre 
ne dispose pas de ce budget.

En ce qui concerne le prix du travail, il est exact qu’il 
n’est pas entièrement supprimé. La mesure prise demeure 
toutefois une grande avancée, le plafond salarial étant 
presque multiplié par trois, pour dépasser 6.000 euros 
par mois. Ce montant correspond à plus d’une fois et 
demie le salaire moyen en Belgique.

Aider les personnes en situation de handicap à trouver 
un emploi constitue une priorité pour la ministre. Elle 
ne souhaite pas qu’ils travaillent coûte que coûte pour 
relever le taux d’emploi, mais bien parce que le travail 
est une source d’émancipation et un droit qui, selon la 
ministre, n’est pas toujours pleinement garanti pour les 
personnes en situation de handicap.
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De regering heeft ingestemd met een nieuwe maatregel 
waardoor mensen die bijzonder ver van de arbeidsmarkt 
staan, hun beroepsinkomsten gedurende 2 jaar kunnen 
combineren met de inkomensvervangende tegemoet-
koming. Die maatregel staat gepland voor april, met 
terugwerkende kracht tot januari 2024, en zal dus ten 
goede komen aan personen die in de loop van 2023 aan 
de slag zijn gegaan na twee jaar inactiviteit. Die maat-
regel beoogt mensen met een handicap aan te sporen 
hun geluk te beproeven op de arbeidsmarkt, zonder het 
risico te lopen de financiële en administratieve zekerheid 
te verliezen die voortvloeit uit de inkomensvervangende 
tegemoetkoming.

De minister zal haar collega’s van de deelstaten, 
alsook de werkgelegenheidsagentschappen, via de IMC 
informeren, teneinde ervoor te zorgen dat die nieuwe 
mogelijkheid ruime bekendheid krijgt.

De forfaitaire uitkeringsmaatregel is inderdaad ook 
gekoppeld aan het aanmoedigen van personen met 
een handicap om werk te aanvaarden zonder het risico 
te lopen hun recht te verliezen als ze hun baan kwijtra-
ken. Hoewel via de voormelde maatregel de instroom 
en gedeeltelijk ook de uitstroom werd beveiligd, blijft 
arbeidsverlies gevolgen hebben voor de integratietege-
moetkoming. Helaas hebben de liberalen een bijsturing 
verworpen, met het argument dat het niet nodig zou zijn 
om de toegang tot afgeleide rechten voor personen met 
een handicap te waarborgen als ze werkloos of invalide 
zijn; de liberalen beweren ten onrechte dat zulks een 
werkloosheidsval zou kunnen creëren. De minister was 
verontwaardigd over die uitspraken, maar zal blijven 
vechten om ervoor te zorgen dat dergelijke verbeteringen 
in de toekomst mogelijk zijn.

De minister brengt de integratie van mensen met een 
handicap in de privésector ter sprake.

Dat is voor haar van prioritair belang. Hoewel België 
op dat vlak, in tegenstelling tot bijvoorbeeld Frankrijk, 
geen werkgelegenheidsverplichting heeft ingesteld, is 
de minister overtuigd van de noodzaak om vastbera-
den in dialoog te treden met de sociale partners. De 
vergaderingen met de werkgevers, de vakbonden en 
de sector zullen in de komende weken van start gaan. 
Die uitdaging is van fundamenteel belang en moet een 
belangrijke pijler van het volgende regeerakkoord vormen.

Wat de overheidssector betreft, werden binnen de 
FOD Sociale Zekerheid belangrijke stappen gezet, met 
concrete acties, zoals de uitbreiding van de mogelijkheden 
tot indienstneming en de benutting van de vaardigheden 
van mensen met een handicap.

Le gouvernement a accepté une nouvelle mesure 
permettant le cumul des revenus professionnels et de 
l’allocation de remplacement de revenus, et ce pendant 
2 ans, pour les personnes qui étaient particulièrement 
éloignées du marché de l’emploi. Cette mesure, pré-
vue pour avril avec une rétroactivité envisagée à partir 
de janvier 2024, bénéficiera donc aux personnes qui ont 
pris un emploi courant 2023 et ce après 2 ans d’inacti-
vité. Cette mesure vise à encourager les personnes en 
situation de handicap à tenter leur chance sur le marché 
du travail, sans risquer de perdre la sécurité financière 
et administrative que procure le bénéfice de l’allocation 
de remplacement de revenus.

La ministre sensibilisera ses collègues des entités 
fédérées et les agences de mise à l’emploi via la CIM pour 
assurer une large publicité de cette nouvelle opportunité.

Concernant la mesure dite de l’allocation forfaitaire, 
celle-ci est également et effectivement en lien avec 
l’encouragement des personnes en situation de han-
dicap à accepter un travail sans risquer de perdre leur 
droit en cas de perte de celui-ci. Si nous avons donc 
sécurisé l’entrée et en partie la sortie via la mesure 
susmentionnée, les conséquences de la perte d’un 
emploi se font toujours ressentir pour ce qui concerne 
l’AI. Les libéraux ont malheureusement rejeté cette 
mesure, arguant qu’il n’était pas nécessaire de garantir 
l’accès aux droits dérivés aux personnes en situation de 
handicap lorsqu’elles sont au chômage ou en invalidité, 
sous prétexte fallacieux que cela pourrait constituer un 
piège à l’emploi. La ministre a été scandalisée par un 
tel discours mais continuera à se battre pour que de 
telles avancées soient possibles à l’avenir.

La ministre en vient aux questions portant sur l’inté-
gration des personnes en situation de handicap dans 
le secteur privé.

Il s’agit d’une priorité pour la ministre. Bien que la 
Belgique n’ait pas instauré d’obligation d’emploi dans 
ce domaine, contrairement à la France par exemple, la 
ministre est convaincue de la nécessité d’entrer main-
tenant en dialogue – et ce de manière déterminée, avec 
les partenaires sociaux. Ces rencontres entre patro-
nat, syndicats et secteur vont débuter ces prochaines 
semaines. Cet enjeu est fondamental et devra constituer 
un axe majeur pour le prochain accord de gouvernement.

Concernant le secteur public, des progrès significatifs 
ont été réalisés au SPF Sécurité Sociale, avec des actions 
concrètes telles que l’élargissement des opportunités 
de recrutement et la valorisation des compétences des 
personnes en situation de handicap.
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Het klopt dat maatwerkbedrijven jobkansen bieden 
die niet mogen worden genegeerd in dit debat over de 
werkgelegenheid voor personen met een handicap. 
De aanpak van de minister om de tewerkstelling van 
personen met een handicap te verhogen, sluit echter 
de maatwerkbedrijven niet uit. De minister deelt dit 
standpunt trouwens met de NHRPH.

De FOD Sociale Zekerheid speelt dus een cruciale rol 
in de coördinatie van de ‘3 %-nota’ van het College van 
voorzitters. Er worden gedetailleerde kwartaalverslagen 
opgesteld waarmee de vooruitgang kan worden gevolgd 
en de stand van zaken van de vermelde acties kan worden 
geëvalueerd. In december zal een volledige evaluatie 
worden uitgevoerd om de vooruitgang bij de uitvoering 
van de verschillende geplande acties te onderzoeken. 
Over het expertisecentrum zal de minister meer toelichting 
kunnen geven wanneer ze de businesscase zal hebben 
ontvangen. Thans worden meerdere ideeën onderzocht 
om structuur te verlenen aan dat expertisecentrum. 
Een interessante mogelijkheid bestaat erin van start te 
gaan met een digitale versie. Dat zou goedkoper zijn, 
en bovendien sneller uitvoerbaar. Die website zou een 
platform zijn waaraan alle partners rechtstreeks zouden 
kunnen bijdragen.

De minister heeft oren naar het verhaal van Arnaud 
en moedigt de heer Bombled aan haar op de hoogte te 
houden. Mensen met een diploma van het gespeciali-
seerd onderwijs zullen mogen solliciteren. Het volstaat 
het juiste vakje aan te vinken en daarbij aan te geven 
dat het gaat om het studieniveau dat op het diploma is 
aangegeven. Indien de betrokkene bijvoorbeeld geen 
diploma van het hoger middelbaar onderwijs heeft 
gehaald, moet hij het vakje ‘geen diploma’ aanvinken. 
Indien hij dat diploma daarentegen via het buitengewoon 
onderwijs heeft gehaald, moet hij aangeven dat hij over 
een diploma hoger middelbaar onderwijs beschikt. In 
elk geval maken de diensten van de FOD Beleid en 
Ondersteuning geen onderscheid tussen een diploma 
hoger middelbaar onderwijs behaald via het buitengewoon 
onderwijs en hetzelfde diploma dat via een traditionele 
opleiding werd behaald.

Mevrouw Claes wou meer informatie over de studie 
van Pacolet om de evaluatieschaal voor de toekenning 
van de integratietegemoetkoming te moderniseren. Het 
doel van die studie is de indicatoren uit te breiden van 
zes naar tweeëntwintig. Dit moet een preciezer beeld 
geven van de dagelijkse problemen en noden van de 
betrokken persoon.

In de eerste fase werd een lijst met indicatoren opge-
steld. De tweede fase, die nog bezig is, is de empirische 
validering van deze eerste versie, om de samenhang en 
toepasselijkheid te garanderen. Het doel is een meer 

Il est exact que les entreprises de travail adapté offrent 
des possibilités d’emploi qui ne peuvent être ignorées 
dans ce débat sur l’emploi des personnes en situation 
de handicap. L’approche de la ministre visant à relever 
le taux d’emploi des personnes en situation de handicap 
n’exclut toutefois pas les entreprises de travail adapté. La 
ministre et le CSNPH partagent d’ailleurs cette position.

Le SPF Sécurité Sociale joue donc un rôle clé dans la 
coordination de la note de 3 % du Collège des Présidents. 
Des rapports trimestriels détaillés sont réalisés permettant 
de suivre les progrès et évaluer l’état d’avancement des 
actions énoncées. En décembre, une évaluation com-
plète permettra d’analyser les avancées dans la mise 
en œuvre des différentes actions prévues. Concernant 
le centre d’expertise, la ministre pourra être plus précise 
lorsqu’elle aura reçu le “business case”. Actuellement, 
plusieurs idées pour structurer ce centre d’expertise sont 
à l’étude. Une piste intéressante est le fait de démarrer 
avec une version numérique. Ça serait plus abordable 
financièrement et rapide à mettre en place. Ce site web 
serait une plateforme où tous les partenaires pourraient 
contribuer directement.

La ministre a bien entendu l’histoire d’Arnaud et encou-
rage Monsieur Bombled à lui faire part des avancées. 
Concernant les diplômés relevant de l’enseignement 
spécialisé, ces derniers peuvent postuler. Il suffit de 
cocher l’onglet adéquat en précisant qu’il s’agit du niveau 
de l’étude attesté par le diplôme. Par exemple, si la per-
sonne n’a pas obtenu le CESS, elle doit cocher “aucun 
diplôme”. En revanche, si elle a décroché le CESS à 
travers son école spécialisée, elle devra indiquer qu’elle 
possède le diplôme secondaire supérieur. Dans tous les 
cas, les services de BOSA ne font pas de distinction 
entre un CESS obtenu dans une école spécialisée ou 
dans un cursus classique.

Mme Claes demandait davantage d’informations 
à propos de l’étude réalisée par Pacolet en vue de 
moderniser l’échelle d’évaluation pour l’octroi de l’allo-
cation d’intégration. Cette étude vise à porter le nombre 
d’indicateurs de six à vingt et un. Cette mesure devra 
permettre de préciser les problèmes et les besoins 
quotidiens de la personne visée.

Au cours de la première phase, une liste d’indica-
teurs a été établie. La deuxième phase, qui est en-
core en cours, consiste en la validation empirique de 
cette première version, afin de garantir la cohérence et 
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gedetailleerde evaluatie van de ondersteuningsbehoeften 
te krijgen, inclusief een zelfevaluatie door de persoon 
zelf of zijn verzorgers, binnen een multidisciplinaire 
benadering.

Het lid had kritiek op deze aanpak, omdat het vreest 
dat de behandeling van de dossiers hierdoor nog meer 
vertraging zal oplopen. De minister is het daar helemaal 
niet mee eens.

Ten eerste voorziet de wetgeving al sinds het begin 
in een multidisciplinaire evaluatie, maar werd dat aspect 
nooit uitgevoerd. 

Ten tweede verwachten de sector en de betrokkenen 
zelf veel van deze aanpak, die eindelijk rekening houdt met 
het volledige handicapspectrum, dat zeer gevarieerd is. 

Tot slot zal de multidisciplinaire evaluatie de wacht-
tijden net verkorten, omdat hiermee een probleem 
wordt opgelost waarmee alle overheidsdiensten én alle 
burgers mee worden geconfronteerd, namelijk het tekort 
aan huisartsen.

De denkoefening over en de implementatie van de 
organisatie van die teams en hun werkwijze is momenteel 
aan de gang en gebeurt per centrum.

De maatschappelijk werkers spelen ontegensprekelijk 
een cruciale rol bij die evaluatie. Hun betrokkenheid gaat 
een heel stuk verder dan de initiële evaluatie. Ze zorgen 
voor permanente begeleiding en voor monitoring van de 
dossiers. De lange doorlooptijd is vaak te wijten aan de 
moeilijkheden die de aanvragers ondervinden om hun 
dossier naar behoren te vervolledigen. De maatschap-
pelijk werkers gaan hen op dat vlak beter begeleiden.

Wat de vergoeding van de artsen betreft, wordt inder-
daad nagedacht over een herziening van die regeling, 
opdat ze beter zou aansluiten bij de tijd die nodig is om 
elk type dossier grondig te analyseren. Weigering van 
medische zorg is de tweede oorzaak van verwerpingen, 
net na het gebrek aan bijkomende informatie. Het is 
ook het aspect waar de meeste geschillen betrekking 
op hebben. In bijna de helft van die geschillen krijgen 
de klagers gelijk. De minister is dus overgegaan tot 
een heel gedetailleerde analyse van de redenen van 
dergelijke weigeringen, van de follow-up ervan, alsook 
van het gevolg dat eraan wordt gegeven, eerst intern 
via de bestuurlijke betwistingen en vervolgens voor de 
rechtbank. Een kwaliteitsvolle dienst moet het volledige 
besluitvormingsproces omvatten, van het begin tot het 
einde van de keten.

l’applicabilité. Cette phase vise à obtenir une évaluation 
plus détaillée des besoins d’assistance, y compris une 
auto-évaluation réalisée par la personne elle-même ou 
des personnes qui s’en occupent dans le cadre d’une 
approche multidisciplinaire.

Mme Claes critiquait cette approche, redoutant qu’elle 
augmente le retard dans le traitement des dossiers. La 
ministre ne partage pas du tout cet avis.

Premièrement, la législation prévoit depuis le début 
une évaluation multidisciplinaire, mais cette évaluation 
n’a jamais été effectuée.

Deuxièmement, le secteur et les intéressés eux-mêmes 
attendent beaucoup de cette approche, qui tient enfin 
compte de l’ensemble du spectre du handicap, qui est 
très large.

Enfin, l’évaluation multidisciplinaire réduira justement 
les temps d’attente, car elle permet de résoudre un 
problème auquel tous les services publics et tous les 
citoyens sont confrontés, à savoir le manque de méde-
cins généralistes.

L’organisation de ces équipes et leur mode de fonc-
tionnement est aujourd’hui en cours de réflexion et 
d’implémentation et ce, centre par centre.

Les assistants sociaux jouent un rôle absolument 
crucial dans ces évaluations. Leur implication va bien 
au-delà de l’évaluation initiale. Ils assurent un accompa-
gnement continu et un suivi des dossiers. La durée de 
traitement est souvent due aux difficultés que rencontrent 
les demandeurs à bien compléter leur dossier. Ces 
assistants sociaux vont ainsi mieux les accompagner.

Concernant la rémunération des médecins, nous 
repensons effectivement actuellement ce système 
pour qu’il corresponde mieux au temps requis pour une 
analyse de qualité de chaque type de dossier. Le refus 
médical est la deuxième raison de refus, juste après le 
manque d’informations supplémentaires. C’est aussi la 
majorité de notre contentieux. Contentieux pour lequel 
les plaignants obtiennent raison dans près de la moitié 
des cas. La ministre a donc entrepris une analyse très 
fine des raisons de ces refus, du suivi de ceux-ci, des 
suites qui y sont données en interne via les contestations 
administratives, puis devant les tribunaux. Un service 
de qualité se doit de comprendre du début de la chaîne 
jusqu’à la fin de la chaîne, l’ensemble du processus 
décisionnel.
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Dat is wat de minister wil bewerkstelligen via de kwa-
liteitscel binnen de DGHAN die thans operationeel is. 
Die aanpak is erop gericht de diensten continu te verbe-
teren, teneinde beter in te spelen op de behoeften van 
de burgers, zonder hen evenwel te willen controleren 
of sanctioneren, maar met de bedoeling de werkwijze 
voortdurend te verbeteren en aan te passen aan de 
reële behoeften van de betrokkenen. In het raam van 
de uitbreiding van het personeelsbestand met het oog 
op de kwaliteitsaudit kregen 14 medewerkers een in-
terne promotie van niveau C naar B; het betrof func-
ties van deskundigen inzake administratieve kwaliteit 
en beheer van relaties met de gebruikers. Bovendien 
heeft de minister een functie in het leven geroepen van 
coördinator inzake administratieve kwaliteit en beheer 
van relaties met de gebruikers. In dat verband lopen er 
twee indienstnemingsprocedures: een voor de functie 
van coördinator van de kwaliteitsevaluatie en een voor 
de functie van algemeen kwaliteitscoördinator.

Wat de vraag van de heer Colebunders over het 
budget voor geschillen betreft, antwoordt de minister 
het volgende: in 2023 wordt een daling van het aantal 
dossiers vastgesteld. Omdat echter nog niet duidelijk is 
of die daling tijdelijk is dan wel een blijvend gevolg van 
het interne beleid, werd ervoor gekozen het budget in 
2024 te behouden.

Inzake het onderzoek betreffende de inkomensver-
vangende tegemoetkoming en met name het begrip 
verdienvermogen, werd de eerste fase (het empirisch-
juridisch onderzoek) afgerond en wordt de tweede fase 
(gesprekken met deskundigen) aangevat. In januari 
staat een bijeenkomst gepland tussen het kabinet van 
de minister en de academici, met het oog op de eerste 
conclusies en aanbevelingen.

Die onderzoeken en de nieuwe organisatie van de 
diensten dragen bij tot de denkoefening over de nood-
zakelijke modernisering van de wet van 1987. Een en 
ander zal inderdaad samen met de NHRPH worden 
uitgewerkt.

De minister benadrukt dat de gemiddelde doorlooptijd 
voor beslissingen over tegemoetkomingen thans 112 da-
gen bedraagt. In september was er een lichte daling tot 
101 dagen. De wettelijke termijn bedraagt zes maanden 
(180 dagen). Inzake de parkeerkaarten bedroeg de 
gemiddelde doorlooptijd in oktober 77 dagen. Beoogd 
wordt om binnen een termijn van drie maanden een 
antwoord te verstrekken.

De doorlooptijden worden voortaan maandelijks 
opgevolgd, per centrum. Dat was voorheen niet het 
geval. Er werden indicatoren ingevoerd om de situatie 
te controleren en beter te begrijpen. De vroegere kijk 

C’est ce que la ministre met aujourd’hui en place via 
la cellule qualité au sein de la DGHAN qui est désormais 
opérationnelle. Cette démarche vise à améliorer en 
continu nos services pour mieux répondre aux besoins 
des citoyens, sans intention de contrôler ou de sanc-
tionner, mais dans un objectif d’amélioration constante 
et d’adaptation aux besoins réels des personnes. Dans 
ce contexte de renforcement de nos effectifs pour l’audit 
qualité, il a été procédé à 14 promotions internes, pas-
sant d’un niveau C à B, pour des postes d’experts en 
qualité administrative et en gestion des relations avec 
les usagers. De plus, la ministre a mis en place un 
coordinateur pour la qualité administrative et la gestion 
des relations usagers, avec deux recrutements en cours 
pour le poste de coordinateur évaluation de qualité, et 
d’un coordinateur général pour la qualité.

En ce qui concerne la question de M. Colebunders à 
propos du budget pour les litiges: la ministre observe, en 
2023, une diminution du nombre de dossiers. Dès lors 
qu’elle ne sait pas encore si cette diminution est tem-
poraire ou est une conséquence durable de sa politique 
interne, elle a décidé de maintenir le budget en 2024.

Concernant l’étude portant sur l’allocation de rempla-
cement de revenu et notamment la notion de capacité 
de gains nous avons achevé la première phase, celle de 
l’analyse juridique et empirique de la chose et entamons 
la seconde avec des entretiens d’experts. Une rencontre 
est prévue en janvier prochain entre mon cabinet et les 
professeurs afin de cerner les premières conclusions 
et recommandations.

Ces études et la nouvelle organisation de notre admi-
nistration renforcent la réflexion portant sur la nécessaire 
modernisation de la loi de 1987. Et oui, c’est avec le 
CSNPH que nous y travaillerons.

Concernant les délais de traitement, la ministre souligne 
que le délai moyen de traitement pour les allocations 
est actuellement de 112 jours. En septembre, une légère 
diminution à 101 jours a été observée. Le délai légal 
est fixé à six mois – soit 180 jours. En ce qui concerne 
les cartes de stationnement, le délai moyen en octobre 
était de 77 jours. L’objectif est de répondre dans un 
délai de trois mois.

Ces délais de traitement sont désormais suivis men-
suellement, centre par centre. Ce n’était pas le cas 
auparavant. Des indicateurs ont été mis en place afin 
de suivre et de mieux comprendre les choses. La vue 
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daarop was te algemeen en onnauwkeurig. Rekening 
houdend met de nieuwe verantwoordelijkheidstoedeling 
van de teams per centrum heeft de minister actieplan-
nen opgesteld die aangepast zijn aan de werkelijkheid 
in het veld en aan de specifieke lokale kenmerken. Dat 
is belangrijk.

Een en ander wordt mogelijk dankzij Excel HAN. Dit jaar 
was 4,5 miljoen euro van het budget van 5 miljoen euro 
bestemd voor personeel. Sinds januari 2022 werden al 95 
nieuwe personeelsleden in dienst genomen en beoogd 
wordt om er daar tegen eind 2023 nog eens 5 aan toe 
te voegen, met daarbovenop in 2024 naar verwachting 
de indienstneming van 5 nieuwe evaluatoren en van 
28 nieuwe beheerders. Met die indienstnemingen wordt 
beoogd de telefonische dienstverlening te verbeteren 
en de doorlooptijden te verkorten.

In 2022 was 1,7 miljoen euro of 35 % van het budget 
bestemd voor personeel, maar in 2024 zal dit dus stij-
gen tot 4,5 miljoen euro of 90 % van het budget. Nu de 
fundamenten stevig zijn, komt de prioriteit te liggen op 
de ondersteuning van de teams om zo de hervorming 
naar een hoger niveau te tillen.

De minister benadrukt dat de door het callcenter ge-
boden dienstverlening een prioriteit was in 2023. Thans 
wordt 60 % van de oproepen tijdens de openingsuren 
beantwoord. Daaruit valt op te maken dat sommige 
bellers contact opnemen buiten die uren of inhaken 
voordat ze met iemand hebben gesproken, hetzij uit 
ongeduld, hetzij omdat hun vragen niet rechtstreeks 
met het domein te maken hebben (bij vragen over de 
THAB bijvoorbeeld), of omdat ze willen weten wanneer 
hun tegemoetkomingen worden uitbetaald. Daarom werd 
een betere organisatie van de telefooncentrale tot stand 
gebracht. De oproepen betreffende de THAB worden 
doorverwezen naar de bevoegde diensten. Informatie 
over de data van uitbetaling van tegemoetkomingen 
wordt meegedeeld via een automatische stem. Een en 
ander heeft tot gevolg dat de beller kan inhaken zodra 
de informatie werd verstrekt. Van de overige bellers 
krijgt 80 % iemand aan de lijn.

De minister heeft inderdaad de openingsuren uit-
gebreid, teneinde de burgers beter van dienst te zijn. 
Momenteel zijn de medewerkers ‘s ochtends telefonisch 
bereikbaar, en concentreren ze zich na de middag op 
de formulieren. Het uiteindelijke doel is om zowel voor 
als na de middag bereikbaar te zijn. Dat mag evenwel 
niet ten koste gaan van de behandeling van de dossiers 
en formulieren.

Via de reorganisatie van het callcenter en de indienst-
neming van maatschappelijk werkers wordt ook beoogd 
het niet benutten van rechten terug te dringen. De twee 

était autrefois générale et peu précise. Désormais, en 
tenant compte de la nouvelle responsabilisation des 
équipes par centre, la ministre a défini des plans d’action 
adaptés aux réalités rencontrées sur le terrain et selon 
les spécificités locales. C’est important.

Cela peut se faire grâce à Excel han. Cette année, 
sur le budget de 5 millions d’euros, 4 millions et demi 
sont réservés pour le personnel. Depuis janvier 2022, 
on a déjà accueilli 95 nouveaux membres et on prévoit 
encore 5 renforts supplémentaires d’ici la fin de 2023, 
avec, en prime pour 2024, le recrutement attendu de 5 
nouveaux évaluateurs et de 28 nouveaux gestionnaires. 
Ces recrutements répondent au souci d’améliorer le 
service téléphonique et d’accélérer la durée de traite-
ment des dossiers.

En 2022, 1,7 millions étaient dédicacés au personnel, 
soit 35 % du budget, mais en 2024, ce sera 90 % du 
budget, soit 4 millions et demi. Maintenant que les bases 
sont solides, la priorité est de soutenir les équipes afin 
d’aller plus loin dans cette réforme.

La ministre souligne que le service offert par le Call 
center fut une priorité durant l’année 2023. Actuellement, 
60 % des appels reçus sont gérés pendant nos heures 
d’ouverture. Cela suggère que certains appelants 
contactent en dehors de ces heures ou raccrochent 
avant d’avoir eu un réceptionniste: soit par impatience, 
soit lorsque leurs questions ne sont pas directement 
liées à la thématique, comme celles sur l’APA, soit parce 
qu’ils souhaitent connaitre la date de versement de leurs 
allocations. C’est ainsi que le standard téléphonique a 
été mieux organisé. D’une part, il dirige vers les services 
responsables lorsqu’il s’agit de demandes relatives à 
l’APA. D’autre part, la date de versement des allocations 
est communiquée par ce serveur. Dès lors, les appelant 
peuvent raccrocher une fois l’information fournie. Reste 
les autres appelants qui sont 80 % à entrer en relation 
avec un opérateur.

La ministre a effectivement étendu les heures d’ouver-
ture pour mieux servir les citoyens. Les collaborateurs 
sont actuellement disponibles le matin par téléphone et 
se concentrent l’après-midi sur les formulaires. L’objectif 
final consiste à être disponible tant le matin que l’après-
midi, mais cette disponibilité ne peut pas être offerte au 
détriment du traitement des dossiers et des formulaires.

Grâce à la refonte de ce call center et l’engagement 
d’assistants sociaux, l’objectif est aussi de diminuer 
le non-recours. Les deux collaborateurs dédiés au 
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medewerkers op het gebied van het niet benutten van 
rechten werken thans een specifiek actieplan uit om dit 
verschijnsel tegen te gaan. Het BELMOD-onderzoek 
heeft geraamd dat 13 % extra uitkeringsgerechtigden 
met een handicap zou kunnen worden bereikt, mochten 
bepaalde rechten automatisch worden toegekend.

Uiteraard is de toegang tot de gebouwen een van 
de factoren die kunnen leiden tot het niet benutten van 
rechten. In 2023 bestond de hoofddoelstelling van de 
minister erin de toegankelijkheid van de centra voor de 
erkenning van de handicap te verbeteren. Vastgesteld 
wordt echter dat zelfs politici niet kunnen ontkomen aan 
de werkelijkheid dat de bouwsector thans met enorme 
vertragingen kampt. Dat er negen centra zijn, wordt 
verklaard door een mogelijke verhuizing (Bergen).

De minister grijpt dit punt over de toegankelijkheid aan 
om in te gaan op het dossier betreffende de scanauto’s.

Een nauwe samenwerking met de drie verenigingen 
van steden en gemeenten (VVSG, UVC en Brulocalis), 
alsook met de sector, heeft geleid tot een oplossing: 
de ontwikkeling van een toepassing om een centraal 
register te creëren dat verbonden is met een platform 
dat de parkeerkaarten voor personen met een handicap 
en de parkeerrechten aan de nummerplaten koppelt. 
Die oplossing zal aan alle steden en gemeenten worden 
voorgelegd, met het oog op een eenvormig beleid op 
het volledige Belgische grondgebied.

Sinds het begin van het mandaat van de minister is 
samenwerking essentieel geweest, vooral in het raam 
van het federaal actieplan Handicap. Er werd nauw 
samengewerkt met de sector en met de andere minis-
ters om de universele inclusie van personen met een 
handicap invulling te geven.

Na de tussentijdse evaluatie van november 2022 
wordt binnenkort een volledige dag georganiseerd om 
te bespreken wat al werd verwezenlijkt, wat nog verwe-
zenlijkt moet worden en vooral wat daarna de volgende 
uitdagingen worden. Het eindverslag zal naar verwachting 
in februari of maart worden bezorgd en de minister zal 
het in deze commissie bespreken.

De minister heeft de regering een voorontwerp van 
wet voorgelegd die elke nieuwe regering ertoe wil ver-
plichten samen met de sector een federaal actieplan 
Handicap op te maken. Door die doelstelling in de wet 
te verankeren wordt de beleidsverbintenis inzake het na-
leven van artikel 22ter van de Grondwet bestendigd. Het 
uitstekende werk ter zake van de regering moet daarbij 
tot voorbeeld kunnen strekken en worden voortgezet.

non-recours travaillent actuellement à élaborer un plan 
d’action spécifique pour combattre ce phénomène, l’étude 
Belmod estimait que via une certaine automatisation des 
droits, 13 % des potentiels bénéficiaires en situation de 
handicap pourraient être rattrapés.

Ce qui peut engendrer du non-recours, c’est évidem-
ment l’accès aux bâtiments. En 2023, la ministre avait 
pour objectif principal d’améliorer l’accessibilité des 
centres de reconnaissance du handicap. Cependant, 
les retards dans les travaux sont une réalité à laquelle 
même les politiques ne peuvent échapper. Le nombre 
de neuf centres se justifie en raison d’un potentiel démé-
nagement (Mons).

La ministre profite de ce point portant sur l’accessibilité 
pour évoquer le dossier Scancars.

Une collaboration étroite avec les trois associations des 
Villes et Communes – VVSG, UVC et Brulocalis – ainsi 
qu’avec le secteur, a permis d’abouti à une solution: le 
développement d’une application pour créer un registre 
central associé à une plateforme reliant les cartes PMR 
et les droits de parking aux plaques d’immatriculation. 
Cette solution sera à présent présentée à l’ensemble 
des villes et communes avec l’intention d’aboutir à une 
politique uniforme sur l’ensemble du territoire belge.

Depuis le début du mandat de la ministre, la collabo-
ration a été primordiale, particulièrement avec le Plan 
fédéral Handicap. Travailler main dans la main avec le 
secteur et les autres ministres pour concrétiser l’objectif 
d’une inclusion universelle des personnes en situation 
de handicap.

Après l’évaluation intermédiaire de novembre 2022, 
une journée entière demain est organisée pour réinsister 
sur les réalisations, le reste à faire mais surtout sur les 
prochains enjeux. Le rapport final est prévu pour février/
mars et la ministre viendra en débattre au sein de cette 
commission.

La ministre a déposé sur la table du gouvernement 
un avant-projet de loi visant à rendre obligatoire, pour 
chaque nouveau gouvernement, l’élaboration d’un Plan 
fédéral Handicap en collaboration avec le secteur. Ancrer 
cet objectif et cette méthodologue dans la loi assure la 
continuité de l’engagement politique à suivre l’art. 22ter 
de la constitution. Le travail exemplaire réalisé par ce 
gouvernement en la matière doit pouvoir servir d’exemple 
et être poursuivi.
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Het exacte bedrag van de maatregel voor zelfstandigen 
is nog niet bekend. Dat komt omdat de maatregel nog 
maar net is ingevoerd. De minister heeft aan minister 
Clarinval gevraagd om een monitoringsysteem op te 
zetten, opdat een duidelijker beeld zou ontstaan.

Die strategie, die erin bestaat om in overleg te werken, 
wordt binnen de IMC actief aangehouden.

Alle daartoe geplande werkgroepen zijn van start 
gegaan. De minister is heel trots op haar kabinet en 
haar diensten, aangezien alle zes werkgroepen door 
die diensten worden aangestuurd. Op de volgende ver-
gadering van 5 december 2023 zullen de doelstellingen 
van de werkgroep Werk worden besproken. Binnen 
die werkgroep wil men de beste praktijken verzamelen 
voor de inclusie van werknemers met een handicap in 
de overheids- en de privésector. Die werkgroep werkt 
tevens aan de opmaak van een volledige inventaris van 
de werkondersteunende instrumenten, zoals premies 
en omscholingsovereenkomsten voor personen met 
een handicap.

Op die vergadering zal bovendien het nieuwe EDC-
protocol ter goedkeuring worden voorgelegd. Doel is 
de budgettaire verantwoordelijkheid van elke entiteit 
te updaten. De werkgroep EDC is het eens geworden 
over de automatische toekenning van de EDC-kaart. 
De directie-generaal Personen met een Handicap dient 
daartoe in 56.800 euro per jaar te voorzien.

In het kader van de werkzaamheden van de werkgroep 
Statistieken hebben alle bevoegde diensten van het land 
de beschikbare gegevens samengebracht. Het rapport 
daarover zal binnenkort online raadpleegbaar zijn. Die 
gegevens dienen uiteraard nog te worden geanalyseerd 
en geïnterpreteerd, wat in een volgende fase van de 
werkzaamheden zal gebeuren.

De heer Bombled maakt zich terecht zorgen over het 
geweld jegens personen met een handicap. Hoewel die 
problematiek niet binnen haar bevoegdheden valt, is de 
minister zich bewust van de omvang ervan. Het initiatief 
dat in Brussel in het kader van het Handistreaming-plan 
werd genomen, is bemoedigend. Actie 6 uit dat plan valt 
onder de verantwoordelijkheid van Brussels staatsse-
cretaris Ben Hamou en is gericht op de ontwikkeling van 
een specifiek instrument om geweld jegens vrouwen met 
een handicap te bestrijden. Die belangrijke doorbraak is 
een stap naar de erkenning van die problematiek binnen 
de samenleving. De minister wil dan ook het belang van 
bewustmaking voor die werkelijkheid op de agenda van 
een volgende IMC zetten.

Aan de vooravond van het Belgische voorzitterschap 
van de EU-Raad is het tijd voor een stand van zaken.

Le montant exact de cette mesure pour les indépen-
dants n’est pas encore connu, car elle mesure vient 
d’être introduite. La ministre a demandé au ministre 
Clarinval de mettre en place un système de suivi, afin 
d’avoir une meilleure vue de la situation.

Cette stratégie de travail concerté se poursuit active-
ment au sein de la CIM.

L’ensemble des GT prévus sont aujourd’hui lancés. 
La ministre n’est pas peu fière de son cabinet et de son 
administration car sur les 6 groupes de travail, la totalité 
sont gérés par ses services. Lors de notre prochaine 
réunion prévue le 5 décembre, nous nous pencherons 
sur les objectifs du GT Emploi. Ce GT vise à recueillir 
les meilleures pratiques pour l’inclusion des travailleurs 
en situation de handicap dans le secteur privé et public. 
Nous cherchons également à établir un répertoire complet 
des aides à l’emploi, telles que les primes et les contrats 
d’adaptation professionnelle.

Parallèlement, lors de cette réunion, sera soumis à 
approbation le nouveau protocole EDC afin d’actualiser 
les responsabilités budgétaires de chaque entité. Le 
groupe de travail EDC a convenu de l’automatisation de 
l’octroi de la carte EDC. Pour la DG HAN, cela implique 
un coût de 56.800 euros/an.

Concernant le GT Statistiques, l’ensemble des adminis-
trations compétentes de ce pays a compilé les données 
disponibles. Un rapport sera accessible prochainement 
en ligne. Reste évidemment à analyser et interpréter ces 
données. Ce sera la suite des travaux.

La préoccupation de M. Bombled concernant les vio-
lences est bien légitime. Bien que cette problématique 
ne relève pas de ses compétences, la ministre reconnaît 
son importance. L’initiative prise dans le cadre du plan 
Handistreaming à Bruxelles est encourageante. L’action 
6, menée par la Secrétaire d’État Ben Hamou, vise à 
créer un outil spécifique pour lutter contre les violences 
envers les femmes en situation de handicap. Cette avan-
cée majeure marque un pas vers la reconnaissance de 
cette problématique dans notre société et je souhaite 
pouvoir inscrire l’importance de la sensibilisation à cette 
réalité lors d’une prochaine CIM.

À l’aube de la présidence européenne, un état des 
lieux s’impose.
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Aangaande vooreerst de nieuwe rechten die aan de 
in heel Europa geldende gehandicaptenkaart worden 
gekoppeld, dient te worden opgemerkt dat het voorstel 
van de Commissie momenteel geen standaardisering 
van dergelijke rechten in de EU beoogt. Elke lidstaat zal 
dus ter zake zijn beslissingsvrijheid behouden.

De minister heeft het vervolgens over de diensten-
richtlijn. De omzetting van de European Accessibility Act 
schiet goed op, hoewel het deel inzake passagiersver-
voer nog hangende is. De teksten zijn klaar, maar het 
wetgevende traject wordt afgeremd doordat de Raad 
van State de gewesten dient te raadplegen. Ondanks 
de vertraging die daardoor is ontstaan, verwacht de 
minister dat de definitieve wetgeving tegen april 2024 
zal kunnen worden bekendgemaakt.

Wat digitale toegankelijkheid betreft, dienen de 
richtsnoeren voor de toegankelijkheid van webcontent 
(WCAG) 2.1 te worden nageleefd, in het bijzonder door 
alle openbare diensten. De wet van 19 juli 2018 inzake 
toegankelijkheid van de websites en mobiele applicaties 
van overheidsinstanties reikt daartoe een toe te passen 
raamwerk aan. Het Belgian Web Accessibility-team 
biedt tools aan voor het implementeren van audits die 
beantwoorden aan de Europese richtlijn inzake de toe-
gankelijkheid van de websites van de overheidssector. 
De website van de directie-generaal Personen met een 
Handicap en van de EDC werden wegens de terechte 
bekommering om de toegankelijkheid ervan uiteraard 
volledig herzien.

Wat de EDC betreft, werkt de minister actief mee 
aan de goedkeuring van de tekst door de EU-Raad 
op 27 oktober. Het Europees Parlement moet daarna 
zijn standpunt bepalen. Als alles normaal verloopt, zal 
onder het Belgische voorzitterschap van de EU dan 
worden gewerkt aan een akkoord tussen de Europese 
Commissie, de Raad en het Parlement.

De minister onderstreept dat ze net als de heer Mariage 
wil stimuleren dat bij verkiezingen in elke gemeente 
minstens één aangepaste ruimte beschikbaar is voor 
personen met beperkte mobiliteit. Die maatregel is 
cruciaal, willen we alle medeburgers, ongeacht hun 
mobiliteit, toegang tot de stemlokalen waarborgen.

De minister heeft daarover gesprekken met het kabinet 
van minister Verlinden geïnitieerd, teneinde financiële 
ondersteuning vrij te maken voor de organisatie van 
gratis vervoer op de verkiezingsdagen. Dat vervoer zou 
worden verzekerd door de verenigingen die gespecia-
liseerd zijn in het vervoer van personen met beperkte 
mobiliteit. Een dergelijk initiatief wordt idealiter samen 
geconcretiseerd.

Tout d’abord, en ce qui concerne les nouveaux droits 
liés à la carte de statut européen, il est important de noter 
que, pour le moment, la proposition de la Commission 
n’envisage pas de standardiser ces droits à l’échelle de 
l’UE. Chaque État membre conservera donc sa liberté 
décisionnelle sur cette question.

Passons maintenant à la directive sur les services. 
La transposition de la directive “European Accessibility 
Act” progresse, bien que la partie concernant le trans-
port des passagers soit encore en suspens. Les textes 
sont prêts, mais le processus est freiné par la nécessité 
pour le Conseil d’État de consulter les régions. Ce délai 
entraîne un retard, mais nous prévoyons la publication 
des textes définitifs d’ici avril 2024.

Concernant la question de l’accessibilité numérique, 
les lignes directrices pour l’accessibilité des contenus web 
(WCAG) 2.1 doivent être respectées, particulièrement par 
tous les services publics. La loi de 19 juillet 2019 relative 
à l’accessibilité des sites internet et des applications 
mobiles des organismes du secteur public fournit un 
cadre à suivre. L’équipe du “Belgian Web Accessibility” 
propose des outils pour réaliser des audits conformes 
à la directive européenne sur l’accessibilité des sites 
web du secteur public. Le site internet de la DH Han 
et de l’EDC ont entièrement été revus pour répondre 
évidemment à la légitime préoccupation d’accessibilité.

En ce qui concerne l’EDC, la ministre coopère acti-
vement à l’adoption du texte par le Conseil de l’Union 
européenne le 27 octobre. Le Parlement européen 
devra ensuite déterminer sa position. Si tout se déroule 
normalement, la présidence belge œuvrera à un accord 
entre la Commission, le Conseil et le Parlement.

La ministre souligne qu’elle partage le même objectif 
que M. Mariage concernant les élections: il convient 
d’encourager chaque commune à mettre à disposition au 
moins un local adapté aux personnes à mobilité réduite. 
Cette action est cruciale pour garantir l’accessibilité à tous 
nos concitoyens, quel que soit leur niveau de mobilité.

La ministre a engagé des discussions avec le cabinet 
de Madame Verlinden, visant à dégager un soutien finan-
cier dédié à l’organisation de transports gratuits assurés 
par des associations spécialisées dans le transport des 
personnes à mobilité réduite. Il convient de concrétiser 
cette initiative ensemble.
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b. Replieken

De heer Louis Mariage (Ecolo-Groen) verschilt met 
de minister van mening over de OCMW-financiering en 
over de voornemens die worden toegeschreven aan 
Brussels minister Alain Maron. Dat meningsverschil 
moet te gelegener tijd worden uitgepraat. Volgens het 
lid is ‘geen klimaatrechtvaardigheid zonder sociale 
rechtvaardigheid’ voor de groenen niet louter een slogan.

Als verdediger van de sociale zekerheid heeft het lid 
het vervolgens over een volgens hem verbindend thema, 
namelijk het behoud en de versterking van de solidariteit 
in het land. De heer Mariage licht toe dat de OCMW’s 
extra middelen vragen voor de verschillende en almaar 
toenemende opdrachten die hun worden toevertrouwd. 
Die toename van opdrachten zorgt voor een stijgende 
behoefte aan budget voor personeel, met name voor de 
indienstneming van maatschappelijk werkers.

Het lid wijst erop dat de OCMW’s om structurele en 
bestendige middelen verzoeken, dus niet om tijdelijke 
subsidies om crisissen het hoofd te bieden. De trans-
fers van de federale overheid naar de OCMW’s zijn niet 
langer voldoende om aan die verschillende behoeften 
tegemoet te komen, want het gaat om veel meer dan 
het beheer van het leefloon.

Volgens de spreker dringt een herziening van de 
structurele financiering door de federale overheid zich 
meer dan ooit op.

Daarnaast wijst de heer Mariage erop dat er andere 
wegen zijn (niet enkel financiering) die het dagelijks 
werk van maatschappelijk werkers gemakkelijker zou-
den kunnen maken. De afschaffing van de status van 
samenwonende staat in dat verband met stip op één. 
Wanneer men die medewerkers niet langer zou vragen 
om tandenborstels te tellen in een badkamer (wat net het 
tegenovergestelde is van wat sociaal werk eigenlijk zou 
moeten zijn), zouden de werkdruk en de werklast voor 
de betrokkenen meteen lager liggen. Bovendien zou de 
afschaffing van die achterhaalde status de onzekerheid 
verminderen en de gelijkheid in de samenleving alleen 
maar ten goede komen. Volgens het lid is dit nog steeds 
een stelsel dat vooral vrouwen benadeelt.

De heer Mariage verduidelijkt dat hij hoopt op concrete 
antwoorden, opdat de OCMW’s het hoofd boven water 
kunnen houden en hun ondersteunende rol ten bate 
van de bevolking ten volle kunnen vervullen, teneinde 
het dagelijks leven van iedereen nog beter te maken.

Tot slot verklaart de heer Mariage dat de groene 
fractie de beleidsnota van de minister steunt. Het hier 

b. Répliques

M. Louis Mariage (Ecolo-Groen) mentionne d’abord 
un désaccord, à débattre lorsque cela sera opportun, 
avec la ministre à propos de la question de financement 
du CPAS ainsi que les intentions portées au ministre de 
la Région bruxelloise, M. Alain Maron. Le député déclare 
qu’affirmer qu’il n’y a pas de justice environnementale 
sans justice sociale n’est pas qu’un slogan pour les 
écologistes.

Le représentant aborde ensuite un sujet qu’il pense 
rassembleur en tant que défenseur de la sécurité so-
ciale: maintenir et renforcer la solidarité dans le pays. 
M. Mariage explique que les CPAS demandent des 
moyens supplémentaires pour faire face aux diffé-
rentes missions qui leur sont confiées et qui ne cessent 
d’augmenter. Les missions augmentant, les besoins 
en personnel augmentent aussi de fait, notamment les 
budgets dédiés à l’engagement des assistants sociaux.

Le député affirme que ce que les CPAS demandent, 
ce sont des moyens structurels et pérennes et non des 
subsides temporaires liés à des soutiens de crise. Les 
transferts du fédéral vers les CPAS ne permettent plus 
aujourd’hui de rencontrer ces différents besoins, qui sont 
bien plus larges que l’administration du RIS.

Pour l’orateur, une révision du financement structurel 
venant du fédéral lui parait plus que jamais nécessaire.

En outre, M. Mariage souligne que d’autres pistes (pas 
seulement du financement) peuvent amener à faciliter le 
quotidien des travailleurs sociaux avec en tête de liste 
la suppression du statut de cohabitant. Cela permettrait 
de réduire la pression et la charge de travail de ces tra-
vailleurs en cessant de leur demander de compter les 
brosses à dents dans une salle de bain ( ce qui est au 
antipode de ce qu’est l’âme du travail social). De plus, 
mettre fin à ce statut d’un autre temps, c’est réduire 
la précarité et aller toujours plus loin dans l’égalité au 
sein de la société. Pour le député, il s’agit encore d’un 
mécanisme désavantageant principalement les femmes.

Le représentant explique qu’il espère apporter des 
réponses concrètes pour permettre aux CPAS de garder 
la tête hors de l’eau et de pouvoir jouer pleinement leur 
rôle de soutien auprès de la population afin d’encore 
améliorer le quotidien de toutes et tous.

M. Mariage conclut en affirmant le soutien des écolo-
gistes à la politique générale de la ministre. L’action du 
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voorgestelde regeringswerk is het noodzakelijke antwoord 
om armoede te bestrijden en een inclusievere samenle-
ving uit te bouwen, opdat iedereen kan werken en zijn 
leven kan leiden met dezelfde kansen en op plaatsen 
die voor iedereen toegankelijk zijn.

De heer Jean-Marc Delizée (PS) wil drie aspecten 
van armoedebestrijding en maatschappelijke integratie 
aan de orde stellen.

Hij stipt vooreerst aan dat hij geen commentaar wil 
geven op het beleid van de Brusselse overheid. De jongste 
jaren heeft hij echter vastgesteld dat er achtereenvolgens 
aanzienlijke steun is toegekend aan eerstelijnsactoren, 
zoals OCMW’s en vrijwilligersorganisaties, teneinde de 
verschillende crisissen (gezondheidscrisis, overstromin-
gen, opvang van Oekraïense vluchtelingen, energiecrisis 
en hollende inflatie) te doorstaan. Die middelen waren 
bedoeld om een breder publiek te helpen dan de mensen 
die traditioneel in aanmerking komen voor een leefloon. 
Volgens het lid heeft het federale niveau aangetoond 
dat zulks de goede aanpak is.

Voorts zou het armoedebestrijdingsplan moeten 
worden geëvalueerd. Het lid zou meer toelichting willen 
over het tijdstip waarop die beoordeling zal plaatsvinden. 
Volgens het lid blijft het belangrijk om de continuïteit te 
verzekeren, ook na de verkiezingen.

De heer Delizée acht het nodig om ambitie aan de 
dag te leggen op het vlak van armoedebestrijding. De 
daling van het aantal armen is niet voldoende. Het doel 
moet zijn armoede volledig uit te bannen. Dat vergt werk 
op lange termijn en een nauwe samenwerking met alle 
betrokken actoren.

De spreker heeft het kort over het gevoerde beleid 
voor personen met een handicap. Hij betreurt dat geen 
vooruitgang werd geboekt met betrekking tot de for-
faitaire integratietegemoetkoming. Hij is het niet eens 
met het argument van de ‘werkloosheidsval’. Het gaat 
hier om een gedeeltelijke compensatie voor kosten of 
extra kosten wegens een handicap. Enkele voordelen 
toekennen aan mensen die werken, lijkt hem geen slecht 
idee. Hij hoopt dat die optie opnieuw in overweging zal 
worden genomen in de toekomst.

Tot slot looft het lid het feit dat er een eerste federaal 
plan voor toegang tot arbeid werd opgesteld. Hij erkent 
dat zulks een gebiedsoverschrijdend werk van lange 
adem is, dat bestendig, dus tijdens elke zittingsperiode, 
voort moet worden gezet. Hij spreekt de hoop uit dat 
dit plan begin 2024 zal kunnen worden geëvalueerd.

De heer Christophe Bombled (MR) merkt dat de mi-
nister de kleinere OCMW’s genegen is en meer bepaald 

gouvernement ici présentée est la réponse nécessaire 
pour lutter à la fois contre la pauvreté et développer 
une société plus inclusive, qui permet de travailler, de 
vivre au quotidien avec les mêmes chances et des lieux 
accessibles pour tous et toutes.

M. Jean-Marc Delizée (PS) souhaite soulever trois 
aspects concernant la lutte contre la pauvreté et l’inté-
gration sociale.

Tout d’abord, il ne souhaite pas faire de commentaires 
sur les politiques menées par les entités bruxelloises. 
Cependant, au cours de ces dernières années, il a 
constaté que des aides successives considérables ont 
été octroyées aux acteurs de première ligne que sont 
les CPAS et les organisations du secteur associatif pour 
traverser les différentes crises (sanitaire, inondations, 
accueil de réfugiés ukrainiens, crise énergétique et 
inflation galopante). Ces moyens visent à aider un public 
plus large que le public traditionnel bénéficiaire du revenu 
d’intégration sociale. Pour le membre, le niveau fédéral 
s’est montré compétent en la matière.

Ensuite, le Plan de pauvreté devrait être évalué. Le 
membre aimerait des précisions sur le moment où aura 
lieu cette évaluation. L’important reste pour lui d’assurer 
la continuité, y compris au-delà des élections.

Pour M. Delizée, lutter contre la pauvreté demande 
de faire preuve d’ambition. Il ne faut pas se contenter 
de réduire le nombre de personnes démunies. L’objectif 
doit être d’éradiquer totalement la pauvreté. Cela exige 
un travail de long terme et une collaboration étroite avec 
tous les acteurs concernés.

Le membre aborde brièvement la politique menée 
en faveur des personnes en situation de handicap. 
Concernant l’allocation d’intégration forfaitaire, il regrette 
de ne pas voir plus d’avancées. Il se dit en désaccord 
avec l’argument du “piège à l’emploi”. Il est question 
d’une compensation partielle de coûts ou de surcoûts 
liés à la situation d’handicap. Octroyer quelques avan-
tages aux personnes qui travaillent ne lui semble pas 
une mauvaise idée. Il espère que cette option pourra 
être reconsidérée à l’avenir.

Enfin, le membre salue l’existence d’un premier plan 
fédéral pour l’accès à l’emploi. Il reconnaît qu’il est 
question d’un travail de longue haleine, transversal, 
qui doit aussi se faire dans la continuité, au-delà des 
législatures. Il espère que ce plan pourra être évalué 
début 2024.

M. Christophe Bombled (MR) prend acte de la sen-
sibilité de la ministre à l’égard de plus petits CPAS et 
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wijst op de mogelijkheid om samen te werken en zo op 
bepaalde projectoproepen in te kunnen gaan.

De heer Bombled bevestigt dat er sinds het begin 
van de regeerperiode maatregelen ten bate van de 
gehandicapten zijn genomen. In haar antwoord heeft 
de minister verwezen naar het voorbeeld van Arnaud, 
een dorpsgenoot van de heer Bombled. Arnaud kan 
dus met zijn diploma van het buitengewoon onderwijs 
solliciteren bij de federale overheid.

Volgens de minister zou er bij de examens geen on-
derscheid worden gemaakt tussen kandidaten met een 
handicap en andere kandidaten. In dat geval vraagt het 
lid zich af hoe de minister weet dat de federale overheid 
inspanningen levert om mensen met een handicap in 
dienst te nemen, aangezien er geen onderscheid qua 
diploma wordt gemaakt op het moment van inschrijving 
voor het examen.

De heer Bombled verklaart dat zijn dorpsgenoot in het 
onlineformulier het vakje ‘hoger middelbaar onderwijs’ 
zal aanvinken, hoewel hij houder is van een diploma 
van het buitengewoon onderwijs.

Het lid stelt vervolgens vast dat de minister haar 
tevredenheid uit over de campagnes die door de fe-
derale overheidsdiensten, en in het bijzonder door de 
FOD Sociale Zekerheid, zijn gevoerd met het oog op 
de indienstneming van personen met een handicap. De 
heer Blombed vraagt zich echter af waarover het precies 
gaat, aangezien alles wordt georganiseerd door Selor.

De spreker heeft de indruk dat de minister goede 
voornemens uit, maar dat niet duidelijk is of die worden 
waargemaakt. Volgens hem moeten specifieke examens 
worden georganiseerd voor mensen met een handicap 
die een diploma van het buitengewoon onderwijs heb-
ben. Het is tijd om een versnelling hoger te schakelen.

De heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) onderstreept 
vooreerst dat België een van de rijkste landen ter wereld 
is. Daarom vindt hij dat het op zijn zachtst gezegd vreemd 
zou moeten zijn om over armoedebestrijding te praten. 
De realiteit is echter anders en sommige uitkeringen 
volstaan niet om een deel van onze landgenoten uit 
de armoede te halen. Het lid verwelkomt daarom de 
nieuwe maatregelen van de minister, maar vindt dat er 
veel meer moet gebeuren.

De heer Colebunders betreurt dat de minister niet is 
ingegaan op het EU-vraagstuk en op de bezuinigings-
maatregelen die de EU binnenkort waarschijnlijk zal 

notamment sur la possibilité que ceux-ci puissent tra-
vailler ensemble afin d’être en mesure de répondre à 
certains appels à projets.

En ce qui concerne les personnes en situation de 
handicap, M. Bombled confirme que des mesures ont 
été prises depuis le début de la législature. La ministre a 
répondu au député en évoquant en exemple la situation 
d’Arnaud, un concitoyen du député. Celui-ci peut donc 
postuler dans l’Administration publique fédérale avec 
son diplôme de l’enseignement spécialisé.

Cependant, selon la ministre, il n’y aurait pas de 
distinction, au niveau des examens organisés, entre les 
candidats porteurs d’un handicap et les autres. Dans 
ce cas, le député se demande comment la ministre 
justifie-t-elle l’effort de l’administration fédérale en terme 
de recrutement de personnes en situation de handicap 
vu qu’il n’y a pas de distinction de diplôme au moment 
de l’inscription.

M. Bombled affirme que lorsque son concitoyen com-
plétera le formulaire de candidature en ligne, il cochera 
la case CESS (certificat d’étude secondaire supérieur) 
alors qu’il est détenteur d’un diplôme de l’enseignement 
spécialisé.

Le représentant déclare ensuite que la ministre indique 
sa satisfaction des campagnes de recrutement menées 
au sein des services publics fédéraux et notamment 
au SPF sécurité sociale en faveur de l’engagement 
des personnes en situation de handicap. M. Bombled 
s’interroge toutefois de quoi s’agit-il exactement si tout 
est organisé par le SELOR.

Le député a l’impression que de bonnes intentions 
figurent dans le discours de la ministre, mais que ce n’est 
pas clair en pratique. Pour ce dernier, il est nécessaire 
d’organiser des examens spécifiques en faveur des 
personnes en situation de handicap qui possèdent un 
diplôme de l’enseignement spécialisé. Il est ainsi temps 
de passer à la vitesse supérieure en la matière.

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) souligne tout 
d’abord que la Belgique fait partie des pays les plus 
riches au monde et qu’il est pour le moins étrange, dans 
ces circonstances, d’y parler de lutte contre la pauvreté. 
Or la réalité est tout autre et certaines allocations ne 
sont pas suffisantes pour sortir une partie des Belges 
de la précarité. Dès lors, pour le membre, les nouvelles 
mesures de la ministre sont les bienvenues mais il trouve 
que beaucoup reste à faire.

Le membre regrette que la ministre n’ait pas abordé la 
question de l’UE et des mesures d’austérité qui risquent 
d’être prises prochainement à ce niveau. L’UE impose 
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opleggen. De EU legt bepaalde beperkingen op, die 
gevolgen kunnen hebben voor het sociaal beleid van 
de lidstaten.

Wat de steun aan de OCMW’s betreft, vreest de heer 
Colebunders dat de minister de uitdaging wil uitstellen 
tot de volgende regeerperiode.

Met betrekking tot het GPMI klagen sommige spelers 
in het veld over de wending die de rondzendbrief heeft 
genomen. Sancties zouden ongepast en overbodig zijn; 
het lid verklaart dat hij die kwestie aandachtig zal volgen.

Voorts juicht hij het MIRIAM-project voor eenouder-
gezinnen toe en hoopt hij dat het spoedig zal worden 
uitgevoerd. Hij vindt het belangrijk dat alle OCMW’s erbij 
worden betrokken.

Met betrekking tot digitale inclusie benadrukt het lid dat 
de investeringen mensen daadwerkelijk vooruit moeten 
helpen. De heer Colebunders wil er zeker van zijn dat 
de maatregelen de doelgroep daadwerkelijk bereiken.

Inzake dak- en thuisloosheid heeft de minister het 
over een ambitieuze samenwerking met de gewesten, 
maar volgens de heer Colebunders bestaat het knelpunt 
erin dat de middelen bij de gemeenten terecht moeten 
komen. Hij verwijst naar het voorbeeld van middelen die 
in het verleden via de provincies werden toegekend, maar 
die niet konden worden besteed omdat ze te beperkt 
waren in verhouding tot de behoeften. Het gaat erom 
onderlinge samenwerking tot stand te brengen.

Aangaande de personen met een handicap vindt de 
heer Colebunders dat de minister zijn vraag niet heeft 
beantwoord. Hij wilde vernemen wat de minister van 
plan is om de gerechtskosten te verminderen.

De spreker stelt vast dat de minister ernaar streeft om 
op termijn te voldoen aan de wettelijke verplichting dat 
3 % van de personeelsleden van de overheid mensen 
met een handicap moeten zijn. Hij herinnert eraan dat de 
minister in 2022 had beloofd dat de sociale partners via 
de Nationale Arbeidsraad concrete voorstellen zouden 
kunnen formuleren om dat percentage van gehandicapte 
werknemers zowel in de overheids- als in de privésector 
te doen toenemen. Hoever staat het daarmee?

Wat tot slot de armoedebestrijding betreft, is het lid 
van mening dat er nog heel wat maatregelen hangende 
zijn, ondanks de noden.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) stelt allereerst 
dat het beoogde beleid inzake het GPMI veelbelovend 
is. Er is sprake van een betere aanpassing aan de 

certaines limites, qui peuvent avoir des répercussions sur 
les politiques sociales menées par les États membres.

Concernant l’appui donné aux CPAS, M. Colebunders 
craint que la ministre ne veuille reporter ce défi à la 
prochaine législature.

Concernant le PIIS, certains acteurs de terrain se 
plaignent de la direction prise au sujet de la circulaire. 
Les sanctions seraient inadaptées et superflues et le 
membre affirme qu’il restera attentif à cette question.

Ensuite, il se réjouit de l’existence du projet Miriam 
pour les familles monoparentales et il espère qu’il sera 
rapidement mis en œuvre. Il juge important que tous 
les CPAS soient impliqués.

Au sujet de l’inclusion numérique, le membre souligne 
que les investissements doivent effectivement aider les 
gens à s’en sortir. Il aimerait encore s’assurer que les 
mesures atteignent bien le public cible.

Concernant le sans-abrisme et l’absence de chez-soi, 
la ministre parle d’une coopération ambitieuse avec les 
Régions mais pour M. Colebunders, la difficulté est que 
les moyens parviennent aux communes. Il cite l’exemple 
de moyens octroyés dans le passé par le biais des pro-
vinces, et qui n’avaient pas pu être dépensés parce qu’ils 
étaient trop limités au regard des besoins. L’important 
est qu’une coopération mutuelle se mette en place.

Concernant les personnes en situation de handicap, 
M. Colebunders estime que la ministre n’a pas répondu 
à sa question. Il aurait aimé savoir ce que la ministre 
compte entreprendre pour réduire les frais judiciaires.

Le membre constate que la ministre poursuit l’objectif 
de respecter, à terme, l’obligation légale de taux d’emploi 
de 3 % de personnes en situation de handicap dans les 
services publics. Il rappelle qu’en 2022, la ministre avait 
promis que les partenaires sociaux pourraient formuler des 
propositions concrètes, par le biais du Conseil national 
du Travail, en vue d’augmenter ce taux d’emploi, tant 
dans le secteur public que privé. Qu’en est-il?

Enfin, pour ce qui est de la lutte contre la pauvreté, 
le membre estime que beaucoup de mesures restent 
encore en suspens, malgré les besoins.

Mme Maggie De Block (Open Vld) estime tout d’abord 
que la politique envisagée concernant le PIIS est pro-
metteuse. Il est question de mieux s’adapter aux besoins 
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behoeften van de verschillende OCMW’s; de spreek-
ster is tevreden dat die maatregel werkelijkheid wordt.

Het lid gaat vervolgens in op de werkgelegenheid 
voor Oekraïense vluchtelingen in België. Mevrouw De 
Block betreurt dat er nog geen cijfers beschikbaar zijn 
voor Vlaanderen. Die mensen verdienen steun bij hun 
zoektocht naar werk. Bovendien zijn de meesten van 
hen misschien voor lange tijd in ons land, dus mogen 
ze niet werkloos blijven.

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) benadrukt de uit-
dagingen waarmee OCMW’s – en dan vooral de kleinere 
– de komende jaren zullen worden geconfronteerd om 
mensen uit de armoede te halen. 

Ze wijst erop dat het OCMW-personeel een heel 
breed takenpakket heeft: budgetbeheer, begeleiding 
van personen enzovoort.

Het is zaak de administratieve last voor de kleinere 
OCMW’s te verlichten. Natuurlijk waarderen die instanties 
dat ze kunnen rekenen op subsidies en op steun van de 
federale overheid (REMI, Gas- en Elektriciteitsfonds en-
zovoort). Die subsidies vereisen echter talrijke verslagen. 
Kleine OCMW’s beschikken niet altijd over voldoende 
personeel om die op te stellen.

Mevrouw Gitta Vanpeborgh (Vooruit) benadrukt in de 
eerste plaats dat ze vooruitgang hoopt te zien op het vlak 
van het behoud van sociale rechten in combinatie met 
de integratietegemoetkoming. Het doel moet volgens 
haar erin bestaan de autonomie van de betrokkenen te 
bevorderen. Het betreden van de arbeidsmarkt vermin-
dert de behoefte aan sociale rechten niet, integendeel.

Het lid is een fervente voorstandster van de overstap 
van een strikt medische beoordeling naar een multidis-
ciplinaire evaluatie van een handicap tijdens de erken-
ningsprocedure. Mensen moeten bovendien gemakke-
lijker toegang krijgen tot medische informatiecentra. Het 
middenveld moet bij de zaak worden betrokken, moet 
worden geïnformeerd en moet worden aangezocht om 
het publiek in kwestie te begeleiden.

Tot slot vraagt mevrouw Vanpeborgh of de European 
Disability Card automatisch wordt toegekend en verlengd.

De minister verduidelijkt dat de besluiten over de 
European Disability Card vanaf 1 januari 2024 zullen 
worden geïmplementeerd.

des différents CPAS et la membre se réjouit de voir cette 
mesure se concrétiser.

La membre aborde ensuite l’emploi des Ukrainiens 
réfugiés en Belgique. Elle regrette que les chiffres ne 
soient pas encore disponibles pour la Flandre. Ces per-
sonnes méritent d’être soutenues dans leur recherche 
d’un emploi. De plus, la plupart d’entre elles sont peut-
être chez nous pour longtemps, elles ne peuvent pas 
rester sans emploi.

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) souligne le défis 
qu’auront les CPAS – particulièrement les CPAS de 
petite taille – dans les prochaines années pour sortir 
les personnes de la pauvreté.

L’intervenante souligne que le personnel du CPAS a 
des missions très variées: gestion de budget, accom-
pagnement des personnes,…

Il est important de diminuer les charges administratives 
pour les CPAS de petite taille. Certes, ces institutions 
sont heureuses de pouvoir compter de subsides et du 
soutien du gouvernement fédéral (REMI, Fonds gaz et 
électricité,…). Toutefois, ces subsides demandent de 
nombreux rapports. Or, les CPAS de petite taille n’ont 
pas toujours le personnel suffisant pour ce faire.

Mme Gitta Vanpeborgh (Vooruit) souligne tout d’abord 
qu’elle espère voir avancer la question du maintien des 
droits sociaux en combinaison avec l’allocation d’inté-
gration. Il est question pour elle de favoriser l’autonomie 
des personnes. Entrer sur le marché de l’emploi ne réduit 
pas les besoins en termes de droits sociaux, c’est même 
souvent le contraire.

Ensuite, la membre se dit totalement en faveur du 
passage d’une évaluation strictement médicale à une 
évaluation pluridisciplinaire du handicap pour la pro-
cédure de reconnaissance. Il y a lieu aussi de faciliter 
l’accès des gens aux centres d’information médicale. La 
société civile doit être impliquée, informée et sollicitée 
pour accompagner le public concerné.

Enfin, Mme Vanpeborgh demande, au sujet de la 
European Disability Card, si elle sera attribuée et pro-
longée automatiquement.

La ministre précise que les décisions concernant la 
European DIsability Card seront implémentées à partir 
du 1er janvier 2024.
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D. Advies

Bij naamstemming brengt de commissie met 9 tegen 
5 stemmen een gunstig advies uit over sectie 24 – FOD 
Sociale Zekerheid (partim: Pensioenen en Personen met 
een handicap) en over sectie 44 – POD Maatschappelijke 
Integratie, Armoedebestrijding en Sociale economie (par-
tim: Maatschappelijke Integratie en Armoedebestrijding) 
van het wetsontwerp houdende de Algemene uitgaven-
begroting voor het begrotingsjaar 2024.

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Cécile Cornet, Louis Mariage;

PS: Jean-Marc Delizée, Leslie Leoni, Sophie Thémont;

MR: Christophe Bombled;

cd&v: Nahima Lanjri;

Open Vld: Maggie De Block;

Vooruit: Vicky Reynaert.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Valerie Van Peel, Wim Van der Donckt;

VB: Hans Verreyt, Frank Troosters;

PVDA-PTB: Gaby Colebunders.

De rapporteurs, De voorzitster,

Jean-Marc Delizée
Ellen Samyn

Cécile Cornet

D. AVIS

La commission a émis, par 9 voix contre 5, exprimées 
à la suite d’un vote par appel nominal, un avis favorable 
relativement à la section 24 – SPF Sécurité sociale 
(partim: Pensions et Personnes handicapées) et à la 
Section 44 – SPP Intégration sociale, Lutte contre la 
pauvreté et Économie sociale (partim: Intégration sociale 
et Lutte contre la pauvreté) du projet de budget général 
des dépenses pour l’année budgétaire 2024.

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Cécile Cornet, Louis Mariage;

PS: Jean-Marc Delizée, Leslie Leoni, Sophie Thémont;

MR: Christophe Bombled;

cd&v: Nahima Lanjri;

Open Vld: Maggie De Block;

Vooruit: Vicky Reynaert.

Ont voté contre:

N-VA: Valerie Van Peel, Wim Van der Donckt;

VB: Hans Verreyt, Frank Troosters;

PVDA-PTB: Gaby Colebunders.

Les rapporteurs, La présidente,

Jean-Marc Delizée 
Ellen Samyn

Cécile Cornet
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